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 I. PREDAVANJE  

Dornach, 21. ožujka 1920. 

 

Nije potrebno spominjati da od onoga što svi vjerojatno očekujete u 

budućnosti od medicinskog života, samo mali dio može biti nagoviješten na 

ovom tečaju, jer ćete se svi složiti sa mnom da prava, sigurna budućnost 

rada na polju medicine, ovisi o reformi studija medicine kao takvog. Takvu 

reformu studija medicine ni približno ne možete potaknuti onim što se može 

podijeliti na kolegiju, najviše što se može je da se kod jednog broja ljudi javi 

poriv da sudjeluju u takvoj reformi. Međutim, o čemu god se danas 

raspravljalo na polju medicine, uvijek je na drugom polu, u pozadini, način 

na koji se medicinski rad priprema kroz razmatranja anatomije, fiziologije, 

cjelokupne biologije, i kroz ove pripreme su misli medicinara odvedene u 

određenom smjeru od samog početka, i prije svega se taj smjer mora 

napustiti. 

Ono što treba podučavati na ovim predavanjima želio bih postići raspodjelom 

onoga što treba razmotriti u nekoj vrsti programa na sljedeći način: prvo, 

želio bih vam dati nekoliko stvari koje ukazuju na prepreke koje postoje na 

trenutnim studijima, za istinski odgovarajuće razumijevanje sustava bolesti 

kao takvog. Drugo, želio bih naznačiti u kojem smjeru treba tražiti znanje 

koje može pružiti pravu osnovu za medicinski rad. Treće, želio bih ukazati na 

mogućnosti racionalnog sustava liječenja kroz poznavanje odnosa čovjeka 

prema ostatku svijeta. U ovom dijelu želim odgovoriti na pitanje je li uopće 

moguće i zamislivo ozdravljenje. Četvrto - i mislim da će ovo biti najvažniji 

dio razmatranja, ali će se morati ispreplesti s ostala tri aspekta - želio bih da 

mi do sutra ili prekosutra, svaki od sudionika napiše svoje posebne želje na 

komad papira, znači, što bi želio čuti, o čemu bi želio da se po njemu 

raspravlja na ovom tečaju. Ove se želje mogu proširiti na bilo što. Kroz ovaj 

četvrti dio programa, koji će kao što sam rekao, biti razrađen u ostala tri 

dijela, želio bih osigurati da ne napustite ovaj tečaj s osjećajem da možda 

niste čuli ono što ste htjeli čuti. Zato ću tečaj osmisliti na način da sve što 

napišete kao pitanja i želje, bude obrađeno na tečaju. Pa vas molim, ako je 

moguće, do sutra ili ako nije onda do prekosutra, da ovdje napravite svoje 

bilješke o tome što želite. To je, mislim, najbolji način da budemo potpuni, 

budući da će to ležati u okviru ovih predavanja. 

Danas samo želim dati neku vrstu uvoda, neku vrstu orijentacijskog 

razmatranja. Polazim od toga da mi je glavni cilj objediniti sve što se 

liječnicima može dati iz duhovno-znanstvenih promišljanja. Ne želim da itko 

to pomiješa s onim što ću pokušati s medicinskim tečajem, što će biti; ali 

ono što može biti važno za liječnike posvuda, treba uzeti u obzir. Jer prava 

medicinska znanost ili vještina, ako tako mogu reći, postiže se ako se sve 
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ono što dolazi u obzir u navedenom smislu, stvarno i uzme u obzir, za 

izgradnju takve medicinske znanosti ili vještine. 

Danas bih htio započeti samo s nekoliko orijentacijskih razmatranja. Ako ste 

razmišljali o tome što je vaša dužnost kao liječnika, vjerojatno ste se često 

spotakli na pitanju: što je bolest i što je uopće bolestan čovjek? Rijetko se 

može naći drugo objašnjenje o bolesti i oboljelom čovjeku od onog - makar i 

prikriveno ovom ili onom naizgled činjeničnom interpolacijom - da je proces 

bolesti odstupanje od normalnog životnog procesa, da određene činjenice 

koje utječu na ljude i kojima ljudi nisu od početka prilagođeni u svom 

normalnom životnom procesu, koje uzrokuju promjene u normalnom 

životnom procesu i organizaciji, te da se bolest sastoji u funkcionalnim 

oštećenjima dijelova tijela koji su povezani s tim promjenama. Sada ćete 

morati priznati da ovo nije ništa više od negativne definicije bolesti. To nije 

baš ništa što vam može pomoći kada se nosite s bolestima, i prije svega bih 

želio raditi na ovom praktičnom aspektu koji može pomoći kada se nosite s 

bolešću. Kako bismo došli do onoga što je relevantno na ovom polju, čini mi 

se dobro ukazati na određene stavove koji su se tijekom vremena pojavili o 

bolesti, ne toliko zato što ih smatram apsolutno potrebnim za današnje 

razumijevanje bolesti i simptoma bolesti, već zato što se lakše orijentirati ako 

se uzmu u obzir starija gledišta o bolesti koja su dovela do sadašnjih. 

Svi znate da obično, kada pogledate povijest medicine, da se ukaže na pojavu 

medicine u staroj Grčkoj u petom i četvrtom stoljeću, ukaže se na Hipokrata, 

i onda možete reći da se barem izaziva osjećaj da ono što se kao ideja 

pojavilo kod Hipokrata, i što je potom dovelo do takozvane humoralne 

patologije, koja je u osnovi još uvijek igrala ulogu sve do devetnaestog 

stoljeća, da je to bio prvi korak u razvoju medicinske znanosti na zapadu. Ali 

to je već prva temeljna pogreška koja se čini i koja u osnovi ima takav 

učinak da nas i danas sprječava da dođemo do nepristranog pogleda na 

prirodu bolesti. Prvo treba raščistiti tu temeljnu pogrešku. Za svakoga tko 

nepristrano gleda na Hipokratove stavove, koji su, kao što smo već 

primijetili, igrali ulogu sve do Rokitansky-og, dakle devetnaestog stoljeća, ti 

pogledi nisu samo početak, nego ujedno, i to u vrlo značajnoj mjeri, kraj 

starih medicinskih pogleda. Ono s čime se susrećemo u onome što dolazi od 

Hipokrata je, mogu reći, konačni, filtrirani ostatak drevnih medicinskih 

pogleda, koji nisu stečeni na načine na koje se danas traga, na način 

anatomije, nego koji su stečeni starom atavističkom vizijom. A ako bi se 

najprije apstraktno okarakterizirao sadržaj Hipokratove medicine, zapravo bi 

najbolje bilo reći: s njime dolazi i kraj stare medicine koja se temeljila na 

atavističkom gledanju. Izvana gledano - ali to je samo izvana - može se reći: 

Hipokrat je uzroke svih bolesti tražio u neprikladnoj mješavini tekućih tijela 

koja zajedno djeluju u ljudskom organizmu. Isticali su da u normalnom 

organizmu tekuća tijela moraju biti u određenom omjeru, a da u bolesnom 

tijelu trpe odstupanje od tih omjera miješanja. Ispravna smjesa nazivala se 
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krasis, a neispravna smjesa diskrasis. Sada se naravno pokušalo utjecati na 

nepravilnu smjesu kako bi se vratila u pravilnost. Četiri komponente za koje 

se u vanjskom svijetu smatralo da sačinjavaju svu fizičku egzistenciju, bile 

su zemlja, voda, zrak i vatra - ali vatra je bila ista stvar koju mi danas 

jednostavno nazivamo toplinom. Za ljudski organizam - uključujući i 

životinjski - ova četiri elementa su viđena kao crna žuč, žuta žuč, sluz i krv. 

A smatralo se da ljudski organizam mora funkcionirati tako što su krv, sluz, 

crna i žuta žuč, u pravoj mješavini. 

E sad, kada ljudi danas pristupe ovakvom nečemu, znanstveno pripremljeni 

koliko jesu, prvo pomisle u sebi: kad se pomiješaju krv, sluz, žuta i crna žuč, 

miješaju se u skladu s onim što im je svojstveno i ono što je tako 

raspoređeno kao svojstva može se više-manje utvrditi nižom ili višom 

kemijom. I zapravo u ovom svijetlu, tako da je Hipokrat vidio krv, sluz i tako 

dalje, samo na ovaj način, zamišlja se da je ova humoralna patologija imala 

svoju početnu točku. Ali to nije tako, već iz jedne sastavnice, crne žući, koja 

se današnjem promatrači čini najviše hipokratskom stvari, smatralo se da 

kemijska svojstva utječu na druge. Od svega ostalog, od bijele i žute žuči, od 

sluzi, od krvi, nisu mislili samo na svojstva koja se mogu odrediti kemijskim 

reakcijama, umjesto toga, kad se radi o ovim tekućim komponentama 

ljudskog organizma - a ja ću se uvijek ograničiti na to, za početak ne 

uzimajući u obzir životinjski organizam - smatralo se da te tekućine imaju 

određena inherentna svojstva sila koja leže izvan naše zemaljske egzistencije. 

Tako da, kao što se smatralo da voda, zrak i toplina ovise o silama 

vanzemaljskog kozmosa, za ove komponente ljudskog organizma također se 

smatralo da su prožete silama koje dolaze od izvan Zemlje. 

Ovaj fokus na sile koje dolaze od izvan Zemlje, potpuno se izgubio tijekom 

razvoja zapadne znanosti. A današnjem znanstveniku čini se krajnje čudnim 

ako se od njega očekuje da misli da voda ne bi trebala imati samo svojstva 

koja su kemijski uočljiva, nego da bi trebala imati i svojstva koja ima kao 

pripadnik vanzemaljskog kozmosa jer djeluje na ljudski organizam. Prema 

drevnim stajalištima, tekuće komponente koje se nalaze u ljudskom 

organizmu, u ovaj organizam nose sile koje dolaze iz samog kozmosa. Tim se 

silama, koje potječu iz samog kozmosa, postupno više nije pridavalo ni 

najmanje pažnje. Ipak, sve do petnaestog stoljeća, medicinska se misao 

temeljila na onome što je ostalo, da tako kažemo, od filtriranog pogleda koji 

nam je predstavio Hipokrat. I zato je današnjim znanstvenicima tako teško 

razumjeti starija djela medicine koja prethode petnaestom stoljeću, jer treba 

reći: većina ljudi koji su tada pisali, nisu u potpunosti razumjeli što su 

napisali. Govorili su o četiri osnovne komponente ljudskog organizma, ali to 

zašto su ih okarakterizirali na ovaj ili onaj način, to je vodilo do znanja koje 

je s Hipokratom zapravo već nestalo. Ljudi su još uvijek govorili o 

posljedicama tih spoznaja, o svojstvima tekućina koje čine ljudski 

organizam. Dakle, ono što je nastalo preko Galena i nastavilo imati utjecaj 
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sve do petnaestog stoljeća, zapravo je kompilacija starog nasljeđa koje je 

postajalo sve nerazumljivije. Ali uvijek su postojali pojedinci koji su iz onoga 

što je postojalo, jednostavno mogli prepoznati: treba istaknuti nešto što nije 

ograničeno na ono što se može odrediti kemijski ili fizički, na ono čisto 

zemaljsko. I ti ljudi su znali: postoji nešto u ljudskom organizmu što treba 

istaknuti, pri čemu tekuće tvari u njemu djeluju drugačije nego se može 

kemijski odraditi. U ove borce uobičajene humoralne patologije se uključuju 

- mogao bih navesti i druga imena - Paracelsus i van Helmont, koji su unijeli 

novi trend u medicinsko razmišljanje na prijelazu iz petnaestog i šesnaestog 

stoljeća u sedamnaesto stoljeće, jednostavno, moglo bi se reći, pokušavajući 

formulirati nešto što drugi više nisu formulirali. Ali ta formulacija je 

sadržavala nešto što se moglo slijediti samo ako ste bili donekle vidoviti, kao 

što su Paracelsus i van Helmont definitivno bili. Sve te stvari moramo sebi 

razjasniti, inače nećemo moći komunicirati o nečemu što je i danas dio 

medicinske terminologije, ali čemu se više ne može prepoznati podrijetlo. 

Tako su Paracelsus, a kasnije i drugi pod njegovim utjecajem, prihvatili arhej 

kao temelj djelovanja tekućina u organizmu. Prihvatili su arhej, baš kao što 

približno mi govorimo o eterskom tijelu čovjeka. 

 

Kada netko kao Paracelsus govori o arheju, kada govori kao što govorimo o 

eterskom tijelu čovjeka, zapravo sažima nešto što postoji, ali se ne prati do 

njegovog stvarnog podrijetla. Jer ako bismo ga htjeli pratiti do stvarnog 

podrijetla, morali bismo postupiti na sljedeći način. Trebalo bi reći: čovjek 

ima fizički organizam (vidi crtež), koji je u osnovi sastavljen od sila koje 

djeluju iz zemaljske oblasti, i ima eterski organizam, koji je u biti sastavljen 

od sila koje djeluju od periferije kozmosa. Naš fizički organizam je, da tako 

kažemo, dio cjelokupne organizacije Zemlje. Naše etersko tijelo, pa tako i 

Paracelsusov arhej, isječak je onoga što ne pripada Zemlji, odnosno onoga 

što sa svih strana kozmosa utječe na zemaljski svijet. Tako je Paracelsus 

vidio ono što se prije jednostavno nazivalo kozmičkim elementom u čovjeku i 

što je nestalo s Hipokratovom medicinom, sažeto u njegovom viđenju 

eterskog organizma koji je u osnovi fizičkog. Zatim nije dalje istraživao - 

štoviše, detaljno je naznačio, ali nije dalje istraživao - koje su vanzemaljske 

sile povezane s onim što zapravo djeluje u ovom arheju. 
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Sada se može reći: ono na što se zapravo misli, postajalo je sve manje 

razumljivo. To posebno postaje vidljivo kada se pomaknemo naprijed u 

sedamnaesto i osamnaesto stoljeće i suočimo sa Stahlovom medicinom, koja 

više ništa ne razumije o tom utjecaju kozmičkog na zemaljsko. Stahlova 

medicina koristi svakakve pojmove koji čisto lebde u zraku, koncepte životne 

sile, koncepte životnog duha. Dok su Paracelsus i van Helmont još uvijek s 

određenom sviješću govorili o nečemu što se nalazi između stvarnih 

duhovnih i duševnih aspekata čovjeka i fizičke organizacije, Stahl i njegovi 

sljedbenici govore kao da element svjesti-duševnog samo u drugačijem 

obliku ulazi u strukturu ljudskog tijela. Naravno, to je izazvalo žestoku 

reakciju. Jer ako nastavite na ovaj način i uspostavite neku vrstu 

hipotetskog vitalizma, onda ćete završiti zapravo s čisto proizvoljnim 

konstrukcijama. Osobito se devetnaesto stoljeće suprotstavilo tim 

proizvoljnim konstrukcijama. Može se reći: samo tako veliki umovi kao što 

je, naprimjer, Johannes Müller, umro 1858. godine, učitelj Ernsta Haeckela, 

uspjeli su donekle prevladati sve štetne učinke koji su proizašli iz tako 

nejasnog načina govora o ljudskom organizmu, a koji se sastojao u tome da 

se o životnim silama koje bi trebale djelovati u ljudskom organizmu, 

jednostavno govorilo kao o duševnim snagama, a da se nije jasno znalo kako 

bi one trebale djelovati. 

Ali sada, dok se sve to događalo, pojavila se sasvim druga struja. U 

određenom smislu, sada smo slijedili struju koja se zatvara do njezinih 

posljednjih dosega. Ali u novije vrijeme pojavilo se nešto što je sada postalo 

odlučujuće na drugačiji način, za formiranje medicinskih koncepata, 

posebno u devetnaestom stoljeću. To u osnovi seže do jednog, izuzetno 

odlučujućeg djela osamnaestog stoljeća, 'De sedibus et causis morborum per 

anatomen indagatis' Morgagnija, liječnika u Padovi, s kojim se pojavilo nešto 

sasvim novo, nešto što je u biti pokrenulo materijalistički trend u medicini. 

Te se stvari moraju karakterizirati objektivno, a ne sa simpatijama i 

antipatijama. Jer ono što je ovim radom proizašlo, fokus je na posljedice 

bolesti u ljudskom organizmu. Nalazi leša postali su ključni. Zapravo tek od 

ovog trenutka može se reći: nalazi leša postali su odlučujući. Iz leša se moglo 

vidjeti da ako je ova ili ona bolest, bez obzira kako je tko zvao, imala učinak, 

onda ovaj ili onaj organ mora pretrpjeti ovi ili onu promjenu. Sada su se te 

promjene počele proučavati na temelju nalaza leša. Tu zapravo počinje 

patološka anatomija, a sve ono što je ranije postojalo u medicini temeljilo se 

na određenom kontinuiranom utjecaju starog vidovitog elementa. 

Ono što je sada zanimljivo jest kako se iznenada, mogao bih reći, konačno 

dogodila velika promjena. Može se zapravo ukazati na dva desetljeća - i to je 

ono što je zanimljivo - u kojima se dogodila velika promjena, kroz koju je 

napušteno sve što je još bilo nasljeđe starog, a što je također utemeljilo 

atomističko-materijalističko gledanje moderne medicine. Ako se potrudite 

pročitati 'Patološku anatomiju' Rokitansky-og, objavljenu 1842., otkrit ćete 
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da kod Rokitansky-og još uvijek postoji ostatak stare humoralne patologije, 

ostatak gledišta da je bolest posljedica nenormalne interakcije tekućina. Ovu 

ideju da se treba usredotočiti na interakciju tekućina - ali to se može učiniti 

samo ako još uvijek imamo naslijeđeno gledište o vanzemaljskim svojstvima 

tekućina - Rokitansky je vrlo vješto razradio promatrajući promjene kod 

organa. Dakle, knjiga Rokitansky-og se zapravo temelji na promatranju 

promjena organa kroz nalaze leša, ali s tim je povezana indikacija da je do 

ove promjene organa došlo pod utjecajem abnormalne mješavine tekućina. 

Tu je 1842, mogao bih reći, posljednja pojava nasljeđa stare humoralne 

patologije. Kako su na propast stare humoralne patologije utjecali pokušaji 

obračuna sa sveobuhvatnijim konceptima bolesti, poput Hahnemannova 

pokušaja, koji je ukazivao na budućnost, nešto je o čemu želimo razgovarati 

sljedećih dana, jer to je previše važno da bi se predstavilo samo u uvodu. O 

sličnim stvarima treba raspravljati u njihovom odnosu, zatim u detaljima. 

Ali sada želim skrenuti pozornost na činjenicu da su sljedeća dva desetljeća 

nakon objavljivanja 'Patološke anatomije' Rokitansky-og, zapravo bila 

temeljna desetljeća za atomističko-materijalistički pogled na suštinu 

medicine. Staro još uvijek igra vrlo čudnu ulogu u idejama koje su se 

pojavile u prvoj polovici devetnaestog stoljeća. Zanimljivo je promatrati kako, 

naprimjer Schwann, koji je, moglo bi se reći, pronalazač biljne stanice, još 

uvijek ima stav da se stvaranje stanica temelji na nekoj vrsti neformirane 

tekućine, ono što on naziva blastem, kako stanična jezgra formira od ove 

tekućine, otvrdne, i stanična protoplazma se podijeli okolo. Zanimljivo je 

promatrati kako Schwann uzima kao osnovu tekući element koji unutar 

sebe ima svojstva koja dovode do diferencijacije, i kako ta diferencijacija 

zatim stvara stanični element. Zanimljivo je vidjeti kako se kasnije postupno 

pojavljuje gledanje koje se može sažeti riječima: ljudski organizam se sastoji 

od stanica. To je danas dosta uvriježeno gledište da je stanica neka vrsta 

elementarnog organizma i da je ljudski organizam sastavljen od stanica. 

Pa ovaj pogled, koji Schwann još uvijek ima, rekao bih, između redaka, čak i 

više nego između redaka, u biti je posljednji ostatak stare medicinske biti, jer 

ne ide na atomističku razinu. Ono što se čini atomistički, stanično biće, 

smatra izranjanjem iz nečega što se nikada ne može, ako se pravilno 

promatra, promatrati atomistički, iz tekuće suštine, koja u sebi ima sile, i 

atomistički se samo diferencira. Dakle, u ova dva desetljeća, četrdesetih i 

pedesetih godina devetnaestog stoljeća, stari pogled, koji je više univerzalan, 

dolazi svom konačnom kraju i sviće ono što je atomističko medicinsko 

gledište. I to je u potpunosti bilo tu kada se Virchow-a 'Stanična patologija' 

pojavila 1858. godine. Između ova dva djela zapravo se mora vidjeti 

strahovito iznenadna promjena u modernom medicinskom razmišljanju, 

između 'Patološke anatomije' Rokitansky-og iz 1842. i 'Stanične patologije' 

Virchowa iz 1858. godine. Kroz ovu staničnu patologiju, u osnovi sve što se 

događa kod ljudi proizlazi iz promjena u staničnom djelovanju. Uglavnom, 
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službeni stav vidi kao ideal sve temeljiti na promjenama u stanici. Ideal je u 

proučavanju promjena u stanicama u tkivu nekog organa, i pokušaju 

razumijevanja bolesti iz promjena u stanicama. Lako je s ovim atomističkim 

gledanjem, jer je u osnovi, sve očito kao na dlanu. Sve se može postaviti na 

način da je lako razumjeti. I pored sveg napretka novije znanosti, ova novija 

znanost zapravo uvijek ima za cilj da se sve što lake shvati, i ne smatra da je 

biće prirode i biće svijeta nešto izvanredno komplicirano. 

Nije li točno, lako možete eksperimentalno pokazati da naprimjer ameba 

mijenja oblik u vodi, rasteže strukture nalik na ruke, produžuje ih pa ih opet 

uvlači. Zatim tekućinu u kojoj pluta ameba možete zagrijati. Tada ćete vidjeti 

da procesi produživanja i povlačenja postaju življi dok se temperatura ne 

dovede do određene točke.  Tada se ameba steže i više ne može pratiti 

promjene koje se događaju u okolnom mediju. Zatim možete usmjeriti struju 

u tekućinu: zatim promatrate amebu; ona oblikuje svoje tijelo poput lopte, i 

na kraju puca ako je struja prejaka. Dakle, možete proučavati kako se 

pojedina stanica mijenja pod utjecajem okoline, a zatim to možete koristiti za 

formiranje teorije o tome kako se struktura bolesti postupno gradi kroz 

promjene u staničnoj strukturi. 

Što je bit svega što je nastalo kao rezultat promjene koja se dogodila u dva 

desetljeća? Ono što je tamo nastalo zapravo živi u svemu što danas prožima 

službenu medicinsku znanost. Ono što se pojavilo nije ništa drugo nego opća 

tendencija da se svijet razumije atomistički, kako se to razvilo u dobu 

materijalizma. 

Sada vas molim da razmislite o sljedećem. Izašao sam skrećući vam 

pozornost na to da svatko tko se danas bavi medicinom mora si nužno 

postaviti pitanje: kakvi su to zapravo procesi bolesti? Po čemu se oni 

razlikuju od takozvanih normalnih procesa ljudskog organizma? Zato jer se 

na tom odstupanju može raditi samo s pozitivnom predodžbom, dok su 

predodžbe koje nalazimo i koje daje službena znanost zapravo samo 

negativne. Samo se ističe da takva odstupanja postoje. I onda pokušavate 

vidjeti kako možete eliminirati odstupanja. Ali zapravo ne postoji 

sveobuhvatni pogled na ljudsku prirodu. I cijeli naš medicinski pristup u 

osnovi pati od nedostatka temeljitog pogleda na ljudsku prirodu. Jer koji su 

zapravo procesi bolesti? Ne možete ne reći da su to prirodni procesi. Ne 

možete jednostavno konstruirati apstraktnu razliku između nekog prirodnog 

procesa koji se događa vani i čije posljedice pratite, i procesa bolesti. Prirodni 

proces nazivate normalnim, a bolest nazivate nenormalnim, a da zapravo ne 

ističete zašto je taj proces u ljudskom organizmu nenormalan. Ne možete 

doći do prakse ako ne možete dobiti barem neke informacije o tome zašto je 

proces abnormalan. Tek tada možete istražiti kako ga eliminirati. Jer tek 

tada se može doći do zaključka iz kojeg ugla kozmičke egzistencije je moguća 

eliminacija takvog procesa. Uostalom, čak je i etiketiranje nenormalnim 
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prepreka. Jer zašto bi se neki procesi u ljudima nazivali nenormalnim? Čak i 

ako posiječem prst, to je samo relativno nenormalno za čovjeka, jer ako ne 

porežem prst, nego izrežem komad drveta u neki oblik, onda je to normalan 

proces. Samo kad porežem prst, ja to zovem abnormalnim procesom. To što 

je netko navikao provoditi druge procese osim rezanja prsta, ne znači ništa, 

zar ne? Jer ono što se događa kada porežem prst je, s određene točke 

gledišta, slično u svom tijeku, jednako normalno kao i svaki drugi prirodni 

proces. 

Zadatak je doista doći do dna razlike između procesa u ljudskom organizmu 

koje nazivamo procesima bolesti i koji su u osnovi sasvim normalni prirodni 

procesi koji samo moraju biti uzrokovani određenim uzrocima, i procesa koje 

obično nazivamo zdravim i koji su svakodnevni. Ta temeljna razlika mora se 

pronaći. Pronaći se neće ako se ne može ući u način gledanja na ljude koji 

stvarno vodi ljudskoj prirodi. U ovom uvodu želio bih barem istaknuti 

osnovne elemente, koje ćemo zatim dalje proširiti. 

Razumjet ćete da na ovim predavanjima, kojih može biti samo ograničen 

broj, uglavnom iznosim ono što ne možete pronaći u knjigama ili na 

predavanjima, a što pretpostavlja ono što možete naći drugdje. Mislim da ne 

bi bilo osobito vrijedno ako bih vam dao bilo kakvu teoriju koju biste mogli 

naći drugdje. Stoga vam ovdje skrećem pozornost na nešto do čega možete 

doći kada ispred sebe stavite ljudski kostur i kostur, recimo, gorile, 

takozvanog visokorazvijenog majmuna. Usporedite li ova dva kostura čisto 

izvana, primijetiti ćete ono bitno, da gorila ima poseban razvoj cijelog 

sustava donje čeljusti, jednostavno u smislu mase. Sustav donje čeljusti je, 

da tako kažemo, nešto što opterećuje cijeli kostur glave i imate osjećaj kada 

gledate glavu gorile (vidi crtež dolje lijevo) s njenom snažnom donjom 

čeljusti, da ovaj niži čeljusni sustav nosi nekakvo opterećenje, cijeli kostur se 

gura naprijed, da se gorila, rekao bih, drži uspravno uz određeni napor 

protiv tog opterećenja koje tu djeluje, upravo u donjoj čeljusti. 

 

Ali isti sustav opterećenja pronaći ćete u ljudskom kosturu ako pogledate 

kostur podlaktica s pričvršćenim prednjim rukama. Djeluju teško, kod gorila 

je sve masivno, dok je kod ljudi sve fino i delikatno strukturirano. Mase se 

povlače. Upravo u ovom dijelu, u sustavu donje čeljusti i u sustavu 
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podlaktice, masivnost se kod čovjeka povlači, a kod gorile javlja. Svatko tko 

je izoštrio svoju svijest o ovim stanjima, također će istu stvar moći 

promatrati sa kosturom stopala i donjih udova. Tu također, u određenoj 

mjeri, postoji teret koji gura u određenom smjeru. Želio bih shematski izložiti 

ovu silu, koja se može vidjeti - možete je vidjeti u sustavu donje čeljusti, u 

sustavu ruku i u sustavu nogu i stopala - ovom linijom (vidi crtež, strelice). 

 

Ako ovo uzmete u obzir, razliku koja proizlazi čisto iz promatranja kostura 

gorile i ljudskog kostura, gdje kostur donje čeljusti više ne nosi nikakvu 

težinu, gdje je kostur ruku i prstiju fino razvijen, nećete moći ne reći: kod 

ljudi se tim silama svuda suprotstavlja težnja prema gore (strelice). Ono što 

je formativno u ljudima morat ćete konstruirati iz određenog paralelograma 

sila koje proizlaze iz iste sile koja ide prema gore, a koju gorila ima samo 

izvana - to možete vidjeti u naporu s kojim se drži uspravno, s kojim se želi 

održati uspravno. Zatim dobijem paralelogram sila koji teče duž ovih pravaca 

(vidi crtež dolje). 
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Ono što je krajnje neobično jest da se danas obično ograničavamo na 

usporedbu kostiju ili mišića viših životinja s kostima i mišićima ljudi, ali ne 

stavljamo potreban naglasak na ovu transformaciju oblika. U promatranju 

ove transformacije oblika treba tražiti nešto bitno i važno. Jer vidite, moraju 

postojati sile koje se suprotstavljaju silama koje oblikuju oblik gorile. Te sile 

moraju postojati, te sile moraju djelovati. Ako tražimo te sile, ponovno ćemo 

pronaći ono što je napušteno kada je stara medicina bila filtrirana 

Hipokratovim sustavom. Opet ćemo naći da su te sile u paralelogramu sila 

zemaljske prirode i one sile koje se spajaju s tim zemaljskim silama u 

paralelogramu sila, tako da nastaje rezultanta koja svoje podrijetlo ne 

duguje zemaljskim silama, nego izvanzemaljskim, vanzemaljskim silama; te 

sile moramo tražiti izvan zemaljskih. Moramo tražiti vlačne sile koje dovode 

ljude u uspravan položaj, ali ne samo u uspravan položaj, kakav je ponekad 

prisutan kod viših životinja, već u uspravan položaj na takav način da sile 

koje djeluju kod uspravnog položaja budu u isto vrijeme formativne sile. 

Postoji razlika u tome, da li majmun, koji hoda uspravno, još uvijek ima sile 

koje djeluju u suprotnom smjeru ili je kao čovjek već tako razvio svoj koštani 

sustav da razvoj djeluje u smjeru sila koje su nezemaljskog porijekla. Ako 

stvarno pogledate oblik ljudskog kostura, ne možete se ograničiti na 

opisivanje pojedinačnih kostiju i njihovu usporedbu sa životinjskim kostima, 

već ako pratite dinamiku u strukturi ljudskog kostura, možete si reći: ovo se 

ne može naći u drugim carstvima na Zemlji, gdje se pojavljuju sile koje 

moramo kombinirati s drugima kako bismo formirali paralelogram sila. 

Dobivaju se rezultati koje ne možemo dobiti ako uzmemo u obzir samo sile 

koje postoje izvan ljudskog bića. Stoga će biti potrebno pravilno pratiti ovaj 

skok sa životinja na ljude. Tada će biti moguće pronaći porijeklo bolesti ne 

samo kod ljudi, već i kod životinja. Mogu vas samo malo po malo uputiti na 

te elemente, ali ako idemo dalje, tu ćemo mnogo toga moći pronaći. 

Pa, u vezi s ovim što sam upravo objasnio, sada bih želio spomenuti sljedeće. 

Ako s koštanog sustava prijeđemo na mišićni sustav, nalazimo značajnu 

razliku u prirodi mišića, da mišić u mirovanju reagira alkalno, ako uzmemo 

u obzir njegovo uobičajeno kemijsko djelovanje; ali može se samo reći: slično 

alkalnom, jer alkalna reakcija nije tako jasno izražena u mišiću u mirovanju 

kao što su druge alkalne reakcije. Kad je mišić aktivan, javlja se i kiselinska 

reakcija koja nije sasvim čista. Sada uzmite u obzir da je, naravno, mišić 

metabolički sastavljen od onoga što čovjek apsorbira, tako da je to na 

određeni način rezultat sila koje su prisutne u zemaljskim supstancama. Ali 

kako čovjek ide dalje u aktivnost, ono što mišić ima u sebi jer je jednostavno 

podložan normalnom metabolizmu, sve se jasnije i jasnije prevladava. U 

mišićima se događaju promjene koje se u konačnici ne mogu usporediti s 

uobičajenim metaboličkim promjenama, osim sa silama koje uzrokuju 

stvaranje koštanog sustava kod čovjeka. Baš kao što te sile u ljudima 

nadilaze ono što imaju izvana, kako prodiru jedna u drugu zemaljski i 
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sjedinjuju se da tvore puku rezultantu, stoga se također nešto što se događa 

u mišićima mora vidjeti kao aktivno u metabolizmu, što sada također ima 

kemijski učinak u zemaljskoj kemiji. Ovdje imamo, moglo bi se reći, nešto 

što utječe na zemaljsku mehaniku i dinamiku, ali čega više nema u 

zemaljskom svijetu. U metabolizmu imamo nešto što djeluje na zemaljsku 

kemiju a nije zemaljska kemija, koja proizvodi druge učinke nego su to oni 

koji se mogu javiti pod utjecajem zemaljske kemije. 

Morat ćemo krenuti od ovih razmatranja, koja su, s jedne strane, 

razmatranja forme, a s druge strane, razmatranja kvalitete, ako želimo 

pronaći što zapravo leži u čovjeku. Tako ćete moći otvoriti put natrag do 

onoga što je izgubljeno i što vam je očito potrebno, ako se ne želite zaustaviti 

na pukoj formalnoj definiciji bolesti, s kojom u praksi zapravo ne možete 

puno učiniti. Jer razmislite, ovdje se postavlja vrlo važno pitanje. U osnovi, 

imamo samo zemaljska sredstva iz čovjekove okoline, kojima možemo 

utjecati na ljudski organizam kada doživi promjene. Ali u ljudima djeluju 

nezemaljski procesi ili barem sile koje njihove procese čine nezemaljskim 

procesima. I tako se postavlja pitanje: kako možemo stvoriti interakciju koja 

vodi od bolesnog do zdravog, između onoga što stvaramo kao interakciju 

između bolesnog organizma i njegovog fizičkog okoliša? Kako možemo 

ostvariti takav međuodnos, kojim se stvarno utječe na one sile koje djeluju u 

ljudskom organizmu, ali nisu ograničene na opseg procesa iz kojih uzimamo 

lijekove, čak i kada djeluju kroz određene upute za dijetu, i tako dalje. 

Vidite koliko je intimno povezano s ispravnim razumijevanjem ljudske 

prirode ono što u konačnici može dovesti do određene terapije. I upravo sam 

uzeo prve elemente koji bi nam trebali omogućiti da dođemo do rješenja ovog 

pitanja, temeljenog na razlici između ljudi i životinja, s punom sviješću da se 

lako može prigovoriti - to ćemo riješiti kasnije - da obolijevaju i životinje, da 

čak i biljke mogu oboljeti - nedavno se govorilo o bolestima minerala - i da 

stoga upravo kod bolesti ne treba praviti razliku između ljudi i životinja. Tu 

ćete razliku primijetiti kada vidite koliko će malo liječnik imati od ispitivanja 

životinja s ciljem napretka u humanoj medicini. Može se - a vidjet ćemo i 

zašto - sigurno postići mnogo za ljudsko iscjeljenje iz pokusa na životinjama, 

ali samo ako je potpuno jasno kolika je duboka razlika, sve do najmanjih 

detalja, između životinjske i ljudske organizacije. Stoga je to pitanje 

mogućnosti da se bolje razjasni važnost pokusa na životinjama za razvoj 

medicine. 

Nadalje, želio bih još više skrenuti pozornost na činjenicu da kada treba 

ukazati na takve izvanzemaljske sile, da je ljudska osobnost puno više 

uključena nego kada se ukazuje na takozvana objektivna pravila, objektivne 

zakone prirode. Međutim, radit će se o tome da se medicina sve više razvija u 

smjeru intuitivnog, i doseže do talenta da se, polazeći od manifestacije 

oblika, izvedu zaključci o suštini ljudskog organizma (koji može biti zdrav ili 
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bolestan), ovo intuitivno znanje u području promatranja forme, imat će sve 

veću ulogu u razvoju medicine i u budućnosti. 

Kao što rekoh, te stvari bi trebale služiti samo kao svojevrsni uvod, 

orijentacijski uvod. Jer ono što je ovdje danas bilo važno je pokazati da 

medicina mora ponovno obratiti pozornost na ono što se ne može postići 

kemijom, pa čak ni običnom komparativnom anatomijom, što se može postići 

samo duhovno-znanstvenim razmatranjem činjenica. U tom smislu i danas 

ima mnogo pogrešaka. Čovjek misli da je glavna stvar za produhovljenje 

medicine zamijeniti materijalna sredstva duhovnim. No, koliko god je to 

opravdano u određenim područjima, nije opravdano u cijelosti. Jer radi se, 

prije svega, da se na duhovni način shvati kakva je ljekovita vrijednost 

sadržana u materijalnom sredstvu, odnosno o primjeni znanosti duha na 

procjenu materijalnih sredstava. To je zadatak dijela koji sam definirao: 

tražiti mogućnost izlječenja kroz spoznaju odnosa čovjeka sa svijetom koji ga 

okružuje. 

Želio bih da ono što imam za reći o posebnim procesima liječenja bude što 

više utemeljeno i da se, ako je moguće, sve usredotoči na činjenicu da se za 

svaku bolest može o njoj steći ideja o povezanosti takozvanog abnormalnog 

procesa, koji također mora biti prirodan proces, s takozvanim normalnim 

procesima, koji pak nisu ništa drugo nego prirodni procesi. Gdje god se ovo 

pitanje pojavilo, ovo temeljno pitanje - želim to reći samo kao mali dodatak: 

kako se zapravo pomiriti s činjenicom da su i procesi bolesti prirodni 

procesi? - uvijek se nastojao izbjeći odgovor. Bilo mi je zanimljivo, naprimjer, 

da je Troxler, koji je predavao u Bernu, vrlo intenzivno isticao da treba 

ispitati normalnost bolesti, da tako kažem, i da će to odvesti u smjeru koji će 

u konačnici dovesti do priznavanja određenog svijeta, koji je povezan s 

našim, i koji zadire u naš svijet kroz nelegitimne rupe, i da bi to bio ključ za 

doći do nekog zaključka o manifestacijama bolesti. Zamislite - samo želim to 

shematski prikazati - da postoji nekakav svijet u pozadini koji ima kao svoje 

zakone legitimne stvari ali koje u nama uzrokuju simptome bolesti, zatim 

kroz određene rupe, ti zakoni koji su potpuno opravdani u tom drugom 

svijetu, napadaju naš svijet i nama uzrokuju nesreću. Troxler je želio raditi u 

tom smjeru. I koliko god se nejasno i maglovito izražavao u mnogim 

aspektima, ipak se može vidjeti da je bio na putu medicine koji je išao prema 

određenom oporavku medicinske znanosti. 

Zatim sam s prijateljem potražio, budući je Troxler predavao u Bernu, koliko 

je bio cijenjen među svojim kolegama, što je bilo s njegovim prijedlogom, a 

mogli smo zaviriti i u leksikon, u kojem su zabilježene mnoge stvari iz 

povijesti sveučilišta, da bi se doznalo da je Troxler bio digao veliku buku na 

sveučilištu! To je bilo ono što je ostalo. A o njegovom značenju za znanost 

nije se moglo saznati ništa posebno. 
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Pa, kao što sam rekao, danas želim samo naznačiti neke stvari, i jako vas 

molim, kako bih mogao spojiti ono što želim predstaviti s vašim željama, da 

do sutra ili prekosutra zapišete svoje želje. Tako ću na temelju tih želja, 

ciklusu predavanja dati potrebnu formu. Mislim da je to najbolji način da se 

složimo. Molim vas da to učinite opširno. 
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 II. PREDAVANJE  

Dornach, 22. ožujka 1920. 

 

Krenut ćemo dalje od polaznih točaka poput onih koje smo jučer odabrali i 

postupno prodrijeti dalje u bit čovjeka, postajući svjesni određenih polariteta 

koji tu prevladavaju. Već ste jučer primijetili da smo sile koje još uvijek 

djeluju na životinju, prisiljeni kombinirati u paralelogram, sa silama koje su 

usmjerene okomito, da tako kažemo, te da imamo analognu stvar u mišićnoj 

reakciji. Ako se s ovim dvjema idejama nastavi dalje u proučavanju 

čovjekovog koštanog sustava i čovjekovog mišićnog sustava, ako ih se 

podupre sa svime što iskustvo može pružiti, vjerojatno će uskoro 

proučavanje kostiju i mišića biti moguće pretvoriti u nešto važnije za 

medicinu nego je do sada bio slučaj. Međutim, povezivanje znanja s onim što 

je medicini potrebno, postaje osobito teško ako se kao polazište uzme znanje 

o srcu. Jer kakav stav zapravo ljudi imaju o srcu - ako se za početak 

ograničimo na to? Vjeruje se da je to neka vrsta pumpe koja pumpa krv u 

različite organe. Također su osmišljene svakakve zanimljive mehaničke 

konstrukcije kako bi se objasnila ova pumpna stanica 'srce'. E sad, ove 

mehaničke konstrukcije sigurno proturječe embriologiji, nitko nije primijetio 

da je ova mehanička teorija srca upitna, ili da je ponovno provjeri, barem ne 

u uobičajenoj znanosti. Prvo ću skicirati stvari, a ono što će biti 

predstavljeno sljedećih nekoliko dana, uvijek će biti djelomična potvrda 

onoga što sam prisiljen dati kao gledište - ono što se prije svega mora uzeti u 

obzir kada se gleda ovo srce, je da ono uopće nije ono što bi se moglo nazvati 

nekom vrstom aktivnog organizma. Jer rad srca nije uzrok, nego posljedica. 

Ovu rečenicu ćete razumjeti samo ako uzmete u obzir polaritet koji postoji 

između svih onih aktivnosti u ljudskom organizmu koje su vezane za unos 

hrane, za daljnju obradu hrane, za njen prijenos bilo izravno ili putem žila u 

krv, i kada slijedite, mogu reći, odozdo prema gore, preradu hrane u 

organizmu, sve do interakcije koja inicijalno postoji između krvi, koja je 

apsorbirala hranu, i disanja, kroz koje je apsorbiran zrak koji udišemo. Ako 

pažljivo pogledate uključene procese - zapravo ih treba samo pažljivo 

pogledati - otkrit ćete da postoji određeni kontrast između svega što je u 

procesu disanja, i onoga što u najvećoj mjeri leži u probavnom procesu. Tu 

se nešto želi izbalansirati. Ima tu nečeg što, mogu reći, žeđa jedno za 

drugim, želi zadovoljiti jedno drugo. Naravno, mogu se birati i drugi izrazi, ali 

s vremenom ćemo se sve bolje razumjeti. Dolazi do interakcije, koja se prije 

svega postoji između prehrambenih tvari koje su postale tekuće i onoga što 

organizam apsorbira iz zraka disanjem. Ovu interakciju treba pažljivo 

proučiti. Ova interakcija sastoji se od međusobnog djelovanja sila. A ono što 

je u interakciji, mogu reći, nakuplja se u srcu prije međusobnog djelovanja. 

Čineći to, postaje organ zastoja [Stauorgan] između onoga što bih sada 
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nazvao nižom aktivnošću organizma, unosa hrane, prerade hrane, i viših 

aktivnosti organizma, od kojih bih disanje uključio kao najnižu. Uključen je 

organ zastoja, a najvažnije je da je rad srca rezultat interakcije tekućih 

hranjivih tvari, odnosno tekuće hrane, i zraka unesenog izvana. Sve što je u 

srcu izraženo, što se u srcu može promatrati, mora se promatrati kao 

posljedica, u prvom redu u mehaničkom smislu. 

Jedini početak koji je davao nadu u tom smislu da se barem razmotri ova 

osnova srčane aktivnosti - ali ništa više - napravio je austrijski liječnik dr. 

Karl Schmid, koji je bio liječnik u sjevernoj Štajerskoj i koji je izdao 

publikaciju o tome u 'Wiener Medizinischen Wochenschrift' , 1892. broj 15-

17, 'O otkucajima srca i krivuljama pulsa'. Nema mnogo toga u ovoj 

raspravi, ali mora se reći da je barem netko iz svoje liječničke prakse 

primijetio da ono s čime se kod srca ima posla nije obična pumpa, već srce 

kao uređaj za pohranu. Schmid cijeli proces kretanja srca zamišlja kao 

aktivnost hidrauličkog ovna kojeg pokreću struje. Tu leži istina u onome što 

izjavljuje dr. Karl Schmid. Ali do mehaničke strane dolazite tek kada shvatite 

što je sve srčana aktivnost kao posljedica tih isprepletenih - mogu ih 

simbolično nazvati strujama, struja tekućine i strujanja zraka. Jer u 

konačnici, što je srce? U konačnici, srce je osjetilni organ. Čak i ako nismo 

izravno svjesni onoga što je osjetilna aktivnost srca, čak i ako je ono što se 

događa u srcu jedna od podsvjesnih osjetilnih aktivnosti, ipak služi da se u 

određenoj mjeri više aktivnosti percipiraju, da se mogu osjetiti niže 

aktivnosti čovjeka. Baš kao što očima opažate vanjske procese boja, srcem 

opažate što se događa u vašem trbuhu, iako u tupoj podsvijesti. U konačnici, 

srce je osjetilni organ za unutarnju percepciju. Tako bi ga trebalo gledati. 

Tek tada se može razumjeti polaritet u samom čovjeku, ako se zna da se radi 

o tome da je čovjek zapravo dualno ustrojeno biće, koje svoje niže doživljava 

od strane višeg. Sada moram dodati sljedeće: vidjeli smo niže aktivnosti, to 

jest jedan pol cijelog čovjeka, kada proučavamo unos i preradu hrane u 

širem smislu, do ravnoteže s disanjem. Ravnoteža s disanjem tada se odvija 

uz ritmičku aktivnost. O značaju naše ritmičke aktivnosti tek ćemo morati 

govoriti. Ali isprepleteno s aktivnošću disanja, kao da pripada aktivnosti 

disanja, moramo promatrati živčano-osjetilnu aktivnost, sve što se odnosi na 

vanjsku percepciju i na nastavak ove vanjske percepcije, na njenu obradu 

živčanom aktivnošću. Dakle ako, s jedne strane, zamislite sve što je 

povezano: respiratornu aktivnost, osjetilno-živčanu aktivnost, da tako 

kažem, jedan pol čovjekove organizacije. Ako s druge strane, spojite sve ono 

što je unos hrane, prerada hrane, metabolizam u običnom smislu riječi, 

imate drugi pol procesa u čovjekovoj organizaciji. Srce je u biti organ koji je, 

u svojim vidljivim pokretima, izraz ravnoteže između ovog gornjeg i donjeg, 

koji je psihički, ili bolje rečeno, subpsihički organ percepcije koji posreduje 

između ova dva pola čovjekove organizacije. Možete proučavati sve što vam 

anatomija, fiziologija, biologija, nude u smislu ovog principa, i vidjet ćete da 
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je to jedini način da se rasvijetli čovjekova organizacija. Sve dok ne 

razlikujete ovu gornju i donju razinu, koja je posredovana srcem, nećete 

moći razumjeti čovjeka, jer postoji temeljna razlika između svega što se 

odvija u nižoj organizacijskoj djelatnosti čovjeka, i onoga što se odvija u 

gornjim organizacijskim aktivnostima. 

Ako ovu razliku želite izraziti na jednostavan način, mogli biste reći: sve što 

se događa dolje ima svoj negativ, negativni pandan, gore. Uvijek je tako da 

sve što je povezano s onim gornjim, može u donjem naći protusliku. Ali ono 

što je značajno je da zapravo ne postoji nikakvo materijalno posredovanje 

između ovog gornjeg i nižeg, već prije korespondencija. Čovjek uvijek mora 

razumjeti kako jednu stvar u donjem, povezati s drugom u gornjem, a ne ići 

na materijalno posredovanje. Uzmimo vrlo jednostavan primjer, uzmimo 

nagon za kašljanjem i stvarni kašalj koji se odnosi na gornji dio, to jest u 

onoj mjeri u kojoj pripada gornjem, u donjem dijelu ćemo imati odgovarajući 

pandan u dijareji. Odgovarajući pandan za nešto gore uvijek nalazimo u 

onome što je dolje. I samo ako budemo sposobni ispravno razumjeti čovjeka, 

možemo stvarno paziti na te korespondencije - mnoge će nam postati 

očigledne tijekom naših razmatranja. 

Sada, ne postoji samo takva apstraktna korespondencija, nego istodobno u 

zdravom organizmu postoji intimna veza između gornjeg i donjeg. U zdravom 

organizmu postoji takva povezanost da gornja, bilo koja gornja aktivnost, 

bila ona aktivnost koja je povezana s disanjem, bila ona aktivnost koja je 

povezana sa živčano-osjetilnim aparatom, mora savladati nešto niže, mora se 

odvijati u potpunom skladu s nečim nižim. I tu odmah imamo - a to će nas 

kasnije dovesti do stvarnog razumijevanja procesa bolesti - nepravilnost u 

organizmu, ako nekako prevlada nadmoć, nadmoć dobije niže, tako da je 

prejako za odgovarajuću gornju aktivnost, ili gornje, tako da je prejako za 

odgovarajuću aktivnost u donjem. Aktivnosti gornjeg moraju se uvijek na 

aktivnosti nižeg odnositi tako da na određeni način korespondiraju jedna s 

drugom, da kontroliraju jedna drugu, da se kreću jedna prema drugoj na 

način na koji su, usmjereni jedno prema drugom. Postoji vrlo specifična 

orijentacija. To je individualno za različite ljude, ali postoji vrlo specifična 

usmjerenost cijelog gornjeg toka procesa prema cijelom donjem toku 

procesa. 

Sada se radi o tome da se nađe prijelaz od ovog zdravog organizma, u kojem 

gornji dio korespondira donjem, do bolesnog organizma. Za početak, mogu 

reći, od onoga što je Paracelsus nazvao arhej, što mi zovemo etersko tijelo, ali 

ako to želite tako zaodjenuti da ne uvrijedite ljude izvana koji ne žele znati 

ništa o tim stvarima, možete reći i da prvo želite razgovarati o naznakama 

bolesti u funkcionalnom ili dinamičkom smislu, to jest o početnim 

znakovima koji su tu da se može govoriti o bolesti - dakle ako govorimo o 

onome što se prvo oglasi u eterskom tijelu, ili čisto funkcionalno, onda se 
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također može govoriti o polaritetu, ali o polaritetu koji u sebi već sadrži 

nesukladnost, nepravilnost. A do toga dolazi na sljedeći način. 

Pretpostavimo da u donjem dijelu, to jest u unosu hrane i u probavnom 

sustavu u širem smislu, prevladavaju unutarnje kemijske ili organske sile 

konzumirane hrane. U zdravom organizmu mora biti tako da sve one sile 

koje djeluju u hranjivim tvarima, koje su imanentne hranjivim tvarima, koje 

ispitujemo u laboratoriju, one moraju biti nadvladane gornjim, da nisu 

nimalo bitne u unutarnjoj djelotvornosti u organizmu, da se ništa ne događa 

po vanjskoj kemiji, vanjskoj dinamici, nego je sve potpuno prevladano. Ali 

može se dogoditi da gornje nije dovoljno jako u svojoj korespondenciji da 

ovlada nižim, da ga potpuno skuha, mogu reći i eterizira bilo bi malo 

preciznije, tada u ljudskom organizmu prednost ima proces koji mu zapravo 

i ne pripada, a to je proces koji se inače odvija u vanjskom svijetu i koji se ne 

bi trebao odvijati u ljudskom organizmu. Takav se proces događa jer fizičko 

tijelo nije odmah zahvaćeno takvim nepravilnostima, prije svega u onome što 

bismo mogli nazvati funkcionalnim, u eterskom tijelu, u arheju. Ako bi željeli 

odabrati uobičajeni izraz, koji je samo preuzet iz, rekao bih, određenih oblika 

nepravilnosti, moramo odabrati izraz histerija. Odabrali smo izraz histerija - 

kasnije ćemo vidjeti da to nije loš izbor - kao izraz za metaboličke procese 

koji postaju previše neovisni. Stvarne histerične pojave u užem smislu, nisu 

ništa drugo nego vrhunac ovog nepravilnog metabolizma. U stvarnosti, čak i 

u histeričnom procesu koji se proteže na spolne simptome, u suštini 

nemamo ništa osim takvih nepravilnosti u metabolizmu, koje su po svojoj 

prirodi zapravo vanjski procesi, kojih u ljudskom organizmu zapravo ne bi 

trebalo biti. Drugim riječima, procesi za koje se ono gornje pokaže preslabim 

da bi se s njima moglo nositi. To je jedan pol. 

Kad imamo pojave takvog histeričnog karaktera, radi se o prejakom izvan 

ljudskom djelovanju u nižim dijelovima ljudske organizacije. Ali ista 

nepravilnost međudjelovanja također se može dogoditi, jer se viši proces ne 

odvija pravilno, odvija se toliko interno da čini veliki pritisak na gornju 

organizaciju. To je suprotnost, u određenom smislu negativna, od nižih 

procesa; previše opterećuje gornje procese. Zaustavlja se, da tako kažemo, 

prije nego preko srca komunicira s nižom organizacijom. Dakle, nepravilnost 

je duhovna, prejaka - ako smijem upotrijebiti taj izraz - organski 

intelektualna. Tu imamo drugi pol tih nepravilnosti, neurasteniju. Ove dvije, 

mogu reći, nepravilnosti u ljudskoj organizaciji, koje su još uvijek dio 

funkcionalnosti, prije svega se moraju uzeti u obzir. Jer one su, da tako 

kažem, nedostaci koji se izražavaju i u gornjem i u donjem. I morat ćemo 

početi shvaćati kako je polaritet u ljudskoj organizaciji podložan jednom ili 

drugom nedostatku. Dakle, kod neurastenije imate funkcioniranje gornjeg 

dijela koji postavlja previše zahtjeva za organe donjeg, tako da ono što bi se 

zapravo trebalo dogoditi u donjem, posredovano srcem odozgo, već događa u 

gornjem, tamo se smjestilo, tako da aktivnost ne prodire dolje u nižu struju, 
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posredovano zagušenjem u srcu. Također vidite da je važnije, puno važnije, 

da tako kažem, postati svjestan specifične fiziognomije bolesti, nego 

obdukcijom proučavati organe koji su postali neispravni. Jer obdukcija u 

organima koji su postali neispravni, pokaže samo posljedice. Bitno je 

sagledati cijelu sliku, fiziognomiju bolesti. Ta će fiziognomija uvijek na neki 

način dati sliku koja u prvom redu naginje prema jednom ili drugom smjeru, 

prema neurasteniku ili histeriku. Ali naravno, u vezi s uobičajenom 

uporabom ovih riječi, izraze morate proširiti. 

Pa, ako imate dovoljno dobru sliku o ovoj interakciji gornjeg i donjeg, tada 

ćete počevši odatle postupno prepoznati kako ono što je u početku samo 

funkcionalno, to jest - kako bismo rekli - odvija se u eterskom, preko njega u 

određenoj mjeri preuzima organsko-fizičko, postaje gušće u svojim snagama, 

i kako se može govoriti o tome da ono što je u početku prisutno samo kao 

nagovještaj histerije, može u određenoj mjeri poprimiti fizički oblik kod 

raznih trbušnih bolesti, kao što neurastenija organski oblik može poprimiti 

kod bolesti vrata i glave. Mogu reći da, proučavanje dojma ovih inicijalno 

funkcionalnih fizičkih pojava u stanjima neurastenije i histerije, bit će 

iznimno važno za buduću medicinu. Rezultat histerije koja je postala 

organska biti će: nepravilnosti u cjelokupnom probavnom procesu, općenito 

u svim procesima abdomena. Ali ono što se događa u organizmu ima 

utjecaja na cijeli organizam. Ne smije se zanemariti da ono što se događa kao 

nepravilnost ima utjecaj na cijeli organizam. 

 Sada samo zamislite da ovako nešto, ako bi se u početku moglo jednostavno 

funkcionalno promatrati, što bi bilo histerična pojava, da to uopće nije 

izraženo funkcionalno. Funkcionalno nije izraženo. Etersko tijelo odmah 

gura u fizičko tijelo. I ne pojavljuje se kao posebna bolest trbušnih organa, 

ali postoji. Recimo dakle, postoji nešto u trbušnim organima, što je kao 

pečat histerije. Budući da se utisnula u fizičko, psihički se ne manifestira 

kao pojava histerije, ali također još nije dovoljno jaka da bi se manifestirala 

kao nešto što čovjeka opterećuje, fizička bolest. Ali to je dovoljno jako da 

djeluje na cijeli organizam. Zatim imamo neobičnu pojavu da nešto poput 

ovoga što, mogu reći, lebdi između bolesti i zdravlja, da ono što dolazi iz 

nižeg djeluje na gornje, natrag na gornje, da tako kažemo, i pojavljuje se u 

svom negativu. Ova pojava, gdje se prva tjelesna posljedica histerije 

pojavljuje u područjima koja inače, ako postanu jednostrana, nepravilna, 

podložna su neurasteniji, ova pojava daje predispoziciju za tuberkulozu. 

To je zanimljiva veza. Predispozicija za tuberkulozu je reakcija donje 

aktivnosti na gornju, što smo upravo naveli. Ali ova vrlo čudna interakcija, 

koja nastaje zato što proces koji nije potpuno završen, kao što sam opisao, 

djeluje na gornji dio, dovodi do tuberkuloze. Nećete naći ništa što bi moglo 

racionalno suzbiti tuberkulozu ako se ne vratite na ovu, ja bih rekao, 

iskonsku predispoziciju ljudskog organizma. To što se paraziti nastanjuju u 
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ljudskom organizmu, samo je posljedica iskonskih predispozicija o kojima 

sam upravo govorio. To nije u suprotnosti s činjenicom da je, ako postoje 

potrebni uvjeti, nešto poput tuberkuloze zarazno. Naravno, potrebni 

preduvjeti moraju biti prisutni. No istina je da je danas u strahovito velikom 

dijelu čovječanstva nažalost prisutna ta prevlast niže organske aktivnosti, 

tako da je sklonost tuberkulozi danas zapravo zastrašujuće raširena. 

Pa infekcija je dakle, valjan izraz na ovom polju, jer onaj tko boluje od 

tuberkuloze u većem stupnju, već ima utjecaja na okolinu. A kada ste 

izloženi onome u čemu tuberkulozni bolesnik živi, događa se da ono što je 

inače samo posljedica, može zauzvrat postati uzrok. Uvijek pokušavam 

koristiti usporedbu, analogiju, kako bih pojasnio ovaj odnos između 

primarnog razvoja bolesti i infekcije, govoreći nešto poput: recimo da na ulici 

sretnem prijatelja, čiji su mi odnosi s ljudima inače nepoznati. Dolazi tužan, 

ima razloga biti tužan jer mu je prijatelj umro. Nemam izravan odnos s 

prijateljem koji je umro. Ali kad ovoga sretnem i on mi ispriča svoju tugu, ja 

se rastužim s njim. On postaje tužan zbog izravnog uzroka, ja zbog 

'infekcije'. Ali ostaje istina da je samo međusobni odnos mene i njega, 

preduvjet za ovu 'infekciju'. 

Dakle, dva koncepta: primarni razvoj i infekcija, svakako imaju svoje 

opravdanje, i to jako opravdanje, posebno u slučaju tuberkuloze. Ali doista 

ih treba koristiti u racionalnom smislu. Centri tuberkuloze ponekad su leglo 

tuberkuloze. Ako se tuberkulozni bolesnici već trpaju u tuberkulozne 

ustanove, stalno treba te ustanove zatvarati i mijenjati ih drugima. Nakon 

određenog vremena tuberkulozne ustanove zapravo uvijek treba zatvoriti. 

Posebnost je u tome što sami tuberkulozni bolesnici imaju najveću sklonost 

zarazi, što znači da se njihova bolest, koja bi se inače mogla izliječiti, može 

pogoršati ako su u prisutnosti težih tuberkuloznih bolesnika. Ali želio sam 

samo ukazati na prirodu tuberkuloze. Posebno kod tuberkuloze vidimo, kao 

primjer, kako se razni procesi u ljudskom organizmu moraju takoreći 

ispreplitati, što, kao što možete pretpostaviti, uvijek mora biti pod utjecajem 

činjenice da imamo posla s višim i nižim organizacijama, koje jedna s 

drugom korespondiraju na isti način kao što su pozitivne i negativne slike 

suprotne jedna drugoj. Iz, mogu reći, najizrazitijih pojava, koje u prvom redu 

potiču tuberkulozu, imajući takvu konstituciju organizma kao što sam 

objasnio, možemo nastaviti proučavati kako treba gledati na bolest. 

Uzmimo najčešće simptome osobe koja je, naprimjer, potencijalni 

tuberkulozni bolesnik, gdje tuberkuloza zapravo leži u budućnosti i priprema 

se. Tada bismo mogli primijetiti da kašlje. Primijetiti ćemo da ima bolove u 

vratu i prsima, možda i udovima. Primijetiti ćemo određena stanja umora, 

osobito noćno znojenje. 

Što je sve ovo? Ako pogledamo te simptome, što je to sve? Sve ovo što sam 

sada pokazao u prvom redu je nešto što se događa kao rezultat nepravilnih 
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unutarnjih interakcija. No, to je istovremeno i bitka u koju organizam ulazi 

protiv onoga što tu leži kao dublji uzrok. Vidite, kašalj - pogledajmo prvo 

tako jednostavne stvari, poslije ćemo prijeći na složenije - pokušati se boriti 

protiv kašlja bez obzira na sve definitivno nije dobro. Ponekad organizam 

treba čak i umjetno izazvati kašalj. Ako je niža organizacija čovjeka nekako 

takva da je ne može svladati viša organizacija, onda je ono što se pojavljuje 

kao kašalj zdrava reakcija organizma da spriječi neke stvari koje bi inače 

prodrle. I jednostavno prestanak kašljanja u svim okolnostima može biti 

poguban, jer tada tijelo apsorbira štetne tvari. Ono kašlje s razlogom, jer u 

takvoj privremenoj dispoziciji ne može tolerirati te štetne stvari i želi ih se 

riješiti. Nagon na kašalj upravo je pokazatelj da se u organizmu nešto 

događa, pa je potrebno ne dopustiti ulazak odgovarajućih uljeza koji inače 

lako mogu prodrijeti u organizam. 

Ali i drugi simptomi koje smo spomenuli su obrana, borba organizma od 

onoga što nastaje kao sklonost tuberkulozi. Grlobolja i bolni udovi 

jednostavno govore da organizam ne dopušta da se odvijaju oni procesi, koji 

se kao niži procesi ne mogu kontrolirati od strane gornjih. Opet naprimjer, 

ako se na vrijeme uoči sklonost tuberkulozi, dobro bi bilo potpomoći 

organizam umjerenim poticanjem nagona na kašalj - vidjet ćemo kako se to 

može učiniti na sljedećim predavanjima - posebice izazivanjem naknadnih 

simptoma, pa čak i određenom prehranom - to se može, kao što ćemo vidjeti 

- čak izazvati simptome umora. Čak i ako naprimjer, dođe do gubitka težine, 

to je samo obrambeni mehanizam. Jer proces koji se događa kada se ne 

mršavi je možda upravo ono što je u donjem dijelu, a što se gornjim ne može 

nadvladati, pa se organizam brani mršavljenjem da ono što se ne može 

nadvladati, da toga privremeno nema. 

Stoga je iznimno važno detaljno proučiti takve stvari, a ne jednostavno ako 

netko mršavi da ga se podvrgne masnoj prehrani, jer taj gubitak težine može 

imati vrlo dobro značenje u onom što se privremeno ispoljava u organizmu. 

A posebno je noćno znojenje vrlo indikativno za ljude koji još nisu oboljeli od 

tuberkuloze, ali su u opasnosti da se razvije tuberkuloza. Jer noćno znojenje 

nije ništa drugo nego aktivnost organizma koja se odvija tijekom spavanja, a 

koja bi se zapravo trebala odvijati u budnom stanju uz punu duhovnu i 

tjelesnu aktivnost. Ono što bi se zapravo trebalo dogoditi tijekom dana kada 

ste potpuno budni, ne događa se i dolazi do izražaja noću. To je posljedica i 

ujedno sredstvo obrane. Dok se organizam noću rasterećuje duhovne 

aktivnosti, stvara aktivnost koja se izražava noćnim znojenjem. 

Međutim, da bismo u potpunosti mogli cijeniti ovu činjenicu, moramo 

ponešto znati o činjenici da su svi procesi izlučivanja, uključujući stvaranje 

znoja, usko povezani s onim što uključuje druge duševne i duhovne 

aktivnosti. Konstruktivni procesi, stvarni vitalni konstruktivni procesi, 

jednostavno su osnova nesvjesnog. Da, ono što odgovara budnim, svjesnim 
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duševno-organskim procesima, posvuda su to procesi eliminacije. Naše 

mišljenje također ne odgovara konstruktivnim procesima mozga, već prije 

procesima izlučivanja i procesima razgradnje mozga. A pojava noćnog 

znojenja je proces izlučivanja, koji bi u normalnom životu zapravo trebao ići 

paralelno s duhovno-duševnom aktivnošću. Ali kako gornje i donje nije u 

ispravnom odnosu, tako se nešto akumulira za noć, kada se organizam 

rastereti duhovno-duševne aktivnosti. 

Vidite, dakle, kako pažljivo proučavanje svih procesa koji su povezani s 

cjelokupnim rastom i razvojem zdravog i bolesnog organizma, dovodi do toga 

da se može reći: postoji i interakcija između simptoma bolesti. Gubitak 

težine u početku je simptom bolesti. Ali u odnosu prema sklonosti 

tuberkulozi, to jest prema tuberkulozi koja već ima neki učinak, mršavljenje 

je nešto što je dio toga. I postoji, mogu reći, organizacija, idealna 

organiziranost simptoma bolesti. U određenom smislu, jedan simptom 

bolesti dodaje se drugom simptomu bolesti. To znači da je sasvim racionalno 

kada se nešto poput reakcije dogodi zbog drugih stanja u organizmu - 

držimo se sklonosti tuberkulozi - ali organizam sam nema snage izazvati tu 

reakciju, da mu se pritekne u pomoć i onda se prouzroči, da nakon jedne 

bolesti slijedi druga. Drevni liječnici su to izrazili kao, mogu reći, važno 

obrazovno pravilo za liječnika. Rekli su: opasna je stvar kada ste liječnik, da 

ne samo da morate biti u stanju otjerati bolesti, već morate biti u stanju i 

izazvati bolesti. - I u istoj mjeri u kojoj liječnik može liječiti bolesti, on ih 

može i uzrokovati. Tako da su stari, koji su o tim odnosima znali nešto više 

kroz svoju atavističku vidovitost, u isto vrijeme liječnika doživljavali kao 

nekoga tko, ako postane zlonamjeran, može ljude učiniti ne samo zdravima 

nego i bolesnima. Ali to je povezano s potrebom da se dovede do određenih 

bolesnih stanja kako bi se dovelo u pravi odnos s drugim bolesnim stanjima. 

Ali to su samo bolesti. I sve to: kašalj, bol u grlu, bol u prsima, znakovi 

gubitka težine, znakovi umora, noćno znojenje, simptomi su bolesti. Morate 

ih izazvati, ali simptomi su bolesti. 

To će, naravno, olakšati uvid u to da nakon što ste napola izliječili, odnosno 

izazvali ove simptome bolesti, ne možete prepustiti pacijenta njegovoj 

sudbini, već da se mora dogoditi drugi dio procesa ozdravljenja. Zatim se 

mora osigurati da ne postoje samo te reakcije, ne samo ono što je izazvano 

da bi se spriječila bolest, nego da se tada dogodi što zauzvrat liječi i cijeli 

organizam vraća na pravi put. Stoga bi se moralo osigurati da, naprimjer ako 

je kao prirodna ili izazvana obrana protiv sklonosti tuberkulozi, izazvan 

nagon na kašalj, pojavila se ili je izazvana upala grla, mora se osigurati da se 

dovede u red probavni proces, koji će uvijek pokazivati neke blokade i zatvor. 

Primijetiti ćete na neki način da se ovaj probavni proces pretvara u 

laksativni proces, mora se pretvoriti u neku vrstu proljeva. Uvijek je 

potrebno dopustiti da simptomi kašlja, uključujući grlobolju i slično, budu 

praćeni takvim procesima proljeva. To ukazuje na činjenicu da se ono što se 



27 / 220 

Rudolf Steiner - Znanost duha i medicina 

događa gore, ne smije jednostavno promatrati kao nešto samo po sebi, baš 

kao što se vrlo često mora tražiti iscjeljenje onoga što se događa gore kroz 

procese dolje, čak i ako ne kroz materijalno posredovanje, već postoji samo 

korespondencija. To je nešto, o čemu prije svega treba voditi računa. 

Simptomi umora - ne želim ih zvati samo subjektivnim simptomima umora, 

koji se zapravo uvijek temelje na nadmoći metabolizma - jer se snažno 

javljaju u metabolizmu koji nije pod kontrolom onog gornjeg, takvi simptomi 

umora, jer oni stvarno moraju biti uzrokovani tuberkulozom, morali bi se 

naknadno suzbiti u potrebno vrijeme osiguravajući to kroz prehranu - još 

ćemo morati govoriti o posebnostima takve prehrane - tako da se odvija 

probava, da ista osoba probavlja bolje nego inače, dakle, da se lakše obradi 

ono što se mora kroz probavni proces. Kasnije ćete se s mršavljenjem morati 

boriti dijetom, što zauzvrat dovodi do stvaranja određene količine masti, 

nečega što se skladišti u organima, u tkivima organa. Protiv noćnog znojenja 

treba se boriti kasnije, nakon što ga se zapravo i potakne, pokušavajući 

uputiti ljude da rade aktivnost u kojoj se stvarno počnu znojiti kroz 

intelektualni napor, dakle nešto što je napor mišljenja, tako da to zauzvrat 

tvori zdrav znoj. 

Vidite, ako najprije kroz ispravno razumijevanje aktivnosti srca shvatite kako 

kod čovjeka korespondiraju gornji i donji dio, a zatim razumijete u prvom 

redu, mogao bih reći, naznake bolesti u funkcionalnom, u eterskom, kao u 

neurasteniji i histeriji, tada možete prijeći na razumijevanje onoga što se 

tada izražava u organskom, u fizičkom, a proučavajući fiziognomiju 

pripadajuće kliničke slike - čak i ono što prvo sami izazovete - prvo će se, 

rekao bih, proizvesti tijek bolesti u jednom smjeru, prema možda još jačoj ili 

slabijoj bolesti, da bi onda, kada dođe vrijeme, čitav proces vodio natrag do 

ozdravljenja. 

Naravno, najveće prepreke tretmanu koji je donekle okarakteriziran time su, 

prije svega, okolnosti, društveni uvjeti. Medicina je stoga i društveno pitanje. 

S druge strane, najveće su prepreke sami bolesnici, jer bolesnici naravno, 

prije svega traže da se nečega, kako kažu, riješe. Ali ako ih tako izravno 

riješite nečega, vrlo se lako može dogoditi da ih učinite puno bolesnijima 

nego to već jesu. Morate uzeti u obzir da ih činite mnogo bolesnijima nego 

što jesu, ali moraju čekati dok ih ne budete mogli ponovno ozdraviti. Ali 

onda bi, kao što će se mnogi od vas složiti, često bježali od vas! 

To je ono do čega dovodi ispravno promatranje zdravih i bolesnih ljudi, da 

liječnik upravlja i daljnjim liječenjem, ako se želi da cjelokupno liječenje ima 

ikakvu stvarnu vrijednost. Takve stvari treba jednostavno javno forsirati. U 

našem vremenu vjere u autoritet, to ne bi trebalo biti teško, samo kad bi se 

formirali takvi pokreti koji bi ukazivali na takve nužnosti. Ali naravno - 

oprostite što ovo govorim u vašoj prisutnosti - nisu uvijek samo pacijenti, 

samo okolnosti, ponekad su i liječnici ti koji ne smatraju prikladnim da 
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doista tjeraju bolest do krajnjeg stadija, nego su više ili manje zadovoljni 

time da se jednostavno nečeg 'riješe'. 

Ali vidjet ćete kako nas ispravna težnja za ulogom srca u organizmu 

postupno dovodi do suštine bolesti. Ali morat ćete obratiti pozornost na 

radikalnu razliku koja postoji između nižih organskih aktivnosti, koje su u 

određenom pogledu nadvladale ono što je samo vanjska kemijska aktivnost, 

ali koje su još uvijek na određeni način slične višim aktivnostima, koje su 

potpuno suprotne. Izuzetno je teško adekvatno definirati taj dualizam u 

ljudskom organizmu, jer naš jezik gotovo nema načina da naznači ono što je 

suprotno fizičkim i organskim procesima. Ali možda ćete me dobro razumjeti 

- i ne bojim se predrasuda među nekima od vas - ako to pokušam razjasniti 

- morat ćemo više razgovarati o tim stvarima - koristeći analogiju, kakav je 

zapravo taj dualizam između donjih i gornjih procesa. Ako razmišljate o 

svojstvima bilo koje tvari, kao što su to svojstva tvari koja dovode do njezine 

učinkovitosti kada je na neki način prisutna, dakle, prvo imamo ono što, kad 

je organizam svlada, kao što se događa u probavi, što se apsorbira u nižu 

ljudsku aktivnost. Sada možete također, ako mogu tako reći, 

homeopatizirati. Možete eliminirati agregaciju, koherentnost materijala. To 

se događa kada na neki način razrijedite supstancu, kada napravite 

homeopatske doze, kao što sam rekao. Vidite, tu nešto izlazi na vidjelo čemu 

se u sadašnjoj prirodnoj znanosti ne pridaje pažnja, a ljudi su tako skloni 

sve gledati apstraktno. Zato kažu da ako ovdje imamo izvor svjetlosti, da se 

svjetlost širi u svim smjerovima, i tako zamišljaju - također i za Sunce to 

zamišljaju - da se širi u svim smjerovima i onda nestaje u beskraju. Ali to 

nije istina. Takva aktivnost nigdje ne nestaje u beskraju, nego samo ide do 

ograničene sfere, a onda se kao elastično odbije, čak i ako je kvaliteta često 

drugačija od one na putu tamo (vidi crtež dolje). U prirodi postoje samo 

ritmičke progresije, nema progresija koje teku u beskonačnost, postoji samo 

ono što se ritmički vraća samome sebi. 

 

To nije slučaj samo s kvantitativnim rasponima, već je također slučaj i s 

kvalitativnim rasponima. Kada počnete dijeliti tvar, ona ima početna 

svojstva. Ta se svojstva ne smanjuju unedogled, već kada se dođe do 



29 / 220 

Rudolf Steiner - Znanost duha i medicina 

određene točke, ona se vraćaju i postaju suprotna svojstva. A kontrast 

između niže organizacije i više organizacije, temelji se na ovom unutarnjem 

ritmu. Naša gornja organizacija je nešto homeopatsko. To je nešto što je na 

određeni način izravno suprotno normalnom probavnom procesu, 

suprotnost, negativno od njega. I tako bi se moglo reći da kada homeopatski 

ljekarnik priprema razrjeđenja, on zapravo svojstva koja se inače odnose na 

nižu ljudsku organizaciju transformira u svojstva koja zatim imaju odnos 

prema višoj  ljudskoj organizaciji. Riječ je o vrlo zanimljivoj unutarnjoj vezi, o 

kojoj ćemo više govoriti sljedećih dana. 
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 III. PREDAVANJE  

Dornach, 23. ožujka 1920. 

 

Obraditi ću sve želje koje mi se iznesu tijekom predavanja. Naravno, budući 

da se neke stvari ponavljaju, potrebno je da su barem u određenoj mjeri 

sakupljene, i onda nije važno da li se o stvarima koje se ovdje pitaju ili 

sugeriraju, raspravlja prije nego što je stvorena određena osnova ili poslije. 

Stoga ću, ako je moguće danas, pokušati stvoriti temelj za sva sljedeća 

razmatranja, uzimajući u obzir ono što sam uočio u vašim željama. 

Vidjeli ste da sam pokušao započeti s formiranjem i unutarnjom 

učinkovitošću koštanog i mišićnog sustava, i da smo jučer napredovali, 

barem za početak, do razmatranja bolesti i nužnosti procesa ozdravljenja, i 

da smo, da bi mogli zasnovati odgovarajuće razmatranje na primjeru, morali 

krenuti od cirkulacije u srčanom sustavu. 

Danas bih želio dati neke osnovne uvodne informacije o gledištu koje se 

može steći dubljim razmatranjem čovjeka i prirodi liječenja općenito. Zatim 

će se u sljedećim razmatranjima raspravljati o specifičnim detaljima, ali bih 

želio započeti s ovim temeljnim raspravama. 

Zamislimo li kakav je zapravo moderni medicinski studij, vidjet ćete, 

uglavnom, da terapija ide ruku pod ruku s patologijom, a da između to dvoje 

ne postoji jasna veza. Osobito u terapiji, puka empirijska metoda danas je 

često jedina dominantna metoda. Nešto racionalno, nešto što bi se stvarno 

moglo nadograditi principima u praksi, teško je pronaći, pogotovo u terapiji. 

Znamo da su tijekom devetnaestog stoljeća ovi nedostaci u medicinskoj misli 

čak doveli do škole medicinskog nihilizma, koja je sve stavljala na dijagnozu, 

zapravo bila zadovoljna kada je bolest dijagnosticirana i općenito bila 

skeptična prema bilo kakvom racionalnom ponašanju u liječenju. E sad, ako 

netko postavi čisto, mogu reći, razumne zahtjeve medicini, zapravo bi morao 

reći da uz dijagnozu mora postojati nešto što ukazuje na izlječenje. Između 

terapije i patologije ne smije postojati samo vanjska veza. Prirodu bolesti 

treba znati do te mjere da se na temelju prirode bolesti može imati 

predodžbu o procesu ozdravljenja. 

To je naravno povezano s pitanjem: u kojoj mjeri uopće mogu postojati 

lijekovi i procesi ozdravljenja u cjelokupnom kontekstu prirodnih procesa? 

Često se citira vrlo zanimljiva Paracelsusova izreka: liječnik mora položiti 

ispite prirode. Ali ne može se reći da novija literatura o Paracelsusu zna što 

učiniti s takvom izjavom, jer bi inače morala biti zainteresirana za 

osluškivanje procesa ozdravljenja same prirode. Pa, naravno, to se pokušava 

učiniti kada postoje bolesni procesi protiv kojih sama priroda daje svoje 

savjete. Ali opet, to se svodi na promatranje prirode s obzirom na njezine 
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procese ozdravljenja samo u iznimnim slučajevima, kada već postoje 

oštećenja i priroda sama pomaže, dok je pravo promatranje prirode 

promatranje normalnih procesa. I moralo bi se postaviti pitanje: postoji li 

način da se promatraju normalni procesi u prirodi, oni koji se takoreći 

nazivaju normalnim procesima, kako bi se iz njih dobio neki uvid u proces 

ozdravljenja? - Odmah ćete primijetiti da je ovo povezano s jednim pomalo 

zabrinjavajućim pitanjem. Naravno, procese ozdravljenja moguće je 

promatrati u prirodi na normalan način, samo ako su procesi bolesti 

normalno prisutni u prirodi. I pred nama se postavlja pitanje: jesu li procesi 

bolesti već prisutni u prirodi kao takvoj, da bi se moglo istraživati prirodu i 

kroz to učiti liječiti? - No, danas ćemo se barem malo pokušati približiti 

odgovoru na ovo pitanje, na koje ćemo naravno, tek tijekom predavanja 

dobiti potpuni odgovor. Ali odmah se može reći da je put koji je ovdje izložen 

zapravo prekriven znanstvenom osnovom današnje medicine. S obzirom na 

trenutne uvjete, izuzetno je teško to učiniti, jer je vrlo čudno da je upravo 

materijalistička tendencija u devetnaestom stoljeću, dovela do sustava kojeg 

ovdje moram dodati sustavu kostiju, mišića i srca, za kojeg se potpuno krivo 

shvaća njegove funkcije, naime živčanog sustava. 

Postupno je postala uobičajena praksa, da tako kažem, da se sve duševno 

nameće živčanom sustavu, i da se sve duševno-duhovno što se događa u 

čovjeku razlaže na paralelne procese, koji bi se onda trebali nalaziti u 

živčanom sustavu. Sada, znate da sam na ovu vrstu pogleda na prirodu 

morao iznijeti prigovore u mojoj knjizi 'O zagonetkama duše', u kojoj sam u 

prvom redu želio prikazati - i mnogo toga, čime se može doprinijeti iz 

iskustva da potkrijepi ove istine proizaći će iz ovih razmatranja - da su samo 

procesi predodžbi povezani sa živčanim sustavom, dok su svi emocionalni 

procesi povezani s ritmičkim procesima u organizmu, ne posredno nego 

neposredno. Današnji prirodoslovac obično misli da emocionalni procesi 

nemaju nikakve veze s ritmičkim sustavom, već samo zato jer se ti ritmički 

procesi prenose na živčani sustav, on misli da emocionalni život također živi 

kroz živčani sustav. Također sam pokušao pokazati da je cijeli život volje 

izravno povezan s metaboličkim sustavom, a ne indirektno preko živčanog 

sustava. Tako da živčanom sustavu u pogledu procesa volje, ne preostaje 

ništa osim percepcije tih procesa volje. Nije volja ta koja izlazi na scenu 

preko živčanog sustava, već se percipira ono što se u nama događa kroz 

volju. Sve što sam ustvrdio sigurno se može dokazati odgovarajućim 

biološkim činjenicama, dok se suprotno stajalište o pripisivanju živčanom 

sustavu duševnog života, uopće ne može dokazati. Želio bih zdravom 

nepristranom razumu, postaviti pitanje o činjenici da ako prerežete 

motorički živac, prerežete osjetilni živac, a zatim im dopustite da rastu 

zajedno i zatim stvore jedinstveni živac; kako sve to dovesti u vezu s 

činjenicom da postoje osjetilni i motorički živci. Oni jednostavno ne postoje, 

već ono što se zove motorički živci nisu ništa drugo nego osjetilni živci koji 
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percipiraju pokrete naših udova, odnosno ono što se događa u metabolizmu 

naših udova, našu voljnu aktivnost. Dakle, u motoričkim živcima zapravo 

imamo osjetilne živce, koji opažaju samo unutra, dok živci koji se nazivaju 

osjetilnima zapravo percipiraju vanjski svijet. 

Postoji nešto u tom smjeru što je od goleme važnosti za medicinu, ali što se 

može cijeniti tek nakon što se same činjenice pravilno ispitaju. Pogotovo kad 

je riječ o simptomima bolesti, za koje sam jučer naveo primjer tuberkuloze, 

teško se složiti s podjelom na osjetilne i motoričke živce. Razumni prirodni 

znanstvenici su dakle već pretpostavili, da svaki živac provodi ne samo od 

periferije prema unutra i obratno, nego također uvijek i od periferije prema 

središtu, ili od središta prema periferiji. Na isti način bi svaki motorički živac 

imao dvije provodne linije, što znači da ako želite objasniti nešto iz živčanog 

sustava, nešto kao što je histerija, morali biste pretpostaviti dvije provodne 

linije koje idu u suprotnim smjerovima jedna od druge. Dakle, čim se uđe u 

činjenice, apsolutno je potrebno pretpostaviti svojstva živaca, koja zapravo 

potpuno proturječe hipotezama o živčanom sustavu. Naučivši ovako 

razmišljati o živčanom sustavu, zapravo smo pokopali sve što bismo trebali 

znati o onome što je ispod živčanog sustava u organizmu, primjerice što se 

događa kod histerije. Jučer smo to okarakterizirali procesima u 

metabolizmu, naprimjer što se događa kod histerije i što se živcima samo 

percipira. A to je trebalo obratiti pažnju. Umjesto toga, histerija se tražila 

samo u svojevrsnoj ranjivosti i šoku, samog živčanog sustava i sve se 

prenosilo na živčani sustav. 

To je dovelo do nečeg drugog. Ne može se poreći da među dalekim uzrocima 

histerije postoje i duševni uzroci, tuga, pretrpljena razočaranja, neka vrsta 

ispunjivog ili neispunjivog unutarnjeg uzbuđenja, što onda dovodi do 

histeričnih pojava. Budući da je netko, da tako kažemo, cijeli preostali 

organizam odvojio od duševnog života, i samo živčani sustav dovodi u 

izravnu vezu sa duševnim životom, prisiljen je sve natovariti na živčani 

sustav. To je rezultiralo pogledom koji, prvo, više ni najmanje ne odgovara 

činjenicama, i drugo, ne nudi nikakav način da se duša dovede u vezu s 

ljudskim organizmom. Zapravo je samo približavate živčanom sustavu. Ne 

možete je približiti cijelom organizmu. Ili alternativno, izmišljanjem 

motoričkih živaca koji ne postoje, a onda očekujući da funkcije motoričkih 

živaca utječu na cirkulaciju i tako dalje, što je hipotetski do krajnjih granica. 

Ovo što sam objasnio dovelo je do toga da se i najpametnije ljude navede na 

krive staze kad se pojavi nešto poput sugestije i hipnoze. Mogli ste doživjeti - 

bilo je to davno - da histerične gospođe dovode u zabludu najpametnije 

liječnike, da su ih zavarale, jer bi jednostavno nasjeli na sve i svašta što bi 

takvi ljudi pokazivali liječnicima, i nisu se mogli nositi s onim što se zapravo 

događa u organizmu. Možda nije nezanimljivo u ovom kontekstu istaknuti - 

iako nemamo posla s histeričnom damom, nego s histeričnim muškarcem - 
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pogrešku u koju je upao, ili morao upasti Schleich, koji o takvim stvarima 

prilično dobro razmišlja, kad mu je kao liječniku došao čovjek koji je ubo 

prst perom i rekao da će to sigurno dovesti do smrti iduće noći, da će doći do 

trovanja krvi, osim ako mu se ruka ne amputira. Nije potrebno spominjati da 

Schleich kao kirurg nije mogao izvršiti amputaciju. Mogao je samo smiriti 

čovjeka i učiniti ono što je bilo potrebno: isisati ranu i tako dalje, ali 

naravno, nije mu mogao odrezati ruku samo zbog njegove izjave da će 

sljedeće noći imati trovanje krvi. Dotični pacijent je zatim otišao specijalistu 

koji mu, naravno, nije odrezao ruku. Ali Schleichu je priča bila pomalo 

čudna. Odmah ujutro se raspitao - pacijent je stvarno umro te noći. A 

Schleich je izjavio: smrt sugestijom. Tako je pri ruci, strašno pri ruci, izjaviti: 

smrt sugestijom. Ali kada se radi o uvidu u ljudsku prirodu, jednostavno nije 

moguće razmišljati o smrti kroz sugestiju; stvar je u tome da ako netko 

dijagnosticira smrt kroz sugestiju, odmah je došlo do potpune zabune 

uzroka i posljedice. Nije bilo trovanja krvi - to je pokazala obdukcija - ali 

dotični je umro, čini se, od uzroka koji liječnicima nije bio poznat, ali za 

nekoga tko se razumije u stvar, to je definitivno od uzroka, koji je bio duboko 

ukorijenjen u organizmu. A taj uzrok, koji je bio duboko ukorijenjen u 

organizmu, već je prethodnog dana ovu osobu učinio pomalo nespretnom i 

nesigurnom, toliko da se ubola u prst perom od tinte, što mu se inače ne 

događa. To je već bila posljedica njegove nespretnosti. Ali dok je fizički 

postao nespretan, njegov unutarnji pogled se donekle povećao, i pod 

utjecajem bolesti proročanski je predvidio svoju smrt koja će nastupiti u 

noći. Ova smrt nije bila nimalo povezana s činjenicom da je ubo prst perom, 

već je smrt bila uzrok onoga što je osjećao, jer je uzrok smrti nosio u sebi, i 

sve što se dogodilo nije ništa drugo nego nešto, što je posve izvanjski 

povezano sa stvarnim unutarnjim procesima koji su doveli do smrti. Nema 

govora da se ovdje dogodila 'smrt sugestijom'. Jer čovjekova vjera i sve što je 

imao, nije imala veze s uzrokom njegove smrti, nego je imalo dublje uzroke. 

Ali on je predvidio smrt i sve što se dogodilo protumačio je tim predviđanjem 

smrti. Ujedno, iz ovog primjera možete vidjeti koliko morate biti iznimno 

oprezni, ako želite točno prosuditi o složenim procesima u prirodi. Ne možete 

krenuti od najjednostavnijih činjenica. 

Ali sada se postavlja pitanje: daje li nam osjetilna percepcija i sve što je 

slično osjetilnoj percepciji naznaku, rekao bih, za procjenu različitog utjecaja 

koji lijekovi imaju na ljudski organizam? 

Nije li istina, u normalnom stanju imamo tri različita utjecaja na ljudski 

organizam: prvo, onaj preko osjetilne percepcije, koji se zatim nastavlja u 

živčanom sustavu. Drugo, kroz ritmički sustav, disanje i cirkulaciju, i treće, 

onaj kroz metabolizam. Ova tri normalna odnosa moraju imati neke 

analogije s abnormalnim odnosima, koje stvaramo između lijekova, koje na 

neki način moramo uzeti iz vanjske prirode, i ljudskog organizma. No, ono 

što se događa između vanjskog svijeta i ljudskog organizma, najjasnije se 



34 / 220 

Rudolf Steiner - Znanost duha i medicina 

očituje u utjecaju na živčani sustav. Stoga se moramo zapitati: kako možemo 

racionalno zamisliti vezi između samog čovjeka, i onoga što je neljudska 

priroda i što želimo koristiti, bilo kroz procese, bilo suštinski kao lijekove, za 

liječenje čovjeka? Moramo steći pogled na odnos između čovjeka i neljudske 

prirode iz koje uzimamo lijekove. Jer čak i kada koristimo tretmane hladnom 

vodom, koristimo nešto izvan ljudsko. Sve, što se primjenjuje, primjenjuje se 

iz izvan ljudskog na ljudske procese, i moramo racionalno sagledati kakva je 

veza između ljudskih i izvan ljudskih procesa. 

Međutim, dolazimo do poglavlja u kojem umjesto organske veze prevladava 

čisti agregat, u našim uobičajenim proučavanjima medicine. Liječnik sluša 

pripremna prirodoslovna predavanja, ali onda se na toj pripremnoj nastavi 

grade opći i specifični patološki, opći terapijski aspekti i tako dalje, a kad 

počnu prava medicinska predavanja ne može se puno čuti o tome kako su ti 

procesi, o kojima se govori na samim medicinskim predavanjima, kako se 

mjere iscjeljenja odnose prema općim procesima u vanjskoj prirodi. Vjerujem 

da liječnici koji su prošli današnju medicinsku izobrazbu, neće to shvatiti 

samo kao nedostatak u vanjskom, intelektualnom smislu, dapače, to će 

snažno nositi u osjećaju koji se javlja kada se treba praktično umiješati u 

procese bolesti, kao nekakav osjećaj u sebi, kao određeni osjećaj 

nesigurnosti kada treba upotrijebiti ovo ili ono. Vrlo rijetko postoji stvarno 

znanje o odnosu između lijeka koji se koristi, i onoga što se događa u 

ljudskom biću. Riječ je o tome da sama priroda stvari, upućuje na sasvim 

nužnu reformu studija medicine. 

Danas bih želio započeti, korištenjem procesa u izvan ljudskoj prirodi, kako 

bih ilustrirao koliko su ti procesi u mnogim aspektima različiti od procesa u 

ljudskoj prirodi. Želio bih krenuti od procesa koje u prvom redu možemo 

uočiti kod nižih životinja i biljaka, da bih potom pronašao put do procesa 

koji mogu biti izazvani općenito onim izvan ljudskim, koje uzimamo iz 

biljnog carstva ili životinjskog carstva, a posebno iz mineralne oblasti. Ali 

osobinama čisto mineralnih tvari, moći ćemo se približiti samo ako krenemo 

od vrlo elementarnih prirodoznanstvenih ideja, a zatim prijeđemo na ono što 

se događa, naprimjer, kada koristimo, recimo arsen ili kositar ili nešto 

drugo, što kao lijek uvedemo u ljudski organizam. Prije svega valja istaknuti 

da, metamorfoze rasta leže negdje sasvim drugdje kod izvan ljudske prirode, 

nego kod ljudske prirode. 

Nekako nećemo moći izbjeći razmišljanje o stvarnom principu rasta, živog 

rasta kod ljudi, a također i razmišljanje o tome kod izvan ljudske prirode. 

Razlika koja se tu javlja, od temeljne je važnosti. Razmotrimo, naprimjer, 

nešto vrlo obično, takozvani obični bagrem, Robinia pseudoacacia. Ako 

odrežete listove na peteljkama, zanimljivo je da peteljke donekle 

metamorfoziraju i onda te transformirane peteljke preuzimaju funkciju lista. 

U velikoj mjeri je na djelu nešto, što bismo najprije hipotetski nazvali silom 
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koja je prisutna u cijeloj biljci, i koja se ispoljava onda kada biljci 

onemogućimo njen normalno razvijen organ za određene funkcije. Da, mogu 

reći, još uvijek ima ostataka onoga što je očito kod jednostavnog uzgoja 

biljaka, pokazuje se činjenica da, recimo, kod čovjeka koji je u nečemu 

spriječen da koristi jednu ruku za neku funkciju, da druga postaje jača, više 

se razvije i također postaje fizički veća, i tako dalje. Takve stvari moramo 

povezivati, jer je to put koji vodi do prepoznavanja mogućnosti liječenja. 

 

Pa, s izvan ljudskom prirodom stvar ide jako daleko. Naprimjer, može se 

primijetiti sljedeće: ako pretpostavimo, da biljka raste na planinskoj padini, 

događa se, da takve biljke razviju pojedine peteljke tako da lišće ostavljaju 

nerazvijeno; odsutno je. Nasuprot tome, peteljka se savija i postaje potporni 

organ. Listovi venu (vidi crtež gore), peteljka savija, postaje potporni organ, 

podupire: biljke s preoblikovanim peteljkama kod kojih listovi venu. To 

ukazuje na unutarnje formativne sile koje biljci omogućuju da se u velikoj 

mjeri prilagodi načinu života koji joj određuje okolina. Pa, sile koje tamo 

djeluju predstavljaju se na vrlo zanimljiv način, posebno kod nižih 

organizama. 

Naprimjer, ako uzmete embrij koji je uznapredovao do stadija gastrule, 

možete prerezati gastrulu, prerezati je na pola, a svaki dio se ponovno 

zaokruži i formira mogućnost odvajanja tri dijela, prednjeg, srednjeg i 

zadnjeg, za sebe. Dakle, gastrulu razrežemo i ustanovimo da se svaki komad 

ponaša kao što bi se ponašala nerezana cjelina. Vi znate da ovaj pokus 

možete proširiti na niže životinje, čak i na gliste, i da ako odrežete dijelove 

pojedinih nižih životinja, oni će se nadopunjavati, tako da će iz svojih 

unutarnjih formativnih snaga primiti ono što smo mi od njih odrezali. Te 

formativne sile treba istaknuti objektivno, a ne hipotetski, pretpostavljajući 

neku životnu silu, treba ih istaknuti objektivno. Jer ako bolje pogledate, ako 

stvarno pratite što se tamo zapravo nalazi, vidjet ćete, primjerice, sljedeće: 

možete vidjeti da ako nešto odsiječete, recimo, od žabljeg organizma u vrlo 

ranoj fazi, preostali organizam, organizam koji je odsječen, ponovno se 

pričvrsti. Svatko tko je iole materijalistički u svom načinu razmišljanja, reći 

će: pa, u rani postoje vlačne sile, a te sile uzrokuju da se to obnavlja. - Ali to 
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ne može biti slučaj. Jer ako bi bio slučaj da ako ovdje odrežem organizam 

(vidi crtež dolje) i na ranu se pričvrsti nešto novo zahvaljujući napetosti koja 

se ovdje nalazi - onda bi se sljedeći komad morao pričvrstiti ovdje, to jest na 

ono što je neposredno susjedno u savršenom organizmu. Ali to u stvarnosti 

nije tako, jer ako od punoglavca odsiječete neki od krajnjih organa, rep ili 

čak glavu, ili od drugih životinja osjetilne niti, to jest ono što uopće ne 

graniči, već će iz toga izrasti ono što organizam inicijalno treba. Stoga je 

nemoguće da se ono što se tu razvija i ukorijeni, da je to zbog sila napetosti 

koje su tu svojstvene, već treba pretpostaviti da je u to na neki način 

uključen cijeli organizam. 

 

Na taj način možete stvarno pratiti što se događa kod nižih organizama. Sad 

kad sam vam pokazao način kako ovo slijediti, ako to proširite na sva 

iskustva koja su do danas zabilježena u literaturi, posvuda ćete vidjeti kako 

se samo ovako može doći do nekog pogleda na ovu stvar. Teško da ćete moći 

imati bilo koju drugu misao osim ove: kod ljudi to nije slučaj. - Bilo bi jako 

zgodno kad biste mogli odrezati prst ili ruku, a ona bi ponovno izrasla. 

Jednostavno neće. Pitanje je: da, što je sa silama rasta, koje su ovdje jasno 

vidljive, što je s tim silama u ljudskom organizmu? Jesu li tamo izgubljene, 

zar ih uopće nema? 

Svatko tko zna pravilno promatrati prirodu zna da se jedino tako dolazi do 

viđenja prirodne povezanosti duhovnog i fizičkog u čovjeku. Kod ljudi, te sile 

koje smo upoznali kao plastične, koje formiraju forme izravno iz supstance, 

jednostavno su podignute iz organa i kod ljudi prisutne samo u onome što je 

duševno-duhovno. One su tamo. Budući da su podignute iz organa i nisu 

ostale formativna snaga organa, ljudi ih imaju dodatno. Imaju ih u svojim 

duhovno-duševnim funkcijama. Kad mislim ili osjećam, mislim i osjećam 

istim silama, koje su u nižim životinjama ili u biljnom svijetu plastično 

aktivne. Ne bih mogao misliti da nemam iste sile, kojima provodim mišljenje, 

osjećanje i volju, a koje sam podigao iz materije. Dakle, kada gledam niže 

organizme, moram si reći: ono što imaju unutra, plastične sile, isto je ono 

što i ja imam u sebi. Ali ja sam to podigao iz svojih organa, imam to za sebe, 

i mislim, osjećam i imam htijenje, s istim silama koje su u svijetu nižih 

organizama aktivne plastično. 
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Svatko tko želi postati psiholog a da njegove izjave imaju smisao, a ne da su 

puke riječi, od kojih se sastoji današnja psihologija, zapravo bi trebao pratiti 

misaone, osjećajne i voljne procese na takav način, kako bi pokazao da su 

samo duhovno-duševno isti procesi, koji se dolje pojavljuju kao plastično 

formativno. Samo pogledajte kako zapravo iznutra u našem duševnom 

procesu možemo izvršiti ono što više ne možemo u svom organizmu; 

nadopuniti niz misli koje su nam pobjegle, od drugih, i kako postupamo na 

sličan način kao što sam ovdje rekao, tako da se ne pojavljuje ono što je 

neposredno susjedno, nego ono što leži daleko. 

Postoji potpuni paralelizam između onoga što doživljavamo iznutra-duševno i 

onoga što oblikuju prirodne sile i oblikujuća prirodna načela u vanjskom 

svijetu. Tu postoji potpuni paralelizam. Treba ukazati na ovaj paralelizam i 

pokazati da u vanjskom svijetu čovjek u osnovi ima kao oblikovna načela, 

ono što je iz vlastitog organizma iznutra preuzeo, to ima kao svoj duševno-

duhovni život, što dakle više ne leži u osnovi materije, supstance u vlastitom 

organizmu. Ali sada, nismo to izvlačili jednako iz svih dijelova organizma, to 

smo vadili na različite načine. I tek kada ste opremljeni, da tako kažem, 

takvim predznanjem kakvo smo sada razvili, ljudskom organizmu možete 

pristupiti na odgovarajući način. Jer ako pogledate sve što čini naš živčani 

sustav, pronaći ćete nešto neobično: ono što se obično naziva živčanim 

stanicama i ono što se naziva živčanim tkivom i tako dalje, zapravo su 

strukture koje su relativno zaostale u ranim fazama razvoja, to nisu jako 

napredne stanične strukture, pa bi se moglo reći: moglo bi se zapravo 

očekivati da će te takozvane živčane stanice posebno pokazivati karakter 

ranijih primitivnih staničnih formacija. Ali one to uopće ne čine, jer, 

naprimjer, nisu sposobne za reprodukciju. Živčane stanice, kao i krvne 

stanice, kada su formirane nedjeljive su; nisu sposobne za reprodukciju. U 

relativno ranoj fazi, one su lišene sposobnosti koju imaju izvan ljudske 

stanice; oduzeta im je. One ostaju u ranoj fazi razvoja i u određenoj mjeri su 

paralizirane u toj fazi razvoja. Ono što je u njima paralizirano, odvaja se kao 

duševno-duhovno. Tako da se svojim duševno-duhovnim procesom zapravo 

vraćamo na ono što je nekada bilo formativno u organskoj tvari, ali to 

možemo postići samo tako da u sebi nosimo živčanu tvar koju ubijamo ili 

barem paraliziramo u relativno ranoj fazi. 

Na taj se način možete približiti stvarnoj prirodi živčane tvari. Tada ćete 

otkriti zašto ova živčana tvar ima tu neobičnost, da s jedne strane izgleda 

prilično slično primitivnim formacijama, čak i svom daljnjem razvoju, izgleda 

slično primitivnim tvorevinama, a ipak služi onome što se obično naziva 

najvišim u čovjeku, duhovnoj aktivnosti. 

Vjerujem - ovo je samo interpolacija, ne bi trebalo biti dio razmatranja - da 

čak i površno promatranje ljudske glave, koja zatvara različite živčane 

stanice, u ovoj ograđenosti stanica čvrstom ljuskom, da više podsjeća na 
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niže životinje nego na visoko razvijene životinje. Posebno naše glave 

podsjećaju, čak bih rekao, na prapovijesne životinje. Samo izgledaju 

preobraženo. A kad govorimo o nižim životinjama, obično kažemo: one imaju 

egzoskelet, dok više životinje i čovjek imaju unutarnji kostur; ali samo naša 

glava, gdje smo najrazvijeniji, ima egzoskelet. To bi barem moglo biti 

svojevrsni lajtmotiv za obo što je upravo spomenuto. 

Sada samo zamislite, ako našem organizmu damo ono što smo uklonili iz 

njega, kroz nešto što nazivamo bolešću - o tome ću govoriti kasnije - onda 

razmislite o tim formativnim silama koje su prisutne u izvan ljudskoj prirodi, 

koje smo povukli iz našeg organizma jer ih koristimo za duhovno i duševno, 

ako ih ponovno unesemo u organizam kao lijek upotrebom biljke ili nečeg 

sličnog, tada organizmu pripajamo ono što mu inicijalno nedostaje. 

Pritječemo mu u pomoć dajući mu ono što smo mu oduzeli kad smo postali 

ljudi. 

Ovdje možete vidjeti da u prvom redu sviće nešto što se može opisati kao 

proces ozdravljenja: korištenje onih sila u prirodi vani koje mi kao ljudi 

nemamo, kada ih koristimo da u nama nešto postane jače nego što je u 

normalnim ljudima. Pa uzmimo, da budemo konkretni, ali samo kao primjer, 

jedan od naših organa, recimo naša pluća ili nešto slično; kod takvih organa 

bi također ispalo da smo od njih preuzeli formativna načela kako bismo ih 

imali za duhovno i duševno. Pogledamo li sada u biljnom carstvu snage koje 

smo uzeli iz pluća, i ako ih dajemo ljudima u slučaju bilo kakvog poremećaja 

u sustavu pluća, pomoći ćemo njihovoj aktivnosti. Vidite, postavilo bi se 

pitanje: koje su sile u izvan ljudskoj prirodi slične silama koje leže u osnovi 

ljudskih organa, ali koje su izvučene za duhovno-duševnu aktivnost? - Ovdje 

vidite način da se od puke metode pokušaja kod terapije, da se u terapiji 

prijeđe na vrstu racionalnosti. 

Sada, pored pogrešaka koje su učinjene s obzirom na živčani sustav, što su 

pogreške koje su učinjene s obzirom na unutarnjeg čovjeka, postoji vrlo 

značajna pogreška s obzirom na izvan ljudsku prirodu, koju danas samo 

navodim, ali kasnije ću ući u više detalja. U dobu materijalizma ljudi su 

postupno počeli razmišljati o svojevrsnoj evoluciji vanjskih bića, od 

takozvanih najjednostavnijih do najsloženijih. Nakon što se prvo razmatralo 

niže organizme, proučavajući preobrazbu oblika do najsloženijih organizama, 

onda se također uzelo u obzir i ono što nisu organizmi, naprimjer carstvo 

minerala. Ljudi su gledali na carstvo minerala na takav način da su govorili: 

carstvo minerala je jednostavnije od biljnog carstva. - To je naposljetku 

dovelo do svih čudnih pitanja koja su se pojavila o podrijetlu života iz carstva 

minerala, s stanju spajanja tvari iz njihovog pukog anorganskog stanja u 

organsko stanje. Generatio aequivoca ono je što je izazvalo mnogo rasprava. 

Pa, iz nepristrane perspektive ne može se reći da je ovo gledište ispravno, već 

čovjek mora sebi reći: na određeni način, kao što se može zamisliti neka 
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vrsta evolucije od biljaka, preko životinja, do ljudi, može se razmišljati i o 

svojevrsnoj evoluciji od organizama, to jest od biljaka, do minerala, 

oduzimanjem života. - Kao što rekoh, želim to danas samo nagovijestiti, u 

slijedećim će razmatranjima postati jasnije. Ovim pitanjima možete se baviti 

samo ako ne razmišljate o kretanju minerala, preko biljke i preko životinje 

do čovjeka, već ako početnu točku uzmete u sredini, i razmišljate o evoluciji 

koja ide gore od biljke preko životinje do čovjeka, a druga evolucije se spušta 

do minerala, odnosno kada se ne počinje s mineralnom, nego se postavite 

usred prirode, tako da nešto nastaje uzlaznom evolucijom, a drugo silaznom. 

Ali na ovaj način će se vidjeti da kada se s biljke spustimo na mineral i, kao 

što ćemo vidjeti, na posebno važan mineral, metal, da se u opadajućoj 

evoluciji mogu pojaviti sile koje stoje u vrlo posebnom odnosu prema zrcalnoj 

slici, uzlaznoj evoluciji. 

Ukratko, pred našom dušom postavlja se pitanje: koje su vrlo posebne sile 

prisutne u mineralima koje možemo proučavati samo ako proučavamo one 

formativne sile u nižim organizmima? - Kod minerala vidimo da se pojavljuju 

kod kristalizacije. Kristalizacija nam jasno pokazuje nešto što se događa 

kada gledamo silaznu evoluciju, što se nekako može samo povezati, ali nije 

isto, s formativnim silama kada gledamo uzlaznu evoluciju. Opskrbimo li 

dakle organizam snagama u mineralima, postavlja se novo pitanje. Uspjeli 

smo odgovoriti na slično pitanje: opskrbimo li ljudski organizam formativnim 

snagama iz biljnog i životinjskog svijeta, koje smo duhovnim-duševnim 

putem oduzeli svojoj organizaciji, onda pomažemo organizmu. Ali što bi se 

dogodilo kada bismo u ljudski organizam unijeli različite sile koje leže u 

silaznoj evoluciji, to jest u carstvu minerala? To je pitanje koje želim postaviti 

danas, i na koje želim detaljno odgovoriti dok nastavljamo s našim 

razmatranjima. 

Pa, usprkos svemu tome, još nismo došli do točke da bismo išta, u pravom 

smislu, mogli pridonijeti pitanju koje smo danas stavili u prvi plan naših 

razmatranja: možemo li osluškivati vlastiti proces iscjeljenja prirode. Kod 

takvog pitanja uvijek se radi o pristupu prirodi s pravim uvidom - a pokušali 

smo steći takve uvide, barem okvirno, o takvim stvarima - kako bi se neki 

procesi otkrili u svojoj suštini. To je ono što je bitno. 

Pa vidite, postoje dva procesa u ljudskom organizmu - postoje i u 

životinjskom organizmu, ali to nas sada može manje zanimati - koji, ako ih 

gledamo naoružani idejama koje smo sada stekli, koji predstavljaju suprotne 

procese. Ta dva suprotna procesa nisu posve - to izričito naglašavam, i 

molim vas da to uzmete u obzir kako se ovo što ću reći ne bi pogrešno 

shvatilo - ali jesu u velikoj mjeri, polarni procesi. A ti procesi su: stvaranje 

krvi i proizvodnja mlijeka, kako se odvijaju u ljudskom organizmu. Stvaranje 

krvi i proizvodnja mlijeka - čak i izvana, proizvodnja krvi i mlijeka razlikuju 

se na veoma značajne načine. Želim reći da je stvaranje krvi u velikoj mjeri 
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dio skrivene strane ljudskog organizma. Proizvodnja mlijeka je nešto što je 

na kraju sve više površinsko. Ali najbitnija razlika između stvaranja krvi i 

proizvodnje mlijeka je u tome, što stvaranje krvi nosi sa sobom sposobnost 

stvaranja formativnih sila, ako gledamo same ljude. Krv je ta kojoj moramo 

pripisati stvaralačke snage u cjelokupnoj ekonomiji ljudskog organizma, ako 

možemo upotrijebiti filistarski izraz. U određenom pogledu, krv još uvijek 

ima formativne sile koje opažano kod nižeg organizma; krv ih ima u sebi. Ali 

moderna bi znanost posebno mogla naći oslonac za nešto vrlo važno kada 

promatra krv, ali zapravo do danas to nije učinila u stvarno razumnom 

smislu. Mogla bi se temeljiti na činjenici da su glavna komponenta krvi 

crvene krvne stanice, koje se pak ne mogu razmnožavati, koje pak imaju 

osobitost da nisu sposobne za reprodukciju. To im je zajedničko sa živčanim 

stanicama. Ali kada utvrdimo takvo zajedničko svojstvo, uvijek se sve svodi 

na to je li razlog zašto je tako u oba slučaja isti. Razlog ne može biti isti, jer 

formativne sile nismo izvukli u onoj mjeri u kojoj smo ih izvukli iz živčane 

tvari. Živčanoj tvari, koja je u osnovi života predodžbi, u velikoj mjeri 

nedostaju unutarnje formativne snage. Kod ljudi se živčana tvar stvara 

tijekom života, od rođenja, ovisno o vanjskim dojmovima. Dakle, unutarnja 

formativna sposobnost je u drugom planu, u odnosu na sposobnost 

jednostavnog prilagođavanja vanjskim utjecajima. S krvlju stvari stoje 

drugačije. Krv je u visokom stupnju zadržala svoju unutarnju formativnu 

sposobnost. Ova unutarnja formativna sposobnost, kao što znate iz životnih 

činjenica, također je u određenom smislu prisutna u mlijeku. Da je nema u 

mlijeku, mlijeko ne bismo mogli davati dojenčadi kao zdravu hranu. Ono što 

bebama treba je mlijeko. U njemu postoji slična formativna sposobnost kao i 

u krvi. Tako da postoji određena sličnost između krvi i mlijeka s obzirom na 

formativne sposobnosti. 

Ali postoji vrlo značajna razlika. Mlijeko ima tu formativnu sposobnost. Ali 

nema ono nešto što je krvi u najvećoj mjeri potrebno za postojanje, to ima u 

vrlo maloj mjeri, u neznatno maloj mjeri: željezo, u biti jedini metal u 

ljudskom organizmu koji pokazuje odgovarajuću sposobnost kristalizacije u 

spojevima kod ljudi, u samom ljudskom organizmu. Dakle, ako mlijeko čak 

sadrži i druge metale u malim količinama, razlika je u tome što krv treba 

željezo, poseban metal, kao svoj sadržaj. Mlijeku, koje također ima 

formativnu sposobnost, nije potrebno ovo željezo. Sada se postavlja pitanje: 

zašto je krvi potrebno željezo? 

Ovo je zapravo kardinalno pitanje za cijelu medicinsku znanost. Krv treba 

željezo. Već ćemo prikupiti materijale za činjenice koje sam danas iznio; 

najprije želim dokazati kako je krv tvar u ljudskom organizmu, koja je 

bolesna samom svojoj prirodom i mora se neprestano liječiti željezom. S 

mlijekom to nije slučaj. Kad bi mlijeko bilo bolesno u istom smislu kao i krv, 

tada bi to bilo na način da ne bi moglo biti formativno sredstvo za samo 

ljudsko biće, ne bi moglo biti vanjsko formativno sredstvo. 
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Kad gledate krv, gledate ono što je stalno bolesno u ljudima jednostavno 

zbog ljudske konstitucije, zbog organizacije. Krv je jednostavno bolesna po 

svojoj prirodi i mora se stalno liječiti dodavanjem željeza. To znači, u procesu 

koji se odvija u našoj krvi, imamo stalan proces ozdravljenja. A ako liječnik 

želi položiti ispit pred prirodom, on prije svega ne smije gledati abnormalan 

proces u prirodi, nego normalan proces. A krvotok je svakako normalan, ali 

u isto vrijeme to je proces u kojem sama priroda mora neprestano liječiti, 

gdje priroda mora neprestano liječiti kroz dodatni mineral, kroz željezo. 

Dakle, ako bismo slikovito htjeli prikazati što se događa s krvlju, morali 

bismo reći: ono što krv ima po svom sastavu bez željeza je krivulja ili linija 

koja vodi prema dolje i koja bi konačno došla do potpunog rastvaranja krvi 

(vidi crtež dolje, crveno), dok ono što je željezo u krvi, stalno vodi prema gore, 

stalno zacjeljuje (žuta linija). 

 

Mi zapravo imamo proces koji je normalan, a u isto vrijeme i onaj kojeg treba 

replicirati ako razmišljamo o procesu iscjeljenja. Ovdje stvarno  možemo 

položiti ispit pred prirodom, jer tu vidimo kako priroda provodi proces 

uvodeći ono što je izvan ljudsko, metal sa svojim snagama, u čovjeka. A 

pritom vidimo kako se ono što apsolutno želi ostati u organizmu, poput krvi, 

mora liječiti, a kako ono što teži napuštanju organizma, poput mlijeka, ne 

treba liječiti, što ako sadrži formativne sile, formativne sile može prenijeti u 

drugi organizam na zdrav način. To je određeni polaritet, a  ja kažem: 

određeni, ne potpuni, polaritet između krvi i mlijeka, ali to treba uzeti u 

obzir jer se iz toga može puno naučiti. Želimo sutra s tim nastaviti. 

Sve sam ovo morao reći unaprijed, jer sam po pitanjima vidio da će na njih 

biti odgovoreno na potpuno drugačiji način, ako imate koncepte kao osnovu 

za odgovor. 
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 IV. PREDAVANJE  

Dornach, 24. ožujka 1920. 

 

Jučerašnja popodnevna rasprava ovdje, svakako je bila izvanredno 

zanimljiva, ali u vezi s pitanjem koje upravo ovdje vidim, prisiljen sam još 

jednom naglasiti, kao što sam već učinio, da se odgovarajuća metoda za 

pronalaženje veze između pojedinačnih lijekova i pojedinačnih simptoma 

bolesti, može dati tek nakon što smo prethodno obradili određena 

preliminarna pitanja, koja nam jedina omogućuju da procijenimo opseg 

znanja o vezi između ljudi i onog izvan ljudskog, uključujući ono izvan 

ljudskog iz kojeg se uzimaju lijekovi. Konkretno, nije moguće govoriti o 

povezanosti između pojedinih lijekova i pojedinih organa, bez odgovora na 

takva preliminarna pitanja, iz jednostavnog razloga što ta veza nije posve 

jednostavna, već je prilično složena, te se njeno stvarno značenje može 

cijeniti samo ako smo riješili određena preliminarna pitanja s kojima ćemo 

se morati pozabaviti danas, a s nekima od njih možda i sutra. Ali tada će se 

pojaviti mogućnost da se stvarno uspostavi konkretna veza između pojedinih 

lijekova, a posebno postupaka liječenja, i bolesti pojedinih organa. Posebno 

bih danas želio reći nešto uvodno, što vas molim da zasad prihvatite jer bi 

moglo rasvijetliti neke stvari. I budući da su ove stvari naravno šokantne na 

prvu, moram i naglasiti da su samo pomalo šokantne. Htio bih samo reći, 

nadovezujući se na ono o čemu se ovdje jučer poslijepodne razgovaralo, da 

bih vas zamolio da razmotrite i drugu stranu stvari. 

Na naše najveće zadovoljstvo, jučer su ovdje navedeni brojni vrlo poučni 

slučajevi vrlo specifičnih ozdravljenja. Sada, mogu dati vrlo jednostavan 

način koji bi ova izlječenja učinio sve rjeđim. Ali taj način bih želio 

spomenuti samo iz razloga da ga ne koristite - a tako je očito koristiti ga. 

Naravno, o ovom načinu mogu govoriti samo krugu osoba s antropozofskim 

predznanjem. Ovo sredstvo bi se sastojalo od toga, da bi sve stalo, učinilo bi 

se Ritterovu terapiju univerzalno prihvaćenom. Suočeni s rezultatima ovog 

liječenja, zaboravljate da radite kao pojedinačni liječnici. Da, možda je 

pojedinac svjestan činjenice da se vi, kao pojedinačni liječnici, morate boriti 

protiv velike mase druge medicinske profesije, i da ćete u trenutku kada 

Ritterovu metodu učinite sveučilišnom temom, prestali biste biti oporba, i 

kada bi to prihvatili mnogi - neću reći svi - doživjeli biste da bi vaš uspjeh u 

iscjeljivanju bio znatno smanjen. Stvari su u stvarnom životu tako čudne. 

Stvari su nekad potpuno drugačije nego što zamišljate. Vi kao liječnik 

pojedinac očito imate najveći interes u liječenju pojedinca, a suvremena 

materijalistička medicine je čak, mogu reći, tražila svojevrsnu pravnu 

osnovu kako bi se jednostavno morala posvetiti liječenju pojedinca. Da, ali 

ovaj pravni osnov sastoji se u tome da se kaže: ne postoje nikakve bolesti, 

samo bolesni ljudi. Naravno, da su ljudi izolirani u odnosu na bolest kao što 
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to danas često izgleda, onda bi ovaj pravni osnov bio valjan. Ali ono što se 

stvarno događa je da ljudi zapravo nisu toliko izolirani da stvari poput onoga 

što ste jučer rekli, dr. Ederle, rečeno je da određeni sojevi bolesti pokrivaju 

široka područja, i da nikada ne možete znati kada ste izliječili pojedinca, 

koliko ste dugih možda povezali s bolešću. Oni pojedinačni slučaj bolesti ne 

promatraju kao dio cjelokupnog procesa, i zato su takve stvari iznimno 

upečatljive. Ali netko tko ima na umu dobrobit čovječanstva kao cjeline, 

mora - rekao bih - govoriti iz drugog ugla. 

Zbog toga je nužno da se ne traži neki jednostrani smjer terapije, nego da je 

terapija potpuno razrađena iz patologije. To je upravo ono što želimo 

pokušati učiniti ovdje, unijeti određenu racionalnost u ono što je inače samo 

empirijsko-statističko razmišljanje. 

Danas želimo krenuti od dobro poznate činjenice, koja se svakako ne cijeni u 

kontekstu znanstvenog medicinskog razmišljanja, i koja može dati osnovu za 

procjenu odnosa između ljudi i izvan ljudske prirode. To je činjenica da 

čovjek kao trodijelno biće, kao živčano-osjetilno biće, kao cirkulatorno biće 

(kao ritmičko biće), i kao metaboličke biće, zbog svoje metaboličke prirode 

ima negativan odnos prema onome što se događa vani u prirodi, u biljnom 

svijetu. Imajte na umu činjenicu da vani u prirodi, ako u prvom redu 

promatramo biljni svijet unutar te prirode, u flori postoji primjetna 

tendencija koncentriranja ugljika, da tako kažemo, ugljik postaje osnova 

svekolike flore. Okruženi smo, time smo okruženi biljkama, organizmima, 

oblicima čija se bit temelji na koncentraciji ugljika. Ne zaboravite da je ono 

što je osnova ove izgradnje, da se također događa u ljudskom organizmu, ali 

da ljudski organizam ima u svojoj prirodi da ukine to formiranje u samom 

formiranju, u naprednom Status nascendi, da tako kažem, da ga uništi i na 

njegovo mjesto postavi drugo formiranje. Početak ovog procesa imamo u 

nama u onome što sam ovih dana nazvao nižim čovjekom. Oslobađamo 

ugljik, započinjemo proces postajanja biljkom takoreći, i potaknuti našom 

višom organizacijom, moramo se obraniti od toga da postanemo biljka. 

Poništavamo ga suprotstavljanjem ugljiku kisika, pretvarajući ga u ugljičnu 

kiselinu, i stoga u nama razvijamo proces suprotan postajanju biljkom. 

Preporučam da obratite pozornost na ove protuprocese protiv vanjske 

prirode. Jer ako obratite pažnju, doći ćete do temeljitijeg i potpunijeg 

razumijevanja pravog ljudskog bića. Ne razumijete ljudsko biće kao takvo 

kada ga važete - ovo je samo simbolično i za druga ispitivanja koja koriste 

fizičke metode - ali odmah nešto o mehanici ljudskog bića razumijete kada 

uzmete u obzir da mozak ima svoju poznatu težinu, recimo prosječno 1300 

grama, ali tom težinom ne pritišće donju plohu lubanje, jer bismo odmah 

smrskali sve fine žilice koje se tamo šire, kada bi mozak pritiskao vlastitom 

težinom. Mozak površinu pritišće s najviše dvadesetak grama. To je zbog 

činjenice da mozak doživljava uzgon prema dobro poznatom Arhimedovom 
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hidrauličkom principu, na način da zapravo pluta u cerebralnoj tekućini, 

tako da cijela masa težine mozga jednostavno nema nikakvog učinka, već se 

poništava uzgonom. Kao što se pobjeđuje težina i ne živimo u fizičkoj težini 

našeg organizma, već u suspenziji, u sili suprotnoj fizičkoj težini, tako je i s 

drugim ljudskim procesima. Zapravo, mi ne živimo u onome što nam fizičko 

čini, već u onome što fizičko poništava. I tako zapravo ne živimo u procesima 

koji se percipiraju kao procesi koji postoje i u vanjskoj prirodi, koji konačne 

manifestacije imaju u biljnom carstvu, nego živimo ukidanjem procesa 

postajanja biljkom. To je naravno vrlo važno ako želimo izgraditi most 

između ljudskog organizma u njegovoj bolesti i biljnih lijekova. 

Sada, mogu reći da bi se ovo moglo obraditi na lijep romaneskni način. 

Moglo bi se reći da kada sve što nas okružuje promatramo kao prekrasnu 

floru svijeta, da smo oduševljeni, vrlo oduševljeni, i to s pravom. Drugačije je 

ako rasporimo ovcu i odmah nakon otvaranja postanemo svjesni druge flore, 

koja svakako ima svoje podrijetlo na sličan način kao i vanjska flora, 

otvorimo li tijelo svježe umrle ovce i susretnemo se s punom snagom sa 

zadahom truleži, sigurno smo mnogo manje oduševljeni. A potrebno je da se 

na ovo fokusiramo. Jer je očito da se protiv uzroka koji pokreću vanjsku 

floru u prirodi jednostavno moramo boriti, kako se ne bi smjela pojaviti 

crijevna flora. Budući da se ovdje otvara neobično široko istraživačko 

područje, i mlađim liječnicima koji su još uvijek na studijima, želio bih za 

njihove doktorske teze preporučiti korištenje, prije svega, ovo područje 

komparativnog istraživanja različite oblike strukture crijeva kod različitih 

životinja, do sisavaca pa do ljudi. To je izvanredno bogato polje, jer na ovom 

području puno toga još nije istraženo. Iznad svega, pokušajte shvatiti zašto 

ovca kroz svoju crijevne floru, kada je otvorimo, ima tako strašan miris 

truljenja, i zašto to nije slučaj, čak ni s pticama koje su strvinari, a kad ih 

otvorite, čak je i miris relativno ugodan. 

U tome je puno stvari, koje nisu znanstveno razrađene. Osim toga, tu ima 

mnogo materijala za proučavanje crijevnih oblika. Imajte na umu značajnu 

razliku koju rod ptica ima od sisavaca, kao i od ljudi. Kod svih ptica 

nalazimo izrazito slab razvoj mokraćnog mjehura i debelog crijeva - a 

materijalistički liječnici poput pariškog liječnika Metschnikoff-a, najveće 

pogreške su napravili po tom pitanju. Samo tamo gdje ptice postaju ptice 

trkačice, vidimo da se formira debelo crijevo, također i nešto u obliku 

mokraćnog mjehura. Tako da smo istaknuli važnu činjenicu da ptica nema 

priliku zadržati svoje izlučevine, držati ih neko vrijeme u organizmu i onda 

dobrovoljno izbaciti, već smo našli stalnu ravnotežu između onoga što se 

unese i eliminira. 

To je jedno od najviše površnih stajališta, smatrati floru ljudskih crijeva, 

općenito onu koja se pojavljuje u ljudskom organizmu, da se u tome vidi 

nešto poput uzroka bolesti. Stvarno je strašno kada danas pogledate 
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literaturu u patologiji, i u svakom poglavlju refren: bacil je otkrivena za ovu 

bolest, za onu bolest otkriven je bacil, i tako dalje. Sve su to neobično 

zanimljive činjenice za crijevne botaniku i zoologiju ljudskog organizma, ali 

za bolest, to nema drugog značenja osim identifikacije, pokazatelja da se o 

tome može reći: kada je u osnovi neka bolest, u ljudskom organizmu je 

pogodno tlo da se razviju ove male životinje ili oblici biljaka, ali ništa drugo. 

Sa stvarnom bolešću, razvoj ove sićušne faune i sićušne flore, ima malo veze, 

ili u najboljem slučaju ima veze na neizravan način. Jer vidite, logika koja se 

danas pojavila unutar današnje medicine je vrlo neobična. Razmislite 

jednom, otkrijete krajolik u kojem ćete pronaći veliki broj izvrsnih i dobrih 

krava. Hoćete li reći: budući da su te krave nekako doletjele ovamo, krajolik 

je zaražen od tih krava, zato je sve što tamo vidimo onakvo kakvo jest? Teško 

da će vam to pasti na pamet, ali ćete moći istražiti zašto u tom kraju žive 

marljivi ljudi, zašto je krajolik posebno pogodan za ovaj ili onaj uzgoj, 

ukratko, vjerojatno ćete u svojim mislima biti sa svime što može biti razlog 

zbog kojeg su tu dobro njegovane krave. Ali nećete misliti: ono što se tamo 

događa proizlazi iz činjenice da je krajolik zaražen useljenjem dobro 

njegovanim kravama. - Ali logika koju današnja znanost medicine razvija u 

vezi mikroba i slično, nije ništa drugačija. Iz prisutnosti ovih zanimljivih 

stvorenja ne treba vidjeti ništa više od toga da postoji odgovarajući 

površinski sloj tla, i naravno, treba pažnju usredotočiti da ovaj sloj tla. Nešto 

se može pojaviti neizravno ako, naprimjer, kažemo: ovdje u ovom kraju ima 

dobro njegovanih krava, dodajmo još koju, pa će se možda još pokoji čovjek 

navući da bude vrijedan. - Naravno, to se može dogoditi slučajno. Naravno, 

može se dogoditi da dobro pripremljen površinski sloj bude potaknut 

prodorom bacila da se razvije u proces bolesti. Ali u stvarnosti, ovo sadašnje 

razmatranje bacila nema baš nikakve veze sa stvarnim razmatranjem bolesti. 

Kad bi se samo netko bavio razvojem zdrave logike, onda se nešto poput 

onoga što prakticira službena znanost, koja devastira zdravo razmišljanje, 

nikada ne bi moglo pojaviti. 

Ono što je ovdje važno jest, da određeni odnos između gornjeg i donjeg u 

čovjeku, kako sam ga ovih dana okarakterizirao, može uzrokovati činjenicu 

da između gornjeg i donjeg ne postoji pravilan međuodnos. Dakle, ako je 

protudjelovanje gornjeg čovjeka premalo, u donjoj osobi mogu biti aktivne 

sile, koje ne mogu zaustaviti vegetativni proces, mogu reći, koji je 

predisponiran i treba ga zaustaviti, proces nastajanja biljkom. Tada je prilika 

da se razvije obilna crijevna flora, i tada crijevna flora postaje pokazatelj, da 

donji dio tijela ne radi na odgovarajući način. 

Čudno je to što su kod ljudi aktivnosti koje bi se trebale odvijati na nižim 

razinama blokirane, ako se tamo ne mogu odvijati. Dakle, ako u abdomenu 

postoji nemogućnost da se odvijaju određeni procesi za koje je ovaj abdomen 

organiziran, ti se procesi guraju natrag. Ova izjava će nekima možda 

izgledati laička, ali je više znanstvena od nekih patologija koje se danas 
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koriste. Ovi procesi, za koje se pretpostavlja da se redovito odvijaju u donjim 

dijelovima čovjeka, potiskuju se natrag u gornje dijelove, a podrijetlo 

izlučevina iz pluća i drugih gornjih dijelova poput pleure i slično, može se 

pratiti na način da se ispituje što se događa s normalnim ili abnormalnim 

procesima izlučivanja ljudskog abdomena. Iznimno je važno da se ovo 

potiskivanje organskih procesa od strane donjeg dijela tijela prema gornjem 

dijelu pravilno uzme u obzir, tako da većina onoga što se može dogoditi u 

gornjem dijelu tijela nije ništa drugo nego procesi donjeg dijela koji se guraju 

natrag. Ako se ne dogodi ispravna interakcija između gornje i donje osobe, 

tada se ti procesi potiskuju unazad. 

Uzmite u obzir još nešto osim ovoga. Iz uobičajenog iskustva znate da postoji 

činjenica, opet činjenica, koja jednostavno nije dovoljno procijenjena, a 

procjena te činjenice je važna za zdravu znanost. Činjenica da u trenutku 

kada imate misli o nekom organu, odnosno misli koje su vezane za bilo koji 

organ, da dolazi do određene aktivnosti tog organa. Proučite - a tu je opet 

bogato područje za buduće doktorske disertacije - proučite povezanost 

određenih misli koje se javljaju kod čovjeka s, recimo, lučenjem sline, 

lučenjem sluzi u crijevima, lučenjem mlijeka, lučenjem mokraće, lučenjem 

sjemena, proučite kako se pojavljuju određene misli, čija je pojava paralelna 

s pojavama u tim organima. 

Kakva je tu činjenica pred nama? Nije li istina, određene misli se pojavljuju 

u misaonom životu: kao paralelni procesi odvijaju se pojave u organima. Što 

to znači? Ono što se događa u vašim mislima u potpunosti je unutar vaših 

organa. Dakle, kada imate misao i neko paralelno lučenje žlijezde, izveli ste 

iz žlijezde aktivnost koja je u osnovi te misli. Činite to odvojeno od žlijezde, 

prepuštate žlijezdu vlastitoj sudbini, a žlijezda se posvećuje vlastitom radu, 

luči. Ovo izlučivanje je spriječeno, to jest ono što bi inače žlijezda pustila 

ostaje spojeno sa žlijezdom, jer je to misao ujedinila. Dakle, ovdje imate, 

mogu reći, na očigledan način izlazak formativne sile koja napušta organ  i 

također ulazi u misao. Možete sebi reći: da nisam tako razmišljao, moja 

žlijezda ne bi ništa lučila. To znači da sam povukao snagu iz žlijezde, prenio 

je u svoj duševni život, a žlijezda luči. - Tu imate u samom ljudskom 

organizmu najočitiji dokaz za ono što sam rekao u prethodnim 

razmatranjima, naime da ono što doživljavamo duhovno-duševno zapravo 

nije ništa drugo nego izdvojene formativne sile, onoga što imamo pred sobom 

u ostatku poretka prirode. Ono što se događa vani u ostatku prirode, kroz 

procese koji su paralelni s vanjskom prirodom u obliku vanjske flore, i one 

od naše crijevne flore, unutar tih procesa jednostavno leže formativne sile 

koje izdvajamo u slučaju naše crijevne flore. Ako gledate vani u floru 

planina, u floru livada, zapravo si morate reći: to su iste sile koje razvijate u 

svojim mislima kada živite u predodžbama, živite osjećajući. - I vaša crijevna 

flora je drugačija od vanjske flore, jer misli o vanjskoj flori ne treba 

oduzimati. Zaglave unutar biljaka, njihovih stabljika, lišća i cvjetova. Ovdje 
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dobivate predodžbu o odnosu između onoga što se događa u cvjetovima i 

lišću, i onoga što se događa u vama kada razvijete crijevne floru, kojoj ne 

prepuštate formativne sile već ih oduzimate, da ih niste oduzeli ne biste bili 

osoba koja razmišlja. Vašoj crijevnoj flori oduzimate ono što vanjska flora 

posjeduje. 

Ništa manje to nije slučaj ni kod faune. Kao što ne možete doći do veze 

između čovjeka i ljekovitog bilja bez uvida u te stvari, kao što se bez svijesti o 

tome ne može doći do toga da čovjek oduzima sile vlastite crijevne faune, 

koje izvana oblikuju životinjski svijet, ne možete steći razumijevanje 

upotrebe ljekovitog seruma. 

Iz ovoga možete vidjeti da je obrazloženje, sistematika ovih stvari, moguća 

samo ako se stvarno uzme u obzir veza između čovjeka i njegove okoline. Ali 

onda bih vam skrenuo pozornost na nešto što je izuzetno važno. Ne znam 

ima li vas puno koji ste svjedočili koliko je strašno postalo kad su prije nekog 

vremena posvuda uvedene najsmješnije zabrane pljuvanja. Kao što znate, 

ove zabrane pljuvanja bile su namijenjene borbi protiv tuberkuloze. Pa te 

zabrane pljuvanja su smiješne jer bi svi trebali znati da najobičnije difuzno 

sunčevo svjetlo ubija bacile, bacile tuberkuloze, u najkraćem mogućem roku, 

tako da ako pregledate ispljuvak nakon nekog vremena, nakon vrlo kratkog 

vremena, unutra više nema bacila tuberkuloze. Sunčeva svjetlost odmah 

ubija te bacile. Pa čak i da su pretpostavke obične medicine točne, ova 

zabrana pljuvanja bila bi još uvijek krajnje smiješna. Takve zabrane najviše 

imaju smisla za običnu čistoću, ali ne i za higijenu u najširem smislu. 

Ali za one koji počinju ispravno procjenjivati činjenice, ovo ima vrlo, vrlo 

veliko značenje, jer nam pokazuje da ono što pripada fauni ili flori 

tuberkuloze, bacil, ne može izdržati sunčevu svjetlost. Ne može izdržati 

sunčevu svjetlost. To ne može. Kada može izdržati? Kada se nalazi unutar 

ljudskog tijela. A zašto baš tamo? Ne radi se o tome da je bacil stvarni 

počinitelj, već morate tražiti ono što je tamo aktivno. I postoji nešto na što ne 

obraćate pozornost. Stalno smo okruženi svjetlošću, onom svjetlošću koja - 

kao što vjerojatno znate iz prirodne znanosti - ima najveći značaj za razvoj 

izvan ljudskih bića, posebno za razvoj cjelokupne izvan ljudske flore. 

Okruženi smo tom svjetlošću. Ali na granici između nas i vanjskog svijeta, 

događa se nešto vrlo značajno s ovom svjetlošću, to jest s nečim čisto 

eterskim: ono se transformira. I mora se transformirati. Vidite, baš kao što je 

proces nastajanja biljke zaustavljen od strane čovjeka, kao što je taj proces 

nastajanja biljke, mogu reći, prekinut, i suprotstavlja mu se proces stvaranja 

ugljične kiseline, dakle, tako je i ono što je u životu svijetla, također 

slomljeno u čovjeku. Ako dakle tražimo svjetlo u čovjeku, to mora biti nešto 

drugo, to mora biti metamorfoza svjetla. U trenutku kada prijeđemo ljudsku 

granicu prema unutra, nalazimo metamorfozu svijetla. To znači da čovjek 

unutar sebe ne samo da transformira uobičajene vanjske mjerljive procese, 
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već također transformira ono nemjerljivo, svijetlo. Pretvara ga u nešto drugo. 

Ako bacil tuberkuloze buja u ljudskom organizmu, a odmah umire kada je 

izložen sunčevoj svjetlosti, onda takva činjenica, ako se ispravno procijeni, 

jednostavno pokazuje da je životni element ovog bacila u proizvodu 

transformacije svjetlosti koja se javlja unutar čovjeka, i ako u njemu previše 

buja, tada stvari s ovom transformacijom svjetlosti nekako nisu u redu. I 

odatle dobivate uvid u činjenicu da uzroci tuberkuloze također moraju ležati 

u činjenici da se s tom transformiranom svjetlošću, s tom metamorfozom 

svjetlosti, u čovjeku događa nešto što se ne bi trebalo događati, inače ne bi 

apsorbirao previše bacila tuberkuloze, koji su uvijek prisutni. Uvijek ih ima, 

jedino što ih inače nema dovoljno; kada osoba podlegne tuberkulozi, prisutni 

su u izobilju. Inače se bacil tuberkuloze ne bi pojavio posvuda, da nema 

nečeg nenormalnog u razvoju ove metamorfoze sunčeve svjetlosti. 

Sada neće biti teško doći do zaključka, kroz dovoljan broj disertacija i 

privatnih rasprava na ovom području - empirijski materijal će tek doći za 

stvari koje naravno, mogu dati samo kao gledišta - da je ono što se događa 

kada ljudi postanu pogodno matično tlo za bacile tuberkuloze, da čovjek, ili 

nije dovoljno sposoban apsorbirati sunčevu svjetlost, ili je svojim načinom 

života ne dobiva dovoljno, tako da ne postoji određena ravnoteža između 

sunčeve svjetlosti koja prodire u njega, i njegove metamorfoze sunčeve 

svjetlosti, nego da je prisiljen koristiti rezerve metamorfoze svjetlosti 

pohranjene u njemu. 

Molim vas da uzmete u obzir, da čovjek ,jednostavno zato što je čovjek, 

stalno u sebi ima pohranjenu metamorfozu svjetlosti. To je neophodno za 

njegovu organizaciju. Ako se proces izmjene između ljudskog bića i vanjske 

sunčeve svjetlosti, ne odvija na ispravan način, kao što se tijekom 

mršavljenja gubi masnoća iz tijela, koja je potrebna, tako se gubi i 

metamorfozirana svjetlost pod takvim utjecajima. I u takvom slučaju čovjek 

je suočen s dilemom, ili razboljeti svoj gornji dio tijela, ili lišiti svoj donji dio 

onoga što mu je potrebno za gornji dio, to znači: učiniti donji dio bolesnim 

uskraćujući mu metamorfoziranu svjetlost. 

Iz ovoga vidite da čovjek jednostavno treba mjerljive tvari koje dolaze izvana i 

transformiraju se za njegovu organizaciju, ali da nam ispravno promatranje 

čovjeka pokazuje da su u njemu prisutne i nemjerljive tvari, eterske tvari, ali 

u metamorfozi. Iz ovoga možete vidjeti kako kroz takve temelje stvaramo 

mogućnost razvijanja ispravnog pogleda na ljekovito djelovanje sunčeve 

svjetlosti, na primjer s jedne strane, izlaganjem ljudi izravno sunčevoj 

svjetlosti kako bi se regulirao njihov poremećeni proces interakcije s 

okolnom sunčevom svjetlošću, ili s druge strane, izlaganjem iznutra tvarima 

koje kompenziraju ono što se nepravilno događa kao povlačenje 

metamorfozirane svjetlosti. Ovo povlačenje metamorfozirane svjetlosti mora 
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biti paralizirano onim što može doći od lijekova. Tu možete zaviriti kako radi 

ljudska organizacija. 

Čudna stvar za svakoga tko može promatrati svijet, je da ga nakon nekog 

vremena - oprostite ako se izražavam pomalo nediplomatski, ali je potpuno 

objektivno bez simpatije ili antipatije, iako se čini da se može proturječiti 

onome što govorim - uhvati određeni bijes za sve što uključuje mikroskop, 

sve što ispituje u malom mjerilu, jer mikroskop zapravo odvodi od zdravog 

pogleda na život i njegove poremećaje, ne može dovesti do njega. Jer sve 

stvarne procese koji nas se tiču kod ljudi, bili oni zdravi ili bolesni, možemo 

puno bolje proučavati na makroskopskoj nego na mikroskopskoj razini. Da 

bismo proučavali ove stvari samo trebamo tražiti prilike u makrokozmosu. 

Molim vas da primijetite da obitelj ptica, kao rezultat nedovoljno formiranog 

mjehura i debelog crijeva, ima stalnu ravnotežu između gutanja i izlučivanja. 

Ptica može vršiti nuždu u letu, ostatke hrane ne zadržava u sebi, ne sprema 

ih. Nema za to priliku. A kad bi ih deponirala, to bi odmah postala bolest 

koja bi je uništila. U mjeri u kojoj smo ljudska bića, fizička ljudska bića, mi 

smo u određenoj mjeri - kako bi se reklo u skladu s današnjim gledanjem - u 

svom razvoju otišli dalje od ptice, ili kako bi se točnije moglo reći: spustili se 

ispod ptica. Zapravo nije nužno da se ptica jako bori protiv crijevne flore koja 

je u njoj prisutna, kao što je to potrebno kod viših životinja i ljudi. Ali s 

obzirom na aktivnost koja je, mogu reći, nešto viša u našem slučaju, s 

obzirom na djelatnost transformacije eterskog naprimjer, ono o čemu sam 

sada raspravljao, transformacija svijetla u njegovoj metamorfozi, stojimo na 

stajalištu ptice. Imamo debelo crijevo i fizički mjehur, ali mi smo ptice u 

odnosu na naše etersko tijelo, što se tiče ovih organa. Oni zapravo nisu 

dinamički prisutni u kozmosu. Ovisni smo o tome da kad primimo svjetlost, 

također je prerađujemo i oslobađamo proizvode izlučivanja. A ako dođe do 

poremećaja, to je poremećaj koji ne odgovara nijednom organu i koji ne 

možemo lako podnijeti, a da ne narušimo svoje zdravlje. Dakle, kada 

gledamo pticu s njezinim malim mozgom, mora nam biti jasno da je ona 

makrokozmički odraz naše finije organizacije. Ako dakle želite proučavati 

čovjeka u odnosu na ono što se odražava kao finija organizacija u njegovoj 

grubljoj organizaciji, koja se spustila ispod ptice, onda morate 

makrokozmički proučavati procese ptičjeg svijeta. 

Želio bih samo reći - ovo bi trebalo biti u zagradama: bilo bi zapravo vrlo 

tužno za ljudske živote da imaju istu posebnost u odnosu na obitelj ptica, u 

svom eterskom organizmu kao što imaju u svom fizičkom organizmu, budući 

da se eterski organizam ne može na ovaj način zatvoriti od vanjskog svijeta. 

Taloženje, recimo, metamorfozirane svjetlosti, kad bismo za to imali organe 

mirisa, to bi rezultiralo nečim strašnim u suživotu ljudi. Ali, kao što sam 

rekao, ovo je samo u zagradama. Dogodilo bi se ono što bismo doživjeli da 

otvorimo ovcu nakon smrti i onda moramo uživati u unutrašnjosti, dok u 
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odnosu na naše etersko biće kao ljudi, zapravo stojimo tako da ga možemo 

usporediti s nimalo neugodnim mirisom koji se javlja, naprimjer, pri 

otvaranju strvine ptice - sve je to relativno - u usporedbi s mirisom koji se 

javlja, ako konkretno, promatramo preživača, ali i životinju koja ima 

predispoziciju za preživača, kao što je konj - konj nije pravi preživač, ali 

njegova organizacija ima predispoziciju za preživača. 

Sada je riječ o ispitivanju podudarnosti između onoga što se događa u 

vanjskoj flori i fauni, i onoga što se događa u ljudskom organizmu u crijevnoj 

flori i fauni, ali protiv koje se treba boriti. A ako želimo uspostaviti vezu 

između bilo kojeg lijeka i organa, onda moramo prijeći s općih karakteristika 

koje smo danas razvili, na posebne karakteristike, sljedećih predavanja. 

Ali sada počnite od toga kako smo se, s jedne strane morali boriti protiv 

unutar ljudske, crijevne faune i flore, kako nalazimo nešto suprotno u 

procesu cirkulacije, borbu protiv nastajanja biljke, i prijeđimo na stvarnog 

živčano-osjetilnog čovjeka. Ovaj aspekt je po svojoj prirodi mnogo važniji 

nego se to obično vjeruje. Budući da je znanost pretvorena u apstrakciju, da 

zapravo nitko ne shvaća na odgovarajući način, da je ovo živčano-osjetilno 

ljudsko biće, kroz koje naprimjer, prodire svjetlost i s njom povezana toplina, 

tijesno povezano s unutarnjim životom, zato što ono nemjerljivo, koje prodire 

sa svjetlom, mora metamorfozirati u organima, a ono nemjerljivo je jednako 

organski formativno kao i ono što postoji u mjerljivoj oblasti. Uopće nije 

uzeto u obzir da je živčano-osjetilni čovjek od posebne važnosti za ljudsku 

organizaciju. Ali dok ulazimo dublje u nižeg čovjeka, mi silazimo iz 

formativnih sila crijevne flore u one crijevne faune, iz područja gdje se vodi 

borba protiv crijevne flore, u područje gdje se mora voditi stalna borba protiv 

sklonosti mineralizaciji, da postane sklerotičan. Mogu reći da možete 

promatrati i izvana, gledajući povećanu okoštalost lubanje, kako što se više 

čovjek razvija prema gore, to više teži mineralizaciji kroz svoju organizaciju. 

Ova tendencija mineralizaciji ima veliko značenje za cijelu čovjekovu 

organizaciju; jer vidite, ovdje uvijek iznova treba isticati - čak sam to radio 

na javnim predavanjima - da ako ljudsko biće podijelite na tri člana: čovjeka 

glave, čovjeka trupa i čovjeka udova, stvarno ne biste trebali misliti kao da ta 

tri člana stoje jedan pored drugoga i imaju vanjske prostorne granice. Čovjek 

je naravno cijeli čovjek glave, kvalitativno podijeljeno. Ono što je glava 

prostire se na cijelog čovjeka, ali je uglavnom u glavi. Tako je i s ostalim, 

cirkulacija, udovi i metabolizam, uvijek se protežu na cijelog čovjeka. Tako 

da, naravno, ono što mora biti prisutno za čovjeka glave ili glavnog čovjeka, 

kao predispozicija je prisutno u cijelom ljudskom biću, i protiv tendencije 

mineralizaciji mora se boriti u cijelom ljudskom biću. Definitivno postoji 

područje gdje ljudi, kada danas otvore stare radove proizašle iz atavističke 

vidovitosti, više ništa ne razumiju. Na kraju krajeva, vrlo malo ljudi ima 

nešto od toga kada čita o procesu soli kod Paracelsusa. Ali proces soli leži u 
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području koje sada karakteriziram, baš kao što proces sumpora leži u 

području koje sam prethodno karakterizirao. 

Dakle, radi se o tome da čovjek ima tendenciju mineralizacije unutar sebe. 

Pa, baš kao što ono, što je u osnovi procesa faune i flore može postati 

neovisno, da tako kažemo, ova tendencija mineralizacije može postati 

neovisna za cijelog čovjeka. Kako se toj tendenciji mineralizacije može 

suprotstaviti? Ne postoji drugi način da se tome suprotstavi nego 

razbijanjem, stalnim zabijanjem malih klinova u njega, da tako kažem. I tu 

imate područje gdje morate ući u prijelaz od serumske terapije, preko biljne 

terapije, do mineralne terapije, bez čega se ne može, jer samo u odnosu 

između minerala i onoga što želi postati mineralno u samom čovjeku, imate 

referentnu točku koja podupire sve ono što se mora poduprijeti u čovjekovoj 

borbi protiv tendencije mineralizacije, protiv opće skleroze. Nećete proći -  a 

ovo se treba detaljno raspraviti - jednostavnim unošenjem minerala u 

njegovom vanjskom stanju u organizam. Tu se događa nešto što ukazuje na 

neki oblik homeopatskog principa, da upravo iz carstva minerala moraju biti 

izložene one sile koje se suprotstavljaju učincima vanjskog mineralnog 

carstva. 

Na to je skrenuta pažnja, i to je ispravno, da se jednostavno treba osvrnuti 

na vrlo nizak sadržaj minerala u nekim izvorima koji imaju ljekovito 

djelovanje, i u tim izvorima postoji proces homeopatizacije, koji je prilično 

upečatljiv, i pokazuje da zapravo, kada se mineralna veza oslobodi sila koje 

poznajemo izvana, nastaju sasvim druge sile, koje se najprije moraju 

osloboditi homeopatiziranjem. Ali o tome će, kao što rekoh, biti riječi u 

posebnom poglavlju. Ono što bih vam danas želio reći je sljedeće. 

Pretpostavimo da provodite - posebno preporučujem mlađoj gospodi - 

komparativne studije o preobrazbi crijevnog sustava, recimo, od riba, preko 

vodozemaca, gmazova - posebno je odnos između vodozemaca i gmazova s 

obzirom na crijevni sustav posebno zanimljiv - sve do ptica s jedne strane, 

do sisavaca pa do čovjeka s druge strane, naći ćete da se događaju čudne 

transformacije organa, naprimjer pojava slijepog crijeva, što tada postaje 

slijepo crijevo kod ljudi, kod nižih sisavaca ili gdje je ptičja organizacija 

donekle neprikladna pojavljuju se rudimenti slijepog crijeva; čitav način na 

koji debelo crijevo kojeg nema u ribama - ne može se kod riba govoriti o 

debelom crijevu - nastaje napredovanjem kroz takozvane savršenije poretke, 

što je onda slijepo crijevo i kod ljudi je slijepo crijevo - neke duge životinje 

imaju nekoliko slijepih crijeva: tu ćete pronaći čudan međuodnos. 

Komparativna studija zapravo bi trebala vrlo jasno ukazati na ovaj 

međuodnos. Možete jednostavno pitati izvana - da, znate koliko često ljudi 

pitaju: zašto kod ljudi postoji nešto poput slijepog crijeva što se onda zatvori 

prema vanjskom svijetu? Ljudi često postavljaju to pitanje. Kada se postavi 

takvo pitanje, obično se ne vodi računa o sljedećem: da se čovjek zapravo 
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otkriva kao dualnost, i da je ono što nastaje u donjem uvijek paralelni organ 

za nešto što nastaje u gornjem, da se pojedini organi ne bi mogli razviti u 

gornjem, ako se paralelni organi, takoreći suprotni polovi, ne bi mogli razviti 

u donjem. I što više prednji mozak poprima oblik koji se razvija kod ljudi, to 

se crijevo više razvija prema onoj strani koja vodi do taloženja ostataka 

hrane. Postoji intimna veza između formiranja crijeva i formiranja mozga, i 

da se debelo crijevo i slijepo crijevo nisu pojavili u tijeku životinjskog niza, ne 

bi se mogli pojaviti misleći ljudi fizičke prirode, jer čovjek ima svoj mozak, 

svoj misaoni organ, na račun, na račun svojih crijevnih organa. A crijevni 

organi su pravo naličje organa mozga. Da biste bili oslobođeni tjelesne 

aktivnosti za mišljenje s jedne strane, s druge strane morate opterećivati svoj 

organizam s onim, što je teret izgrađenog debelog crijeva i izgrađenog 

mjehura. Tako da je najveća duhovno-duševna aktivnost koja se događa u 

ljudskom fizičkom svijetu, utoliko što je vezana za oblikovanje mozga, 

istovremeno vezana za pridruženo oblikovanje crijeva. Ovo je izuzetno 

značajna veza, veza koja baca izuzetno puno svijetla na cjelokupno djelo 

prirode. Jer koliko god paradoksalno bilo, sada mogu reći: zašto ljudi imaju 

slijepo crijevo? - Možete odgovoriti: tako da možete ljudski misliti na 

odgovarajući način. Jer ono što se razvija u slijepom crijevu, ima svoju 

suprotnost u ljudskom mozgu. Sve na jednoj strani odgovara drugoj. 

To su stvari koje treba prepoznati na nov način. Naravno, ne možemo 

navoditi stare liječnike koji su se temeljili na atavističkoj vidovitost; tako ne 

bismo daleko došli. Te stvari moramo ponovno pridobiti. Za osvajanje ovih 

stvari, čisto materijalistički medicinski trening, koji uopće ne traži odnose, 

zapravo je prava prepreka. Za današnju prirodnu znanost i medicinu, mozak 

je unutarnji organ, kao i crijevo i ono što je u trbuhu. Činjenica je da radite 

istu pogrešku kao da biste rekli: pozitivna i negativna električna energija je 

isto, električna energija je jedno, na to ne obraćate pažnju. I još je važnije to 

promatrati jer točno, poput pozitivne i negativne električne energije, ukazuje 

na uravnoteženje, koje kontinuirano postoji između gornjeg i donjeg. U 

svladavanju ove napetosti zapravo leži ono što morate potražiti na polju 

medicine. Ova napetost, također se izražava - želim to danas naznačiti, naći 

ćete to razvijeno u kasnijim razmatranjima - u silama koje su koncentrirane 

na dva organa, pinealnoj žlijezdi i takozvanoj hipofizi. U pinealnoj žlijezdi sve 

sile koje su gornje sile, izražavaju se i pobuđene su zbog sila sluzne žlijezde, 

hipofize, koje su niže sile. Postoji prava napetost. A kad bismo taj odnos 

napetosti formirali iz općeg stanja osobe, tada bi imali vrlo dobar temelj da 

daljnji proces ozdravljenja. 

Sutra želimo o tome nastaviti razgovarati. Već ćete vidjeti da sve radim po 

pitanjima. Ali kao što rekoh, trebam stvoriti osnovu. 
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 V. PREDAVANJE  

Dornach, 25. ožujka 1920. 

 

Šireći ova razmatranja na posebno područje gdje patologija mora prodrijeti u 

terapiju, gdje se na neki način mora napraviti most između to dvoje, trebat 

ćemo spomenuti svakakve stvari koje mogu biti samo ideal za liječenje, a 

koje se ne mogu svugdje primijeniti. Ali ipak, ako imamo pregled onoga što 

bi se moglo razmotriti u slučaju liječenja, moći ćemo izvaditi ovaj ili onaj 

detalj i barem znati kako procijeniti fragmentarne nalaze o bolesti. 

Iznad svega, moramo shvatiti koliko je važno za liječenje, čak i u posebnim 

slučajevima, poznavati cijelu osobu koja stoji pred nama. To bi se uvijek 

trebalo proširiti na sve glavne podatke o pacijentovu životu. A budući da su 

ponekad liječnici imali povjerenje u mene, razgovarali o ovom ili onom sa 

mnom, naprimjer, često sam bio zapanjen kad bih upitao: koliko je zapravo 

pacijent star? - a liječnik mi nije mogao točno odgovoriti, odnosno nije uzeo 

u obzir koliko je pacijent o kojem se radi star. Kao što ćemo vidjeti u 

narednih nekoliko dana, to je jedna od osnovnih stvari znati, jer terapija 

uvelike ovisi o dobi pacijenta. A ako su se prekjučer spominjale neke stvari 

koje u pojedinim slučajevima izuzetno dobro pomažu, a u drugim 

slučajevima ne, onda je odmah pitanje: koliko je dob pacijenta s time 

povezana? - Iznad svega, utjecaj dobi trebao bi se voditi vrlo precizno kod 

lijekova. 

Ali onda se svodi na sljedeće: uvijek treba posebnu pozornost obratiti na stas 

i građu pacijenta, bilo da je kratak i zbijen ili visok i mršav, to je od velike 

važnosti, koje sile upućuju na ono što nazivamo eterskim tijelom kod ljudi. 

Mnogo sam razmišljao o izbjegavanju ovih izraza, koji pripadaju stvarnosti 

čovjekova bića, ali to se ne može izbjeći i vjerojatno to ne biste ni željeli. 

Možete ih zamijeniti onima drugim izrazima koji nailaze na više odobravanja 

kod onih koji nisu antropozofi; jedino, možda ćemo to moći na kraju ciklusa. 

Sada, međutim, koristiti ćemo ih gdje je potrebno. Dakle, etersko tijelo u 

svom, mogu reći, intenzitetu, može se procijeniti iz stasa i građe dotične 

osobe. Ali vi biste trebali - kao što rekoh, želim sve spomenuti; nije uvijek 

moguće sve uzeti u obzir, jer jednostavno ne dobijete podatke, ali dobro je 

znati sve - prije svega je li dotična osoba u adolescenciji rasla sporo ili brzo, 

to jest da li je dugo u rastu ostala mala ili je narasla u relativno mladoj dobi 

pa je kasnije zaostala. Sve ove stvari ukazuju na ono što bismo mogli nazvati 

ponašanjem eterskog tijela, to jest funkcionalnom manifestacijom čovjeka u 

odnosu na njegovo fizičko tijelo. I to se mora uzeti u obzir ako se želi 

prepoznati odnos između ljudi i njihovih lijekova. 
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Nadalje, također je potrebno prepoznati odnos fizičkog i eterskog tijela prema 

višim članovima čovjeka, prema onom što nazivamo astralnim tijelom, to 

jest, duševnim, i prema 'Ja, zapravo duhovnom. Nužno je, to možete saznati 

od pacijenta. Naprimjer, ne biste ga trebali izbjegavati pitati ima li mnogo ili 

malo, života snova. Ako pacijent ima bogat život snova, to je iznimno važno 

za njegovu cijelu konstituciju, jer pokazuje da astralno tijelo i 'Ja' imaju 

tendenciju razviti vlastitu aktivnost, dakle, ne želite se previše ili preduboko 

baviti fizičkim tijelom, stvarne ljudske duševne formativne sile ne slijevaju se 

u sustav organa. 

Nadalje, čak i ako je to možda neugodno, treba se raspitati je li dotična 

osoba pokretljiva, okretna ili je sklona tromosti. Jer osobnosti koje naginju 

inertnosti imaju snažnu unutarnju pokretljivost astralnog tijela i 'Ja'. Možda 

se čini paradoksalno, ali ta pokretljivost nije svjesna, ona je nesvjesna. I zato 

jer je nesvjesna, dotični nije svjesno ni na koji način marljiv, nego je općenito 

trom. Ono što ovdje nazivam suprotnošću inertnosti je organska sposobnost 

čovjeka sa svojom višom prirodom da ovlada nižom, to jest sposobnost 

prijenosa aktivnosti sa svog astralnog tijela i svog 'Ja', na fizičko tijelo i 

etersko tijelo. Kod lijene osobe ta je sposobnost vrlo niska. S duhovno- 

znanstvenog gledišta, troma osoba je zapravo osoba koja spava. 

Zatim biste trebali saznati je li dotična osoba kratkovidna ili dalekovidna. 

Kratkovidni ljudi su oni koji imaju određenu rezerviranost svog 'Ja' i svog 

astralnog tijela u odnosu na fizičko tijelo, a upravo je kratkovidnost jedan od 

najvažnijih znakova da se radi o osobi čije se duhovno-duševno ne želi 

miješati s tjelesno-fizičkim. 

Zatim bih istaknuo nešto što bi se možda jednog dana moglo provesti, a što 

bi bilo iznimno važno za liječenje i što bi, vjerujem, moglo dobiti neko 

praktično značenje kada bi više socijalnog osjećaja ušlo u pojedine profesije. 

To je: bilo bi iznimno važno kada bi stomatolozi svoje znanje o sustavu zuba, 

probavnom sustavu i svemu što je s tim povezano iskoristili - naravno da 

morate uvjeriti pacijente, ali kao što sam rekao, s nekim socijalnim 

osjećajem to bi se i postiglo - da svojim pacijentima, uz svaki tretman, daju 

svojevrsni dijagram u kojem bilježe kako su ocijenili sve što je povezano s 

rastom zuba, postoji li rana sklonost karijesu i slično, jesu li zubi dobro 

očuvani do starije dobi. Kao što ćemo vidjeti u sljedećih nekoliko dana, ovo je 

izuzetno važno za ocjenu ukupne ljudske organizacije. I kada bi liječnik koji 

treba liječiti pojedini slučaj bolesti dobio takav karton, ja bih rekao 

zdravstveni potpis osobe sa stomatološkog nalaza, to bi bio izuzetno važan 

trag. 

Tada bi bilo izuzetno važno upoznati pacijentove fizičke simpatije i antipatije, 

da tako kažem. Posebno je važno utvrditi je li osoba koju liječite, naprimjer, 

pohlepna na sol ili na nešto drugo. Morali biste otkriti koju hranu dotična 

osoba posebno voli. Ako je pohlepna na sve slano, onda imate posla s 
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osobom u kojoj postoji prejaka veza između 'Ja' i astralnog tijela, s fizičkim 

tijelom i eterskim tijelom, kod koje postoji, da tako kažem, prejaka srodnost 

duhovno-duševnog s fizičko-tjelesnim. U prilog tako snažnom afinitetu 

govore i napadi vrtoglavice izazvani vanjskim mehaničkim procesima, 

primjerice brzim okretanjem tijela. Stoga biste trebali provjeriti imaju li ljudi 

lako vrtoglavicu, kada rade mehaničke pokrete tijela. 

Nadalje, treba se uvijek informirati, a to je dobro poznato, o poremećajima 

lučenja, o cjelokupnom radu žlijezda u čovjeka, jer tamo gdje postoje 

poremećaji u lučenju, uvijek postoji poremećaj u koheziji 'Ja' i astralnog 

tijela, s eterskim tijelom i fizičkim tijelom. 

Stoga sam vam dao pojedinosti o tome što biste u osnovi, uvijek prvo trebali 

znati kada se suočite s pacijentom. Izdvojene su pojedinačne stvari, ali vidjet 

ćete u kojem smjeru se ide kada se radi o konstituciji samog tijela. S 

vremenom ćemo govoriti i o tome kako se informirati o načinu života, o 

mogućnostima udisanja čistog ili zagađenog zraka i slično. To su 

razmatranja za posebna poglavlja. Pa, na taj način ćete prvo dobiti neki uvid 

u prirodu osobe s kojom imate posla. Jer samo znajući to, moći će se 

odrediti kako se pojedini lijek miješa. 

Sada bih najprije želio općenito istaknuti ono što već znate iz razmatranja 

prethodnih dana, da postoji unutarnji odnos između ljudi i čitavog izvan 

ljudskog svijeta. U znanosti duha to se izražava ovako, iako na početku 

apstraktno, da je tijekom razvoja čovjek, odvojio druga carstva od sebe, i da 

stoga ono što je izvan njega ima određeni odnos s njegovim vlastitim bićem. 

Nasuprot ovoj apstraktnoj manifestaciji ovog odnosa, uvijek ćemo morati 

isticati vrlo konkretan odnos ovakve vrste, u organskoj terapiji. Ali prije 

svega želimo razjasniti na čemu se temelji terapeutski odnos između čovjeka 

i izvan ljudske prirode. 

Poznato vam je da se na ovom području puno polemizira i da se vodi žestoka 

borba između metoda liječenja, o čemu ćemo s vremenom dalje govoriti. 

Jedna od tih bitaka posebno je dobro poznata, ona između homeopatskih 

liječnika i alopatski nastrojenih liječnika. Sada bi vas moglo zanimati kako 

bi se znanost duha umiješala u ovaj spor. Ali to, to miješanje - danas želim 

reći nešto općenito o tome, ulaziti pojedinačno u detalje - zapravo je prilično 

neobično. Jer u osnovi, u svijetlu rezultata znanosti duha, alopati ne postoje. 

U stvarnosti, alopati uopće ne postoje, jer čak i ono što je alopatski 

propisano kao lijek, u organizmu prolazi proces homeopatizacije, i zapravo 

samo liječi tim procesom homeopatizacije. Tako da svaki alopata zapravo 

nalazi potporu za svoj alopatski proces kroz homeopatizaciju samog 

organizma, koji zapravo radi ono što alopat ne uspijeva: prekida vezu između 

pojedinih dijelova lijeka. Međutim, bitna je razlika hoće li se organizam 

osloboditi ove vrste homeopatiziranja ili ne, iz jednostavnog razloga što su 

procesi ozdravljenja u organizmu, povezani sa stanjima u kojima lijekovi 
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dolaze kada su homeopatizirani. Ali u onome što inače u sebi imaju vanjska 

tijela, organizam tada protiv sebe ima nešto s čime nije povezan u liječenju, 

to jest nešto što uzima kao strano tijelo, kada organizam opteretimo svim tim 

silama kada mu dajemo lijek u alopatskom stanju, mi mu zapravo stavljamo 

golem teret, i opterećujemo ga. Posebno ćemo govoriti o slučajevima kada 

organizam nije moguće osloboditi ovog procesa homeopatizacije. 

Pa vidite da je u osnovi homeopatiziranja nešto što se u određenoj mjeri 

promatralo u samoj prirodi, iako je, kao što ćemo vidjeti, fanatizam napravio 

značajan skok i otišao predaleko. Sada je stvar vidjeti kako se može pronaći 

način da se razumiju detalji veze između ljudi i izvan ljudske okoline. I 

naravno, kao što sam jučer rekao u jednom drugom slučaju, ne možemo 

samo ponavljati ono što su stari liječnici rekli, iako inteligentno 

zadubljivanje u starija medicinska djela može biti korisno, umjesto toga, 

naprimjer, moramo posvetiti sva sredstva moderne znanosti na ispitivanje 

ovog međuodnosa ljudi i njihove izvan ljudske okoline. Prije svega treba 

napomenuti da se kemijskim ispitivanjem tvari, odnosno ulaskom u ono što 

pojedine tvari otkrivaju u laboratoriju, ne može puno postići. Već sam 

predložio da tu mikroskopiju - koja je neka vrsta mikroskopije - zapravo 

treba zamijeniti makroskopskim promatranjem, onim što proizlazi iz 

promatranja samog kozmosa. 

Danas ću vam najprije predstaviti značajne primjere koji nam u određenoj 

mjeri mogu reći na koji način izvan ljudski svijet korespondira s trodijelnim 

ljudskim bićem, u nekoj vrsti trodijelne strukture. Moramo prije svega 

usmjeriti pozornost na sve što se čini topljivim. Vidite, topljivost je posljednje 

svojstvo koje je bilo od posebne važnosti u procesu razvoja našeg planeta 

Zemlje. Ono što je taloženo kao čvrsti element uglavnom je izvedeno iz 

kozmičkog procesa otapanja koji je prevladan, i koji je umrtvio i odbacio 

čvrste čestice. Ali to je čisto površno vanjsko gledište, promatrati planetarni 

proces kao puko mehaničko taloženje sedimenta i na toj premisi konstruirati 

geognoziju i geologiju.  I tako možemo reći da sve što živi u procesu 

rastakanja, jest nešto što je, u mjeri u kojoj se odvija u vanjskoj prirodi, u 

izvan ljudskoj prirodi, što je čovjek također izbacio iz sebe. U procesu 

rastakanja, tamo vani, događa se nešto što je čovjek odvojio od sebe. Dakle, 

cilj će biti istražiti kakav odnos procesi rastakanja u izvan ljudskom 

kozmosu imaju s unutarnjim procesima ljudskog organizma. 

Ovo što spominjem je od temeljne važnosti, da neki ljudi koji imaju prejaku 

vezu između svog duhovnog-duševnog s fizičko-eterskim, imaju organsku 

žeđ ili glad za solju, da žele preokrenuti proces taloženja soli u svom 

organizmu, to jest žele ukinuti ovaj proces formiranja Zemlje, u biti žele 

vratiti sol u ranije stanje formiranja Zemlje, od stanja u kojem je sol 

očvrsnula. Gledanje ovakvih stvari je od posebne važnosti. To vam 

omogućuje da stvarno sagledate veze između ljudskog organizma i izvan 
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ljudske prirode. Čovjek može sebi reći: ova ljudska priroda ima u sebi neku 

vrstu organske potrebe da preokrene određene procese koji se odvijaju u 

vanjskom svijetu i da se bori protiv njih. Znate, jučer sam spomenuo da se 

bori i protiv gravitacije, stvaranjem uzgona koji podupire ljudski mozak. 

Dakle, postoji opća tendencija prema ovoj borbi. 

Sada se postavlja pitanje: što znači ova borba protiv procesa formiranja 

Zemlje? U osnovi, to ne znači ništa manje nego oslobađanje nižeg čovjeka od 

duhovno-duševnog, tjeranje duhovno-duševnog iz nižeg čovjeka, u početku u 

višeg čovjeka. U svim slučajevima gdje postoji pohlepa za solju, ta pohlepa za 

solju nam omogućuje da prepoznamo da se niži čovjek na određeni način želi 

osloboditi prejake aktivnosti duhovno-duševnog u sebi, da želi pustiti ovu 

aktivnost duhovno-duševnog da teče, da tako kažemo, u višem čovjeku. 

Pretpostavimo da u nižem čovjeku postoje poremećaji, poremećaji koji se 

mogu prepoznati. Kasnije ćemo vidjeti načine na koji se prepoznaju i 

određene bolesti do kojih dovode. Što čovjek može učiniti? 

Ovdje moram ubaciti komentar koji bi mogao biti od koristi onima koji 

previše teže određenoj jednostranosti u korištenju lijekova. Postoji i neka 

vrsta odbojnosti prema mineralnim lijekovima među određenim ljudima. Ova 

averzija nije opravdana, jer ćemo vidjeti da čisti biljni lijekovi mogu biti 

učinkoviti samo u vrlo određenim granicama, i da su mineralni lijekovi od 

velike važnosti, posebno u ozbiljnijim slučajevima. Stoga bih vas želio 

zamoliti da vas ne uvrijedi činjenica da, u ovom temeljnom razmatranju, 

počinjem od mineralnih lijekova, ali, mogu reći, od integracije učinkovitosti 

ovih mineralnih lijekova u život, u organski život. Jako razjašnjenje 

određenih metoda liječenja ljudskog abdomena u odnosu na gornji dio tijela, 

možete dobiti ako proučavate kamenicu. Kamenica je svojom formacijom 

školjke nešto izuzetno zanimljivo. Jer vidite, kamenica gura svoj vapnenački 

karbonatni oklop iznutra prema van. Ako kamenicu ispitate duhovno-

znanstveno - znanost duha sada mora malo pomoći u istrazi - shvatit čete da 

je ova kamenica doista živo biće koje je vrlo nisko u životinjskom poretku, ali 

da zauzima relativno visoko mjesto u cijelom kozmosu. Zauzima takvo 

mjesto da se od nje odvaja ono što čovjek nosi u sebi kao svoje mišljenje. U 

određenom smislu, sile koje tvore ljusku i usmjeravaju je iznutra prema van, 

pokazuju način na koji bi se ono što se tada uklonilo iz kamenice, kad bi se 

to spojilo s njezinim organskim rastom, učinilo kamenicu vrlo pametnom, 

što bi kamenicu učinilo životinjskim stvorenjem visokog reda. Sve se to 

iznosi van, izvedeno je. I doslovce, mogu reći, opipljivo u ovoj kreaciji školjke 

kamenice, možete vidjeti djelovanje karbonata vapna, Calcarea carbonica, 

djelovanje koje iz organizma izbacuje pretjeranu duhovno-duševnu 

aktivnost. 

Ako sada ustanovite da se u donjem dijelu tijela osjeća prekomjerna 

duhovno-duševna aktivnost, što se također događa kod određenih oblika 
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bolesti koje ćemo tijekom vremena okarakterizirati, tada ćete morati 

posegnuti za lijekom koji biste pronašli u školjkama kamenice ili slično, 

želim reći, zahvaljujući tvarima koje djeluju iznutra prema van kroz 

tajanstvene moći karbonata vapna. Dakle, nešto bitno u liječenju ovisi o 

jasnoći činjenice da u ovom kretanju iznutra prema van, postoje određene 

iscjeliteljske moći. Vidite, sve što je povezano s lijekovima kao što je Calcarea 

carbonica, i što je povezano sa srodnim lijekovima, može se racionalno 

proučavati samo ako se to vidi u takvom kontekstu. 

Sada, sve što leži u silama karbonata vapna je polarno suprotno od onoga 

što leži u silama, recimo, fosfora. Ako - a izrazi koje koristim nisu u svom 

stvarnom značenju ništa manje znanstveni od onoga što se danas često 

predstavlja kao znanost - ako se sve slano ponaša tako da se predaje svojoj 

okolini, razlog je što sve slano nastaje jer su odgovarajuće tvari oduzete i 

oslobođene unutarnjeg djelovanja nemjerljivog, svijetla i drugog nemjerljivog. 

Htio bih reći da je sve što je poput soli, procesom svog nastanka toliko 

odbacilo nemjerljivo od sebe, da mu nije intrinsično prikladno.  

Potpuno suprotan slučaj je s fosforom. I drevni atavistički uvidi nisu taj 

fosfor neopravdano nazivali nositeljem svijetla, jer su sasvim ispravno vidjeli 

da on doista nosi ono nemjerljivo, svjetlo. Ono što sol drži podalje od sebe, to 

je ono što ovaj fosfor nosi u sebi. Supstance koje su polarno suprotne soli su 

one koje ono nemjerljivo, naime svjetlost, ali i ono drugo nemjerljivo, toplinu 

i slično, u određenoj mjeri internaliziraju i čine svojim unutarnjim 

vlasništvom. Na tim se okolnostima temelji ljekovita učinkovitost svega što 

se nalazi u fosforu i što je na neki način povezano s fosforom u odnosu na 

proces liječenja. Stoga je fosfor, koji internalizira nemjerljivo, posebno 

pogodan za guranje astralnog tijela i 'Ja' natrag prema čovjeku, ako mu oni 

ne pristupaju na pravi način. 

Dakle, ako imate kod bilo kojeg pacijenta bolest - a uskoro ćemo govoriti o 

pojedinačnim bolestima - i otkrijete da pacijent pati od, recimo, pojačanih 

snova, to znači da se astralno tijelo voli odvojiti od fizičkog tijela i okupirano 

je svojom vlastitom aktivnošću, ako od njega doznate i da naprimjer ima 

organsku sklonost perifernim upalama, što je pak dokaz da astralno tijelo i 

'Ja' nisu dobro smješteni u fizičkom tijelu, tada ćete moći upotrijebiti snagu 

kojom fosfor drži svoje nemjerljive stvari, kako biste natjerali ovo astralno 

tijelo i ovo 'Ja' da se više bave fizičkim tijelom. Fosfor će biti moguće koristiti 

za široku paletu bolesti kod ljudi koji imaju nemiran život u snu, jer ima 

tendenciju da vodi 'Ja' i astralno tijelo natrag u fizičko tijelo i u etersko tijelo 

na odgovarajući način. 

U određenom smislu, fosfor i sol su polarne suprotnosti jedno drugome. I 

želio bih vam skrenuti pozornost na činjenicu da se mora obratiti mnogo više 

pozornosti na to kako se te tvari uklapaju u cjelokupni kozmički proces, 

nego na posebna pojedinačna imena koja, recimo, suvremena kemija daje 
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pojedinim tvarima. S vremenom ćemo vidjeti kako se fosfor može koristiti i 

kao lijek, u tvarima koje imaju sličan učinak. 

Vidite, tako imate dva suprotna stanja u vanjskoj prirodi, učinak soli i 

učinak fosfora. Između to dvoje postoji učinak žive. Kao što je čovjek 

trodijelno biće: živčano-osjetilno biće, biće cirkulacije, metaboličko biće, baš 

kao što biće cirkulacije posreduje između metabolizma i živčano-osjetilne 

aktivnosti, dakle, sve što se, niti u velikoj mjeri predaje poput soli, niti u 

velikoj mjeri internalizira nemjerljivo, stoji kao posrednik u vanjskoj prirodi, 

već što je, mogu reći, ravnoteža između ove dvije aktivnosti, manifestirajući 

se u obliku kapljice. Jer u osnovi živa je uvijek ona koja teži formiranju 

kapljice zbog svoje unutarnje povezanosti sila. To je ono što je važno u svim 

živinim supstancama, a ne da se tvari koje se sada nazivaju živom nazivaju 

živom, već je to tvar koja uravnotežuje otapanje slanog i tendenciju 

zatvaranja, držanja na okupu nemjerljivog. Dakle, važno je proučavati stanje 

sila, koje je najjasnije sadržano u svemu živinom. Stoga ćete također otkriti 

da je ova živa bitno povezana sa svime što je namijenjeno uspostavljanju 

ravnoteže između aktivnosti za koje je prikladan fosfor i aktivnosti za koje su 

prikladne slane tvari. Vidjet ćemo da djelovanje u organizmu nije u 

suprotnosti s ovim što sam upravo rekao kada govorimo konkretno o 

sifilitičnim i sličnim bolestima. 

Sada, raspravljajući o onom fosfornom, živinom, i sličnom soli, u određenoj 

mjeri sam predstavio posebno ilustrativne vrste minerala. Međutim, vidjeli 

ste da kada se radi o vrstama soli, da morate govoriti o organskom procesu 

koji se nalazi u ljusci kamenice i što je u pozadini njenog formiranja. Ovaj 

proces je također prisutan u određenom smislu, kada je nemjerljivo 

koncentrirano u fosforu. Ali budući da je tu sve internalizirano, manje je 

jasno i očito izvana. Sada se radi o prelasku s onoga što je tipično oblikovano 

u vanjskom svijetu na ono što je, mogu reći, čovjek nekada odvojio od sebe, 

na ono što je biljnog porijekla. 

Kao što smo jučer vidjeli iz drugih perspektiva, biljni element predstavlja, da 

tako kažemo, suprotnost onoga što je kao aktivnost prisutno u ljudskom 

organizmu. Ali kod same biljke možemo jasno razlikovati tri stvari. Ova 

razlika između triju stvari postaje posebno jasna kada vidite, s jedne strane, 

ono što se razvija prema zemlji kao korijenje, i ono što se razvija u sjemenke, 

plodove i cvjetove i puca prema gore. Želim reći da u vanjskom usmjerenju 

možete vidjeti tu suprotnost između biljke i čovjeka - ne životinje u ovom 

slučaju. Da, i tu postoji nešto izvanredno važno i značajno. Biljka korijenjem 

zaranja u zemlju, a cvijetom, to jest oplodnim organima, stremi prema gore. 

Čovjek tvori potpunu suprotnost u odnosu na svoj položaj u kozmosu: 

ukorjenjuje se, da tako kažemo, s glavom okrenutom prema gore, a oplodnim 

organima prema dolje, izravno suprotno od biljke. Tako da stvarno ne radite 

ništa glupo ako zamislite da u vama počiva biljka, kojoj je korijenje okrenuto 
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prema gore, a cvjetovi prema dolje, u smjeru organa za oplodnju. Biljke su 

ovako na poseban način integrirane u čovjeka. I opet, važno razlikovno 

obilježje za ljude i životinje je da je u pravilu kod životinja, biljka koja je u 

njih ugrađena postavljena vodoravno, to jest pod pravim kutom u odnosu na 

smjer biljke, dok je čovjek, rekao bih, napravio potpunu rotaciju u odnosu 

na biljku u svom položaju u kozmosu, rotaciju od 180 stupnjeva. Ovo je 

jedna od najpoučnijih stvari koje se mogu pronaći kada se razmatra čovjekov 

odnos prema vanjskom svijetu. I kada bi naši studenti medicine obraćali više 

pozornosti na takve makrokozmičke stvari, na taj bi način saznali više o 

silama koje još uvijek djeluju u stanicama, nego da ih ispituju pod 

mikroskopom. Mikroskopija doista otkriva vrlo malo, jer najvažnije sile koje 

također djeluju u stanicama - a postoje razlike ovisno o tome radi li se o 

biljci ili životinji ili čovjeku - mogu se promatrati makrokozmički. Ljudsku 

stanicu možete proučavati puno bolje ako proučavate interakciju onoga što 

ide okomito prema gore, okomito dolje, i onoga što leži u ravnoteži. Ove sile, 

koje se mogu promatrati u makrokozmosu, imaju učinak sve do stanične 

razine. A ono što djeluje u stanicama u osnovi nije ništa drugo nego odraz 

ovog makrokozmičkog učinka. 

Ali sada, kada gledate biljnu prirodu Zemlje, morate, prije svega, ne gledati 

na ovaj biljni svijet na način na koji se obično gleda, hodajući zemljom i 

gledajući jednu biljku do druge, fino ih pobrojite, jedan, dva, ili zamislite 

trodijelno ime kako biste je klasificirali, već morate paziti da je cijela Zemlja 

jedno biće i da - iako ne kao što je slučaj s kosom, svaka vlas je ista, dok su 

biljke različite jedna od druge - već cijeli biljni svijet pripada zemljinom 

organizmu onoliko koliko vaša kosa pripada vašem organizmu. Pojedinačnu 

biljku ne možete promatrati kao nešto za sebe, kao što pojedinačnu vlas ne 

možete promatrati kao organizam za sebe. Činjenica da su biljke različite, 

samo je zbog činjenice da Zemlja, u svojoj interakciji s ostatkom kozmosa, 

razvija sile u različitim smjerovima i kao rezultat toga biljke su organizirane 

drugačije. No, sav život rasta biljaka temelji se na uniformnosti u zemljinoj 

organizaciji. Stoga je posebno važno usmjeriti pozornost na određene stvari. 

Prije svega, recimo, ako pogledate gljive, vidjet ćete da je za te gljive Zemlja 

samo neka vrsta oslonca, gornjeg sloja tla. Kada prijeđete na više zeljaste 

biljke, vidjet ćete da je također Zemlja neka vrsta gornjeg sloja tla, ali da ono 

vanzemaljsko ima određeni utjecaj na ovu zeljastu biljku, svjetlo i tako dalje 

u obliku cvijeća, također lišća i tako dalje. Ali posebno je zanimljivo da kada 

svoju pažnju usmjerite, recimo, na drveće, vidjet ćete da u formiranju debla 

drveta, pretvaranju stabla u višegodišnju biljku, imamo nastavak nečega što 

je inače za biljku, koja sjedi izravno na Zemlji, cijela Zemlja. Jer vidite, 

morate ovako zamisliti stvar: razmislite o tome, ovdje imate Zemlju; biljka 

niče iz Zemlje. Zatim možemo potražiti sile u samoj Zemlji koje leže u osnovi 

rasta biljaka i koje su u interakciji s onim što pritječe iz kozmosa. Ali kad 

stablo raste - molim vas, nemojte biti previše šokirani onim što ću reći, jer to 
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stvarno jest - Zemlja na određeni način prekriva ono što je prethodno teklo iz 

Zemlje izravno u biljku; izbija u deblo, a sva su debla u biti izdanci Zemlje. 

Činjenica da mi na to ne gledamo na taj način samo je zbog zaista užasne 

današnje predodžbe, da čovjek zamišlja Zemlju kao da je samo od minerala 

sačinjena, znanost uopće ne može razumjeti da je ova mineralna Zemlja 

nemoguća predodžba. Ova Zemlja, osim što ima mineralne elemente, u sebi 

ima i sile koje izbijaju u biljnim elementima. To se nakuplja, odvodi i postaje 

deblo. A ono što tada raste na deblu može se usporediti, u odnosu na deblo, 

s onim što raste neposredno na Zemlji u nižim i zeljastim biljkama. Želim 

reći: nižim i zeljastim biljkama sama Zemlja je deblo, a biljke čine dodatno 

deblo, koje nosi njihove cvjetne i sjemene organe. Iz ovoga možete vidjeti da 

postoji određena razlika uzimam li cvijet sa drveta ili cvijet uzimam sa 

zeljaste biljke. 

Nadalje, s ovog gledišta obratite pozornost na nastanak parazitskih biljaka, 

posebno imele. Tu još imate ono što inače ostaje organski povezano s 

biljkom, raspored cvjetnih i sjemenih organa na stabljici, kao vanjski sekret, 

kao proces za sebe. Tako da u nastajanju imele vidite intenziviranje, u 

kombinaciji sa svojevrsnim odvajanjem od zemaljskih sila, onoga što je inače 

prisutno u nastajanju cvjetova i sjemena. Donekle se emancipira i ono 

nezemaljsko u biljci, upravo u formiranju imale. Tako da ono što izlazi iz 

Zemlje, što je u interakciji s izvanzemaljskim, postupno se oslobađa u 

formiranju cvjetova i sjemena, i u formiranju imele vidimo kako dolazi do 

posebno snažno individualizirane emancipacije. 

Ako sada ovo spojite s onim što opažate kao formativno u biljkama, reći ćete 

sebi: ovdje, u odnosu na biljni svijet, mora postojati znatna razlika, ovisno o 

tome teži li biljka više da razvije sustav korijenja, to jest svoj potencijal rasta 

iskazuje prvenstveno kroz formiranje sustava korijenja, a istovremeno razvija 

male i neugledne cvjetove. Takve biljke usmjerene su više prema 

zemaljskom. Biljke koje se emancipiraju od ovog zemaljskog elementa su one 

koje se razvijaju u formaciji sjemena i formaciji cvijeta, ali posebno one koje 

se nameću kao paraziti u biljnom carstvu. Ali biljke imaju tendenciju neki 

svoj organ učiniti najistaknutijim, da tako kažemo - pogledajte ananas koji 

deblo pokušava učiniti najistaknutijim, ili bilo koju drugu biljku - i možete 

reći: svaki od glavnih organa biljke, korijenje, stabljika, lišće, cvijeće, ima 

tendenciju da postane najistaknutiji organ ove ili one biljne vrste. Uzmite 

biljku kao što je, recimo, preslica. Vidite tendenciju u formiranju stabljike. 

Druge biljke nastoje to kod formiranja lišća, dok druge opet imaju zakržljale 

stabljike i lišće, i imaju tendenciju formiranja cvijeta. 

Sada se ispostavlja da postoji određeni paralelizam između ovih različitih 

tendencija rasta biljaka i onoga što sam danas dao kao tri tipa mineralne 

aktivnosti u izvan ljudskoj prirodi. Ako se uzme u obzir ono što se posebno 

nalazi u biljnoj aktivnosti emancipacije, a što onda kulminira u unutarnjoj 



62 / 220 

Rudolf Steiner - Znanost duha i medicina 

aktivnosti parazita, tada imamo nešto što teži internalizaciji nemjerljivog. 

Ono što iz kozmosa struji na Zemlju kao nemjerljivo, postaje dominantno u 

tim organima, jednako konzervirano kao i u fosfornoj supstanci. Dakle, 

možemo reći: na određeni način cvijeće i sjeme i sve ostalo što je sklono 

stvaranju imele i slično, je fosforno. I obrnuto, kada proučavamo proces 

korijena, nalazimo da je ono što biljka razvija smatrajući zemlju svojim 

matičnim tlom, da je to blisko povezano sa stvaranjem soli. Dakle, upravo 

kod biljke suočeni smo s ta dva polariteta. A u posredničkoj aktivnosti biljke, 

koju uvijek vidite između procesa cvjetanja i sjemena koji stremi prema gore, 

i procesa korijena koji teži prema dolje, unutra imate proces žive, ono što 

donosi ravnotežu. Dakle, ako sada razmotrite suprotan položaj biljke u 

odnosu na čovjeka, reći ćete sebi da sve što je iznutra predisponirano za 

stvaranje cvijeća i plodova mora imati vrlo jaku vezu s organima ljudskog 

trbuha i svim organima koji su upravljani od abdomena, da fosfor tada 

također mora imati vrlo jaku vezu s organima abdomena. Vidjet ćemo 

sljedećih nekoliko dana da je to apsolutno točno. S druge strane, sve što teži 

razvoju korijena u biljkama imat će poseban odnos prema svemu što se 

organizira prema gore. Ali naravno, morate imati na umu da ne možete 

jednostavno podijeliti čovjeka na tri člana prema vanjskoj shemi, već da ono 

što pripada, naprimjer najnižem dijelu, probavnom sustavu, teži samo 

nastavku, rekao bih, u smjeru glave. Potpuno je, moglo bi se reći, blesavo 

stajalište da siva tvar mozga u biti sadrži misaonu tvar, jer to nije tako. Siva 

moždana tvar je u biti tu da hrani mozak, i zapravo je kolonija probavnih 

alata za njegovanje mozga, dok je bijela moždana tvar od velike važnosti kao 

supstanca za mišljenje. Stoga ćete i u anatomskoj strukturi sive tvari mozga 

pronaći nešto što je puno više povezano s ukupnom aktivnošću tijela nego s 

onim što joj se inače pripisuje. Dakle, vidite da kada govorite o probavi, ne 

možete govoriti samo u trbuhu. Ali svakako je istina da kada netko razmatra 

odnos elementa korijena, bavi se nečim što se ne odnosi samo na gornjeg 

čovjeka, već i na ostatak čovjeka. Sve ono što u biljci dovodi do ravnoteže 

između cvjetova, plodova i korijena, to jest što u određenom smislu dolazi do 

izražaja u lišću i slično kod obične biljke, to će biti od posebnog značaja, čak 

i ako se dobije u ekstraktu, za sve što se odnosi na poremećaje u cirkulaciji, 

a time i na ritmičku ravnotežu između gornjeg i donjeg čovjeka. Ako ste 

prethodno stavili s jedne strane minerale koji internaliziraju nemjerljivo, a s 

druge minerale koji nemjerljivo drže podalje, možete vidjeti da se to može 

usporediti s, rekao bih, cijelom konfiguracijom biljke. I time imate prvo 

racionalno sredstvo za uspostavljanje uzajamnog odnosa s ljudskim 

organizmom iz same biljke, ovisno o tome razvija li prvenstveno ovaj ili onaj 

organ. Na koji se način to dalje konkretizira, vidjet ćemo kasnije. 

Do sada smo mogli istaknuti da postoje takvi međuodnosi između biljke, 

minerala i između čovjeka. U novije vrijeme, želim reći, dodano je ono što bi 

trebalo biti srodstvo, i daje veliku nadu, kao međuodnos između ljudi i 
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životinja. Međutim, osim činjenice da je tretman serumom učinjen na čudan 

način, protiv ovog uobičajenog tretmana serumom treba istaknuti i nešto 

načelno. Vidite, s pojavom tretmana serumom, Behring je zapravo postupio 

na vrlo čudan način. Ako ste pratili govore koji su se držali i publikacije koje 

su se bavile rubnim problemima, koje su govorile samo o tome čemu bi 

serum trebao pomoći, onda ste stekli dojam da se radi o reformi cijele 

medicinske prakse. Pa, ako ste ušli u ono što je opisano kao osnovno što je 

tamo učinjeno, pokazalo se čudno - a to nije pretjerivanje, neki od vas to 

vjerojatno znaju - da je tretman koji je trebao biti uzet iz proučavanja 

zamoraca da bi se prenio na ljude, da se pokazao nepovoljnim kod 'čudno 

velikog' broja zamoraca. Naime, od velikog broja zamoraca koji su tretirani 

serumom, samo je jedan imao povoljan rezultat; jedan jedini zamorac u 

maskiranom procesu iscjeljenja životinje - u trenutku kada je veliki bubanj 

već počeo udarati za tretman serumom! To želim samo konstatirati kao 

činjenicu. Mislim da će neki od vas to dobro znati. I ova, rekoh, 

nesvakidašnja ludost u znanstvenom nastupu, zapravo zaslužuje da se s 

njom detaljno pozabavi povijest znanosti. 

Ali ono što načelno moramo spomenuti danas a o tome ćemo razmišljati 

sutra ili sljedećih nekoliko dana, procesi koji su izravno djelotvorni u ljudima 

nisu procesi izvan ljudskog svijeta koji su površinski najočitiji, već oni koje 

treba povući iz dubljeg bića. 

Sada, čovjek je na određeni način povezan s onim što je iz sebe iznio, 

procesom fosfora, procesom soli, procesom cvjetanja, procesom ploda, 

procesom ukorjenjivanja, procesom formiranja lista, ali na takav način da 

povrh svega toga, živi u pravom preokretu, da u sebi nosi tendenciju da sve 

što je predstavljeno u izvan ljudskoj prirodi ukine i pretvori u svoju 

suprotnost. 

To nije isto kod životinja. Budući da je životinja na pola puta tog procesa. 

Čovjek nije u istom smislu suprotstavljen životinji. U određenom smislu stoji 

pod pravim kutom u odnosu na životinju, dok u odnosu na biljku stoji pod 

kutom od 180 stupnjeva. A to je nešto što najviše dolazi u obzir, kada je riječ 

o korištenju životinjskih proizvoda poput seruma ili slično. 
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 VI. PREDAVANJE  

Dornach, 26. ožujka 1920. 

 

Zapravo sam donekle zabrinut u vezi onoga što danas imam za reći. Jer kad 

bih imao na raspolaganju četvrt godine, ne bi se moglo lako odbaciti kao 

fantazija. Ali budući da u ovom trenutku mogu samo letimično proći, kako 

bih ono što će se baviti posebnim aspektima liječenja učinilo razumljivim, 

neke će stvari biti samo predstavljene. Ipak, načinom na koji to iznosim, 

nastojat ću pokazati da su sve te stvari valjane i čak bolje utemeljene od 

onih stvari koje današnja prirodna znanost ima kao temelj. Danas bih želio 

započeti s predstavljanjem procesa formiranja biljaka kao takvog, u 

njegovom kozmičkom kontekstu. Skrenuli smo pozornost kako je obrnuti 

proces, obrnut od onog koji se otkriva u procesu razvoja biljaka, 

funkcionalno aktivan kod ljudi. Da bismo pronašli izravan odnos između 

biljnog svijeta i čovjeka, potrebno je pokazati barem naznaku tog procesa 

postajanja biljkom. Ako pogledate biljku, vidjet ćete da ona ima dvije jasno 

suprotne tendencije u svom procesu oblikovanja. Jedna je usmjerena u 

Zemlju. I već sam jučer naznačio da je, kod biljaka sličnih drveću, Zemlja u 

deblu okrenuta naopako, da tako kažemo, tako da su cvjetovi stabla s 

pripadajućim lišćem ukorijenjeni u deblu na takav način, kao što su obične 

zeljaste ili čak niže biljke ukorijenjene u Zemlji. Sada nam se pokazuje, s 

jedne strane, na tendenciju biljke prema Zemlji. No, s druge strane, biljka se 

udaljava od Zemlje. Ona ne samo da  se udaljava od Zemlje kao kroz 

mehaničku silu koja se suprotstavlja zemljinom privlačenju, već se od Zemlje 

udaljava u svom cjelokupnom, uključujući i unutarnjem, formativnom 

procesu. Procesi u cvijetu razlikuju se od procesa u korijenu. Procesi u 

cvijetu postaju mnogo ovisniji o izvanzemaljskom, o izvantelurskom, nego 

procesi u korijenu. I prvo moramo pogledati ovu ovisnost formiranja cvijeta o 

silama koje zapravo nisu zemaljske. Zato što ćemo otkriti da iste sile koje 

koristi biljka za pokretanje procesa formiranja cvijeta i sjemena izvan cvijeta, 

da isti procesi postaju nužni zbog funkcionalnog okretanja biljnog procesa 

kod ljudi, u abdomenu i u svemu što se tiče pražnjenja, izlučivanja i također 

temelja seksualnosti. Dakle, kada promatramo odnos između ljudi i biljaka, 

također smo detaljno upućeni na izvanzemaljski proces biljke kao i 

zemaljski. 

Ne želim propustiti skrenuti vašu pozornost na činjenicu da ono što ovdje 

iznosim nije posuđeno iz starih medicinskih spisa, već se temelji na 

suvremenim istraživanjima znanosti duha. No ponekad se mora osloniti na 

nazivlje starije literature, jer novija još nije razvila nazivlje u tom smjeru. Ali 

ako bi netko vjerovao da se ovdje iznosi nešto što je samo preuzeto iz starijih 

spisa, jako bi se prevario. 
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Pratite li rast biljaka od zemaljskog prema gore, prvo ćete biti usmjereni na 

spiralni slijed u procesu formiranja lišća, ali i cvjetova. U određenom smislu, 

formativne sile biljke slijede neku vrstu spiralnog toka oko stabljike. Ovaj 

spiralni tok ne može se izvesti iz unutarnjih vlačnih sila biljke, ali se može 

pratiti unatrag do utjecaja izvanzemaljskog, posebno se radi o učincima, 

kažimo tako, prividne - budući da se kretanje Zemlje u odnosu na Sunce 

može uzeti samo relativno - dakle prividne putanje Sunca. U određenom 

pogledu, sigurno se može proučavati tijek zvijezda iz tijeka formativnih 

procesa u biljkama, koristeći bolje tragove od galilejsko-matematičkih. Jer 

ono što rade zvijezde, biljka vjerno ponavlja. 

 

Ali bilo bi potpuno krivo ako bismo vjerovali da je u biljci aktivan samo ovaj 

formativni proces, koji ide od Zemlje prema gore i ovisi o Suncu, umjesto 

toga, zvijezde u prvom redu rade zajedno kako bi stvorile rezultirajući učinak 

zajedno s kretanjem našeg planetarnog sustava uzrokovanim Suncem, na 

takav način da bi, da tako kažemo, sile Sunca potpuno prisvojile biljku i 

povukle je u beskonačno, da se toj solarnoj sili nisu suprotstavile takozvane 

sile vanjskih planeta sa svojim spiralama (vidi crtež gore). U stvarnosti se 

planeti ne kreću po elipsama, već po spiralama. Cjelokupni kopernikanski 

svjetonazor danas bi zapravo trebao biti ispitan i zamijenjen drugim. 

Takozvani vanjski planeti, u koje moramo ubrojiti Mars, Jupiter i Saturn - 

Uran i Neptun su samo astronomski dio našeg sustava, oni zapravo ne 

pripadaju našem sustavu, oni su u naš sustav dospjeli kao strana tijela, 

odnosno od izvan našeg sustava, i onda su se, da tako kažemo, pridružili 

našem sustavu, tako da je ispravno zanemariti ova tijela koja su pozvana od 

našeg planetarnog sustava i s nama su, ali su zapravo gosti - ove vanjske 

planetarne sile uzrokuju smanjenje uzlazne sile, prigušujući ono što bi inače 

bilo izraženo samo u spirali lista, i uzrokujući formiranje cvjetova i sjemena. 

Dakle, ako promatrate razvoj biljke prema gore od formiranja lišća, njeno 

podrijetlo morate pripisati onim silama koje proizlaze iz međudjelovanja ovog 

sunčevog elementa s elementima Marsa, Jupitera i Saturna. 

Ne samo da ova dva elementa rade zajedno, već ono što proizlazi od Mjeseca i 

takozvanih donjih planeta, Merkura i Venere, također djeluje protiv njih. 
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Merkur, Venera i Mjesec, su ono što u biljci stvara težnju prema Zemlji, 

prema dolje, to je ono što svoj najznačajniji izraz ima u formiranju korijena. 

Tako da je sve što se čini zemaljskim zapravo pod utjecajem donjih sunčevih 

planeta u vezi s Mjesecom. Dakle, u biljci se izražava, rekao bih, cijeli 

planetarni sustav koji nam pripada. Sve dok ne znate da se cijeli planetarni 

sustav koji nam pripada izražava u biljci, i da se izražava u čovjeku, zapravo 

ne možete razumjeti vezu između sustava biljke i sustava čovjeka. 

Sve što trebate učiniti je pogledati činjenicu da kada spaljujete biljke koje 

imaju tendenciju razvijanja korijena, što znači da manje prolaze kroz proces 

formiranja cvijeta i sjemena nego one biljke koje teže stvaranju cvijeta, ili 

općenito ako spaljujete korijenje biljaka, tada ima znatno više sastojaka 

pepela nego ako spaljujete cvijeće, ili čak ako spalite imelu ili biljke poput 

drveća. Razlika jednostavno proizlazi iz činjenice da donji, lunarni, 

Merkurovi, Venerini, elementi imaju veći učinak na one biljke koje pokazuju 

jaku tendenciju formiranja korijena. U pepelu ćete pronaći željezo, mangan, 

silicij, to jest komponente koje su izravni lijekovi i koje se kao lijekovi 

manifestiraju ako se koristi nešto od biljke. S druge strane, naći ćete malo 

pepela kada spalite suprotnu vrstu biljaka. Ono što se iskazuje u procesu 

izgaranja je, rekao bih, točan vanjski dokument o pripadnosti biljke cijelom 

kozmosu, a ne samo onom što se nalazi na Zemlji. 

Razmotrite pobliže proces biljke. Ako se radi samo o jednogodišnjim 

biljkama, one prestaju stvarati sjeme u određeno doba godine. Ovo 

formiranje sjemena pripisujemo prvenstveno izvanzemaljskom. Ali to se 

prekida i predaje zemaljskom i, da tako kažem, na nižoj razini se mora 

nastaviti u novoj godini, ono što je u staroj godini doseglo stanovitu višu 

razinu. Tako da možete promatrati čudan tijek u cijelom razvoju biljke. Ako 

zamislite da je ovo površina Zemlje, onda imate cijelu biljku koja raste iz 

Zemlje, nasuprot izvanzemaljskom (vidi crtež dolje). Ali ono što je formirano 

iz izvanzemaljskog se zatim vraća u Zemlju i ciklus počinje iznova. Dakle, 

ako pogledate cijeli rast biljaka, nebeske sile zapravo svake godine tonu u 

Zemlju, kako bi se mogle povezati sa silama Zemlje, i ciklus se može odvijati. 

Tako svake godine spuštate cvjetno-plodni element u korijenski element, 

kako bi završio ritmički ciklus kojem je podložan sav biljni svijet. 

 

Vidite, ovo prije svega ukazuje na to da u onome što nazivamo zemljinom 

florom, zapravo imamo posla s nečim što predstavlja interakciju same Zemlje 
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s izvanzemaljskim. To se ne odnosi samo na oblik, već i na unutarnju kemiju 

i cijeli sustav organa. Jer kao što ono što je zemaljsko biva nadvladano onim 

kozmičkim u mehaničkom obliku, tako je i zemaljska kemija u biljci 

nadvladana, da tako kažemo, izvanzemaljskom, i kada je ona u određenoj 

mjeri nadvladana, mora se vratiti natrag na zemaljsku kako bi predstavljala 

zemaljsku kemiju. Onda niste daleko od spoznaje da se zemaljska kemija 

pokazuje izvana u svemu što je izraženo u pepelu, i da se zemaljska kemija 

stoga može izraziti kroz ono što se taloži od živog. Ali to je podložno 

gravitaciji, dok je kasniji rast biljke stalno nadvladavanje gravitacije i drugih 

zemljinih sila, tako da možemo govoriti o polarnoj suprotnosti između 

gravitacije i svjetlosti. Svjetlost je ono što neprestano pobjeđuje gravitaciju. I 

biljka je na neki način uključena u tu borbu između težine i svjetla, između 

onoga što gura prema pepelu i onoga što gura prema vatri. Upućeni smo na 

ovu polarnu suprotnost pretvaranja u pepeo, i onoga što se otkriva u vatri, 

na suprotnost mjerljivog i nemjerljivog. Pa, ovdje s jedne strane imamo biljni 

svijet u njegovom kozmičkom kontekstu. 

Ako pogledate ljude, nakon razmatranja prethodnih dana, pronaći ćete da se 

s time možete nositi samo ako razmišljate o polarnoj orijentaciji. Jer pokazao 

sam vam s jedne strane, da ono što u biljci raste odozdo prema gore, kod 

ljudi raste odozgo prema dolje, tako da u spolnim procesima i procesima 

izlučivanja kod ljudi, elementi cvjeta i sjemena idu prema dolje, dok 

ukorjenjivanje ide prema gore. Samo kod ljudi je to funkcionalan, kod biljaka 

je to materijalan proces. 

Iz ovoga možete vidjeti da kod ljudi imamo nešto suprotno od onoga što je 

prisutno kod biljaka. Ali ne samo da u čovjeku imamo suprotnost, nego 

imamo i nositelja suprotnosti. Dakle, morate sebi reći: s jedne strane, 

funkcionalno, u čovjeku postoji, da tako kažemo, ono što se ukorjenjuje 

prema gore, i ono što raste prema dolje, biljno, a oko njega materijalnost, 

koja pak ima tendenciju odozdo prema gore. Tako da ono što je zapravo 

umjetno napravljeno kod biljaka, uzimanje iz gornje sfere i polaganje u donju 

sferu, kod čovjeka je kontinuirano. U procesima uvijek postoji tendencija, 

odozgo prema dolje i odozdo prema gore. I upravo se u toj međuigri sastoji, 

život zdravog i bolesnog čovjeka. I vidite, vi doista uopće ne razumijete 

složene ljudske procese ako ne uzmete u obzir da su stvari onakve kao što 

sam upravo opisao, da s jedne strane postoji nositelj koji djeluje od Zemlje 

prema gore, a s druge strane nešto što se umeće u taj nositelj, što djeluje 

odozgo prema dolje. 

Lako je uvidjeti koliko ljudski život u zdravom i bolesnom stanju ovisi o 

međudjelovanju tih sila, ako se, rekao bih, napola žalostan stoji pred 

činjenicom, naime da se s ljudskim organizmom mora potpuno drugačije 

postupati ako u obzir dolaze njegovi dijelovi koji se nalaze iznad i ako u obzir 

dolaze njegovi dijelovi koji se nalaze ispod srca, takoreći. Čovjeka se tada 
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mora promatrati čak i prema drugim načelima. To se izražava u činjenicama 

kao što je, naprimjer, za mnoge zagonetno ponašanje, recimo, kraniotabesa 

kod običnog rahitisa, dvije stvari koje su toliko bliske za one koji čovjeka 

promatraju kao cjelinu, dok upravo zato što imaju podrijetlo u različitim 

područjima čovjeka, koja su polarne suprotnosti, moraju se također 

promatrati prema različitim principima. To značajno utječe na proces 

ozdravljenja. Stoga liječnici koji postižu izvjesne uspjehe kod rahitisa 

liječenjem fosforom, vjerojatno neće doživjeti ni najmanji uspjeh u liječenju 

kraniotabesa, umjesto toga, mora se dogoditi suprotno liječenje kroz terapiju 

možda nekim oblikom karbonata vapna ili nečim sličnim. Ali to je, želim reći, 

samo izraz jedne vrlo općenite činjenice koju je pomalo neugodno reći, ali 

koja je potpuno istinita. Poanta je da kada se radi o liječenju ljudi, kada se 

uđe na polje medicine, ako se nešto kaže, u određenim slučajevima suprotno 

od toga može biti istina - i to je fatalno, vidite. Sasvim je moguće da će netko 

dati potpuno ispravan put liječenja ovoga ili onoga, a ako se taj put liječenja 

primjeni na naizgled iste pojave u organizmu, to nikako nije put liječenja, 

već se mora ići suprotnim smjerom. Tako da u medicini uvijek možete 

eliminirati jednu teoriju liječenja drugom, ako niste svjesni da se samo dio 

osobe može liječiti jednom metodom liječenja, a drugi dio osobe mora se 

liječiti drugom metodom liječenja. To je ono što ovdje moramo vidjeti. 

Ali sada je važno sljedeće, dobro je razumjeti ono što se u određenom smislu 

kod biljke pojavljuje odvojeno, a što kod čovjeka čini samo jednu stranu 

njegove konstitucije. Jučer sam vam skrenuo pažnju na tri formativna 

impulsa koji su, da tako kažemo, svojstveni izvanljudskoj prirodi, formativni 

impuls soli, formativni impuls žive, i formativni impuls koji se sastoji u 

činjenici da određena tijela, poput fosfora ili sumpora, pohranjuju u sebi 

moći nemjerljivog, nositelji su nemjerljivog. 

S obzirom na ono što sam danas rekao, koja je razlika između ova tri 

različita unutarnja formativna impulsa izvan ljudske prirode? Sve što je u 

svom procesu slano, odnosno što dovodi do stvaranja soli u svom procesu, to 

je ono što unutarnje procese prenosi u sferu gravitacije. Oni koji čitaju stara 

medicinska djela dobro bi učinili kada bi se uvijek sjetili: kroz ovaj proces 

tvar o kojoj je riječ podvrgava se sili gravitacije; dok se kroz suprotni proces, 

kroz proces svijetla, ono što se ne može vidjeti povlači iz ove sile gravitacije. - 

Dakle, ako svjetlost stavimo kao predstavnika ostalih nemjerljivih stvari, 

uvijek moramo razmišljati o borbi između svjetlosti i gravitacije u izvan 

ljudskoj prirodi, između onoga što teži izvanzemaljskom, i onoga što 

uzrokuje da zemaljske tvari teže prema središtu. Prije svega, imamo 

suprotnost između težine i svjetla, i oscilirajuću, stalnu potragu za 

ravnotežom između težine i svjetlosti, koja se izražava u elementu žive. Živa 

je ništa drugo nego ono što predstavlja stalnu potragu za stanjem ravnoteže 

između svjetlosti i gravitacije. 
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Sada se radi o stvarnom postavljanju ovog kontrasta između slanog, 

fosfornog, i živinog, u cijelom kozmosu, u teškom, u svjetlosnom, i u 

suprotnosti između to dvoje, odnosno u traženju ravnoteže između to dvoje. 

Sada vidite, cjelokupna aktivnost ljudskog srca smještena je na čudan način 

u ovu potpunu kontradikciju. Htio bih reći da je strašna stvar u vezi sa 

sadašnjim znanstvenim gledištem - osim pumpnog sustava koji se 

primjenjuje i čiju sam neodrživost već pokazao - da danas sve zamišljamo 

kao da je iscrpljeno u svojoj aktivnosti, koja bi u određenoj mjeri bila izvana 

zatvorena kožom dotičnog stvorenja. Danas ne zamišljamo ništa drugo nego 

da je srce na neki način povezano s onim što pulsira tijelom. Ali nije tako, 

nego je čovjek kao organsko biće uključen u cjelokupni proces svijeta, a 

čovjekovo srce nije samo organ koji se nalazi u njegovom organizmu, već je 

to nešto što pripada cjelokupnom kozmičkom procesu. A ono što se događa 

u biljci, međudjelovanje gornjeg sunčanog i donjeg sunčanog, događa se u 

ljudima i nalazi svoj izraz u pokretima srca. Pokreti srca nisu samo otisak 

onoga što se događa u ljudima, već i otisak izvan ljudskih stanja. Ako 

uzmemo u obzir ljudsko srce, želim reći da ono u biti odražava cijeli 

kozmički proces. Čovjek je zapravo individualiziran samo kao duhovno-

duševno biće. On je uključen u cjelokupni kozmički proces, utoliko što su 

primjerice, otkucaji njegova srca zapravo izraz, ne onoga što se događa u 

čovjeku, nego bitke koja se odvija između svjetlosti i gravitacije u cijelom 

kozmosu. 

Često sam laicima pokušavao objasniti kako su ljudska bića smještena u 

kozmos na najslikovitiji mogući način izvodeći sljedeći izračun. Ako 

pretpostavite da osoba udahne otprilike osamnaest puta svake minute, tada 

ćete otkriti da je broj tih udisaja u jednom danu, u dvadeset i četiri sata, 

određeni broj: dobivate 25920 poteza. Ako uzmete jedan dan ljudskog života 

i smatrate da imate 365 dana u godini, pretpostavite da osoba dosegne 

prosječni životni vijek - od 71 godine, tada ćete dobiti isti broj dana za 

ljudski životni vijek kao i broj udisaja u jednom danu od dvadeset četiri sata 

- 25915. A ako uzmete cijelu revoluciju Sunca oko Zodijaka, to jest 

Platonovu godinu, vrijeme koje Sunce treba da se vrati, recimo kad na 

proljetnom ekvinociju izađe u Ovnu, dobit ćete 25920 godina. Tu imate 

čudan numerički primjer veze između čovjeka i cijelog kozmosa, jer u 

godinama hod Sunca, Platonova godina, predstavlja nešto što se može 

izraziti istim brojem kao i dani čovjekova života. To se, vidite, može sasvim 

jasno prikazati, ali zadire u izuzetne dubine svijeta. Samo treba imati na 

umu ono što također naglašavamo u antropozofiji, kada čovjek zaspe, 

njegovo 'Ja' i njegovo astralno tijelo izlaze iz fizičkog i eterskog tijela, i 

ponovno se vraćaju kad se probudi. Trebate samo zamisliti ovo kao neku 

vrstu izdisaja i udisaja duhovno-duševnog kroz fizičko tijelo, pa imate takvo 

disanje koje se provodi kroz ovaj udisaj i izdisaj tijekom ljudskog života, koji 

dakle za nešto mora biti dan, 25915 ili 25920 - zar ne, to su prijestupni 
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dani, pa izlazi ova razlika od pet. I opet mora postojati nešto u kozmosu što 

je, prema istom broju, povezano sa orbitom Sunca, prividnom orbitom 

Sunca. Tu imate ritam u odvijanju svijeta, koji se izražava u velikoj mjeri, 

koji se izražava u pojedinačnom ljudskom životu, i koji se izražava u procesu 

disanja pojedinačnog dana. Neće vam se više činiti tako čudnim da je, na 

temelju svog atavističkog pogleda, drevni svijet govorio o danima i noćima 

Brahme, o svijetu koji izdiše i uzdiše, jer je otkrio da taj udisaj i izdisaj 

svijeta ima svoju malu mikrokozmičku sliku u svakodnevnom životnom 

procesu čovjeka. 

Kroz takve stvari, doista ne kroz nekakve simpatije ili antipatije, nego kroz 

stvari koje se temelje na vrlo konkretnim stvarima, zapravo se dolazi do 

pravog štovanja iskonske mudrosti. Uvjeravam vas da ne bi poštovao 

iskonsku mudrost da se u nebrojenim slučajevima nisam uvjerio da danas 

otkrivamo stvari koje se u iskonskoj mudrosti mogu pronaći, i koje su 

potpuno izgubljene između onoga što su ljudi drevne mudrosti znali i onoga 

što danas možemo postići. Ono što oni koji doista teže znanju njeguju kao 

obožavanje iskonske mudrosti, ne proizlazi iz opće težnje prema iskonskoj 

mudrosti, već to može proizaći upravo iz uvida u određene, vrlo konkretne 

okolnosti. 

Pa, ako želimo tražiti element svijetla, svoj pogled moramo usmjeriti na sve 

što se nalazi, da tako kažem, u gornjem solarnom dijelu našeg planetarnog 

sustava, prema Marsu, Jupiteru, Saturnu. A budući da je sve što se događa 

na Zemlji u određenom smislu učinak onoga što postoji izvan Zemlje, mi na 

Zemlji moramo pronaći upravo te učinke onoga što se događa u kozmosu. To 

vodi do toga da razloge za njihovu konfiguraciju ili agregatna stanja u 

zemaljskim tvarima, ne tražimo na tako apstraktan, fantastičan način, kao 

što to čini današnja molekularna fizika ili molekularno atomska kemija. Ova 

atomska kemija gleda, da tako kažem, u ono u što se ne može pogledati, u 

unutrašnjost tjelesne konstitucije, stvara kojekakve lijepe ideje o atomima i 

molekulama i onda govori - možda danas manje, ali prije par desetljeća bili 

su vrlo ponosni - iz 'atomskog znanja' o tome što se događa unutar strukture 

tijela. To je bila tema prije nekog vremena. Danas ljudi fotografiraju te stvari, 

kao što sam rekao na prekjučerašnjem javnom predavanju; čak i u 

spiritističkim krugovima ljudi fotografiraju duhove. A budući da 

prirodoslovci danas nisu skloni vjerovati u fotografije duhova, moraju 

dopustiti drugima da ne vjeruju u njihove fotografije atoma; jer u pozadini je 

isto kao i kod fotografija duhova. 

Ono s čim imamo posla kod biljaka, nisu sile koje su vezane za atome i 

molekule, već sile koje djeluju od izvan Zemlje i koje djeluju u zemljinoj 

supstanci. Dakle, kada smo konfigurirali zemaljsku tvar, nisu ti mali 

demoni, atomi i molekule, ono što je uzrok konfiguracije, već kozmičke sile 

koje djeluju na neki način. Ako, recimo, u izvanzemaljskom području postoji 
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konstelacija koja može imati posebno povoljan učinak na neku točku na 

Zemlji, recimo Saturn u našem planetarnom sustavu, koji može imati 

povoljan učinak ako je on što dalje od drugih linija utjecaja - to jest, ako je 

ovo Zemlja i Saturn djeluje na Zemlju (vidi sliku ispod) - to jest utjecaja 

Sunca, učinka Marsa i tako dalje koji nisu u svojoj orbiti ili malo izvan svoje 

orbite, već su što je moguće dalje, tako da u određenom smislu, djeluje samo 

Saturn, tako, budući da je naša Zemlja iz drugih razloga izdvojena, ako na 

ovoj točki postoji povoljan raspored za te Saturnove sile, koje su u ovom 

slučaju samo malo pod utjecajem drugih izvanzemaljskih sila, i to uzrokuje 

strukturu u zemaljskoj tvari, što je nešto drugačije nego kada Mars, 

naprimjer, djeluje pod istim uvjetima. U zemaljskim tvarima ne vidimo ništa 

drugo nego proizvode međudjelovanja zvjezdanih sila. Tako da u slučaju koji 

sam ovdje izdvojio, gdje Saturn ima posebno povoljan učinak na određene 

dijelove Zemlje i to tijekom dugog vremenskog razdoblja, postaje nam očito to 

da se bavimo stvaranjem olova. 

 

To je razlog zašto se određene zemaljske tvari, posebno metalne prirode, 

moraju povezati s određenim konstelacijama u izvanzemaljskom kozmosu. 

Ne možete a da ne dovedete ono što današnja istraživanja, današnja znanost 

duha može ponuditi, u paralelizam s onim što je izvorna mudrost prethodno 

predstavila, što se zapravo može razumjeti tek kada se ponovno otkrije. 

Budući da je starije spise u osnovi nemoguće čitati današnjim kemijski ili 

fizički razmišljajućim ljudima. To se može pokazati primjerom kada je jedan 

vrlo pametni nordijski učenjak ukazujući na povijest alkemije, opisao proces 

koji je, kako on sasvim ispravno kaže, besmislica u današnjem kemijskom 

smislu, jer ne daje nikakav rezultat. To je proces olova. Ali dobri gospodin 

nije prepoznao da to razjašnjava proces stvaranja sjemena. Vjerovao je da to 

objašnjava neki laboratorijski proces. To je naravno besmislica. Ali gospodin 

ne zna da moramo potpuno promijeniti terminologiju, ja bih rekao, da 

moramo neke izraze promišljati na potpuno drugačiji način, pa je za njega to 

besmislica. On je, naravno, jednako u pravu koliko i u krivu. 

Dakle, ne možete a da zemaljske tvari ne povežete sa silama koje utječu na 

Zemlju iz zemljinog okoliša. Osobito proučavanje metala, ako se provodi na 
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način koji vam želim pokazati na ovim predavanjima, rezultira vrlo 

specifičnim vezama, tako da moramo dodijeliti, naprimjer olovo, učincima 

Saturna koji nisu ometani, kositar učincima Jupitera koji nisu ometani, 

željezo učincima Marsa koji nisu ometani, bakar učincima Venere koji nisu 

ometani, živu, kako to danas zovemo u kemiji, djelovanju Merkura koje ništa 

ne remeti - stoga su stari živu i Merkur zvali isto - i morat ćemo prepoznati 

odnos između svega srebrnog - s namjerom kažem srebrnog - i 

neporemećenih  lunarnih učinaka. Zaista je jako zabavno kada u današnjoj 

literaturi pročitate da je u starijim vremenima odnos srebra prema Mjesecu 

bio uspostavljen činjenicom da je Mjesec izgledao srebrno sjajan i da su se 

ljudi usredotočili isključivo na ovo vanjsko svojstvo. Svatko tko zna koliko su 

pažljivo proučavani pojedinačni metali neće moći napraviti takvu pogrešku. 

Ali iz ovoga vidite da postoji velika mogućnost i za druge tvari, jer ono što 

sam nazvao olovo, kositar, željezo, bakar, živa i srebro samo su 

najistaknutije tvari. Puno je mogućnosti za druge supstance jer svakojaki 

drugi planetarni utjecaji dolaze u konkurenciju s navedenima, tako da 

naprimjer linije utjecaja Marsa ulaze u linije učinka Saturna i tako dalje. To 

stvara manje reprezentativne metale. U svakom slučaju, vidimo rezultat 

izvanzemaljskih sila u metalnom svijetu Zemlje. Na određeni način, ono što 

smo izrazili u djelovanju metala kombinira se s onim što vidimo kod 

formiranja biljaka. Jer ako uzmete ono što leži u tvarima od olova, kositra i 

željeza, imate otprilike sve što sada mora ležati u svemu što je povezano s 

cvjetanjem i formiranjem sjemena biljaka, utoliko što su ti procesi izvan 

događanja na površini Zemlje, a sve što je povezano s formiranjem korijena 

biljke mora biti povezano sa svime što je bakreno, živino, srebrnasto. 

Dok s jedne strane element žive postoji kao izvjesna ravnoteža, s druge 

strane, razumljivo, trebate tražiti drugačiju ravnotežu. Jer vidite, živa je 

ravnoteža između zemaljskog i, u određenoj mjeri, nadzemaljskog. Ali cijeli 

naš kozmos zapravo je prožet duhom. I ovdje se, rekao bih, pojavljuje 

drugačiji polaritet. Ako ovdje zamislite zemaljsko i izvanzemaljsko, imate 

opoziciju svjetlosti i gravitacije, u zemaljskom i izvanzemaljskom. Ali to daje 

priliku da se promatra stanje ravnoteže samo između zemaljskog i 

izvanzemaljskog. 

Ali postoji i drugo stanje ravnoteže između onoga što podjednako prožima 

sve zemaljsko i izvanzemaljsko, i toga samog, naime između duhovnog i 

materijalnog, bilo da je materijalno mjerljivo ili nemjerljivo. U svakoj točci 

materijalnog mora se održavati ravnoteža između duhovnog i ovog 

materijalnog; ali i u kozmosu. Najbliža stvar nama u kozmosu je samo 

Sunce. Sunce održava stanje ravnoteže između duhovnog u kozmosu i 

materijalnog u kozmosu. Stoga bih želio reći da je Sunce ujedno kozmičko 

tijelo koje održava red u planetarnom sustavu, ali i donosi red među silama 

koje prodiru u naš materijalni sustav. Baš kao što možete odrediti vezu 

između pojedinih planeta i metala, kako sam to prije opisao, također možete 
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odrediti i vezu između Sunca i zlata. Ali i ovdje je slučaj da drevni ljudi 

uistinu nisu cijenili zlato zbog njegove ahrimanske vrijednosti, već zbog 

povezanosti sa Suncem, zbog veze s ravnotežom između duha i materije. 

Sada je važno uvijek imati na umu da je ono što razdvajamo, kako u našim 

mislima i u onome što na kraju postižemo, da je u prirodi uvijek na neki 

način ujedinjeno. U našim mislima odvajamo ono što je podložno gravitaciji, 

odnosno ono što teži stvaranju soli, od onoga što postaje nositelj svijetla, 

odnosno onoga što teži učinku svijetla, i opet ono što je u podlozi ravnoteže 

između to dvoje. 

Ali u prirodi nema takvih apsolutnih podjela, u prirodi su ti načini djelovanja 

povezani jedan s drugim, isprepleteni, tako da tvore zamršene sustave, jedan 

takav zamršeni sustav sadržan je u zlatu u sjaju, jer kroz zlato ono duhovno 

gleda, da tako kažemo, čisto u vanjski svijet. Ovdje spada nešto što bih htio 

reći u zagradama, jer ćete vjerojatno moći plodonosno raditi na poticajima 

koji se mogu dobiti iz stare literature i uključiti ih u novu literaturu. Ako 

budete radili jučer navedene disertacije, moći ćete dobiti neke ideje iz stare 

literature, samo ako tu staru literaturu možete pravilno razumjeti. Izuzetno 

je važno vidjeti kako drevna literatura vidi sva tri principa u nekoj 

kombinaciji u svakoj tvari, poput soli, žive, i sličnoj fosforu ili sumporu, i 

kako su u ta drevna vremena ulagani napori da se to troje odvoji od neke 

tvari. Stoga je stajalište bilo da se olovo stvara na način kako smo rekli, ali 

olovo, poput zlata ili bakra, sadrži sva tri principa, sol, živu i fosfor. A poanta 

je da, da bismo ljude mogli liječiti slanim, živinim i fosfornim, moramo ih 

razdvojiti, na određeni način odvojiti od onoga s čime su povezani. I tom 

procesu je u drevnoj kemiji posvećena najveća pozornost. Taj je proces bio 

najteži kod zlata. Odatle i rimska izreka, zapravo nešto što nas navodi da 

poštujemo drevne: 'Facilius est aurum facere quam destruere' - 'Lakše je 

zlato napraviti nego zlato uništiti'. Jer se smatralo da su u zlatu tri bitna 

prirodna principa, sol, živa i fosfor, tako čvrsto povezani jedan s drugim, da 

ih je iz zlata najteže izvući. 

Svakako je istina da kada bi se netko želio ponašati točno onako kako su to 

činili drevni ljudi u ovom procesu razrade triju principa prirode, teško da bi 

se danas lako mogao nositi s tim. Ali ako potpuno zanemarite staro, kao što 

bi se trebalo dogoditi na ovim predavanjima, gdje se samo povremeno baca 

svijetlo na staru literaturu i ono što se i danas može istraživati, tada također 

dolazite do zaključka da kako biste saznali što je to što vam je potrebno od 

ova tri principa koja sam opisao jučer i danas, od prirodnih supstanci, mora 

se provesti proces izgaranja, kroz koji se naprimjer, u početku odvajaju 

elementi koji nose vatru, koji nose svjetlost, pa se onda mora pokušati 

element žive, tako da ostanu elementi koji imaju tendenciju soli. Zatim to 

možete ekstrahirati s nečim nalik kiselini, i dobit ćete pravi solni lijek, bilo iz 

biljaka ili iz minerala. Kasnije ću detaljnije govoriti o pojedinostima. Dakle, 
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ili ćemo morati tražiti ono što je nositelj svijetla u prirodi kako bismo dobili 

izvanzemaljsko, ili ćemo morati tražiti da ovo izvanzemaljsko izvučemo iz 

zemaljskih supstanci i zadržimo zemaljsko, onda ćemo imati stvarnu pravu 

sol ili ćemo pokušati dobiti nešto što predstavlja stanje ravnoteže između to 

dvoje. 

Ali sada možete, rekao bih, krenuti dvama po svojoj prirodi različitim 

stazama, od kojih svaka u određenoj mjeri vodi do cilja. Zapravo možete ići u 

oba smjera. Može se prihvatiti stav koji su zauzeli stari liječnici, koji su 

uvijek ciljali da izdvoje iz poznatih tvari ono što je fosfor ili sol ili živa, prema 

vrsti, a zatim su koristili rezultat. Za njih su različiti, specifični učinci 

lijekova proizlazili iz činjenice da je to različito jesu li dotične stvari dobivali 

od olova ili od bakra. Obraćali su pozornost na porijeklo. Dakle, kada su 

napravili sol od olova, to je za njih bilo nešto drugačije od soli od bakra. Tako 

da čak i kada su govorili o soli, znali su da u njoj imaju nešto što je 

zemaljsko i zajedničko svim solima, ali zato što je sol, koja je izvedena, 

recimo, iz različitih metala, nešto je izvanzemaljsko i ima veze s raznim 

stvarima u ljudima, što sutra možemo preciznije okarakterizirati. Ovim 

putem možete, primjerice, proizvesti tvar sličnu soli u medicini. Onda možete 

krenuti putem kojim ste krenuli nakon što je onaj drugi put drevnih ljudi 

propao, ali ste njime krenuli iz još uvijek jasnog osjećaja da čovjek doista 

nije samo epruveta, već je nešto više. A to je način na koji jednostavno 

pokušavate iskoristiti sile koje leže u pozadini već postojećih supstanci, 

prihvaćanjem onoga što postoji, i 'potenciranjem' onoga što postoji. To je put 

koji je suštinski inherentan Hahnemann-ovom smjeru i koji, rekao bih, 

predstavlja neku vrstu novog uspona cjelokupnih medicinskih nastojanja, 

nakon što je stari put već nestao, jer se više ništa nije znalo o bilo kakvim 

izvanzemaljskim ili drugim vezama. 

To je zapravo ono što, rekao bih, leži u očaju modernog liječništva, da u 

modernoj medicini ljudi više ne gledaju na ono što leži u osnovi zemaljskih 

stvari, na ono što je izvanzemaljsko, i da se uvijek vraćaju na ono leži samo 

u zemaljskom. Homeopatski sustav nastoji ići dalje od toga; naravno, dalje 

od toga teži i fizikalna metoda liječenja, koja, upravo zato što više nema 

načina da na pravi način koristi nosač svjetla, fosfor, ili nosač zraka, koristi 

živu, svjetlo i zrak izravno. To naravno predstavlja treću mogućnost. 

Ali pravi, povoljan put, otvorit će se opet samo ako se znanošću duha prodre 

u vezu između mineralnog i izvanzemaljskog, između biljnog i 

izvanzemaljskog, i životinjskog i izvanzemaljskog. Kada dođete do 

životinjskog - to sam već jučer nagovijestio - dolazite zabrinjavajuće blizu 

ljudima. Stari su postavili granicu, koju ćemo mi ponovno tražiti, u svijetlu 

modernih istraživanja. Rekli su: biljke su u sferi planetarnog sustava; 

minerali su u području planetarnog sustava; ali kada dođete u životinjski 

svijet, izađete iz planetarnog sustava i stvari postanu takve da vam je puno 
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manje dopušteno igrati se sa stvarima nego da ste ostali unutar planetarnog, 

izvanzemaljskog svijeta. Sile koje dovode do stvaranja životinja, a posebno do 

stvaranja ljudi, mnogo su šire raspršene u kozmosu od sila u mineralima i 

biljkama. Nacrtali su Zodijak kako se ne bi tražila ljekovita moć izvan onoga 

što leži u biljkama ili mineralima, ili da se barem bude svjestan da se ulazi u 

zabrinjavajuće područje. 

Sada smo, međutim, ušli u ovo područje, na način koji sam jučer počeo 

karakterizirati, o čemu ćemo također morati detaljnije govoriti kada uđemo u 

specifičnosti patologije i serumske terapije. Takvi putovi su obično takvi da, 

budući da vode do pojedinačnih slučajeva, rađaju vrlo jake iluzije, koje onda 

potpuno zamagljuju ono opasno iza tih stvari. 
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 VII. PREDAVANJE  

Dornach, 27. ožujka 1920. 

 

Jučer sam vam skrenuo pozornost na neke stvari koje se moraju smatrati 

temeljima u pogledu čovjekove prilagodbe zemaljskim i kozmičkim uvjetima, 

a koje su bile više prostorne prirode. Ali ono što je više prostorne prirode 

moramo povezati s vremenskim, jer nikada ne smijemo zaboraviti da čovjeka 

treba promatrati kao biće u njegovoj cjelini, to znači da je cijelo ljudsko biće, 

da tako kažemo, dijete i zreli čovjek i starac, da je tako organiziran da su ta 

tri dijela, koja čine njegovo biće, prisutna u svakom pojedincu. Ono što ćemo 

danas dobiti morat ćemo spojiti s nadosjetilnim, tek tada ćemo se približiti 

onome što su posebna razmatranja. Iznad svega, želim skrenuti pozornost 

na činjenicu da je, kao i kod adolescencije, pedagogija prisiljena voditi 

računa o različitim dobima, to jest od rođenja do promjene zuba, od 

promjene zuba do spolne zrelosti i dalje, zapravo sve što je medicina, ima 

potrebu uzeti u obzir cjelovitog čovjeka, odnosno čovjeka od rođenja do 

smrti. Prije svega, kao što sam rekao, želim upotrijebiti izraze koje mi kao 

antropozofi koristimo, a onda ću konačno ući u to kako bi se ovi izrazi mogli 

prevesti ljudima izvana. To prevođenje će nam postati lakše kada malo 

odmaknemo u našem razmatranju. Iznad svega, ako pogledamo dob djeteta, 

naprimjer, mora nam biti jasno da je ono što funkcionalno leži u stvarnom 

'Ja' i u astralnom tijelu, kako mi opisujemo stvari, u djetinjstvu ugrađeno u 

ljudsko biće. Ovaj funkcionalni element tek se u djetinjstvu ugrađuje u 

organski element, da bi kasnije stvarno mogao raditi s fleksibilnom i 

plastičnom organskom tvari. Stoga ne čudi da se osobito u djetinjstvu 

javljaju poremećaji koji su povezani s tim ugrađivanjem višeg ljudskog u niže 

ljudsko, osobito u dobi od 7 do 14, 15, 16 godina, kada etersko tijelo mora 

osvojiti svoj položaj u odnosu na fizičko tijelo, kako bi mogla nastupiti spolna 

zrelost. Tada često postoji mogućnost da se elastičnost fizičkog tijela i 

eterskog tijela neće poklapati. U osnovi je zadatak astralnog tijela da dovede 

do ravnoteže ove elastičnosti fizičkog tijela i eterskog tijela. Ako ne rade 

skladno, astralno tijelo je često prisiljeno povećati svoju snagu. Ako nema 

dovoljno snage, pojavit će se simptomi bolesti, kojima treba pomoći vanjskim 

mjerama. Zato ćete također naći da se simptomi bolesti pojavljuju u 

djetinjstvu, koji se očituju, rekao bih, u fizičkim iscjedcima, kao što je 

koreja. Sve bolesti koje za posljedicu imaju ovaj kompleks simptoma, 

odnosno osim onoga što se događa u samoj organskoj tvari, pokazuju te 

komplekse simptoma, to jest psihičke poremećaje, sve te bolesti s psihičkim 

poremećajima povezane su s radom na koji astralno tijelo nije sasvim 

naviknuto, a koji mora obavljati u vezi s balansiranjem elastičnosti u odnosu 

na fizičko i etersko tijelo. 
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Ako tada vidite slične pojave poput koreje kod trudnica, to će vam biti 

itekako razumljivo, jer trudnoća prirodno prekida tu harmoniju elastičnosti 

fizičkog i eterskog tijela, i onda od astralnog tijela morate očekivati ono što 

od njega očekujete u djetinjstvu. Dakle, u slučaju bolesti koje se javljaju u 

ovoj djetetovoj dobi i koje su kod trudnica ponekad nuspojave trudnoće, 

morat ćemo tražiti lijekove koji će djelovati na astralno tijelo - pitanja su koja 

će biti predstavljena u sljedećih nekoliko dana - tako da njegove funkcije idu 

u smjeru koji mora izvršiti s obzirom na uravnoteženje elastičnosti fizičkog i 

eterskog tijela. 

S druge strane, naći ćete - i zato sam naglasio da je jako važno uzeti u obzir 

dob - da bolesti koje na neki način prate poliartritis ili bilo koje srodne 

simptome imaju svoj glavni period javljanja tek od 14, 15, 16 godine života 

do kraja dvadesetih godina. Samo astralno tijelo mora se postaviti u pravi 

odnos prema fizičkom i eterskom tijelu, a ako nije dovoljno pripremljeno za 

to, naprimjer ako se u djetinjstvu nije učinilo ono što je bilo potrebno da se 

pripremi na pravi način, tada neće moći ostvariti svoj ispravan odnos, a 

posljedica toga će biti, ili da se simptomi bolesti pojave u toj dobi, ili da se 

simptomi bolesti kao posljedica toga pojave u sljedećoj dobi. I to je važna 

stvar, da se u proučavanje bolesti, da tako kažemo, uključi i vrijeme, da se - 

ako se smijem izraziti pomalo jednostrano - ne pretpostavlja da je priroda 

ljudski organizam uredila da bude što ugodniji, da se što lakše i zgodnije vidi 

kako se treba liječiti. Ljudski organizam nije tako postavljen da se što lakše 

vidi kako ga izliječiti. I previše je sklonosti pretpostaviti da treba biti u 

mogućnosti što lakše pročitati kako ga izliječiti. 

U određenom pogledu, ispravno je načelo: slično treba liječiti sličnim. - Ali 

može biti da se glavni kompleks simptoma, koji netko opisuje kao sličan 

kompleksu simptoma za koje traži iscjeljenje, pojavio u različitoj dobi, da 

naprimjer prije dvadesete postoji kompleks simptoma koji se, mogu izazvati 

utjecajem vanjskih sredstava, a da će onda ta sredstva, koja dovode do 

procesa bolesti prije dvadesete, na određeni način postati lijek nakon 

dvadesetih godina. Dakle, to je ono što treba uzeti u obzir u ovoj često 

citiranoj rečenici: slično se može izliječiti sličnim. 

Ali onda, prije svega, ako želite razmotriti cjelokupno stanje čovjeka, bilo 

zdravog ili bolesnog, ono što je važno je da čovjek živi, da tako kažemo, u dva 

polarno suprotna životna doba, i da je on u mladosti više izložen utjecajima 

vanjskih planeta, utjecaju Saturna, Jupitera, Marsa, da je u kasnijem životu 

više izložen utjecajima nižih, utjecaju Venere, Merkura, Mjeseca, ako bih 

trebao imenovati prema onome što smo jučer rekli. Međutim, mjesečev 

utjecaj pojavljuje se relativno najranije i najjasnije. 

To nam opet ukazuje da gledajući čovjeka uvijek moramo povezivati 

prostorno s vremenskim. Tek kada to učinite, određene pojave koje se 

događaju u ljudskom životu sagledavate u ispravnom svjetlu. A u 
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pojedinostima ćemo se uvijek dotaknuti toga, kako bi zapravo trebalo 

postupiti da bismo stekli znanje o čovjeku u ispravnom svjetlu. 

Vidite, ono što utječe na ljude u osnovi počinje prije rođenja, zapravo prije 

začeća. I često sam se pitao dok sam istraživao ove stvari: odakle zapravo 

dolazi to da se toliko mnogo bolesti u uobičajenoj medicinskoj literaturi 

opisuje kao 'nepoznatog porijekla', kao nešto na čije se porijeklo ne može 

ukazati? To je zato što se potpuno zanemaruje činjenica da je kompleks sila 

koji smo jučer istaknuli kao izvanzemaljski, već tu kad se čovjek približi i 

svom začeću, a ne samo svom rođenju, i da sve što tako utječe na ljude onda 

proizvodi kontraefekte, odnosno da određeni procesi koji zapravo leže prije 

začeća, proizvode kontraefekte nakon začeća ili pogotovo nakon rođenja. A 

ponekad u čovjekovu životu možete samo promatrati ono što se događa 

nakon rođenja i svojevrsna je kontra-akcija onome što je već bilo tu prije 

začeća u cjelokupnom kontekstu prirodne egzistencije.  

Ono što sam sada rekao posebno se odnosi u vrlo visokom stupnju na sve 

što je povezano s okoštavanjem i sklerozom. Skleroza i okoštavanje zapravo 

su procesi koji imaju svoje parnjake i prije začeća. Kao organski formativni 

procesi, oni se na sasvim normalan način suprotstavljaju onome što prije 

začeća djeluje u čovjeku u obliku procesa difuzije, procesa raspršivanja. Ovo 

je iznimno važno imati na umu. Nećemo moći kontrolirati proces skleroze 

ako ga ne možemo na ovaj način povezati s izvanzemaljskim, a također i 

budući da nastaje u čovjeku već rođenjem ili čak začećem, i ako se ne može 

povezati s izvan ljudskim i izvanzemaljskim procesom koji prethodi začeću. 

Ali sada svi ovi procesi koji se moraju dogoditi mogu prijeći određenu 

granicu, takoreći izaći iz svog središta fluktuacije. Takvi procesi, poput 

skleroze ili okoštavanja su, da tako kažemo, oscilacije u odnosu na srednji 

položaj i mogu se širiti, to jest mogu postati prejaki. Tada se pojavljuju u 

sasvim drugom obliku. Prvo se pojavljuju u obliku dispozicija. I zapravo 

puno onoga što je bitno o ljudskoj prirodi moramo tražiti u dispozicijama. 

Ako ono što je normalno u okoštavanju u sklerozi, a tijekom života u svom 

vlastitom polju postane nenormalno, zanjiše se na drugu stranu i taj se 

proces, da tako kažemo, ne odvija u svom vlastitom polju nego u drugim 

organskim sustavima, onda se pojavljuje nešto što je patološka protuslika 

nečega prije začeća, što se očituje u različitim vrstama formiranja 

karcinoma.  

Ove je stvari moguće uzeti u obzir, samo ako se pokuša stvarno razumjeti 

cijeli proces postajanja i bivanja ljudskim bićima. Bez toga će nešto poput 

nastanka karcinoma uvijek biti relativno nepoznat čimbenik u ljudskom 

životu, ako se ne može povezati s nečim što na neki način mora djelovati na 

čovjeka, ali degenerativno prelazi u drugo polje. 
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Još nešto treba razmotriti na sličan način. Na sličan način treba gledati i ono 

s čime se susrećete kao dijete u vidu hidrocefalije, kod hidrocefalusa. 

Zapravo, svi smo predisponirani za hidrocefaliju i ona mora postojati. Da ne 

postoji, nikada ne bismo mogli pravilno razviti svoj mozak i živčani sustav. 

Jer to treba izvući, da tako kažemo, iz tekućeg elementa u čovjeku. Tako da 

u djetinjstvu uvijek možemo vidjeti borbu između hidrocefalije i onoga što se 

bori protiv hidrocefalije, što ulazi u ljudsku organizaciju da se bori protiv 

hidrocefalije. Ne treba govoriti samo o hidrocefalusu, nego treba govoriti i o 

suprotnom, o prekomjernom gubitku vode u mozgu. To je bolest kojoj se 

možda premalo posvećuje pažnje, a zapravo je samo nužna suprotnost 

hidrocefalusa. Kao mala djeca zapravo uvijek osciliramo naprijed-natrag 

između ove dvije krajnosti, hidrocefalusa i kasnije njegove suprotnosti. 

Ali sada se može dogoditi - kasnije ćemo se približiti terapijskom aspektu - 

da netko previdi nešto u tom odnosu, naime da previdi pravu točku u 

vremenu, koja je uvijek prisutna, u kojem se hidrocefalija može zaustaviti, 

bilo odgojem, bilo prehranom, bilo liječenjem u djetinjstvu, posebno u 

dojenačkoj dobi, tako da je, rekao bih, hidrocefalija prerano nestala. Tu 

posebno upada u oči štetnost ne sagledavanja cjelokupnog tijeka čovjekova 

života. Opet želim istaknuti da bi se ovdje mogla predati cijela vojska 

doktorskih disertacija kada bi se tražila veza između ovakvog odvijanja 

hidrocefalije u djetinjstvu i sifilisa, u sklonosti sifilisu koja se onda kasnije 

javlja. Ne dobiva se ništa praćenjem malih stvorenja. Stvarno ćete imati 

koristi samo ako ste u stanju uzeti u obzir stvari poput ovih koje sam upravo 

objasnio. Da se spriječi sifilis veoma mnogo bi se učinilo za prevenciju sifilisa 

ako bi se pokušalo učiniti ljude, da tako kažemo, u vrlo ranim godinama 

života imunima na ono što se može pojaviti u različitim simptomima sifilisa - 

oni su također različiti, kao što ćemo čuti kasnije. 

Uvijek je potrebno, barem kod dijagnosticiranja, zapamtiti da su te stvari 

takve, te se kod dijagnosticiranja uvijek vraćamo onom što, upravo u 

procesu čovjekova nastajanja, ukazuje na pravi uzrok. Nešto nevjerojatno 

značajno u tom smislu je sljedeće: može se reći da se cijeli organski proces 

pomiče, kako proces u gornjem čovjeku prema srcu, tako i proces u donjem 

čovjeku od samog dna, kroz donji dio, opet prema srcu. Cijela građa čovjeka, 

s jedne i s druge strane, gura prema srcu, kao stvarnoj barijeri. Ali to 

guranje događa se u različitim dobima. Ako se uhvatite u koštac s pojavama, 

odnosno ako pogledate pojave koje se događaju, pogotovo u mlađoj životnoj 

dobi, sa svime onim što u konačnici dovodi do upale pluća ili pleuritisa u 

adolescenciji, ako uzmete sve to zajedno, što god bilo u vezi s tim procesima, 

otkriva se da je to uznapredovali proces, isti onaj proces koji dolazi do 

izražaja u još ranijoj dobi kod hidrocefalusa. Hidrocefalus je jednostavno 

potisnut malo niže u ljudskoj organizaciji i stvara predispoziciju za upalu 

pluća ili pojavu pleuritisa, ali i za ono što je povezano s tim pojavama, 

pogotovo u dječjoj dobi. 
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No, također je slučaj s tim pojavama u djetinjstvu da kasnije u životu imaju 

svoje protuprocese, tako da se kasnije opet javljaju, ali u svojim polaritetima. 

A ljudi bi se, s obzirom na sve te događaje, koji se javljaju kod naprimjer 

endokarditisa, čak i akutnog, snašli sa svim svojim stavovima kad bi pitanje 

postavili na sljedeći način, kad bi sebi rekli: htio bih znati kako su se u 

ranijoj dobi pojavili simptomi bolesti koji su nekako povezani s upalom pluća 

ili pleuritisom. - To nas dovodi do toga da se upala pluća ili simptomi 

pleuritisa, kod djece ne otklone prerano ili prebrzo. Nije li istina, naravno da 

roditelji i odgajatelji žele da te pojave što prije nestanu, ali je posebno važno 

kod ovakvih stanja da ih, rekao bih, prepustite njihovoj sudbini i da budete 

tu kao liječnik radi nekih stvari koje bi inače mogle imati štetan učinak, ali 

da zapravo dopustite da se proces bolesti odvija. Dakle, ni u čemu više nego 

u ovim pojavama - i u nekim drugima, naravno - ali ni kod čega više nego 

kod ovih pojava kod dječjih bolesti koje su povezane s pleuritisom ili upalom 

pluća, nužno je koristiti neku vrstu fizikalne, ili kako se to danas kaže, 

prirodne medicine, odnosno nastoji osigurati da proces bolesti teče što 

normalnije, ali da se ne ubrzava niti prerano skraćuje. To je važno jer takav 

prerano skraćeni proces bolesti relativno brzo dovodi do predispozicija za 

bolesti srca i svega što je s tim povezano, posebice do predispozicija za 

poliartritis i slično. To je posebno važno uzeti u obzir kako se na ovom polju 

ne bi poremetio proces bolesti. Kod nekih bi ljudi nestala sklonost 

svakojakim bolestima, koje onda rezultiraju nepravilnostima u radu srca, da 

se ne miješa u ono što pleuritis i upala pluća žele postići. 

U svemu tome možete vidjeti povezanost koja postoji unutar cijelog procesa 

postajanja čovjeka. Moglo bi se također prisjetiti kako je potrebno promatrati 

ovaj ekstremniji slučaj, ne samo kad je osoba stvarno ozbiljno bolesna, nego 

i slučajeve u kojima je osoba lakše bolesna, kada je samo liječenje lakše, 

gdje se nekada ne može razlučiti je li ozdravio ili nije, gdje treba reći 

bolesniku: ne činite ništa glupo, ne zahtijevaj izlječenje, stvari će biti bolje. 

Jer i to je nešto što bi bilo izuzetno važno, ne treba liječiti tako užasno 

marljivo. Liječenje kao takvo je jako lijepo, ali važno je uzeti u obzir da nisu 

tako rijetki oni pojedinci koji su stvarno po njihovom vlastitom mišljenju 

prošli kroz sve moguće bolesti, koji su prošli sve metode liječenja i sve 

lijekove, i kod kojih je teško naći nešto kad su već u starijoj dobi - uvijek su 

bolesni - što ih smiruje i slično. Bilo bi bolje da su ljudi malo svjesniji da 

većina ljudi zapravo nije toliko bolesna koliko misli. Naravno, to ima svoje 

loše strane. Ali ovdje u ovom kontekstu to se definitivno može reći. 

Sada ove stvari treba vidjeti u svijetlu toga da je čovjek komplicirano biće jer 

prvo ima svoju fizičku organizaciju, svoju etersku organizaciju, koja od 7 do 

14 godine ima puno posla da se navikne na fizički organizam, koja se zatim 

ponovno istiskuje kod takvih stvari kao što je trudnoća, onda moramo uzeti 

u obzir da se pravilna inkorporacija astralnog tijela događa tek nakon 14 

godine a još jasnije inkorporacija 'Ja', ali 'Ja' ne smijemo tretirati kao da je 
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vani. Naravno, nikada nije izvan organizma u budnom stanju, ali 

inkorporacija znači povećanje angažmana. Stoga se uvijek treba suočiti s 

činjenicom da kad god u organizmu postoji poremećaj, 'Ja' ima određene 

poteškoće da se pravilno afirmira. Mora se reći, da je današnja medicina, a 

da to nije ni znala, odavno došla do točke u kojoj čak i crta te poteškoće 'Ja' 

u suočavanju s trima preostalim organizacijama, radi crteže koji su izuzetno 

poučni za ovu borbu između 'Ja' i ostala tri tijela. Čovjek tu borbu 

jednostavno ne vidi, jer očito živi u dobu materijalističkog svjetonazora. Ali 

svaki puta kada nacrtate krivulju groznice, u toj krivulji imate točan otisak 

ove borbe koja je upravo spomenuta. Stoga teško da postoji nešto jasnije za 

razumijevanje ove veze od praćenja krivulja vrućice kod različitih bolesnih 

stanja. Dakako, to čak može biti puno manje važno za terapiju nego za 

patologiju. Ali morate nešto razumjeti o tim stvarima, barem nešto općenito. 

Jer vidite, možete steći uvid u nešto poput, recimo, same upale pluća ili o 

tome kakav je trbušni tifus, samo ako dobijete predodžbu o tijeku krivulje 

groznice. Proučite li dvije glavne vrste krivulje vrućice kod upale pluća, 

primjerice ako usporedite krivulju vrućice u jednom svom kritičnom tijeku i 

u drugom tijeku, vidjet ćete kako je 'Ja' na potpuno drugačiji način 

poremećeno u svojoj intervenciji u organizaciji, kada 'Ja' uzvraća udarac, to 

mora učiniti u jednom i u drugom slučaju. Nije li točno, kod upale pluća, 

naprimjer, krivulja vrućice vam prvo pokazuje - crtam samo shematski - 

borbu, a zatim povlačenje kada temperatura padne kritično ispod normalne 

temperature (vidi crtež ispod). Postoji mogućnost za naknadni protunapad 

koristeći napore koji su uloženi prije. U drugom, litičkom tijeku, manje je 

moguće reperkusije integrirati u vlastitu snagu, stoga je drugi, nepravilniji 

silazak, ujedno i opasniji tijek. 

 

Ali sav ovaj rad 'Ja' prema ostale tri organizacije posebno ćete promotriti 

kada uzmete u obzir krivulju groznice tifusa. Tu imate jasnu slika kako se 

'Ja' zapravo bori. To je ono što vam može pokazati kako upravo nalet 

prirodne znanosti u medicinu čini nužnim uzeti u obzir ove različite 

čovjekove organizacije. Zbrka u medicinskoj znanosti nastala je jednostavno 

zato što je znanost postala materijalistička i ograničila se na promatranje 

procesa u fizičkom tijelu. Međutim, ti procesi u fizičkom tijelu nikada nisu 
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nešto neovisno, a prije svega nisu što je po vrsti ekvivalentno. Jer vidite, 

nešto u fizičkom tijelu može ovisiti posebno o eterskom tijelu koje radi 

unutar njega, ili također o astralnom tijelu ili 'Ja' koje radi unutar njega. To 

su uvijek fizički procesi, ali su specijalizirani; imaju potpuno drugačiji 

karakter ovisno o višoj karici koja djeluje u fizičkoj organizaciji. 

Ako spojite sve ono što sam jučer rekao u vezi čovjekove ovisnosti o 

izvanzemaljskom i zemaljskom, i ono što sam dodao danas u vezi s njegovim 

vremenskim procesom nastajanja, moći ćete sebi reći sljedeće - i to će vam 

malo pomoći na putu kojim idemo, kako zapravo provesti istraživanje o 

kojem sada govorim. Moći ćete sebi reći: na ljude neprestano djeluju sile. 

 

Ali ako uzmemo u obzir fizičku i etersku organizaciju čovjeka, te sile su u 

prvom redu izvanzemaljske, ili zemaljske, koje im se suprotstavljaju, to jest 

one koje dolaze od Saturna, Jupitera, Marsa, one koje dolaze od Venere, 

Merkura i Mjeseca zapravo postaju zemaljski utjecaji. Vidite, kada se radi o 

odnosu Zemlje i Mjeseca, vrlo je lako pogriješiti o tome što se zapravo 

događa. Ljudima je tako lako pomisliti: pa Mjesec je gore, tu on ima svoj 

utjecaj. - Ali to nije do kraja promišljeno. Zapravo, Mjesec nije samo Zemljin 

pratilac, koji kruži oko nje, već je ista sila koja leži u Mjesecu i koja djeluje 

na Zemlju, sadržana i u samoj Zemlji. Zemlja ima svoj lunarni element koji 

djeluje prema van (vidi crtež ispod). 

 

U fizičkom svijetu svi procesi koji se pojavljuju u plimi i oseci, i u mnogim 

drugim stvarima, naprimjer menstruaciji, zapravo nisu zemaljski učinci, već 

su zapravo lunarni učinci, ali ne dolaze od utjecaja Mjeseca, kako sugeriraju 

novije teorije, nego od onoga što je lunarno u samoj Zemlji. Zato se stvari 
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izvana podudaraju. Ali one, barem u pravilu, nisu u izravnoj vremenskoj 

vezi. Dakle, kada govorimo o unutarnjim planetima, moramo potražiti njihov 

pandan u Zemlji i onda razmišljati o fizičkom, obrnutom utjecaju, polazeći 

od zemaljskog, zamislite suprotni učinak na fizičko. Ono što se više javlja 

duševno-duhovno moramo pripisati vanjskim planetima. Dakle s Mjesecom 

je ovako: Mjesec, takoreći, na Zemlju baca određene kreativne moći, koje se 

izražavaju u tome što potiču rad samih ljudi, koji se izražava u području 

fantazije. Mjesec ima veliki utjecaj na duševnu fantaziju. I takve stvari treba 

proučavati. Naravno, njima se u doba materijalizma pridaje premalo pažnje. 

Ali one apsolutno postoje. Mjesec ima snažan duhovno-duševni utjecaj na 

ljusku fantaziju. Pandan toga, lunarni učinak na organsko, emanira u 

suprotnom smjeru od lunarne prirode Zemlje i odatle utječe na ljudsku 

organizaciju. Dakle, to je ono što treba uzeti u obzir. To se također odnosi, 

naprimjer, na unutarnje planete koji su izvan Mjeseca. 

Dakle, vidimo da zemaljski lokalizirane sile, ili izvanzemaljske lokalizirane 

sile, djeluju na ljude na razne načine. Sada, možemo proučavati te sile samo 

ako vidimo rezultat njihove interakcije u cijelom čovjeku, u cijelom ljudskom 

biću, nikada ne gledajući neki dio čovjeka, a najmanje stanicu; imajte ovo na 

umu: najmanje stanicu. Jer što je stanica? Stanica je ono što se vlastitim 

rastom tvrdoglavo potvrđuje, vlastitim životom, protiv toga što je čovjek. A 

ako s jedne strane, vidite ljudsko biće u njegovom cjelokupnom obliku 

sastavljenom od zemaljskih i izvanzemaljskih učinaka, i onda na neki način 

obratite pozornost na stanicu, tada je stanica ta koja intervenira u te učinke, 

zapravo uništava vanjske učinke, jer želi razviti vlastiti život. Mi se u našem 

organizmu zapravo neprestano borimo protiv života stanice. A 

najeklatantnije besmisleno stajalište nastalo je upravo kroz staničnu 

patologiju i staničnu fiziologiju, koje se svugdje temelje na stanicama, i 

posvuda ljudski organizam vide kao strukturu stanica, dok je čovjek cjelina, 

koja je povezana s kozmosom i zapravo se uvijek mora boriti protiv 

tvrdoglavosti stanica. Stanica je ta koja u biti neprestano remeti naš 

organizam umjesto da ga izgrađuje. Naravno, kada takvi temeljni pogledi 

postanu dio svih drugih pogleda, nije ni čudo da se dolazi do pogrešnog 

gledanja na ljude i na sve što je s njima povezano. 

Dakle, u određenoj mjeri suočeni smo s dva suprotstavljena sklopa sila u 

procesu formiranja čovjeka i u procesu stanice, organi su u sredini, a to su 

jetra ili srce ili nešto slično, ovisno da li prevladava jedno ili drugo. Oni su u 

stalnoj ravnoteži između ova dva kompleksa sila koje sam spomenuo. Organi 

su nešto što katkada više teži staničnom, s kojim se onda bori kozmičko, ili 

su to takvi organi - potanko ćemo ih okarakterizirati - u kojima prevladava 

kozmičko, a stanično je u drugom planu. Osobito je zanimljivo s takvog 

gledišta promatrati sve organske sustave koji se nalaze između stvarnog 

spolnog i ekskretornog trakta, i srca. Ovaj sustav je najsličniji onome prema 

čemu se život stanice želi razvijati. Ako prođete kroz cijelog čovjeka i 
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pogledate sve njegove organizacijske članove, pronaći ćete najviše sličnosti 

između upravo karakteriziranih dijelova ljudskog bića i staničnog života. 

Ali to nas navodi da prepoznamo sljedeće. To nas navodi da se zapitamo: 

kako zapravo stvari stoje sa stanicom? Stanica razvija život, da tako kažem, 

da stvar malo odvedemo u krajnost; ona razvija tvrdoglav život. Ovom 

tvrdoglavom životu, koji stanica razvija usredotočeno, nešto drugo stalno se 

suprotstavlja, nešto izvanjsko. A ovo vanjsko, koje se protivi tome, uzima 

život iz stanice, stvaralačke snage stanice, ostavlja je u obliku kapi, isisava 

život iz nje, da tako kažemo, i ostavlja je u obliku kapi. To je nešto što 

zapravo treba znati, da u svemu što ima oblik kapi na našoj Zemlji, bez 

obzira da li je izvan-ljudsko ili unutar-ljudsko, leži rezultanta dviju sila, 

nešto što želi živjeti i nešto što iz toga isisava život. 

E sad, zanimljivo je ako provjerite kakve je ideje o živi imala starija medicina, 

dolazite do zaključka da je živa ona kojoj je oduzet život i ostavljen oblik 

kapljice, tako da se u tom živinom mora vidjeti nešto što zbog svoje 

tvrdoglavosti želi postati živa kap, želi postati stanica, ali je u tome 

sprječavaju planetarni učinci Merkura i time postaje samo leš stanice, samo 

kapljica žive. Tu imate stanje na sredini između slanog i fosfornog, a u isto 

vrijeme nešto od vrlo složenog puta koji čovjek mora proći da bi vidio kako 

planetarni učinci dolaze do izražaja u onome što susrećemo na Zemlji. Svaka 

kap žive bila bi živa da nema planeta Merkur. I sve ono u nama što najviše 

teži postati stanično, to jest trakt kod ljudi o kojemu sam malo prije govorio, 

stoga najviše ovisi o izloženosti pravom utjecaju planeta Merkura, to su 

dijelovi trbuha koji se nalaze između organa za izlučivanje i srca. Osobito su 

ovisni, ako se mogu tako izraziti, o tome da ih ne ometa određena tendencija 

koju imaju da održe staničnu strukturu, a opet ne dopuste da ona dođe do 

točke u kojoj apsorbira život, dakle, ostati izloženi paralizirajućem, životno 

paralizirajućem, ubijajućem, stanju Merkura. Inače će aktivnost ovih organa 

odmah postati neobuzdana, ako se ne održavaju u ovom srednjem stanju. 

Ako se tako nešto slijedi i dalje, onda dolazite do odnosa koji postoji između 

ovih organa i žive, metala koji predstavlja stanje Merkura. Vidite da je put 

kojim se ide na ovaj način posve racionalan, a budući da će se ono što se već 

može pronaći kroz nadosjetilnu viziju, za sadašnje ili buduće čovječanstvo 

morati sve više dokazivati vanjskim, osjetilno zamjetnim činjenicama, zato bi 

bilo dobro kada bi se klinički i literaturno pratilo kako pojedini učinci, bilo 

minerala, metala, životinjskih, bilo od minerala i metala sadržanih u 

biljkama, utječu na ljudski organizam. 

U tom pogledu možete početi proučavati stvari koje su posebno 

karakteristične. Danas sam rekao da se određenoj tendenciji, koja je od prije 

začeća, mora suprotstaviti okoštavanjem, sklerozom. Ali to okoštavanje i 

skleroza imaju potpuni pandan. Sve što trebate učiniti da biste ga potaknuli 

jest izazvati trovanje olovom. Naravno, eksperimenti ne bi trebali ići toliko 
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daleko da se zapravo proizvede trovanje olovom kako bi se proučavala 

arterioskleroza, ali važno je da pratimo pojave koje se događaju kada u tom 

smislu sama priroda eksperimentira za nas, kako bi se došlo do zaključka 

kakav unutarnji odnos postoji između onoga što u samom čovjeku izvire iz 

istih sila koje djeluju u olovu, i olova. Proces koji je aktivan u olovu, te 

proces okoštavanja i skleroze kod ljudi definitivno se može proučavati. 

Isto tako, moglo bi se proučavati međudjelovanje između procesa koji se 

odvijaju u kositru i svega onoga što sam prethodno okarakterizirao kao 

međudjelovanje između hidrocefalusa i njegove suprotnosti, i tada bismo 

otkrili da su iste sile na djelu u čitavom ovom kompleksu odrastanja, čiji je 

cilj, rekao bih, postići točan omjer tvrdoće između glave i mekih dijelova kao 

u kositru. 

Sada, vidjeli smo da u kasnijem životu ovaj proces napreduje prema 

plućima. Tu dolazimo - i ne trebamo ići daleko, samo trebamo na pravi način 

iščitati neke od stvari koje se stoljećima bilježe u medicinskoj literaturi - do 

intimnog odnosa između ovog procesa, koji je povezan sa svime što prati 

upalu pluća i pleuritis, i njegovom odnosu prema silama u željezu. Ta će se 

veza zatim pratiti do uobičajenog procesa koji se odvija zbog prisutnosti 

željeza u krvi, gdje je ono, da tako kažemo, normalno. Isti proces koji se 

odvija kroz interakciju željeza i krvi, možete pratiti dalje do plućnog sustava i 

svega što je s njim povezano, i tada ćete dobiti predodžbu o učinkovitosti 

željeza, rekao bih, u interakciji između hidrocefalusa i njegovog pandana. 

Dakle, vidite, te stvari međusobno djeluju jedna na drugu. Samo kroz tu 

međusobnu interakciju i opet kroz pozivanje na izvan ljudske procese, 

dobivamo priliku utvrditi ljekovite učinke lijekova. 

Ali kad bi se promatranju ljudskih bića na ovaj način doista pridavala 

vrijednost, promatrač bi nedvojbeno stekao neku vrstu intuicije koja bi 

zapravo bila od posebne važnosti u svim dijagnozama. Jer to zapravo ovisi o 

gledanju puno stvari zajedno. Kod svake dijagnoze treba imati na umu kako 

osoba stoji u svijetu, i kako je do sada živjela, i kako kaže da će dalje živjeti. 

Što mislim kad kažem: dalje živjeti? Da, na određeni način sadašnji čovjek 

već ima u zametku predispoziciju za ono što će doživjeti u ostatku svog 

života, posebno organski. 

Tražite li onda vezu između svega što sam sad rekao, djelovanja olova, 

kositra i željeza na ljudski organizam, s onim što još može biti djelotvorno na 

strani metala, tako se dolazi do zaključka da su učinci bakra, žive i srebra, 

da tako kažemo, polarno suprotni. 

Ono što sam rekao ne odnosi se na bilo kakvu vrstu promicanja lijekova, ali 

moram to spomenuti samo kako bih vam ukazao na to kako postoje 

određene vrste međudjelovanja između konfiguracija koje imaju sile u tim 

metalima, i kao što smo vidjeli u drugim tvarima, i formativne moći samog 
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ljudskog organizma. Stoga će se određene sile, kao što su, naprimjer, one 

svojstvene bakru, na neki način suprotstaviti onima usidrenim u željezu. Iz 

ovog protudjelovanja možemo vidjeti što nam je potrebno od drugih sila, 

kada je određena vrsta sile, recimo željeza, prejaka i ima prejak učinak. 

Ustanovit ćemo, naprimjer, da kod vrlo specifičnih patoloških pojava u 

ljudskom organizmu, željezne sile u njemu očito moraju biti prejake. Zatim je 

riječ o korištenju bakra ili nečeg sličnog bakru, što također može biti uzeto iz 

biljnog svijeta, kao što ćete vidjeti. 

Možda sam danas očekivao dosta od vas u nekim aspektima. Ali nadam se 

da ćete, ako pogledate nešto od onoga što sam danas upravo rekao, vidjeti 

kako se te stvari moraju dalje obrađivati i kako iz te obrade može nastati 

nešto plodonosno za preobrazbu sustava studija medicine i cjelokupne 

medicinske profesije. 
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 VIII. PREDAVANJE  

Dornach, 28. ožujka 1920. 

 

Način izražavanja koji moramo koristiti, rekao bih, da skratimo ili 

pojednostavimo svoje ideje kada kažemo 'etersko tijelo', 'astralno tijelo' i tako 

dalje, definitivno se može pratiti unatrag do onoga što se, u određenoj mjeri, 

odražava u fizičkim događajima. Ali ljudi danas nisu skloni stvarno povezati 

ono izraženo u fizičkim događajima, s duhovnom osnovom egzistencije. Ali to 

će se svakako morati dogoditi kako bi se produhovilo medicinsko 

razmišljanje i viđenje stvari. Bitno je, naprimjer, vidjeti kako se zapravo 

događa interakcija između onoga što zovemo etersko tijelo i onoga što 

nazivamo fizičkim tijelom. Vi znate da se ta međuigra događa kod ljudi, a 

jučer smo govorili o jednoj strani te međuigre, naime kada dolazi do 

svojevrsnog poremećaja u odnosu na utjecaje astralnog tijela. Ali ova se 

međuigra događa i vani u izvan ljudskoj prirodi. 

Uzmite u obzir da ćete, ako ovu misao ispravno slijedite do njenog zaključka, 

zapravo prilično temeljito proučiti vezu između ljudi i neljudske prirode. 

Gledate u izvan ljudsku prirodu. Oko sebe imate - zadržimo se na ovome 

danas - cijelu floru sa svim njenim pojedinačnim vrstama, a te flore postajete 

svjesni kroz svoja različita osjetila. Dakle, kada pogledate tamo, možete 

postati svjesni flore svojim različitim osjetilima, i možete barem osjetiti 

međuigru između ove flore i svega što je u zemaljskoj atmosferi, i svega što 

leži izvan ove sfere u planetarnom, u astralnom. U određenom smislu, 

možemo reći da kada gledamo floru Zemlje, ako je ovdje zemljina površina 

(vidi sliku ispod), ova nas flora upućuje na atmosfersko, na astralno, sada u 

smislu da ide do zvijezda, do izvanzemaljskog, i od početka možemo 

posumnjati, čak i ako ne idemo u okultizam, da postoji živa interakcija 

između onoga što se pojavljuje u flori, u cvjetanju i davanju ploda, i onoga 

što dolazi iz širokog svemira. 

 

Ako tada skrenemo pogled sa svega ovoga i usmjerimo misao u naše 

unutarnje biće - iako morate pokušati upotrijebiti malo intuicije da vam 

pomogne, ali već sam rekao da medicina apsolutno ne može bez intuicije - 
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ako ovu misao izvedemo iz onoga što je izvanjsko, i pogledamo u vlastitu 

nutrinu, nalazimo određenu srodnost s onim što je vani. A pošto moramo 

sebi reći: u flori je etersko usko povezano s fizičkim, onda moramo naslutiti i 

određeni odnos, ove vrste povezanosti eterskog s fizičkim u flori, i vrste 

povezanosti eterskog s fizičkim u samom čovjeku. 

Sada je stvar da odgovorno shvatimo što možemo upotrijebiti da bi 

konkretno govorili o ovom odnosu između eterskog i fizičkog. Prvo ćemo moći 

apstraktno reći: etersko je bliže astralnom nego fizičkom, po tome što je 

otvoreno silama prema gore. Ali također ćemo si morati reći da etersko ima 

neki odnos s fizičkim. Morat ćemo, dakle, sagledati taj dvostruki odnos u 

kojem je etersko povezano s jedne strane s fizičkim, i s druge strane 

astralnim, te ćemo morati tražiti nešto što će nas u određenoj mjeri voditi u 

ovaj dvostruki odnos. Sada bih najprije htio što konkretnije objasniti kako 

možete ući u ovaj dvostruki odnos. 

Recimo, prošećite drvoredom lipa i pokušajte da vam bude sasvim jasno 

kako hodate kroz miris procvjetale lipe u ovom drvoredu lipa. Sebi razjasnite 

da se sada odvija neki proces između svega što se, recimo, nervno širi u vaše 

organe mirisa i ovog mirisa lipovog cvijeta. Zatim, kada svoju pozornost 

usmjerite na ovaj proces opažanja mirisa cvijeta lipe, imate, da tako kažem, 

otvaranje vašeg unutarnjeg bića. osjetila mirisa spram lipovog cvijeta, i 

morate sebi reći: događa se proces koji unutarnje dovodi u kontakt s 

vanjskim, koji na neki način međusobno nešto postižu kroz svoj unutarnji 

odnos. I morate si reći: ono što je vani raspršeno mirisom cvijeta lipe, koji se 

nedvojbeno temelji na interakciji flore sa cjelokupnim izvanzemaljskim 

okolišem, otvaranju flore prema izvanzemaljskom okolišu, takoreći, 

internalizirano je u samoj mirisnoj percepciji. Budući da percipirate 

materiju, nedvojbeno imate nešto što iz eterskog tijela ima učinak na 

astralno tijelo, inače ne biste mogli percipirati, inače bi to bio puki životni 

proces. Sam proces mirisanja pokazuje da je uključeno astralno tijelo. Ali 

ono što vam otkriva odnos s vanjskim svijetom, također vam pokazuje da je 

pojava tog slatkog mirisa koji ispuštaju cvjetovi lipe u određenom smislu 

povezana, polarizirana, s onim što se događa u vašem organu mirisa. I 

doista, u tom slatkom mirisu lipovog cvijeta koji se širi, vidjeli smo 

interakciju biljnog etera s okolinom, onim astralnim koje ispunjava opći 

kozmički prostor. Imamo, dakle, u našem mirisanju proces koji se odvija na 

način da kroz taj proces sudjelujemo u onome što je u flori povezano s 

izvanzemaljskim astralnom. 

Ako sada uzmemo bilo koji okus, recimo, da imamo nešto srodno ovome što 

je upravo spomenuto, naprimjer okus sladića ili okus slatkog grožđa, imamo 

nešto slično. Ali imamo posla s procesom koji se odvija u našim organima za 

okus, za razliku od procesa koji se odvijaju u našim organima za miris. 

Znate koliko je organ okusa usko povezan s organom mirisa, i stoga morate 
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odmah imati predodžbu o tome koliko je blisko povezano ono što se događa 

tijekom kušanja, s obzirom na cijeli prirodni proces, s onim što se događa 

kod mirisanja. Ali u isto vrijeme mora vam biti jasno da je kušanje puno više 

organski, unutarnji proces od mirisanja. Mirisanje se više odvija na površini. 

Mirisanje sudjeluje u procesima izvan ljudskog koje se, da tako kažemo, 

prostire u kozmosu. Kada je u pitanju kušanje to nije slučaj. Kušanjem 

dolazite do razumijevanja određenih svojstava koja moraju ležati unutar 

tvari, odnosno koja moraju biti povezana sa samom tvari. Kušanjem više 

nego mirisom saznajete, što se unutra nalazi, u ovom slučaju unutar biljke. I 

jednostavno treba malo intuicije da vam pomogne, pa ćete sami sebi reći da 

sve što je povezano sa skrućivanjem u biljkama, s organskim procesima 

skrućivanja u biljkama, da se otkriva kroz kušanje svega što je u biljci. Ali 

ova biljka se brani od skrućivanja. To se očituje u sklonosti biljaka da budu 

mirisne. Stoga ne možete sumnjati da je kušanje proces koji je povezan s 

odnosom između eterskog i fizičkog. 

Sada uzmite mirisanje i kušanje zajedno. Živeći u mirisu i okusu flore, 

zapravo živite u odnosu koji etersko ima s obje strane, s astralnom i s 

fizičkom. U etersko, odnosno u otisak eterskog, doista ulazite kada pažnju 

usmjerite na mirisanje i kušanje. Tamo gdje kod ljudi postoje miris i okus, u 

osnovi postoji otkrivenje eterskog u fizičkom svijetu u njegovim odnosima s 

astralnim i fizičkim. U određenom smislu, mi sami smo na površini ljudskog 

bića kada na ovaj način istražujemo što se događa kod mirisanja i kušanja. 

Ali vidite, radi se o tome da konačno pređemo s onu stranu apstraktnog i 

mističnog, na oplodnju znanosti sa znanošću duha, i krenemo prema 

konkretnom shvaćanju duha. Kakva je zapravo korist od toga da ljudi stalno 

govore da pokušavaju shvatiti božansko u čovjeku, ako pod tim božanskim 

shvaćaju neko potpuno apstraktno božansko? Ovakav način gledanja na 

stvari postaje plodonosan samo kada možemo promatrati konkretne pojave, 

kada promatramo internalizaciju vanjskih procesa u ovom konkretnom 

smislu, mirisom i kušanjem zapravo promatramo ono što živi izvana, vezano 

za čovjeka, etersko, kako se ono internalizira, kako u ovom možda 

najgrubljem gornjem osjetilnom procesu vidimo internalizaciju vanjskih 

procesa. To je tako iznimno važno za naše vrijeme, ići dalje od pukog 

apstraktnog i mističnog. 

Ali sada će vam biti jasno da je u prirodi sve u stalnom prijelazu u nešto 

drugo, da je u prirodi sve tako da jedan proces ima tendenciju prijeći u 

drugi, metamorfozirati u drugi proces. Dakle uzmite ono što smo upravo 

rekli: mirisanje je više na površini (vidi crtež ispod), više unutar ljudskog 

bića - sve je to povezano s florom, s biljkama - kušanje, okus, a to mogu reći, 

teče u eterskom, u onoj mjeri u kojoj se etersko otvara prema astralnom ili 

skrućuje u fizičko, to jest ide prema van, nakon svega što se događa u flori u 

isparavanju, u aromatiziranju, ili u povlačenju iz aromatičnog u kušanju, 

internalizirajući sve, sve što je vanjsko vodi skrućivanju. U određenom 
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smislu, vanjsko i unutarnje stapaju se zajedno kada se usredotočimo na 

mirisanje i kušanje. 

 

Ali u prirodi jedan proces uvijek teče u drugi. Usmjerimo našu pozornost na 

taj aromatski aspekt flore, na sve ono čime flora, da tako kažemo, izmiče 

svom skrućivanju, gdje flora još uvijek želi nadvladati biljni element u sebi, 

gdje biljka još uvijek - oprostite na laičkom izrazu - stavlja svoju duhovnost 

izvan atmosfere, tako da atmosfera u mirisu još uvijek nosi nešto od biljne 

esencije. U određenom smislu, još uvijek postoje siluete biljaka u onome što 

vani miriše. Uzmite ovo. Što se zapravo tamo vani događa kada biljka 

odašilje svoje mirisne uzorke, sprječavajući da postane u potpunosti 

skrućeno biće biljke, ako iz cvijeta šalje nešto što želi postati cvijet, ali što 

izbjegava ovo cvjetanje i što je sačuvano u svojoj prolaznoj prirodi? Ovo nije 

ništa drugo nego zadržani proces sagorijevanja. Zamislite li daljnju 

metamorfozu ove aromatičnosti, reći ćete: ova aromatizacija zapravo je 

zadržani proces izgaranja. Ako pogledate sagorijevanje biljnog svijeta s jedne 

strane i aromatizaciju biljnog svijeta s druge strane, vidjet ćete dvije 

metamorfoze istog jedinstva. Želim reći: U procesu aromatiziranja 

jednostavno je drugačija razina izgaranja. 

Sada pogledajmo što nas u biljci potiče na okus, što leži dublje u biljci, što 

uzrokuje da biljka ne istjera svoju biljnu snagu iz sebe poput siluete u 

okoliš, već je drži u sebi, koristi za unutarnju izgradnju. Pratite li ovu 

formativnu aktivnost kroz kušanje, dolazite do istog procesa koji se nalazi 
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iza skrućivanja biljke, što je metamorfoza u drugoj fazi da postane sol, 

naravno da biljka postane sol, jer govorimo o flori (vidi sliku gore). 

Promislite, kod biljke imamo čudnu metamorfozu. Kod biljke imamo 

aromatizaciju prema gore, što je, da tako kažemo, obuzdani proces izgaranja, 

i može čak dovesti do početka procesa izgaranja; budući da su procesi cvijeta 

jednostavno procesi izgaranja koji su u to integrirani. Prema dolje imate 

zgrušavanje, stvaranje soli. A ono što kušate u biljci je zadržan proces soli. 

Ali ako se sol sama integrira i nalazite sol u samoj biljci, to jest ako sadrži 

sol, dakle, to je nešto što je otišlo dalje na putu postajanja biljkom, gdje je 

biljka u svoju esenciju utisnula vlastitu siluetu. 

Ovdje imate omjer u smislu lijekova; na neki način, rekao bih, svijetlo je 

bačeno na floru, jer počinjemo shvaćati što se tamo događa. To je, moram 

stalno naglašavati, konkretno sagledavanje onoga što je bitno. 

Sada, da bi nastavili dalje, samo treba zapamtiti sljedeće: gdje god je to 

moguće, rekao bih, iz razloga oportunizma, želim povezani ono s čime se 

treba pozabaviti, s onim što je danas uobičajena praksa, tako da također 

budete u položaju izgraditi most između onoga što može dati znanost duha i 

onoga što je vanjska znanost. Naravno, ono što ću objasniti u sljedećim 

rečenicama mogao bih okarakterizirati striktno na duhovno-znanstveni 

način, ali želim graditi na uobičajenim idejama današnje znanosti koje već 

postoje. Fiziolog danas govori o onome što mu je dostupno, duhovnom 

znanstveniku to ne mora biti dostupno jer one ne treba anatomiju u istom 

smislu. Ali zadržimo se na uobičajenim idejama. Ne trebamo se baviti 

anatomskim glupostima drugih, ali moramo uzeti u obzir da su korištene i 

dale svoje rezultate. Ta će šteta prestati tek kad prirodna znanost bude 

donekle oplođena znanošću duha. Pa provjerimo! Iz znanosti duha je sasvim 

jasno kakav blizak odnos postoji između procesa koji se odvija u oku, i 

procesa koji se odvija kod mirisanja a posebno kušanja, kod prodiranja živca 

kušanja u ostatak organske tvari, i u prodiranju očnog živca u oko. Kada se 

karakterizira unutrašnjost procesa gledanja, postoji tako blizak odnos da se 

teško može a da se ne potraže analogije s procesom kušanja. Naravno, 

budući da širenje živca kušanja u organskoj tvari, ne nastavlja se ni u što 

tako složeno kao širenje vidnog živca, vid je nešto sasvim drugo. Ali ono što 

počinje kao vizualni proces, da tako kažemo, iza divnog instrumenta fizičkog 

oka, vrlo je unutarnje povezano s procesom kušanja. Želim reći: kad 

gledamo, mi vršimo metamorfozirano kušanje, metamorfozirano činjenicom 

da se organski procesi kušanja dopunjuju složenom građom oka. 

Sada, naravno, moramo u svakom smislu razlikovati ono što naš organizam 

suprotstavlja vanjskom svijetu, od onoga što vanjski svijet suprotstavlja 

našem organizmu. Dakle, moramo promatrati što se događa iznutra kao 

posljedica ulaska krvi u oko, to jest djelovanja organizma na oko. To je još 

izraženije kod pojedinih životinja, koje osim naših organa u oku imaju i 
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lepezu i sabljasti nastavak, dakle krvne organe, pri čemu se 'Ja' više zabija u 

očnu jabučicu, dok se u našem slučaju 'Ja' povlači i očnu jabučicu ostavlja 

slobodnom iznutra. Ali cijela organizacija djeluje kroz krv kroz oko u cijelom 

osjetilnom procesu, a tamo je unutar vizualnog procesa, na neki način, 

proces kušanja metamorfozirao. Dakle, vid možemo nazvati 

metamorfoziranim okusom. Dakle, u određenoj mjeri, vid bi stavili iznad 

kušanja i mirisanja, kao metamorfozirano kušanje (vidi gornji dijagram). 

Dakle, onome što je cijeli proces kušanja, a također i proces gledanja, 

odgovara nešto vanjsko što je u interakciji s unutarnjim. Dakle, proces 

mora, do određene mjere, metamorfozirati prema gore. Metamorfoza procesa 

kušanja je proces gledanja. Ali onda mora postojati i metamorfoza procesa 

kušanja i prema dolje, u tijelo. Kako se u vizualnom procesu više pomičemo 

prema vanjskom svijetu - oko je samo zatvoreno u šupljini kosti i tamo 

izlazimo, oko je vrlo vanjski organ, vizualni proces je organiziran više prema 

vanjskom - sada razmislimo o metamorfozi procesa kušanja prema dolje u 

organizam, na suprotnu stranu. Tada dolazimo, da tako kažemo, do drugog 

pola gledanja, do onoga što u organizmu odgovara vizualnom procesu, do 

nečega što će u sljedećim razmatranjima na nas baciti ogromnu količinu 

svijetla. Jer što se događa ako slijedimo metamorfozu procesa kušanja 

prema dolje? Tu leži probava, a do stvarnog unutarnjeg razumijevanja 

probave možete doći samo ako, s jedne strane gledanje zamislite kao 

metamorfozirani nastavak kušanja, a s druge strane, probavu kao 

metamorfozirani nastavak kušanja, ali na takav način da ste sposobni 

razumjeti probavu u njezinoj potpunoj suprotnosti vanjskom gledanju, jer 

vas vanjsko gledanje vodi upravo do prepoznavanja onoga što u vanjskom 

svijetu odgovara ovoj probavi, čega je probava organski internalizacija. S 

druge strane, postat ćete svjesni kako se proces probave mora promatrati 

kao povezan s procesom kušanja. Jednostavno ne možete razumjeti intimne 

učinke u ljudskom organizmu utoliko što su lokalizirani na probavni proces, 

ako cijeli probavni proces ne zamislite na način da se dobra probava temelji 

na sposobnosti okusa cijelim probavnim traktom, da tako kažemo, da se loša 

probava temelji na nemogućnosti kušanja cijelim probavnim sustavom. 

Sada, proces koji smo razmatrali podijeljen je na okus i miris. U izvjesnom 

smislu, proces se dijeli na takav način da s jedne strane imamo posla s 

procesom kušanja, izraženim više kroz interakciju eterskog s fizičkim, a s 

druge strane u mirisanju imamo proces koji je više u odnosu između 

eterskog i astralnog. Ono što imamo u organizmu kao produžetak kušanja, 

podvrgnuli smo istom cijepanju, na način da s jedne strane imamo probavu 

sklonu izlučivanju kroz crijeva, prema fekalnim izlučevinama, a s druge 

strane izlučivanju kroz bubrege, kroz mokrenje. Tu imate točno 

komplementarne stvari u donjem i u gornjem dijelu čovjeka. Imate točno 

nešto što je poput dvije polarne suprotnosti, jednu u tome što se dijeli na 

kušanje i mirisanje, i u tome što se dijeli na običnu probavu i ono što se 
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odvaja od obične probave kao sve ono što se temelji na intimnijoj bubrežnoj 

aktivnosti, što se pripisuje intimnijoj bubrežnoj aktivnosti. 

U određenom smislu imamo priliku promatrati ono što se događa unutar 

organizma, ograničenog kožom, kao internalizaciju onoga što je vanjsko. Jer 

sa svime što nastavljamo prema gore, ulazimo više u vanjsko; čovjek se 

otvara vanjskim stvarima. Sada moramo dalje istraživati stvar kako bismo 

razumjeli ono što duhovno živi u nama, ali je vezano za organizam, ne u 

materijalističkom smislu, već u drugom smislu, koji vam je poznat iz 

predavanja, imamo metamorfoziranu viziju, opet smješteno u određenom 

smjeru prema unutra, u mišljenju, u predodžbama (vidi gornju sliku), pri 

čemu moramo razmišljati o onim organima koji su osnova predodžbi, to jest 

onih unutar glave kao metamorfoziranih organa vida u određenom smjeru. 

Molim vas da shvatite kako je većima vaših predodžbi koje žive u vašem 

mišljenju jednostavno nastavak vizualnih predodžbi, trebate samo usporediti 

duševni život osobe rođene slijepe i osobe rođene gluhe. U našem mišljenju 

imamo unutarnji nastavak gledanja. I tako dolazimo do toga da sami sebi 

kažemo da je bačeno svijetlo i na čudnu interakciju koja postoji između 

anatomije glave, mozga, i samog procesa mišljenja. Naprimjer, vrlo je čudno 

da ako stvarno kopate po našim misaonim procesima - usput, zgodno 

poglavlje za medicinsku disertaciju - i želite istražiti kako je organizacija 

mozga povezana sa sažetkom miljenja, neobično je da nailazite na strukture 

koje izgledaju kao remodeliranje mirisnog živca. Tako bi se moglo reći: 

promatrano iznutra, naše raštrkano, analitičko mišljenje je, vrlo slično 

gledanju. Ali sažimanje onoga što vidimo, povezivanje ideja, zapravo je, 

gledano organski, vrlo slično mirisanju. To je izraženo u anatomskoj 

strukturi mozga na izvanredan način. U svakom slučaju, dolazimo do 

predodžbi, mišljenja, s jedne strane. 

Gdje ćemo sada stići ako ponovno potražimo unutarnji proces? Nije li istina, 

u predodžbama iz gledanja imamo ono što je eksternalizirano u gledanju, što 

u mišljenju zauzvrat, takoreći, zrači natrag u unutarnji svijet. Pokušava se 

obrnuti vizualni proces, da tako kažemo, ponovno ga usmjeriti prema 

organizmu. Njegov suprotni polarni proces stoga će se sastojati od pokušaja 

da se ono što je proces ne usmjerava unutra, već vani. A to je: proces 

probave nastavlja se u proces izlučivanja (vidi crtež gore), koji tako postaje 

suprotnost predodžbama. Iz jednog drugog, intimnijeg kuta, vidjeli ste ono 

što sam prikazao više kroz komparativnu anatomiju prije nekoliko dana, gdje 

sam također ukazao kako jednostavno građa čovjeka, a posebno izgled 

crijevne flore, na određeni način ukazuje na to kakav intiman odnos postoji 

između takozvanih duhovnih sposobnosti čovjeka, i njegovog reguliranog 

procesa izlučivanja ili nereguliranog procesa izlučivanja. To sada imate s 

druge strane. Dakle, baš kao što imamo nastavak vizualnog procesa u 

procesu mišljenja iznutra, imamo i nastavak probavnog procesa u procesu 

izlučivanja izvana. Ako se sada vratimo na ono što smo maloprije uočili, da 
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je aromatizacija zaustavljeno izgaranje, a skrućivanje biljke zaustavljen 

proces soli, tada ćemo rasvijetliti ono što se događa unutra, ali moramo biti 

načisto s činjenicom da se događa preokret. Ovdje (gore) postoji obrat vizije 

prema unutra, ovdje (dolje) je obrat prema vani, stoga ćemo ovdje (gore) 

prepoznati srodnost procesa s procesom soli, a ovdje (ispod) srodnost 

procesa s izgaranjem, s vatrom (vidi sliku gore). Dakle, ako ono što je 

prikladno da dovede do mirisanja i zaustavljenog procesa izgaranja u 

biljkama, usmjerite u donji dio tijela, pomoći ćete donjem dijelu tijela. Ako 

ono što je u biljci pozvano da zaustavi proces soli, ili da ga u biljci 

internalizira, usmjerite na gornjeg čovjeka, pomoći ćete procesima gornjeg 

čovjeka. To ćemo morati zasebno razmotriti. 

Vidite kako se, do određene mjere, cjelina izvana može ponovno pojaviti u 

cjelini iznutra. I što više interno ulazimo u čovjeka, to više ono što je vanjsko 

moramo tražiti unutar čovjeka. U onome što se događa u probavnim 

organima, posebno bubrezima, moramo tražiti nešto što je vrlo povezano s 

procesom mirisanja i izgaranja, samo je drugi pol. I moramo tražiti nešto u 

onome što se događa u ljudskoj organizaciji, od pluća naviše preko grla i 

glave, što je interno povezano sa svime što se u biljci događa u procesu soli, 

sa svime što u ljudskoj prirodi općenito ima tendenciju procesu soli. Dakle 

želite reći - to jest ne samo da želite reći, možete reći: ako poznajete različite 

načine na koje biljke nakupljaju sol u sebi, onda samo trebate tražiti 

odgovarajuću stvar u ljudskoj organizaciji. Danas smo to tražili općenito, a 

na sljedećim predavanjima ćemo tražiti detaljnije. 

Ovdje možete vidjeti cjelokupnu biljnu medicinu koja je načelno 

okarakterizirana. Vidite na čemu se temelji. Želim reći: vidite cijeli vanjski 

proces koji se odvija u interakciji  između unutarnjeg i vanjskog; ali također 

vidite nešto posebno. Uzmimo, naprimjer, one mirise koji, želim reći, kao 

mirisi više teže okusu, tako da kada žvačete dotičnu biljku zapravo dobijete 

pravi miris i uočite sintezu između mirisa i okusa, kao kod matičnjaka ili 

urbalichea, nalazimo da tu već postoji element salifikacije, da već postoji 

interakcija između tendencija soli i mirisnih tendencija. To nam ukazuje da 

organi koji se moraju odnositi na ove biljke, poput matičnjaka i tako dalje, 

leže više izvana, prema prsima, dok oni organi koji se moraju odnositi na ono 

što je jako aromatično, poput recimo, lipe ili ruže, moraju se odnositi na ono 

što je više ukopano u donjem dijelu tijela ili leži više prema donjem dijelu 

tijela. 

Sada ćete naći da između svega što leži u gornjem čovjeku u području 

mirisanja ili kušanja, gledano organski, postoji još jedan proces koji je sada, 

u nešto dubljem smislu, važan životni proces za čovjeka; to je proces disanja 

koji je integriran u ovo (vidi crtež gore). Sada također možemo potražiti 

polarni proces povezan s ovim procesom disanja. To mora biti proces koji se 

u određenoj mjeri odvaja od probavnog procesa utoliko što probavni proces 
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vodi do procesa izlučivanja, a polarni aspekt vodi do organskog procesa 

predodžbi. Ipak to mora biti nešto što je organski povezano s probavnim 

procesom, baš kao što je disanje prirodno povezano s procesom mirisanja ili 

kušanja, gledano organski. Tako nalazimo obrnuto disanje u limfnim i 

krvnim procesima, u procesu stvaranja krvi, odnosno onom što se probavom 

gura prema unutra, što se nalazi u organima kao što su limfne žlijezde i tako 

dalje, u svim organima koji su uključeni u stvaranje krvi. Dakle ovdje vidite 

dva polarna procesa, jedan se odvaja od probave, drugi se odvaja od vanjskih 

osjetilnih procesa, onoga što leži iza osjetilnih procesa, disanja, i što leži prije 

probave, utoliko što ova probava zatim dovodi do izlučivanja, procesa 

stvaranja krvi i stvaranja limfe. Čudno je kako smo iz procesa ušli u 

cjelovitog čovjeka, dok danas čovjeka obično promatramo polazeći od organa. 

Ovdje pokušavamo prepoznati i razumjeti čovjeka polazeći od cjelokupnog 

odnosa između čovjeka i izvan ljudskog svijeta, i zapravo nalazimo veze koje 

nam daju izravnu sliku cjelokupne eterske aktivnosti kod ljudi, jer smo na 

današnjem predavanju zapravo proučavali djelovanje eterskog kod ljudi. I 

ponovno se susreću dva procesa, disanje i stvaranje krvi, a njihov susret se 

događa u ljudskom srcu. Vidite, cijeli vanjski svijet, u mjeri u kojoj uključuje 

i vanjštinu čovjeka, pojavljuje nam se kao dualnost koja se gradi u ljudskom 

srcu i u ljudskom srcu teži nekoj vrsti ravnoteže. 

 

I tako možemo doći do izvanredne slike, slike ljudskog srca sa svojom 

nutrinom, sa svojom sintezom onoga što na nas izvana djeluje u cijelom 

tijelu, sinteza, a u vanjskom svijetu analiza, raspršenost posvuda onoga što 

je, rekao bih, učvršćeno u srcu (slika gore). Dolazite do važne ideje koja bi se 

mogla izraziti otprilike ovako: gledate u svijet i vidite okolinu i pitate se: što 

je u ovom okruženju, kakvi utjecaji su iz ovog okruženja? Gdje da u sebi 

nađem išta srodno i istovrsno? - Kad pogledam u svoje srce! U određenom 

smislu, unutra je obrnuto nebo, polarna suprotnost. Dok ovdje imate 

periferiju, točku, rekao bih, produženu u beskonačno, i imate srce, koje je 

beskonačni krug koncentriran u točku. Cijeli svijet je unutra. Ako bi koristili 
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grubu sliku, možete jednostavno reći: zamislite da osoba stoji na planini i 

gleda u široko okruženje i vidi široko okruženje svijeta. A ako stavite vrlo 

sićušnog patuljka u ljudsko srce, i pokušate zamisliti što ovaj patuljak vidi 

unutra, on obrnuto vidi cjelovitu sliku svijeta, sažetu i sintetiziranu. Ovo je 

možda puka slikovita predodžba, neka vrsta imaginacije, ali je istovremeno 

ono što, ako se shvati na pravi način, može djelovati kao vrlo uredna, 

regulativna slika, kao regulativni princip koji nas može voditi da na pravi 

način sažmemo upravo ono što smo detaljno prepoznali. 

Sada sam stvorio većinu temelja za ono što će biti posebna razmatranja, što 

je također temelj za detaljne odgovore na razna pitanja koja su mi 

postavljena. 
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 IX. PREDAVANJE  

Dornach, 29. ožujka 1920. 

 

Ono o čemu smo jučer razgovarali bilo je, da tako kažem, svojevrsno 

približavanje ljudskog organizma izvan ljudskoj prirodi. I u interakciji koja se 

događa između dva osjetila, možete vidjeti kako ljudska organizacija dolazi u 

intimniju vezu s onim što se događa u izvan ljudskoj prirodi. Te studije, koje 

ispituju odnos između ljudi i izvan ljudske prirode, provodimo jer je za 

znanost duha to stvar približavanja postupaka iscjeljivanja i ljudskih 

organizacijskih procesa. Liječenje se zapravo uvijek svodi na razumijevanje 

koji čimbenici leže u onome što unosite u tijelo, bilo da je riječ o kemijskom, 

fiziološkom ili fizičkom, te što organizam radi u zdravom stanju, a čemu je 

neprikladno posvećen kada je bolestan. Morate moći zajedno misliti, o 

procesu koji se odvija izvana, i procesu koji se odvija u ljudskom organizmu. 

Pa, ova dva procesa se najviše približavaju kada je u pitanju percepcija 

mirisa i okusa. Više su udaljeni za sve što se tiče ostalih osjetila. Tako su, 

naprimjer, vid i probava prilično udaljeni, pri čemu sada probavu razumijem 

u užem smislu, kao ono što se, rekao bih, događa između žvakanja hrane u 

ustima i njezine obrade od strane crijevnih žlijezda. Tako da zapravo samo 

ovo područje želim računati kao dio probave, dok ostalo moram računati kao 

dio područja eliminacije, bilo u organizam kako bi se tvari apsorbirale, bilo 

pražnjenje prema van, ono što bih nazvao izlučivanjem. Ono što leži iza 

žlijezda, želio bih nazvati izlučivanjem. 

Sada, kada uzmemo u obzir vid, pred sobom imamo ona tijela koja, u 

određenoj mjeri, u sebi zatvaraju ono što u procesima mirisanja i kušanja 

više leži na površini. U procesu mirisanja je ono što proizlazi iz izvan ljudske 

prirode, kako bismo mi ljudi to mogli percipirati. U drugim slučajevima to je 

zatvoreno unutar supstanci izvan ljudske prirode i onda to promatramo. 

Kada promatramo ono što je vidljivo u oblicima i tako dalje, zapravo pred 

sobom imamo stvaralački princip izvan nas, koji se bitno otkriva tek u 

procesu mirisanja. Želim reći da treba pratiti suštinu koja se otkriva u 

mirisu, u svijetu biljaka, u svijetu stijena, i tada ćemo otkriti da se isti 

princip koji izlazi na vidjelo u mirisu, otkriva u kreativnim procesima izvana. 

Suprotan proces je onda probavni proces. U određenoj mjeri prisvaja ono što 

se otkriva u okusu. To pak sa svoje strane skriva u organizmu ono što se 

otkriva okusom. Izuzetno je značajno istaknuti kako smo do sada bili 

prisiljeni izvan ljudsku prirodu opisivati na takav način kao da leži više u 

nesvjesnom. Jer vidite, te veze koje smo uspjeli uspostaviti iz cijelog 

kozmosa, prisutne su u ljudima. Čovjek pripada Saturnu, Jupiteru i tako 

dalje. No ovi odnosi leže iznimno duboko u dubinama ljudske organizacije, i 
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želim reći, ako nije previše uvredljivo za današnji način razmišljanja: 

astronomsko postaje nešto najmanje svjesno u čovjeku, to su najdublji 

procesi u organizmu. 

Sada, imamo organe koji u određenoj mjeri otvaraju ovi ljudski organizam na 

određeni način. I ovi organi, koji na određeni način otvaraju ljudski 

organizam, dovode ga više u vezu s onim što se razvija u blizini naše Zemlje, 

dovode ga u vezu s - ali shvaćenim u najširem smislu - meteorološkim 

elementom. A ako se u procesu liječenja ne ograničava samo na promatranje 

ljekovitih tvari, već se prati procese liječenja, onda treba sagledati i odnose 

koji postoje između čovjeka i meteorološkog procesa u najširem smislu. 

Sada, u ljudskom organizmu možemo razlikovati ono što je više 

astronomsko, a što meteorološko. Međutim, treba koristiti suptilniju metodu 

promatranja. U početku će vam biti pomalo šokantno kako se to treba 

izvesti, ali s vremenom ćete vidjeti da je upravo to odvajanje najbolja osnova 

za ozdravljenje. U ljudskom organizmu, ako uzmemo u obzir one organe koji 

se otvaraju prema meteorološkom - baš kao što više unutarnja područja 

naginju prema astronomskom - među te organe možemo prije svega ubrojiti 

jetru, sve što postaje mjehurasto, to jest ono što je predstavljeno - i u 

patološkom smislu mjehur je nešto izuzetno važno - posebno u mjehuru. 

Koliko god na prvu čudno zvučalo, mjehur je patološki jedna od najvažnijih 

stvari. Zatim možemo uzeti u obzir pluća, koja se preko disanja otvaraju 

prema van. Zatim, u određenom pogledu, moramo promatrati organe u 

kojima se cijeli organizam otvara prema van, prema meteorologiji - ako ste 

dobro razumjeli nešto od onoga što sam rekao u prošloj raspravi, shvatit ćete 

to bez daljnjeg - tu moramo računati na srce. Ti su organi podložni vrlo 

specifičnim meteorološkim impulsima. Ono o čemu je ovdje riječ, može se 

proučavati samo ako se uđe u cjelokupni odnos čovjeka prema okolnom 

svijetu, a posebno u odnos čovjekove aktivnosti prema svijetu koji ga 

okružuje. 

Iznad svega, želio bih istaknuti, da sve što vidite kao oštećenje srca, treba 

pripisati poremećenoj ljudskoj aktivnosti. Trebalo bi istražiti koliko je srčana 

aktivnost različita kod osobe koja, recimo, radi na njivi kao zemljoradnik i ne 

udaljava se puno od te aktivnosti obrade njive, a koliko je različita srčana 

aktivnost kod ljudi koji se, naprimjer, moraju mnogo voziti automobilom ili 

mnogo putovati vlakom. Bilo bi iznimno zanimljivo provesti dublje 

istraživanje o tome. Jer vidjet ćete da sklonost srčanim bolestima u biti ovisi 

o tome sjedi li osoba mirno dok je pokreću vanjska sredstva, to jest sjedi li u 

željezničkom vagonu ili u automobilu i u pokretu je. To pasivno prepuštanje 

čovjeka kretanju, ono je što u određenoj mjeri deformira sve procese koji se 

nakupljaju u srcu. 

Sada, sve što se na ovaj način odvija u svijetu čovjeka ovisi o načinu na koji 

se on zagrijava. I tu vidite odnos između aktivnosti srca i impulsa topline u 
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svijetu s kojim je čovjek povezan. Iz ovoga vidite da ako čovjek svojom 

aktivnošću razvije dovoljno topline, taj određeni stupanj dovoljne topline u 

procesu života kroz vlastitu aktivnost, ujedno je i mjera zdravlja ljudskog 

srca. U slučaju bolesti srca, treba stoga uvijek paziti da se izvode vlastiti 

pokreti, koji se doista doživljavaju. Uvjeren sam da će ljudi kada prođe 

možda desetljeće i pol, o tim stvarima razmišljati trezvenije nego danas i da 

će reći: čudno je kako ljudi euritmijom steknu zdrav rad srca, jer u biti 

euritmija regulira spontano kretanje prožeto dušom, i čak ga propisno 

regulira. Stoga možda nije naodmet reći da se upravo s ove točke gledišta 

treba istaknuti one vježbe euritmije koje možemo preuzeti kad su u pitanju 

nepravilnosti u radu srca. 

Zatim dolazimo do onoga što je više izraženo kroz slabiju aktivnost mjehura 

u ljudskom organizmu. Ovo što govorim u vezi s tim može vam se učiniti 

malo amaterskim. Ali nije amaterski. Kao što također mogu reći, to je više 

znanstveno od onoga što se danas naziva znanstvenim. Mokraćni mjehur je 

u biti uređaj za povlačenje. Djeluje, rekao bih, kao udubljenje u ljudskom 

organizmu, usisava. To u osnovi ovisi o tome da je na tom mjestu ljudski 

organizam izdubljen. Djelovanje mjehura na ostatak organizma jednako je 

kao i djelovanje kuglice plina u vodi. Ako imate kuglicu plina, odnosno 

kuglicu razrijeđene tvari, okruženu sa svih strana vodom, to jest gušćom 

tvari, učinak koji dolazi od te kuglice razrijeđene tvari, sličan je djelovanju 

cijelog mjehura na ljudski organizam. To uzrokuje da, u vezi sa svime što 

utječe na mjehur, osoba pati ako nema mogućnosti za pravilno obavljanje 

unutarnjih pokreta; ako, rekao bih, ne pazi na samu hranu, ako je guta 

umjesto žvakanja i time remeti cjelokupan probavni proces, kada ne poštuje 

pravi omjer mirovanja i pokreta tijekom samog probavnog procesa, i tako 

dalje. Sve što iznutra remeti unutarnju pokretljivost, remeti i ono što bismo 

mogli nazvati funkcionalnim životom mjehura. Nije li istina, čovjek je takav 

da mu u najboljem slučaju možete propisati neku vrstu duševnog pokreta 

ako sumnjate na nepravilnosti kod srca, ali ne voli prihvatiti nešto što će ga 

natjerati na regulaciju njegova unutarnjeg pokreta, jer to zadire u njegove 

navike. Ali snaći ćete se s osobom koja nije svom tijelu sklona pružiti 

potreban odmor, koja brzo guta ili drugačije ometa probavu, pokušate li 

takvog čovjeka izliječiti meteorološki, odmah ćete se snaći, to znači poslati je 

na zrak bogatiji kisikom, u kojem mora više disati, u kojem mora nesvjesno 

voditi veću brigu o procesu disanja. Zatim ta regulacija procesa disanja 

prelazi na regulaciju ostatka organskog procesa, i vidjet ćete da ako osobu 

koja pati od nepravilnog rada mjehura, bilo umjetno ili bolje prirodno, 

premjestite na drugi zrak bogatiji kisikom, tada se jednostavno ovom 

promjenom načina života postiže određena ravnoteža. 

Posebno je važno istaknuti treći organ, koji je uz vanjsku meteorologiju 

vezan u najširem smislu, a to je jetra. Čak i ako se čini da je zatvorena u 

ljudskom organizmu, ipak je u velikoj mjeri povezana s vanjskim svijetom. 
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Tu povezanost s vanjskim svijetom možete uspostaviti činjenicom da ćete, u 

određenoj mjeri, uvijek smatrati da stanje vaše jetre ovisi o kvaliteti vode na 

nekom mjestu. Zapravo, uvijek treba proučavati kvalitetu vode nekog mjesta 

kako bi pravilno ispitali zdravlje jetre ljudi koji žive u tom mjestu. Poticaj za 

razvoj jetre je kušanje, ali ako se pretjera, to je degeneracija jetre; 

degeneracija jetre je sinonim za pretjerano uživanje u okusu. Unutarnje 

uživanje, rekao bih, nastavak onoga što bi trebalo biti ograničeno na nepce i 

jezik, ono što nastavlja ugodni ili simpatični, ili neugodni i nesimpatični, 

osjećaj hrane u unutrašnjosti, ono je što dovodi do degeneracije jetre. I zato 

je potrebno to vidjeti, i ljude koji imaju bilo kakvo oštećenje jetre, koje je 

često vrlo teško dijagnosticirati, naviknuti proučavati kušanje, sam okus kao 

takav da nešto pronađu. Bit će izuzetno teško temeljitije proučiti unutarnji 

odnos života jetre prema prirodi vode na bilo kojem mjestu, jer su 

međuovisnosti izuzetno suptilne, i treba uzeti u obzir da, naprimjer, na 

mjestima gdje u vodi ima dosta kamenca, da se razvijaju drugačiji problemi s 

jetrom nego na mjestima gdje je manje kamenca. Bilo bi dobro obratiti 

pažnju na to, i uvijek život jetre promicati tako da se kamenac uklanja iz 

vode ako je moguće. Naravno, tada ćete morati pronaći načine i sredstva da 

to postignete. 

Život pluća je intimno povezan sa svime što to mjesto nudi jednostavno 

svojom konfiguracijom tla, bilo da se radi o području na kojem je naprimjer 

dosta vapnenačkog tla, ili se radi o području gdje ima mnogo šljunčanog tla, 

to jest gdje postoje stare planine. Prema tome, u velikoj mjeri, život pluća je 

uvijek različit, jer pluća u biti ovise o čvrstim uvjetima tla na tom mjestu. 

Jedan od prvih zadataka liječnika koji se nalazi u bilo kojem području, bio bi 

zapravo temeljito proučavanje geologije tog područja. Proučavanje geologije 

područja zapravo je jedno te isto što i proučavanje pluća na dotičnom 

području. I mora vam biti jasno da je najgore kada se pluća ne mogu 

potpuno prilagoditi okolini. 

Sada jednostavno ne smijete pogrešno shvatiti što govorim u vezi s tim. 

Mislim, govoreći o zavisnosti pluća i okoline, a time i unutarnje strukture 

pluća, ne mislim na disanje. Naravno, disanje tada ovisi o dobrom ili lošem 

funkcioniranju pluća uzrokovanom unutarnjom strukturom. Ali pod ovom 

zavisnošću mislim na unutarnju strukturu pluća. Hoće li biti sklona 

inkrustaciji ili stvaranju sluzi ili slično, to u biti ovisi o tome kakvo je 

okruženje. Ali posebno su pluća jako ovisna o fizičkom radu i sigurno će biti 

oštećena, kada ljudi do iznemoglosti moraju fizički raditi. 

To su poveznice koje nas, u najširem smislu, vode do ovisnosti onih organa 

koji su otvoreni prema van, prema meteorološkom, od unutarnjih organa, 

kao što su pluća, jetra, mjehur i srce. Stoga, kad su prisutne bolesti ovih 

organa, uvijek se za postići izlječenje mora pokušati fizičkim putem. Kada ti 

organi obole, ono što se postiže fizički je, rekao bih, na neki način trajno. A 
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ako ste ustanovili da nekom tko je sklon nekoj vrsti slabosti pluća nije 

prikladno određeno područje, i vi ste ga natjerali da se nastani u drugom 

području koje mu više odgovara, tu je za njega zapravo učinjeno ono 

najbolje, kao što se za organe koji leže iznad pluća, često najbolje čini 

potpunom promjenom mjesta stanovanja i načina života. Za ono što leži 

ispod srca, može se razmjerno malo učiniti kroz promjenu mjesta stanovanja 

i stila života, ali se kroz takve promjene može učiniti iznimno mnogo za sve 

što leži u plućima i iznad pluća. Naravno, tada vam mora biti potpuno jasno 

da sve u organizmu djeluje međusobno i da, ako se o nečemu radi, morate 

imati pojam o tome postoji li neka tajna interakcija. Ako se, naprimjer, nađe 

degeneracija srčanih žila, treba se zapitati ne postoji li sklonost degeneraciji 

pluća, i ne treba li bolesti pristupiti s gledišta te sklonosti degeneraciji pluća. 

Barem smo ukazali na sve što predstavlja čovjekov odnos prema 

meteorološkom elementu. Iza meteorološkog se krije vanjski svijet, i kao da 

ga ono meteorološko pokriva krije se astronomsko, a unutar čovjeka je 

također astronomsko. Ono što se krije iza svega što možete utvrditi kao 

meteorološko, unutar i izvan čovjeka - jer meteorološko u unutrašnjosti 

čovjeka se iscrpljuje u plućima, jetri, mjehuru i srcu, dok se u vanjskom 

svijetu iscrpljuje u čvrstoj zemlji, u zračnom, u vodenom i u toplinskom - to 

su kreativni procesi u biljci i mineralu, koji su tako bliski izvanzemaljskom, 

astronomskom, a uvijek su, da tako kažemo, polarno suprotni onome što leži 

iza ovih meteoroloških procesa kod ljudi, što je više unutarnje nego četiri 

spomenuta organska sustava. Budući da odnos između onoga što je izvana u 

biljkama i kamenu, i onoga što se nalazi iza pluća, jetre i tako dalje, kod 

ljudi nije tako očigledan, proučavanje procesa iscjeljivanja koji dolaze iz ovog 

područja je naravno mnogo teže. Ali racionalan put se pronalazi upravo 

spoznajom da na određeni način čovjek ima unutarnju tendenciju, organsku 

tendenciju, provesti negdje suprotno od onoga što se događa izvana. 

Uzmimo konkretan primjer. Uzmimo primjer procesa silicijeve kiseline. Prvo, 

procesi silicijeve kiseline prilično su zamjetni svugdje gdje nastaju silikati, 

gdje nastaje kvarc i slične minerali. Ti procesi koji se tamo odvijaju imaju 

svoj pandan u ljudskom organizmu. No, ti procesi također stoje u pozadini 

nekih procesa kojima se danas, nažalost, premalo posvećuje pozornost, kako 

u obradivom tlu, tako i u svemu drugome, koji se događaju između obradive 

zemlje, između zemlje općenito, koja je silikatna, i onih organa koji iz biljaka 

poniru u zemlju, organa sličnih korijenu. I sve što dobivamo od biljke 

uzimanjem pepela, zauzvrat je usko povezano s ovim procesom silicija vani. 

Ali ovaj proces silicija izvana ima svoj pandan u ljudskoj nutrini. Ima svoj 

pandan u onim organima koji, ako se mogu tako izraziti, leže iznad 

aktivnosti srca u smjeru plućne aktivnosti, u formativnoj aktivnosti unutar 

organa, to jest onoj aktivnosti koja tvori pluća i leži usmjerena prema glavi. 

Tu unutra, u svemu što se događa, ako mogu tako reći, iznad aktivnosti 
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srca, leži polarna suprotnost cjelokupnom procesu silicija u vanjskom 

svijetu. Ovaj unutarnji organski proces se u biti sastoji u činjenici, da se ono 

što sam već naznačio na prethodnim predavanjima, provodi u visokom 

stupnju, da je - ako smijem tako reći - proces silicija vanjskog svijeta 

homeopatiziran. Možete li dakle ustanoviti da neka klinička slika ukazuje na 

to da su žarišta bolesti iznad aktivnosti srca - to će vam otprilike otkriti 

činjenica na je naprimjer plućna sekrecija vrlo jaka, a ništa manje nije 

očigledno kod meningitisa i pseudomeningitisa - onda naravno ono što je 

prisutno može dovesti do kojekakvih drugih poremećaja u organizmu. Jer ovi 

poremećaji na plućima utječu na poremećaje srčanih žila, jer je sve u 

organizmu međusobno ovisno. Poremećaji koji se mogu javiti, s jedne strane, 

u sklonosti upalnim stanjima u mozgu, ne moraju se takvi javiti, već se 

mogu javiti kao upalna stanja u probavnim organima ili onome što je 

povezano s probavnim organima. A onda je pitanje znati gdje je zapravo 

početna točka. Pa, o tome se može još razgovarati. Ali u svim tim slučajevima 

radit će se o tome da se u organizam unese nešto što u najvećoj mjeri 

razrjeđuje vanjske učinke silicija. Ako stvarno razmislite o ovoj vezi, ona je 

izuzetno karakteristična, izuzetno važna veza. Istovremeno, ona vam 

pokazuje da je potrebno transformirati ove procese silicija, koji su tako važni 

u prirodi, razbijanjem, dijeljenjem, mljevenjem, ako se nešto uoči izravno u 

gornjim dijelovima tijela. Ako se šteta uzrokovana interakcijom dogodi u 

nižim dijelovima tijela, kao naprimjer u samom srcu, onda se, pod 

određenim okolnostima, proces koji je već pokrenut od strane onih biljaka 

koje sadrže puno silicijeve kiseline, može iskoristiti za postizanje procesa 

ozdravljenja, dakle transformacijom ili izravnom uporabom takvih biljaka. 

Kod svih biljaka koje sadrže silicijeve tvari, treba pažljivo ispitati u kojoj 

mjeri djeluju na ljudski organizam i sve procese koji se odvijaju ispod srca, 

ali naravno koji imaju nepovoljan utjecaj i na drugi dio. 

Potpuna suprotnost od silifikacije, sadržana je u svemu onome što u izvan 

ljudskoj prirodi možemo nazvati procesom stvaranja ugljične kiseline. Proces 

nastajanja ugljične kiseline je, da tako kažemo, polarna suprotnost 

nastajanju silicijeve kiseline. Zato je u liječenju toliko potrebno pratiti proces 

stvaranja ugljične kiseline, za sve što je u organizmu suprotno od ovoga što 

sam upravo okarakterizirao, za sve što ima veze s probavom, ali i sve što 

svoje polazište, izvor, ima u probavnom sustavu. Tako da se s ovim oblicima 

bolesti može iznimno dobro nositi s bilo kojim spojem ugljične kiseline, 

pogotovo ako se koriste u obliku u kojem ih je sama priroda stvorila, ako ih 

dobivamo iz biljaka. 

No, ovdje je vrlo važno uočiti određenu vezu. Ako u prvom redu tvari pratite 

prema onome što predstavljaju u mirisu i okusu - a miris nas upućuje samo 

na ostatak vidljivog svijeta, okus na ono što leži skriveno u organizmu - tada 

ćete, ako obratite pozornost na probavu, sebi reći: ono što se događa na 

početku probavnog procesa, je da stvari teku jedna u drugu i miješaju se. U 
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tijeku organskog procesa, međutim, imamo posla s ponovnim odvajanjem 

onoga što je teklo zajedno, s ponovnim odvajanjem, ne toliko supstancijalnog 

koliko procesnog. I ovo razdvajanje, ovo ponovno razdvajanje onoga što se 

skupilo unosom hrane, zapravo je veliki zadatak organizma. Prije svega, 

organizam ima posla s općim odvajanjem onoga što se skupilo, naime, s 

jedne strane, u smjeru svega što se ima izlučiti kroz crijeva, i u smjeru svega 

što se izlučuje putem urina. 

Time se približavamo organskom sustavu, u kojem će medicinska intuicija 

imati posebno važnu ulogu u liječenju. Približavamo se sustavu bubrega, 

koji tako divno funkcionira u organizmu, sa svojim vrlo čudnim grananjima i 

procesima. Ali o tome kasnije. Sada se radi o tome da je, kao što je pokazano 

na prethodnim predavanjima, sve što je izlučivanje kroz crijeva opet 

povezano s procesima u glavi, da su to dvije stvari koje idu zajedno. Isto 

tako, sve što se događa u mokraći, povezano je sa svime što se događa oko 

srca, u sustavu srca. U biti, ono što je uključeno u izlučivanje kroz crijeva je 

ljudska replika procesa silicifikacije, a ono što je prisutno u formiranju urina 

replika je procesa ugljične kiseline. Upravo taj odnos omogućuje 

uspostavljanje veze između onoga, što se događa kod zdravih ljudi, i onoga 

što se mora dogoditi kod bolesnih. Time smo više pozornosti skrenuli na 

procesne veze. Ali ne smiju se promatrati jednostrano. Vidjet ćemo da tek 

kada se sve te stvari svladaju, može doći do ispravne ocjene onoga što nam 

je jučer na izvanredno jasan način demonstrirao dr. Scheidegger kao zakon 

sličnosti. 

Postoji nešto neobično važno u vezi s ovim zakonom sličnosti. No potrebno je 

da se ovaj zakon sličnosti izgradi na svim elementima koji se dobiju 

razmatranjem takvih veza koje sada uspostavljamo. Jer iza svega što sam 

upravo objasnio krije se veza između čovjeka i metala. Ako s jedne strane, 

govorimo o onom silikatnom kao o onom što oblikuje ljudsko biće, i ugljičnoj 

kiselini, koja razgrađuje ljudsko biće, onda proces života leži u ovoj stalnoj 

težnji ka stvaranju i razgradnji. Ako, s jedne strane, gledamo na ono što 

oblikuje ljude, silikatno, ne smijemo zaboraviti da one oblasti u ljudskoj 

organizaciji koje su slične ovom silikatnom, opet iz razloga koje sam 

djelomično predstavio proteklih dana, imaju srodnost sa svime što je 

metalno, što posjeduje karakter olova, kositra i željeza. Dakle, možemo reći: 

kada pogledamo područje iznad srca, vidjet ćemo nešto što u čovjeku s te 

strane djeluje karakterom silicija, a što s druge strane djeluje od stvari 

sličnih olovu, kositru, željezu. Element željeza će imati više veze s procesom 

formiranja pluća, element kositra će imati više veze s principom formiranja 

glave općenito, a element olova će imati više veze s formativnim principom 

koji je lokaliziran u kostima. Budući da struktura kostiju i rast kostiju u biti 

dolaze od gornjeg čovjeka, a ne od donjeg čovjeka. 
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Sada je stvar naučiti odvagnuti kako te stvari rade zajedno, naprimjer kako 

koristiti soli silicijeve kiseline, pri čemu uvijek morate provjeriti sličnost 

metala s ova tri predstavnika. A s druge strane, mora biti jasna činjenica da 

je niži čovjek povezan s bakrom, živom, srebrom, i da to treba uzeti u obzir u 

svim procesima ugljične kiseline, u kojoj se mjeri koriste metali povezani s 

tim metalima, ili su sami ti metali na neki način povezani s procesima 

stvaranja ugljične kiseline. 

Tu se spaja ono što je metalno u zemaljskom zbog izvanzemaljskog, i ono što 

inače ima kameniti karakter, ono što se razvija pod utjecajem formativnog 

principa ugljične kiseline i ono što se razvija pod utjecajem formativnog 

principa silicijeve kiseline. Ovdje se postupno približavamo mogućnosti 

konkretizacije onoga u vanjskom svijetu čime moramo opskrbiti ljudski 

organizam kako bismo ga u ovom ili onom slučaju mogli izliječiti. 

Uvijek će se morati voditi računa o tome da sve što samo malo djeluje na 

niža osjetila, što malo utječe na miris i okus, dakle, ono što svoju bit ne 

prenosi prema van i ne pokazuje je, može djelovati u vrlo jakim 

razrjeđenjima, dok su manje jaka razrjeđenja potrebna za ono što svoju 

unutarnju bit očituje u mirisu i okusu. Tvari s jakim mirisom i okusom često 

su vrlo dobri lijekovi, kada postane jasno u čemu se sastoji liječenje, same 

po sebi, onakve kakve jesu, ako njihov ljekoviti učinak nije poništen 

uobičajenom prehranom. 

Ali sada je potrebno, da bismo ušli dalje u te stvari, potrebno je barem 

obratiti pozornost na činjenicu da svako ljudsko osjetilo ima ovu 

diferencijaciju, i da se čak i kod ove diferencijacije, mora reći da je najbolji 

reagens, najbolje sredstvo za otkrivanje reakcija, u biti sam čovjek. Naravno, 

to će biti teško s tvarima koje nemaju miris ni okus. Ali želio bih skrenuti 

pozornost na činjenicu da postoji vrsta samoedukacije koja je od velike 

važnosti, posebno za liječnike, samoedukacija koja se sastoji u razvijanju 

onih finih osjetilnih  sposobnosti koje je moguće razviti, koje vas navode da 

osjetite nešto u nečemu poput, recimo, vanjskog prirodnog procesa 

formiranja kvarca. Samo razmislite o tome: znači nešto kao kvarc ima vrlo 

pravilne oblike, iako ovaj kamen, ovaj mineral, koji s jedne strane ima tako 

pravilne oblike, zauzvrat ima tendenciju da je sklon svim mogućim 

kristalnim oblicima, da postoji ogromna raznolikost u kristalizaciji silikata. 

Svatko tko može osjetiti takve stvari, tada će osjetiti i kako u mogućnosti 

različitih oblika prevladava raspršujući element. Naravno, raspršujući 

element mora biti prisutan ako postoji mogućnost proizvesti veliki broj 

formacija u vanjskoj prirodi kao što je slučaj sa silikatima. To znači da se 

silikati moraju koristiti u raspršenom stanju. Ali za to, morali smo u sebi 

stvoriti mogućnost osjećaja. Jer, kao što ćemo vidjeti, to onda dovodi do 

određene procjene lijekova. S druge strane, također je potrebno da ljudi sami 

u sebi naprave dobru podlogu za reagiranje i stjecanje osjeta tako da su, 
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primjerice, mirisi zapravo sedmerostruki, kao i osjeti boja. Ako steknemo 

sposobnost razlikovanja slatkog mirisa, oštrog mirisa i tako dalje, otkrit 

ćemo da je osjetilo mirisa zapravo diferencirano na sedam nijansi, kao i 

osjetilo okusa. A zanimljivo je da ako steknete ljestvicu, da tako kažem, 

spektar mirisa u vašem osjetilu mirisa, dobijete edukativni alat koji će vam 

pomoći da se snađete u svemu što se događa sa zapaljivim tvarima. Tada se 

prodire, da tako kažemo, u prirodu zapaljivih tvari; vidjet ćemo sutra kako. 

Ako steknete određenu osjetljivost na okus, naprimjer ako možete lako 

razlikovati slatki okus od slanog okusa, to jest soli, i pet drugih nijansi 

između, tu se stječe određeno unutarnje srodstvo s elementima koji tvore sol 

u prirodi. I ako steknete tu unutarnju srodnost, onda jednostavno, rekao 

bih, po dojmovima koje dobivate iz prirode imate osjećaj: što odgovara jednoj 

strani ljudskog organizma, što odgovara drugoj strani ljudskog organizma. 

Iako temelj moraju biti pažljiva, egzaktna znanstvena istraživanja učinaka 

različitih tvari, ipak je od velike važnosti da se zapravo nikada ne zanemari 

činjenica da su rezultati tih znanstvenih istraživanja također popraćeni 

nečijom subjektivnom moći percepcije, to jest stječe se određeni unutarnji 

osjećaj srodstva s prirodom. 

Želio bih nastaviti ovu raspravu sutra, a zatim prijeći na pojedinosti. 
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 X. PREDAVANJE  

Dornach, 30. ožujka 1920. 

 

U prirodi je stvari da ovdje pokušavamo pronaći metodu pomoću koje se 

studiranje medicine može oploditi, umjesto da se previše atomizira i gubi u 

detaljima, koji u osnovi mogu imati samo relativnu važnost. Ali upravo je 

metodičko proučavanje veze između ljudi i izvan ljudske prirode, ono što će 

vjerojatno biti prikladno za osposobljavanje svakog pojedinca da može 

promatrati samu prirodu. Započnimo stoga danas s nekoliko stvari koje u 

određenom smislu mogu biti putevi na kojima se može naći puno toga za 

određeno područje. 

Prirodno je da duhovno-znanstvena istraživanja svojim usmjerenjem, mogu 

otkriti mnogo toga što je u duhu onoga što je jučer rekao dr. Stein. No, s 

druge strane, ako posebno pogledate ta područja, ona su putokaz za mnoge 

stvari. Stoga bih danas želio istaknuti nekoliko primjera, ali oni mogu biti 

značajni. Možete vidjeti, naprimjer - zaustavimo se na trenutak u oblasti 

biljaka - kako anis, Anisum vulgare, općenito djeluje na ljudski organizam. 

Utvrdit ćemo da su njegovi najkarakterističniji učinci da potiče izlučivanje, 

odnosno da je diuretik, potiče izlučivanje mlijeka, a uz to izaziva i znojenje, 

te se pitamo s čime to ima veze. Konkretno kod ove biljke otkrit ćemo da je 

njezina učinkovitost povezana s fino usitnjenim komponentama željeza ili 

komponentama soli prisutnima u njoj, da se djelovanje anisa temelji na 

činjenici da se ono što se inače javlja preko željeza, izvlači iz krvi i neko 

vrijeme potiskuje u područje ispod krvi. Ali zapravo s određenim biljkama 

možemo dobro proučavati, jer njihovo djelovanje ima snažan učinak na 

srednje područje, odnosno između vanjskog i unutarnjeg, između površine 

tijela i srca, kako se njihovi učinci protežu na različita područja, i onda 

mogu biti lajtmotiv za ono što možemo racionalno tražiti kod pronalaženja 

lijekova. 

Uzmimo, naprimjer, biljku koja je u tom pogledu gotovo, rekao bih, učiteljica 

samo prirode, cikorija, Cichorium intybus. To je nešto čime možete, rekao 

bih, proučavati bilo što o ljudskom organizmu ako želite. Jer kod Cichorium 

intybus možemo otkriti da je, s jedne strane, protuotrov protiv slabosti 

probave, to jest protiv onoga što se izražava kroz organe koji su u 

neposrednoj vezi sa samim vanjskim svijetom čovjeka, s druge strane,  

Cichorium intybus djeluje i na samu krv, sprječavajući krv da provodi nužne 

procese, sprječavajući krv da dopusti nastanak remetilačkih procesa u samoj 

krvnoj tekućini. Naposljetku, ono što je vrlo značajno kod Cichorium intybus 

je da se njeno ljekovito djelovanje proteže na vrlo periferne procese i da pod 

određenim okolnostima djeluje i na organe glave, ali posebno na vratne i 

prsne organe, na plućne organe. Upravo zato što Cichorium intybus ima tako 
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snažne učinke na svakakve dijelove čovjeka, toliko je zanimljiva za 

proučavanje. Ti učinci se šire poput lepeze, da tako kažem. Pitamo se: na 

čemu se temelji protuučinak protiv probavnih smetnji? Nalazimo da se 

temelji na gorkoj ekstraktivnoj tvari prisutnoj u cikoriji, koja se izražava kroz 

jak okus. Ove gorke ekstraktivne tvari, koje još uvijek imaju snažan karakter 

tvari biljnog podrijetla, još uvijek imaju jaku vezu s onim što se nalazi u 

ljudima, a što čovjek još nije snažno obradio, što je, u određenoj mjeri, još 

uvijek slično svojoj pojavi u vanjskom svijetu. 

Mora nam biti jasna činjenica da u početku imamo malo prerade tvari iz 

vanjskog svijeta u područjima do želuca, da se one zatim dalje prerađuju, 

uglavnom prerađene se pojavljuju kroz crijeva u krv, i najjače prerađene se 

pojavljuju na periferiji, u koštanom sustavu, živčanom sustavu, mišićnom 

sustavu. A ekstraktivne tvari imaju vrlo snažan afinitet prema još 

neprerađenim vanjskim tvarima. 

Ali Cichorium intybus također sadrži alkalne soli, kalij. Upravo u tome sada 

moramo posebno tražiti, što utječe na krv, da kod Cichorium intybus ujedno 

vidimo kako se sile razlikuju. Sile koje leže u ekstraktivnim tvarima, zbog 

svog afiniteta uvlače se u probavne organe. Sile koje leže u alkalnim solima 

povezane su s organima koji imaju odnos s krvlju ili sa samom krvlju. Zatim 

je tu u visokim razinama i silicijeva kiselina. Silicij djeluje izvan krvi, u 

periferne organe kroz živčani sustav i mišićni sustav, u koštani sustav. 

Dakle, Cichorium intybus je nešto što nam zapravo pokazuje: ja sam tu i 

puštam da me se trostruko podijeli, tako da djelujem na sva tri dijela 

ljudskog organizma. To su pokusi koje nam sama priroda pokazuje, a oni su 

zapravo uvijek značajniji od pokusa koje mi sami radimo, jer priroda je puno 

bogatija u svojim namjerama, nego mi sami možemo biti, kada svojim 

pokusima postavljamo pitanja prirodi. 

Equisetum arvense [preslica] također je vrlo zanimljiva u tom pogledu. Tu 

imamo jake učinke protiv probavnih smetnji, ali i jake periferne učinke. 

Trebamo se samo zapitati: koji su razlozi za te jake periferne učinke kod 

Equisetum arvense? Opet dobivamo isti odgovor: sadržaj silicijevog dioksida. 

Tako da jednostavno kroz komparativnu studiju - a ono što ovdje dajem 

možete učiniti na mnogo različitih načina ako stvarno proučavate 

medicinsku botaniku - posvuda nalazimo da sve što je još slično biljci, što se 

izražava kao ekstraktivna tvar, da je još uvijek povezano s probavnim 

traktom, a ono što već teži mineralnom carstvu, silicijeva kiselina, u 

određenoj mjeri želi iz središta osobe ići na periferiju, i tamo ima i ljekoviti 

učinak. 

Ali rekao bih, zaista veličanstvena biljka, vrlo jednostavna u svojoj 

djelotvornosti, ali nevjerojatno poučna, je Fragaria vesca, šumska jagoda. 

Jedini razlog zašto se njen učinak vrlo malo promatra je taj, što je jedu oni 

koji svojom organizacijom donekle prikrivaju njen učinak. Ali u takvom 
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slučaju, gdje je učinak obično skriven, mogli bi se provesti pokusi s ljudima 

koji su još receptivni, osjetljivi, da tako kažemo, s ljudima koji inače ne jedu 

jagode. Tada bi postao jasan veličanstveni značaj ove šumske jagode. S jedne 

strane, ova šumska jagoda je posebno sposobna normalizirati stvaranje krvi. 

Čini sve ono što zapravo pospješuje stvaranje krvi, tako da se može koristiti 

kod ljudi koji inače ne bi postali imuni na jagode jedući jagode, čak i u 

slučaju proljeva, sile koje se nepravilno javljaju u abdomenu vraćaju se 

natrag na svoje pravo mjesto, više u sam sustav krvi. 

Sada s jedne strane imamo silu značajnu u stvaranju krvi, a s druge strane 

u šumskoj jagodi imamo silicijevu kiselinu, odnosno ono što je u organizmu 

iza, prema periferiji. Zamislite samo kakva je veličanstvena stvar ova šumska 

jagoda. Ima tendenciju razviti određenu silu na periferiji organizma kroz 

silicij. Zatim, kada se na periferiji organizma razvije sila, postoji određena 

opasnost da ako ode previše silicijeve kiseline na tu periferiju, sila izmiče 

kontroli, da tako kažem, i u isto vrijeme ne šaljete dovoljno hranjivih tvari na 

ovu periferiju, tako da krv nije dovoljno obogaćena da hrani ta stimulirana 

područja. Šumska jagoda je sada taj veličanstveni primjerak koji ujedno 

priprema samu krv koju treba poslati naprijed. To je dakle ono što je na 

prekrasan način izraženo, što čovjek mora učiniti kako bi priskočio u pomoć, 

da tako kažemo, procesu koji izazivaju spojevi silicijeve kiseline na periferiji 

ljudskog organizma. U jedinstvenim primjerima priroda nam daje prekrasne 

uvide - a to bi se također moglo značajno umnožiti - ako samo imamo 

intuiciju da prirodu tražimo na pravim mjestima. 

Zatim bih s ove točke gledišta želio skrenuti pozornost na nešto drugo. 

Proučite prilično opsežan učinak biljke poput Lavandula [lavanda]. Uvidjet 

ćete da s jedne strane ono što imate u lavandi ima jaku ljekovitu moć za sve 

ono što je, rekao bih, negativna slabost duše, nesvjestica, živčana slabost, 

paraliza, tako da lavanda prema periferiji ljudskog organizma djeluje na 

način da istiskuje astralno tijelo tako da ono gubi moć nad fizičkim tijelom. 

Sada kod takvih biljaka, i općenito kod takvih tvari, kod kojih se primjećuje 

učinak protiv negativnih živčanih stanja, ako ih tako možemo nazvati, uvijek 

se može postaviti pitanje i o drugim suprotnim negativnim živčanim 

stanjima, postoji li naprimjer slaba mjesečnica, i uvijek ćete naći da tvar 

djeluje u jednom i u drugom smjeru. Biljka koja posebno djeluje na ova dva 

aspekta je naprimjer matičnjak, koji snažno djeluje na vrtoglavicu i 

nesvjesticu, ali može snažno djelovati i na mjesečnicu. 

Spomenuo sam ove primjere da vam pokažem kako se mogu pratiti vanjski 

procesi biljaka, u njihovim sličnostima s procesima koji se odvijaju u samom 

čovjeku. Ali treba biti jasna činjenica da je biljka stvarno povezana samo s 

dijelom ljudskog bića. Sve one koji se fanatično žele fokusirati samo na 

biljnu medicinu, čega ima i u naše vrijeme, zamolio bih da razmisle o ovome. 

Čovjek je doista takav da u sebi sadrži sva carstva prirode, i osim ljudskog 
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carstva, koje on sam jest, u svojim formativnim procesima, u svojim 

stupnjevima razvoja, bio je povezan sa svim drugim carstvima prirode, i na 

određeni način je sva ostala carstva prirode odvojio od sebe, i u određenim 

slučajevima uzima natrag u sebe ono što je uzeo iz tih carstava prirode. Da, 

to je takvo uzimanje natrag u sebe. To je zapravo vrlo važno, da je to 

uzimanje natrag u sebe. 

Ono što smo izbacili relativno zadnje, u procesu ozdravljenja moramo u sebe 

vratiti najranije. Ako zanemarimo životinjsko carstvo - želio bih malo svijetla 

baciti na to, ali prvo ćemo ga ignorirati - onda smo, kasnije od biljnog 

carstva, mineralno carstvo udaljili od nas, i mora nam biti jasno da je 

čovjekova potraga za pukim odnosom s biljnim carstvom zapravo jednostran 

pristup. Ali carstvo biljaka i dalje ostaje poučno jer, u konačnici, kada biljka 

liječi, ne liječi samo zato što je biljka, već zato što pripada carstvu minerala. 

Zato to ostaje poučno. Međutim, mora biti jasna činjenica da biljka već 

ponovno prerađuje dio onoga što je prisutno u carstvu minerala, i da ono što 

je već ponovno preradila nije ljekoviti proizvod u istom stupnju kao ono što 

još nije prerađeno. Dakle, silicijeva kiselina, koju je biljka već savladala i 

uključila u biljni proces, nije tako jak lijek kao silicijeva kiselina koju 

susrećemo u mineralu, gdje se organizam mora puno više truditi da ga 

asimilira, da ga natjera na sjedinjenje, nego ako ima posla samo sa silicijem 

iz biljnog carstva. 

 

To je ono što se uvijek mora naglašavati, da čovjek mora razviti veću snagu, 

kada mu se veća snaga suprotstavi. Za njega su pozitivno jače sile one 

kojima se susreće kada mora asimilirati mineralne elemente nego kada mora 

asimilirati samo biljne elemente. Vidite, u tome je razlika - molim vas, 

naglašavam, kažem samo kao u zagradama, da ne želim raditi propagandu 

ni za koju dijetu, ne želim zagovarati ništa, samo reći stvari kakve jesu - na 

tome se temelji razlika između vegetarijanske i životinjske prehrane. Ako se 

hranimo samo biljnim tvarima, mi sami kao ljudi, moramo preuzeti proces 

koji od nas preuzima životinja, tako što s biljnom hranom ide korak dalje. U 

izvjesnom smislu, možemo reći: proces, koji je biljka već dovela do određene 

točke, nastavlja životinja, tako da formativni proces životinje prestaje ovdje  

(crveno, vidi gornju crtež), dok kod biljke prestaje ovdje (bijelo). Onaj koji 
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jede meso ne provodi ovaj proces, proces koji provodi životinja; dopušta 

životinji da ga obavi. Dakle, on unutar sebe ne razvija moći koje se moraju 

razviti ako uzima samo biljnu hranu koju on sam mora nositi ovom rutom. 

To znači da organizam mora iz sebe crpiti potpuno drugačije snage kada jede 

biljke nego kada jede meso. Ali te snage su tu, i potrebne su da se 

nadvladaju biljni i životinjski elementi. U određenom smislu, kroz zastoj se 

vraćaju u organizam i onda rade unutar njega. One tada djeluju na takav 

način da u suštini imaju vrlo zamoran i uznemirujući učinak na ljude. Tako 

da treba barem reći, da treba oštro naglasiti, da vegetarijanskom prehranom 

dolazi do značajnog olakšanja u smislu umora, da čovjek postaje sposobniji 

za rad jer je navikao iz sebe crpiti snage koje ne koristi, nego ih oslobađa kao 

razorne sile organizma kada jede meso. Ali kao što sam rekao, ne agitiram. 

Znam da su mi i liječnici i homeopati uvijek iznova odgovarali: da, ali u ljudi 

su izloženi sušici kad ih odvikneš od mesa, itd. Da, naravno, može biti 

svašta, ali ono što sam rekao kao čistu činjenicu, to je upravo ono što jest; o 

tome se nema što reći, što postoji. No, želio bih priznati, naravno, da danas 

postoje organizmi koji ne podnose isključivo biljnu prehranu i koji svakako 

moraju imati mesnu prehranu. To je stvar pojedinačnog slučaja. 

Pa, baš kad počnete naglašavati tu potrebu za stvaranjem odnosa s carstvom 

minerala, i njegovim snagama u procesu iscjeljenja, upravo ste tada 

usmjereni na nešto drugo kod ovog procesa iscjeljenja. To je pitanje koje je 

razmatrano, ali za koje vjerujem, da se može pronaći rješenje samo na ovaj 

način, da se može pronaći i određeno razumijevanje, ako se to promatra iz 

duhovno-znanstvene perspektive. 

Čini mi se da je pitanje pripremljene, kuhane hrane i sirove hrane, također 

izuzetno važno u procesu liječenja. Opet, ne treba zagovarati ni jedno ni 

drugo - na ovom polju bih zamolio, da me ne smatrate agitatorom - već se 

ono što se ovdje događa mora objektivno ispitati. Kada čovjek jede svoju 

uobičajenu kuhanu hranu i asimilira njezine snage, on izvana obavlja nešto 

što na određeni način organizam koji jede sirovu hranu mora sam obaviti. 

Ljudi puštaju da ih kuhanje i tako dalje, rastereti onoga što bi sami morali 

učiniti jedući sirovu hranu. Sada je stvar u tome da smo mi kao ljudi 

građeni na takav način da smo na svojoj periferiji povezani s cijelom 

prirodom, da tako kažemo, ali u našem središtu, koje prije svega uključuje 

probavu, odvajamo se i individualiziramo se od prirode vani. Ako bismo 

željeli vizualizirati ovaj odnos između čovjeka i prirode, mogli bismo reći: 

čovjek je svojom periferijom integriran u cijeli kozmos (donji crtež, zeleno), a 

individualizira se (crveno) u svojoj probavi do stvaranja krvi, tako da bi to bio 

trakt u ljudskom biću gdje čovjek prolazi kroz više procesa koji u potpunosti 

ne odgovaraju vanjskim procesima, gdje on potvrđuje svoju vlastitu 

individualnost u odnosu na vanjske procese, barem više nego gdje je 

potpuno uključen u vanjske procese. Možda ću biti jasniji ako kažem 

sljedeće. 
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Ovih sam dana govorio o tome da je čovjek uklopljen u cijeli kozmos, i da u 

njemu djeluju kreativne moći olova, kositra i željeza, posebno u području 

koje sam ovdje opisao kao zeleno. U području koje sam označio crvenom 

bojom djeluju kreativne moći bakra, žive i srebra (vidi crtež gore). Ravnotežu 

uspostavlja zlato, sile koje su posebno lokalizirane u srcu. Ali kada se o 

čovjeku govori na ovaj način, govorimo o njemu kao što bismo govorili o 

prstu, kada bismo ga smatrali dijelom cijelog kozmosa. Tako govoriti o 

čovjeku zapravo znači vidjeti ga kao člana cijelog svijeta, integriranog u cijeli 

svijet. I ovdje u ovom traktu (vidi crtež gore) leži kontradikcija da se, s jedne 

strane, čovjek izdvaja u probavi i svemu što je s njom povezano, a također i 

u suprotnom procesu mišljenja, gledanja, ono je što se pak individualizira iz 

općeg svjetskog procesa. Stoga je slučaj i da ljudi u određenoj mjeri hirovito 

traže nešto za sve što je povezano s probavnim procesom. I ta hirovitost se 

otkriva u instinktu kuhanja onoga što je izvučeno iz prirode. Jer kad bi se to 

tako izravno primilo, čovjek bi, barem u prosjeku, bio preslab da to obradi. 

Ako se mogu paradoksalno izraziti, jedenje bi moralo biti kontinuirani proces 

liječenja ako hranu ne bi kuhali. Zbog snažnijeg polarnog odnosa s 

okolinom, jedenje bi moralo biti kontinuirani proces liječenja da hranu ne 

kuhamo. Stoga je jedenje sirove hrane puno više proces liječenja nego 

jedenje kuhane hrane, što je mnogo više puki prehrambeni proces. Mislim da 

je ovo izuzetno važna činjenica, da je jedenje sirove hrane proces liječenja u 

mnogo jačem smislu nego jedenje kuhane hrane. Prehrana sirovom hranom 

puno je bliža liječenju od kuhanom hranom. Napominjem još da sve što je 

kuhano, takoreći poništava svoje djelovanje i ostaje u području koje je 

shematski označeno crvenom bojom (vidi crtež gore), a ono što se u 

organizam unosi sirovo - to jest voće i slično - seže izvan ovog trakta u 

periferiju, radije se izražava u periferiji, naprimjer uzrokujući da krv šalje 

svoju hranjivu snagu u periferiju. 
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U to se možete uvjeriti ako pokušate - a takvih pokušaja treba biti - staviti 

bolesnika neko vrijeme na sirovu hranu u slučajevima kada se pokušava 

liječiti silicijem. Tada ćete vidjeti kako ćete bitno pojačati učinak silicija, jer 

ćete tada podupirati ono što silicij želi na periferiji, a to je djelovati 

formativno, liječiti deformitete - naravno, ne mislim na grube masivne 

deformitete, već na stvari koje se ne manifestiraju odmah anatomski, nego 

samo fiziološki - zatim ga podupirete opskrbljujući ga odgovarajućim 

hranjivim tvarima tijekom procesa zacijeljenja. To je ono što bih želio 

metodološki istaknuti jer je izuzetno važno i jer se, kako vjerujem, te stvari 

premalo proučavaju. One se već proučavaju, ali uglavnom samo empirijski, 

ne traži se obrazloženje, pa je tako malo mogućnosti za, sa zadovoljstvom 

promatrati što se na ovom polju pokušava utvrditi. 

Naravno, u ovim stvarima, individualnost je tako važna. Zato sam na 

prijašnjim predavanjima rekao: teško da se na ovom području može reći 

nešto što u nekom pogledu nije istinito; ali te stvari treba znati kao 

smjernice, čak i ako si u pojedinim slučajevima, naprimjer, morate reći: da, 

kod ovog pacijenta ne smijem se oslanjati na sirovu hranu, jer bih po cijeloj 

njegovoj konstituciji izazvao ovo ili ono - ovdje smijem, ovdje ne smijem. Ali 

ono što je ovdje opisano ostaje točno. Samo kroz takve stvari može se 

stvarno sagledati cjelinu ljudskog ustrojstva. Jer vidite, moramo jasno 

razlikovati periferiju, gdje je čovjek stvarno više ugrađen u kozmos i do koje 

možemo doći samo ako mineralni element, koji je tako udaljen od ljudi, 

ubacimo u ljudski organizam, moramo razlikovati periferno od onoga što 

sam ovdje označio crvenom bojom. To se može liječiti preko biljaka, ali i ako 

u organizam unesemo ono što djeluje kroz svoj slani karakter, to jest sve što 

su soli ugljične kiseline, dok se sve alkalno odnosi na ravnotežu to dvoje (vidi 

crtež gore, žuta), tako imamo, soli ugljične kiseline, lužine, soli silicija ili sam 

silicij. 

Dakle, to su stvari koje ukazuju na odnos između čovjeka i okolne prirode. 

Vidite, čovjeka vidimo podijeljenog na dva dijela, da tako kažemo, i nešto u 

sredini unutar njega što uzrokuje da se visak njiše naprijed natrag, između 

ta dva dijela. I moramo sebi reći: takav pogled na periferno ljudsko biće i ono 

središnje, zapravo nas vodi duboko u bit cijele prirode. Periferno ljudsko biće 

povezano je sa svim izvanzemaljskim - to pokazuje učinkovitost minerala u 

njemu, koji je i sam kao mineral zapravo ovisan o planetima i zvjezdanim 

konstelacijama - a središnji čovjek je, kao pojedinac, vezan za sve zemaljsko. 

Zbog tog odnosa prema svemu zemaljskom koji se izražava u njegovom 

probavnom sustavu, on je upravo takvo ljudsko biće koje može misliti, koje 

se uopće može razvijati kao čovjek. 

Sada možemo vidjeti dualnost u ljudima, kao dualnost između 

izvanzemaljskog u njima, kozmičkog, i onog stvarno zemaljskog. Prije svega 

izvanzemaljsko, ali i zemaljsko, bit će jasno prisutno u ljudskom organizmu, 
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a već sam jučer istaknuo da se ono periferno, izvanzemaljsko, u određenoj 

mjeri ogleda u čovjeku kroz to što on ima svoju duhovnu organizaciju, ali i 

probavnu organizaciju, polarnu suprotnost, što sam više puta isticao. Dakle 

sve što je vezano uz lučenje nakon probave i uz to lučenje u mozgu, što je 

osnova duhovne djelatnosti, sve nas to zapravo upućuje na periferiju, na 

nebeskog čovjeka. Koliko god to čudno i paradoksalno zvučalo, istina je. Ali 

sve što je u čovjeku, bilo da se radi o tekućim ili više zračnim procesima, i 

povezano je sa stvaranjem mokraće i znoja, upućuje nas na zemaljskog 

čovjeka kao čovjeka koji se individualizira. U ova dva različita pola ljudske 

prirode, moramo vidjeti nešto vrlo značajno. 

Pa, nažalost, u novije vrijeme nitko nikada nije imao povoda - barem koliko 

ja znam - ukazati na ovu dvojnost u ljudskoj prirodi, na koju upravo 

ukazujem na način da može biti od koristi za terapiju. Jer vidite, sve ove 

stvari koje gledamo trebale bi spojiti terapeutsko i patološko. Ova patologija i 

terapija ne bi trebale biti dva odvojena područja. To me također navodi da 

sve što ovdje navodim, usmjerim prema terapiji, da tako kažem, tako da ono 

što netko shvati patološki omogućuje da se zatim misli terapeutski. Zato 

govorim ovako kako govorim, i vrlo je lako iznijeti prigovore ako se ne obazire 

na tu orijentaciju prema terapiji. 

Pa vidite, za svakoga tko želi upoznati vanjsko podrijetlo, recimo, sifilisa, da, 

svakako se radi o promatranju u kojoj mjeri mora postojati infekcija, barem 

približno infekcija, da bi se sifilis pojavio. Ako se to jednostavno izjavi, onda 

će se u daljnjem tijeku nakon takve izjave doći do određene mjere 

emancipacije patologije. Jer - oprostite ako upotrijebim pomalo grubu 

usporedbu - ova infekcija kod sifilisa nije važnija od činjenice da svaki put 

kada želite dobiti kvrgu u glavu, da morate biti pogođeni kamenom ili nečim 

čime će se zadati udarac. Naravno da je potpuno točno: neće biti udarca ako 

vas neko ne udari ili vam cigla padne na glavu, ali ako sve to posebno 

pažljivo okarakteriziramo, nećemo doći ni do čega što je plodonosno za 

proces ozdravljenja. Uostalom, zar ne, to može biti od društvenog značaja, 

kada se dogodi da ti kamenje leti na glavu ili tako nešto, ali to nema ni 

najmanjeg značaja kod ispitivanja organizma kako bismo došli do terapije. 

Organizam treba ispitivati na način da u njemu tražite stvari koje onda 

igraju ulogu u terapiji. Pa, stvari o kojima sam govorio igraju važnu ulogu u 

liječenju sifilisa. Time se objašnjava proces ozdravljenja. A stvari koje se 

ovdje govore manje su patološke, a više s ciljem da bi se izgradio most 

između to dvoje. 

Ovo govorim jer bih želio okarakterizirati činjenicu da se ove rasprave ovdje 

vode u određenom duhu - a to će svakim danom biti sve očitije. A budući da 

danas postoji tendencija da se patologija sve više emancipira, a ne 

usmjerava prema terapiji, i promišljanje se također odvodi od plodonosnih 

stvari koje su, ako se prema njima na pravi način stremi, nevjerojatno 
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značajne u traženju procesa iscjeljenja. Stoga se postavlja pitanje: kakvo 

značenje u ljudskom organizmu ima ta dualnost između kozmičkog čovjeka 

periferije, da tako kažemo, i zemaljskog središnjeg čovjeka? Oba člana su 

sustavi sila koje se izražavaju na različite načine. Sve periferno izražava se 

kao nešto formativno. I posljednja manifestacija periferije je, rekao bih, nešto 

što dolazi do izražaja na samoj periferiji osobe i što joj daje ljudski oblik.  

Zapravo se može reći: razmotrite ponašanje kose prema silicij dioksidu i 

pogledajte kako, na periferiji čovjeka, kreativni element u čovjeku stupa u 

interakciju s kreativnim elementom u siliciju. Možete proučavati do koje 

mjere ljudi dopuštaju da na njih utječe, ili se odupiru ovoj intervenciji, 

promatrajući moć koju silicij ima ili nema na formiranje glave. Naravno, 

ljude uvijek morate gledati zajedno s ostatkom njihovog stasa. Ali ako danas 

prođete ulicom i pogledate sve ćelave glave, možete vidjeti u kojoj su mjeri 

ljudi skloni prihvatiti formativni proces silicij dioksida, ili mu se oduprijeti. 

To daje neposredan uvid, koji se može steći i bez prave vidovitosti, ali koji se 

može steći samo ako se oslonimo na aktivnost same prirode. Ono što se 

pojavljuje prvenstveno su formativne snage, i to ne formativne snage stanice 

već ukupne formativne snage, koje svoj krajnji izraz imaju u obliku čovjeka, 

pri čemu naravno uključujem cjelokupnu konfiguraciju kože kao dio oblika, 

bilo više ili manje prekrivenu dlakom i slično. S druge strane, ono što je više 

centralizirano, što je više povezano s ugljikom i ugljičnom kiselinom, u tome 

leži element otapanja, unutar kojeg je na djelu anihilacija i otapanje. Živimo 

na činjenici da neprestano želimo uništiti i rastočiti formu u nama, i da se iz 

kozmosa forma želi ponovno stvoriti. Kao ljudi, živimo na činjenici da se 

stalno želimo deformirati u odnosu na svoj oblik, i da te deformacije uvijek 

nadoknađuje kozmos. To je dualnost koja leži u ljudima, ovo oblikovanje i 

deformiranje. Ona je na djelu u ljudskoj organizaciji. A sada zamislite da s 

jedne strane imate periferne, kozmičke kreativne sile (vidi crtež ispod, 

strelice odozgo) koje utječu na ljude. U srcu se susreću sa zemaljskim 

silama. Objasnio sam kako se kroz srce stvara ravnoteža. Ali sada 

pretpostavimo da se te periferne sile koje djeluju kod ljudi, a koje zapravo 

imaju krajnju tendenciju ići prema srcu, da one unaprijed popuštaju, 

akumuliraju se prije nego što stanu u srcu (crtež ispod, strelice s desna), u 

organizaciji samog srca. Pretpostavimo da one popuste, akumuliraju se prije 

nego dođu do zastoja u srcu, kao predzastoj, da tako kažemo, kako bismo 

onda kod ljudi imali nešto što u maloj mjeri pokazuje kako se kod ljudi 

odvija kozmički, izvanzemaljski formativni proces. Pretpostavimo da bi ove 

sile, koje se suprotstavljaju, koje također, kroz probavu i transformaciju 

probavnog procesa djeluju prema srcu, iscurile prije nego dođu do srca, tako 

da bi zemaljski element iscurio ovdje (slika ispod, desno). Onda bismo ovdje 

imali pražnjenje i koncentraciju svega onoga što duhovno i tjelesno oblikuje 

čovjeka, što je povezano sa svim izlučevinama u glavi, u crijevima, ali što se 

izravno ne suprotstavlja radu srca, nego stvara neku vrstu sekundarne 
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aktivnosti srca. I ovdje imate neku vrstu sekundarne probave u kojoj se ono 

što proizlazi iz zemaljskog i zemljinih resursa unaprijed oslobađa kao nešto 

što deformira u čovjeku, kao nešto što rastava formu u čovjeku. Ovu 

dualnost kod ljudi smo definirali organski, a u jednom slučaju dali smo 

ženske spolne organe, ženski spolni organ, i ovdje muški spolni organ (vidi 

sliku ispod). 

 

Postoji mogućnost proučavanja ženskog roda ako ga promatramo u ovisnosti 

o kozmičko-periferijskim, formativnom silama. I postoji način da 

promatramo muški rod u njegovim pojedinačnim oblicima, ako ga 

promatramo u njegovoj ovisnosti o zemaljskim silama rastvaranja. 

Ovdje leži način da se stvarno znanstveno prodre u ljudsku organizaciju sve 

do ovih točaka. Ovo je i način da se otkrije kako, recimo, biljke koje u sebi 

nose formativne moći mogu djelovati obnavljajući čak i kada su formativne 

moći u maternici paralizirane. Ako na ovaj način proučavate formativne sile 

u ljudskom organizmu, tada ćete zapravo pronaći formativne sile u biljnom i 

mineralnom carstvu. Razmotrit ću ovo detaljno, ali naravno, prvo moram 

istaknuti širu sliku. Vidite, kada se vide takve stvari, tada ćemo doista imati 

embriologiju. Danas je nemamo, jer se uopće ne vodi računa o tome koliko 

kozmičko utječe na početku embrionalnog razvoja, kako kozmičko jednako 

oplođuje ženski organizam kao i muško sjeme, to se uopće ne uzima u obzir. 

Prve faze čovjekova embrijskog razvoja svakako treba promatrati iz 

konteksta čovjeka i kozmosa. Ono što je ucijepljeno muškim sjemenom, 

manifestira se tek s vremenom, budući da će formativne snage koje kozmos 

želi unijeti u ženski organizam, biti deformirane na takav način da se kroz 

mušku spermu, ono što se želi razviti u cjelokupni oblik, specijalizira u 

pojedinačne organe. Udio ženske organizacije leži u ukupnoj organizaciji 

čovjeka, udio muške organizacije, udio snaga muškog sjemena leži u 

specijalizaciji, diferencijaciji prema pojedinim organima, u individualizaciji 

pojedinih organa, u deformaciji jedinstvenog oblika. Čovjek bi htio reći: kroz 

ženske snage čovjekova organizacija teži ka formiranju sfere, kroz muško 
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sjeme ljudska organizacija teži ka specijalizaciji ove sfere u srce, bubrege, 

želudac i tako dalje. S ovim polaritetima Zemlje i kozmosa, suočeni smo 

izravno u ženskom i muškom. To je opet jedna stvar gdje se počinje osjećati 

veliko poštovanje prema drevnoj mudrosti, gdje se s potpuno drugačijim 

osjećajima počinje slušati kada se kaže: Uran oplođuje Geiu, ili Kronos 

oplođuje Rheu i tako dalje. To doista nije samo mističan, nejasan osjećaj, 

ako se ima veliko poštovanje prema ovim starim, smislenim intuicijama. 

Isprva je iznenađujuće da kada ljudi počnu proučavati takve stvari, da dođu 

do izreke koju sam često čuo, da mitologije sadrže više fiziologije od moderne 

prirodne znanosti. To vas na prvu šokira. Mogu to razumjeti, ali u tome ima 

ogromna količina istine. 

Što više napredujete, slučaj je da na takvu izjavu dolazite sve više i više, i 

vidite koliko je malo ova sadašnja metoda, koja više ne vidi takve veze, 

sposobna stvarno voditi u čovjekovu organizaciju. 

Također bih želio iskoristiti ovu priliku da kažem, da za ovo što ovdje 

govorim, ništa nije dobiveno proučavanjem starih stvari. Ono što ovdje 

govorim, zapravo je u potpunosti izvučeno iz samih činjenica. Samo ponekad 

istaknem slaganje s drevnom mudrošću. Ali ono što ovdje predstavljam, nije 

uzeto iz iskonske mudrosti. Stoga, ako netko prati ove procese koje ovdje 

opisujem, pojavit će se pogledi koji onda mogu dovesti do mnogih stvari u 

izvornoj mudrosti. Ja osobno, naprimjer, nikada ne bi vidio da je moj posao 

u tome, recimo, da do bilo čega dođem proučavajući Paracelsusa, ali 

ponekad imam jaku želju potražiti kod Paracelsusa da vidim kako izgleda 

nešto što sam pronašao. Stoga vas molim da razumijete da je ono što 

pokušavam dati, u tom duhu. Ali mora se reći kao činjenica, da ako 

pogledamo dublje u čovjekovu organizaciju, onda sa stajališta znanosti 

duha, dolazimo do velikog poštovanja prema iskonskoj mudrosti. Ali to je 

pitanje koje naravno treba rješavati na drugom polju znanja nego ovdje. 

O ovome želimo razgovarati sutra, nakon što probavite ono što sam danas 

rekao o nastanku ženskog i muškog iz dualnosti, što ukazuje na dublje veze, 

kao što ćemo vidjeti sutra. 
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 XI. PREDAVANJE  

Dornach, 31. ožujka 1920. 

 

Baš kao što smo jučer završili s nečim sasvim drugačijim od onoga od čega 

smo krenuli, danas ćemo opet krenuti od vrlo specifične, konkretne 

supstance, i onda pokušati cijelu stvar proširiti dalje. Vidite da je nužno - 

djelomično je nužnost u samoj stvari, djelomično u kratkom vremenu koje 

nam je dodijeljeno - da svome zadatku pristupamo, takoreći u krug. Ne 

možemo krenuti onim znanstvenim putem gdje počinjete, da tako kažemo, s 

aksiomima i onda idete na sve složenije. 

Danas bi mi trebao biti zadatak pokazati krug razmatranja koji nas vodi 

malo dalje na našem putu, polazeći od Carbo vegetabilis (biljnog ugljika). 

Baš kao što smo jučer proučavali Cichorium intybus, šumsku jagodu i 

slično, danas želimo proučavati što je povezano s ovom čudnom tvari koja je 

zapravo dostupna posvuda, ali je zapravo jedna od najčudnijih stvari na 

svijetu. Ovdje se, rekao bih, najbolje vidi kako ste, ako želite uči u stvarno 

promatranje prirode, prisiljeni svoju pozornost odmah usmjeriti na nešto 

dalje od onoga na što je današnja znanost teži usmjeriti. 

Bilo je vrlo zanimljivo kako je jučer na večernjem predavanju dr. Kolisko 

istaknuo kako bi kemija budućnosti zapravo morala biti nešto sasvim drugo, 

te kako se uvijek iznova spominje riječ 'fiziologija', što pokazuje da treba 

graditi most između kemijskog i fiziološkog. Uvijek sam morao razmišljati o 

svim mogućim stvarima koje se, naravno, danas ne mogu do kraja izraziti 

kada su u pitanju javna predavanja, jer nedostaju preduvjeti za 

razumijevanje. Ugljik nalazimo u izvan ljudskoj prirodi, rekao bih, očito 

izvan ljudskoj prirodi. Ali što je zapravo izvan ljudsko u prirodi? Zapravo 

ništa, jer sve što je izvan ljudsko u onome što možemo promatrati, u tijeku 

ljudskog razvoja je izbačeno iz čovjeka, uklonjeno iz čovjeka. Čovjek je morao 

ući u stupnjeve razvoja u koje je mogao ući, samo tako što su se u vanjskom 

svijetu nasuprot njemu odvijali određeni procesi, i to mu je dalo mogućnost 

da neke druge procese ugradi u svoje biće. Tako da zapravo uvijek postoji 

kontrast, a također i odnos, između određenih vanjskih procesa i određenih 

unutarnjih procesa. 

Sada moram reći da mi se učinilo čudno povezanim, ono što je jučer rečeno 

o - možda nije sasvim precizno, ali shvatit ćete što mislim pod tim, pogotovo 

ako ste čuli predavanje dr. Koliska - o fiziološkom razvoju kemije, i ono što je 

u nedjelju na vrlo prijateljski način dr. Scheidegger iznio u svojim 

zanimljivim raspravama, gdje je istaknuto kako ono što se želi učiniti u 

homeopatiji zapravo treba shvatiti duhovno-znanstveno. Ali u jednom 

trenutku to je završilo čudnim riječima, riječima s kojima sam se zapravo 
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morao puno nositi, mogu reći desetljećima, riječima koje se često kažu: da se 

i liječnici homeopati donekle boje da ne postanu mistici, odnosno boje se da 

će to mirisati na mistiku. 

Pa, razlog zbog kojeg sam bio zabrinut zbog toga temeljio se na vrlo 

specifičnim stajalištima, koja su, međutim, definitivno utemeljena na 

stvarnosti. Vidite, bit onoga čemu se teži u homeopatskom procesu liječenja 

zapravo u stvarnosti leži - i molim vas da to ne shvatite pogrešno, uvijek 

morate govoriti malo radikalnije ako želite okarakterizirati stvari - mnogo 

manje u supstancama nego u procesima koji idu u pripremu supstanci, u 

pripremu onoga što imamo kao silicijevu kiselinu ili nešto drugo, recimo, 

Carbo vegetabilis. To leži u pripremi, u onome što radite. Puno sam se bavio 

time što se zapravo događa kada je cilj pripremanje homeopatskih lijekova, s 

čime se ja u ovom slučaju definitivno slažem, što izjavljuje dr. Rascher, 

računajući Ritter pripremu, čak i ako to ne priznaje sama gospođica Ritter. 

Postavlja se pitanje što se zapravo događa kada pripremate homeopatske 

lijekove. Zapravo stvar leži u pripremi. To u cijelom procesu pripreme leži u 

onome što radite. Naprimjer, ako koristite silicij, pripremate ga na visoke 

potencije; što zapravo radite? To radite do određene točke. U prirodi se u 

osnovi sve temelji na ritmičkim procesima. Oni rade prema određenoj nultoj 

točci, kroz udaljenost u kojoj stvarni učinci dotične tvari, koji su inicijalno 

prisutni, izlaze na vidjelo. Na isti način, vidite, kada imam imovinu i trošim 

je cijelo vrijeme, dostignem nultu točku, a zatim idem preko nulte točke, ali 

onda dobijem nešto što ne samo da nije imovina, već prelazi iz karaktera 

imovine u dugove, a isto je i kada se suočim sa supstancijalnim svojstvima 

vanjskih supstanci. Ostajući, da tako kažem, u učincima tih supstanci, na 

kraju dolazim do nulte točke, gdje se učinci tih supstanci više ne izražavaju 

u svom mjerljivom stanju. Ali onda ako idem dalje, nije slučaj da cijela priča 

jednostavno nestane, nego se pojavi suprotnost i suprotnost onda ulazi u 

okolni medij. Uvijek sam uočavao suprotne učinke tvari u mediju, u 

usitnjenom sredstvu i tako dalje, u onome što je potrebno za djelovanje u 

homeopatskoj tvari, usitnjenoj tvari. Ovaj medij dobiva drugačiju 

konfiguraciju; baš kao što ja postajem druga osoba kad prijeđen s bogatstva 

na zaduženje u vanjskom socijalnom životu, tako i supstanca prelazi u svoje 

suprotno stanje, i zatim svojoj okolini daruje suprotno stanje, koje je prije 

imala u sebi. Dakle, ako bih rekao da tvar ima određena svojstva dok je 

spuštam na sve manje i manje količine, onda kako se približavam određenoj 

nultoj točci, da tako kažemo, ona poprima druga svojstva, isijava svoje bivše 

osobine u okolinu, i medij kojim je tretiram, stimulira na odgovarajući način. 

Ova se stimulacija može sastojati u izravnom izazivanju ovdje opisanog 

protudjelovanja, ali se također može dogoditi izazivanjem tog protudjelovanja 

na način da se tvar o kojoj se radi dovede u stanje koje naknadno ili pod 

utjecajem svjetla pokazuje naprimjer, fluorescenciju ili fosforescenciju. To je 

izazvalo kontraefekt zračenja u okolinu. To su stvari koje treba uzeti u obzir. 
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Ne radi se zapravo o padanju u misticizam, već o promatranju prirode u 

njenom stvarnom djelovanju, promatranju na takav način da stvarno 

ulazimo u njeno ritmičko kretanje s obzirom na svojstva tvari. Ovo je, rekao 

bih, lajtmotiv za prepoznavanje učinaka. Potencirate li, prvo ćete doći do 

nulte točke. Izvan toga postoje suprotni učinci. Ali to nije sve, sada se 

možete vratiti na nultu točku unutar staze koja se nalazi iza ove nulte točke, 

koja je sada opet nulta točka za ove suprotne efekte. Zatim, idući dalje od 

ove točke, možete doći do još viših učinaka, koji su opet u istom smjeru, ali 

koji su potpuno drugačije prirode. Stoga bi zapravo bio lijep zadatak 

pokazati učinke koji proizlaze iz potenciranja u određenim krivuljama. Samo 

tada bismo otkrili da te krivulje moramo graditi na neobičan način. Prvo 

biste morali formirati krivulju, a zatim, kada dođete do točke gdje određene 

niže potencije, koje su već učinkovite, prestanu djelovati, a zatim više 

potencije ponovno počnu djelovati, dakle tamo gdje postoji druga nulta 

točka, morali biste se okrenuti pod pravim kutom i povući krivulju u prostor. 

To su stvari koje ćemo dalje istraživati na ovim predavanjima i koje su 

intimno povezane sa cjelokupnim odnosom čovjeka i sve izvan ljudske 

prirode. 

Pa, kada pogledamo nešto poput Carbo vegetabilis, onaj koji gleda ono što je 

na početku vidljivo će naravno reći: kad se uzima u velikim dozama, Carbo 

vegetabilis izaziva vrlo specifičnu kliničku sliku, s kojom se, prema mišljenju 

liječnika homeopata, može boriti potenciranjem iste tvari.  

Što zapravo znanstvenik duha mora napraviti kada razmatra Carbo 

vegetabilis? Prije svega, znanstvenik duha se suočava s nečim što ga dovodi 

u iskušenje da ode u izvan ljudsku prirodu i vidi kakav je zapravo ugljen 

vanjskog svijeta, koji je već uznapredovao u mineralizaciji, i ima neke veze sa 

zemaljskim ugljenom općenito. I tada shvatite da je ugljen u biti na Zemlji 

uključen u cijeli proces potrošnje kisika. U procesu Zemlje, slučaj je da je 

sadržaj ugljika regulator za sadržaj kisika u zemljinom okolišu. Odmah se 

dolazi do spoznaje da je Zemlja kao takva, ako se promatra kao organizam, 

što je i nužno, podložna procesu disanja i da sadržaj ugljika u Zemlji ima 

veze s tim procesom disanja Zemlje. Vrsta kemije koja je bila tražena jučer, 

nastat će tek kad se uzme u obzir, ako mogu tako reći, postojanje ugljika u 

vezi s procesom disanja bilo kod ljudi bilo kod životinja. Jer vidite, postoji 

nešto u pozadini procesa koji se odvija između pougljenjivanja Zemlje i 

procesa kisika u zemljinoj okolini, zraku, ono što se, iz duhovno-znanstvene 

perspektive ispostavlja kao tendencija da se postane životinja, stvarna 

tendencija postajanja životinjom. A ova tendencija da se postane životinja 

može se okarakterizirati u osnovi samo na šokantan način. Jer treba reći: u 

onome što je vani, u procesu koji se odvija između procesa pougljenjivanja 

Zemlje i procesa koji se odvijaju oko kisika u zemljinoj okolini, leži nešto od 

onoga što stvara bića, stvarna bića, eterska bića, koja se, međutim, u 

suprotnosti sa životinjskom prirodom, neprestano udaljavaju od Zemlje, 
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neprestano teže udaljavanju od Zemlje. Animalnost se razumije samo kada 

se shvati ono što je Zemlja spojila u protuprocesu ove de-animalizacije 

Zemlje i što zatim nastaje u animalističkom procesu. Dakle, kada Carbo 

vegetabilis prvi puta unesemo u ljudski organizam, ne događa se ništa manje 

nego unošenje u ljudski organizam onoga što teži prema animalnom. Sve 

pojave koje se javljaju, od podrigivanja do nadutosti, do truležnog proljeva i 

tako dalje, do hemoroidalnih tvorevina s jedne strane, do svih gorućih bolova 

s druge strane, proizlaze iz toga - ako uzmete cijelu ovu sliku - da 

animalnost koju je čovjek izbacio tijekom svog razvoja kako bi mogao biti 

čovjek, ovaj proces animalnosti zauzvrat je uzet natrag u čovjeka, uzet 

unutra. To nam, vidite, omogućuje da kažemo: ako ljudima dajete Carbo 

vegetabilis u velikim dozama, tražite od njih da se obrane od procesa 

postajanja životinjom koji napada. On se brani tako što u sebi nosi ono što 

duguje okolnostima u kojima je u svom razvoju odvojio životinjsko od sebe. 

E sad, u vezi s činjenicom da smo u svom razvoju skinuli animalnost, postoji 

mogućnost da u našem organizmu doista razvijemo - čudite se, ali je istina - 

izvornu svjetlost. Mi smo zapravo izvorni proizvođači svijetla u gornjem 

ljudskom biću, za razliku od nižeg ljudskog bića, gdje, da bismo stekli tu 

sposobnost proizvodnje izvornog svijetla, imamo potrebne obrambene organe 

od toga da postanemo potpuna životinja. Ovo je jedna od dubokih razlika 

između ljudi i životinja. Dok životinjski svijet ima druge više duhovne 

procese na razini ljudi, životinje nemaju sposobnost proizvesti dovoljno 

svijetla u sebi. 

Ovdje dolazimo do stvarno, rekao bih, prilično bolnog poglavlja naše 

moderne prirodne znanosti, koje se ne može sakriti od vas iz jednostavnog 

razloga, što ako želite razumjeti veze između ljudi i izvan ljudskog svijeta, ne 

možete izbjeći ovo poglavlje. Velika prepreka pravilnom razumijevanju 

djelovanja tvari u ljudskom organizmu općenito, a posebno ljekovitih tvari, 

takozvani je zakon održanja energije, također i zakon održanja materije. Ti 

zakoni, koji su uspostavljeni kao opći zakoni prirode, nisu ništa drugo nego 

nešto što je u apsolutnoj suprotnosti s procesom ljudskog razvoja. 

Cjelokupni proces hranjenja i probave nije onakav kakvim ga gleda 

materijalističko gledište. Cijeli proces hranjenja i probave materijalistički se 

gleda kao da su tvari izvan nas - zaustavimo se na ugljiku - kao da je ugljik 

izvan nas; zatim se apsorbira, naravno priprema, ali se ipak prenosi u 

organizam i onda apsorbira, tako da u sebi nosimo, makar u malim 

dijelovima, ono što je dao vanjski svijet. To nastavljamo nositi sa sobom. U 

ovom pogledu, zapravo nema razlike između ugljika koji je vani i ugljika koji 

se nosi u organizmu. A ipak to nije slučaj. Jer je u ljudskom organizmu 

zapravo moguće da izvan ljudski ugljik bude potpuno uništen od strane 

nižeg čovjeka, da ga se ukloni iz prostora i da ga se jednostavno stvori na 

izvoran način protudjelovanjem. Da, to je upravo tako; u ljudskom 

organizmu postoji žarište za proizvodnju tvari koje su izvan ljudske, a ujedno 
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i mogućnost uništavanja tih tvari. Naravno, današnja prirodna znanost to 

neće priznati, jer zapravo ne može zamisliti djelovanje tvari osim da lutaju u 

svojim najmanjim dijelovima (nemirno kao Ahasver). Ona ne zna ništa o 

životu tvari, o stvaranju tvari i o smrti tvari, i ne zna ništa o tome kako se 

odvija smrt i oživljavanje tvari u ljudskom organizmu. Ovo oživljavanje 

ugljika povezano je s onim što s druge strane u običnom čovjeku imamo kao 

stvaranje svjetlosti. Ovaj proces stvaranja svijetla u unutrašnjosti, to dolazi 

nasuprot utjecaja vanjskog svijetla. U odnosu na naše gornje ljudsko biće, 

postavljeni smo na takav način da se vanjska svjetlost i unutarnja svjetlost 

međusobno suprotstavljaju, a bit naše organizacije temelji se na činjenici da 

smo sposobni za zajednički rad tamo gdje to dvoje, vanjsko i unutarnje 

svijetlo, trebaju raditi zajedno, a ne da im se dopusti da teku jedno u drugo, 

već da se drže razdvojenima tako da samo djeluju jedno na drugo, a ne da se 

sjedine jedno s drugim. Budući da se suprotstavljamo vanjskom svijetu, bilo 

kroz oči ili kroz kožu, posvuda podižemo razdjelnicu, da tako kažem, između 

unutarnjeg, izvornog svjetla u čovjeku i vanjskog svijetla. Vanjsko svijetlo 

zapravo ima značenje samo za poticaj stvaranja unutarnjeg svijetla. Dakle, 

dopuštajući svjetlu izvana da teče u nas, dopuštamo da budemo stimulirani 

da stvorimo unutarnje svijetlo. 

Sada se radi o tome da se cijeli ovaj proces malo bolje razumije. Ako gledamo 

što je uključeno u razgradnju ugljične tvari, onda kod čovjeka dolazimo do 

bubrega, općenito do mokraćnih organa i do svega što je vezano za bubrege. 

Tako da procesu bubrega unutar čovjeka pristupamo kada uzmemo u obzir 

proces koji ide ruku pod ruku s ugljenom u izvan ljudskoj prirodi. A 

istovremeno to daje način na koji kod ljudi možemo koristiti nešto slično 

Carbo vegetabilis. U prvom redu, želio bih reći da za bezazlenije bolesti 

možemo sebi reći: prije svega, s Carbo vegetabilis imamo priliku djelovati 

protiv procesa pretvaranja čovjeka u životinju, što dovodi do mučnine. - A 

sve što klinička slika daje za Carbo vegetabilis, zapravo je mučnina, i 

nastavljanje te mučnine u unutrašnjost čovjeka. Učinkoviti suprotan pol 

onome što se ovdje stvara, predstavlja kod ljudi suprotan proces: sve što je 

vezano uz funkciju bubrežnog sustava. Stoga ga nabavite za pospješenje 

procesa bubrega kod ljudi ako imate kliničku sliku, koja se inače može 

izazvati velikim dozama Carbo vegetabilis, ako uspijete, naprimjer, pospješiti 

cijeli proces bubrega povećanjem potencije Carbo vegetabilis, na određeni 

način je povećati, tada ćete djelovati protiv ovog procesa bolesti, koji je sličan 

učincima Carbo vegetabilis kod ljudi. Tako da bi pri proučavanju ovog lijeka 

za bolest bilo bitno saznati kako je cjelokupni proces bubrega čovjeka 

povezan s potenciranjem ovog lijeka Carbo vegetabilis. Bubrežni proces može 

djelovati i tako da postavi svoju antitezu probavnom procesu, to jest da je 

odgovoran za poremećen probavni proces, što se javlja kao posljedica u 

kliničkoj slici Carbo vegetabilis, ili manifestira kao suprotni pol bolesne 

probave u crijevima u svrhu njena ozdravljenja. 
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Dakle, ono što se događa s Carbo vegetabilis protivi se stvaranju svjetlosti s 

jedne strane. Želio bih reći da ćete razumjeti ovo što sam upravo ukratko 

rekao ako u svoju glavu uzmete sljedeću sliku. Ako zamislite: ovdje imamo 

Zemlju (vidi gornji crtež), Zemlja je okružena zrakom, iznad zraka postoji još 

nešto. Ono što je iznad zraka, u prvom redu je ono što bi se moglo opisati 

kao vrsta toplinskog omotača Zemlje. Ispostavilo bi se da, kada bi se 

putovalo sa Zemlje, da bi se došlo do potpuno drugačijih toplinskih uvjeta 

koji bi ljude jako iznenadili, u usporedbi s toplinskim uvjetima na Zemlji. Na 

određenoj udaljenosti od Zemlje, ono što leži u toplinskim silama, igra ulogu 

koju igra sama atmosfera ispod ovog toplinskog plašta. Ali izvan ovog 

toplinskog učinka - ako želimo uspostaviti ove toplinske učinke ovdje, to jest 

izvanzemaljsku toplinsku zonu, ovdje imamo zračnu zonu (vidi crtež gore) - 

imamo suprotni pol zračne zone, gdje se sve ponaša suprotno od onoga što 

se zapravo događa u našoj zračnoj zoni. Kako postoji - ako smijem tako reći - 

odzračivanje, zrak se ukida, ono što izlazi iz ove zone kao kroz odzračivanje, 

ono je što nam se šalje kao svjetlost (vidi crtež gore). 

Apsurd je vjerovati da naša zemaljska svjetlost dolazi od Sunca. To je samo 

prilično fatalna fantazija fizičara i astronoma. Naše zemaljsko svijetlo dolazi 

iz ove zone. Tamo izvire, tamo se proizvodi, tamo raste, kao što biljke rastu 

na Zemlji (vidi gornji crtež). I tako imamo ono što nam daje pravo da kažemo: 

ako čovjek sada u sebi proizvodi mladu, izvornu svjetlost, to se temelji na 

činjenici da je kroz svoje formativne procese rezervirao da u sebi čini ono što 

se inače događa samo gore, da u sebi nosi izvor izvanzemaljskog. Međutim, 

ovaj izvor izvanzemaljskog ima utjecaj na cijeli biljni svijet, izvana utječe na 

cijeli biljni svijet, dok čovjek u sebi ima nešto što ga prenosi u višu sferu (vidi 

crtež gore).  

Pa, ako se zapitamo: kako je ako se malo više približimo Zemlji nego samom 

zraku, dolazimo li do čovjeka više s druge strane? - Da vidite, kada 

zemaljskim stvarima pristupamo bliže nego zračnima, dolazimo do svega što 
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je tekuće, do vodenog, i lako je pretpostaviti da se tekuće područje nalazi 

ispod zračnog područja. Ono također ima svoj pandan vani, odmah iznad 

svjetlosne zone. I tamo je opet sve drugačije, potpuno suprotno od onoga što 

se događa u tekućoj zoni. Tamo gore opet nešto raste, da tako kažem, kao 

što u prethodnoj zoni raste svjetlost. Tamo rastu i utječu kemijske sile (vidi 

crtež gore). I apsurdno je tražiti impulse za kemijske učinke na Zemlji u 

samim tvarima. Oni nisu tamo. Iz ovih krajeva idu prema svijetu. 

Ali čovjek u sebi ima nešto što čini stvari onakvima kakve su tamo gore. 

Čovjek u sebi ima - ako se mogu tako izraziti - kemičara. U sebi ima nešto od 

nebeske sfere u kojoj leži podrijetlo kemijskog djelovanja. A ono što djeluje 

kod ljudi vrlo je snažno lokalizirano u jetri. I proučite svu tu čudnu aktivnost 

koju jetra razvija u ljudskom organizmu, svu ulogu koju ima u tome s jedne 

strane, rekao bih, ima usisni učinak na stanje krvi, s druge strane, 

regulirajući učinak lučenja žući u ljudskom organizmu, time na cjelokupnu 

pripremu krvne tekućine. Pogledajte ovu opsežnu aktivnost jetre, i u njoj 

ćete vidjeti nešto što, kad se prouči do kraja, da postoji kemija, prava 

kemija, jer naša vanjska kemija uopće se ne može otkriti na Zemlji. Ovo 

moramo vidjeti kao odraz izvan ljudske kemijske sfere. Ali ovu izvan ljudsku 

sferu također možemo proučavati, proučavajući sve prekrasne učinke jetre. 

Sada možemo napredovati dalje od Carbo vegetabilis s njenim, rekao bih, 

unutarnjim svojstvima ako Carbo vegetabilis povežemo s alkalima, naprimjer 

sa samim kalijem, Kali carbonicum, i time proizvedemo odgovarajuće učinke 

u ljudskom organizmu. Sve što je nalik lužini djeluje dublje u organizmu, 

dok sve što je vezano uz Carbo vegetabilis djeluje na bubrežni trakt. I moći 

ćemo uočiti jasnu interakciju između svega što je nalik lužini, i onoga što su 

procesi u sustavu jetre. Kad bi proučavali sve što je slično lužini, otkrili bi da 

kao što je sve što je slično ugljiku povezano s postajanjem životinjom, ono 

što ima tendenciju da postane lužina, povezano je s čovjekovim postajanjem 

biljkom i odvajanjem biljnog carstva. 

Na prethodnim sam predavanjima već ukazao na proces koji je važan ako se 

iz učinaka prirode žele iščitati ljudski učinci. Ukazao sam na proces koji se 

odvija kada kamenica formira svoju ljušturu, ukratko kazano, proces 

formiranja ljuske kamenice. Ovdje idemo naprijed, od rezultante koja nastaje 

kada se ugljik spoji s kalijem, na onu koja nastaje kada se spoji s kalcijem. 

Međutim, ublažili smo ono što bi se dogodilo kada bi se u ljusci kamenice 

odvijao samo ovaj proces interakcije između ugljena i kalcija, tako što smo 

imali jake učinke fosfora, jake fosforne sile, uključene u  školjku kamenice. 

Sve to djeluje u školjci kamenice, zajedno s nekoliko drugih stvari koje su 

posljedica okolnih oceanskih sila. 

Sada, kada promatramo ovaj proces formiranja ljuske kamenice, zapravo 

idemo malo dalje u povezanosti između ljudi i izvan ljudske prirode. Ako 

krenemo prema dolje od formiranja vode (vidi crtež gore), dolazimo do 
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formiranja zemlje, do skrućivanja, do onoga što bih mogao nazvati 

očvršćivanjem, formiranjem zemlje. Da se taj izraz toliko danas ne mrzi, da 

se na njega ne gleda na isti način kako su stari pričali o zemlji i zraku i vodi, 

ljudima ne bi bilo toliko neugodno zbog ovoga, zemlja, voda, zrak i vatra. Nije 

li istina, među nama možemo barem ponekad istaknuti takve stvari. Ali ova 

čvrsta formacija zemlje, također ima svoj pandan u širokom svijetu. A ova 

protuslika, vidite, je formiranje života, to je zapravo porijeklo vitalnosti. To je 

zapravo ono što leži u samim životnim silama, koje idu još dalje od kemijskih 

sila koje su potpuno ubijene i natjerane da umru unutar zemlje u izvan 

ljudskom svijetu, unutar onoga što je zapravo zemaljsko (vidi crtež gore). 

Sada bih samo ovo želio dodati jer bi moglo zanimati neke od vas - naša bi 

Zemlja bujala stalnim životnim formacijama, stalnim karcinomima, da se 

tom izvanzemaljskom rastu ne suprotstavlja proces koji se odvija na Zemlji 

od Merkura, proces žive. Vrijedno je bar jednom razmisliti o tome. Ono što se 

općenito događa u formiranju Zemlje, što bismo također mogli nazvati 

elementom formiranja supstance, vidimo da je, takoreći, zadržano u ranijoj 

fazi u formiranju školjke kamenice. Samo je školjka kamenice spriječena da 

u potpunosti uđe u formiranje Zemlje jer još uvijek ima vezu s morem, s 

vodom, i u određenoj mjeri, zaustavlja formiranje Zemlje u ranijoj fazi, 

skrućujući se na ranijem stupnju nastanka Zemlje. Gliste to ne mogu jer 

nemaju oklop, ali učinci ipak dolaze do njih. Zato rečenica definitivno vrijedi: 

da nema glista, ne bi postojale formativno sile unutar Zemlje. Gliste igraju 

ključnu ulogu u procesu formiranja tla. Cijeli svijet kišnih glista gradi nešto 

što, da tako kažemo, nadilazi formiranje ljuski kamenica, i što ima isto toliko 

veze s cijelom Zemljom kao i školjka kamenice. To ne dovodi do stvaranja 

ljuske kamenice, već sve što je u tlu i slično, sve što je u vezi s tim iz toga 

nastaje. 

Sada ćete naravno pretpostaviti da ako tražimo proces koji leži još dublje u 

čovjeku od procesa koji se odnosi na kemijske sile, a koji je povezan s 

jetrom, onda bi trebali pronaći drugi ljudski organ. Taj drugi ljudski organ 

nisu ništa drugo nego pluća, a pluća se u ljudskom organizmu moraju 

promatrati na dvojak način. Prvo, to je organ za proces disanja. Ali, koliko 

god čudno zvučalo, to je, rekao bih, organ za proces disanja samo na vanjski 

način. U isto vrijeme, to je organ koji interno, duboko u ljudima, regulira 

proces formiranja Zemlje. Ako slijedimo put od izvana prema unutra, od 

hranidbenog i probavnog procesa, počevši od stvaranja bubrega i procesa 

stvaranja jetre, sve do procesa stvaranja pluća, to jest do onoga što pluća 

formiraju iznutra - osim činjenice da su funkcionalna osnova disanja - i ako 

pogledate ovaj proces koji se tu odvija, to je suprotan pol procesa koji se 

očituje u kamenici u odnosu na stvaranje školjke kamenice. U svom procesu 

formiranja pluća, ljudska organizacija unijela je ono što se nalazi iznad 

kemijske zone u vanjskom kozmosu (vidi crtež gore). 



125 / 220 

Rudolf Steiner - Znanost duha i medicina 

Samo trebate pogledati kliničku sliku, pravu kliničku sliku, koja nastaje pod 

određenim utjecajima ugljične kiseline kod ljudi, i vidjet ćete da je to vrlo 

usko povezano sa svim procesima koji su životni procesi samog plućnog 

sustava. Te procese je teško odvojiti od onih koji su potpuno pod utjecajem 

procesa disanja. Ali posebno kod pluća, jer ona ljudskoj organizaciji služe s 

dvije strane, treba uzeti u obzir da s jedne strane imaju funkcionalne 

zadatke prema van, a s druge strane imaju funkcionalne zadatke prema 

unutra. Degeneracije pluća morate tražiti u procesima sličnim onima koji se 

događaju u procesu formiranja ljuske kamenice ili nečeg sličnog, naravno i u 

stvaranju ljušture puža i tako dalje. 

Dakle, danas pristupamo, da tako kažem, s druge strane onome čemu smo 

se približavali jučer - iako smo  jučerašnjim pristupom mogli više zatvoriti 

krug nego što ćemo ga moći zatvoriti danas, ali zatvaranje će biti u sljedećih 

par dana - dolazimo do toga da vidimo što se događa unutar ljudskog bića u 

aktivnostima bubrega, jetre i pluća, što odgovara vanjskoj aktivnosti zraka, 

što odgovara aktivnosti vode, što odgovara aktivnosti u čvrstoj Zemlji. 

Aktivnost u zraku odgovara svemu što se veže uz bubrežni sustav u širem 

smislu, što se prije svega odnosi na funkcije mokraćnog sustava. Ono što je 

povezano sa sustavom koji razmatramo kada uzmemo u obzir njegove 

unutarnje dijelove, bubrege, ono je što, pod određenim okolnostima, može 

uzrokovati kratak dah, potrebu za disanjem, što ćete dobrim dijelom vidjeti 

kao izvjesne nuspojave uzimanja Carbo vegetabilis. Pa možemo reći: dublje 

razloge poremećaja dišnog sustava, otežanog disanja, zapravo moramo tražiti 

u sustavu bubrega. 

Za sve što je povezano s vodom, što je povezano s tekućim, dublje razloge 

moramo tražiti u sustavu jetre. Kao što je kratkoća daha i regulacija disanja, 

potreba za disanjem, povezana sa sustavom bubrega, žeđ je povezana sa 

sustavom jetre. Sva je žeđ povezana sa sustavom jetre. Bilo bi zanimljivo 

proučavati međuodnos različitih osobina žeđi u učincima na jetru. A pojava 

gladi i sve što se događa na tom polju, usko je povezano s unutarnjim 

svojstvima pluća, u određenoj mjeri s unutarnjim metabolizmom pluća. 

Glad, žeđ i potreba za dahom, doista su, s jedne strane, povezani sa zrakom, 

vodom i zemljom. Mnogo je drugih stvari povezano sa svojim pandanima u 

kozmosu. I bit će razumljivo da ako trebamo stimulaciju od svjetla, jer je ono 

što stvara mladu, izvornu svjetlost u nama iscrpljeno, da se onda ta 

stimulacija naravno najbolje može dobiti kroz samu svjetlost, i tu dolazimo 

do opravdanosti metoda liječenja putem svijetla. Ali lagane kupke zapravo 

nisu uvijek lagane kupke. To je važno imati na umu. Svjetlosne kupke 

zapravo su više izložene kemijskoj zoni nego što su ljudi izloženi u svom 

uobičajenom životu na Zemlji. Ono što dolazi izvana s kemijom i naravno 

prati svjetlost, je ono što je zapravo učinkovito u većini svjetlosnih kupki. Iza 

ovoga, kao što možete vidjeti na shematskom crtežu (vidi crtež gore) koji sam 
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stavio pred vas, stoje životne sile, koje su u određenoj mjeri, također tu u 

pratnji kada se svjetlom obasja ljude, ili može djelovati pojačani kemijski 

učinak. Dakle, ako se izbjegne prejak učinak - naravno, mjera je ovdje uvijek 

odlučujući čimbenik - onoga što tada dolazi iz kozmosa nošeno svijetlom, 

tada kemijska djelovanja koja prate svijetlo, a također i životne sile, imaju 

izuzetno blagotvoran učinak. 

Usput, na kraju želim reći da više ne morate misliti kako je nešto čudno ako 

ustanovite da današnja prirodna znanost ne uspijeva doći do uvida u 

nastanak samog života. Jer unutar oblasti na koje gleda današnja prirodna 

znanost, prisutna je samo suprotna slika života, zahvaljujući djelovanju 

Merkura, naime smrt. A život bi trebalo tražiti vani, kamo prirodna znanost 

baš i ne želi. Jer ona ne želi imati ništa s odlaskom u izvanzemaljsko; da, 

najviše kada se ne može drugačije - kao što su neki radili - kada se ne može 

ništa drugo, onda se to pretvori u nešto materijalističko. Lijepa verzija ovog 

utjecaja životnih sila na materijalni svijet, nastao je u prekrasnoj hipotezi da 

se klice života na našu Zemlju prenose s drugih nebeskih tijela. I onda ih 

tako lijepo na materijalan način nose druga nebeska tijela preko svih 

prepreka i onda se pojavljuju na našoj Zemlji, pri čemu neki čak zamišljaju 

da su meteorsko kamenje automobili s kojima stižu na Zemlju. Vidite da je 

danas čak moguće nešto objasniti korištenjem materijalističke teorije. Baš 

kao što vjerujemo da je sve što promatramo makroskopski objašnjeno kada 

to vratimo na mikroskopsku ili ultra-mikroskopsku razinu, u molekule, 

atomske teorije, ovako vjerujete i da ste objasnili život ako ga samo gurnete 

negdje drugdje. 
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 XII. PREDAVANJE  

Dornach, 1. travnja 1920. 

 

Za one čija je zadaća iscjeljivanje, osnovni osjećaj trebao bi proizaći iz 

promatranja ponekad prilično neobično proturječne veze između vanjskih, to 

jest izvan ljudskih i unutar ljudskih činjenica. Budući da ovo razmatranje 

dovodi do vrlo važnih intuicija, posebno za područje lijekova. Da uzmem očiti 

primjer, želio bih vas samo podsjetiti na to kako je, naprimjer, tvar poput 

vode Roncegno ili vode Levico - govoreći figurativno - pripremljena od strane 

dobrog duha, kako bi se pripremile razne snage koje mogu odigrati korisnu 

ulogu u ljudskom organizmu, pod određenim okolnostima u izvan ljudskoj 

prirodi. Ako razmislimo o tome - a takve ćemo stvari detaljno okarakterizirati 

sljedećih nekoliko dana - kako su u ovoj vodi sile bakra i željeza 

uravnotežene na prekrasan način, i onda, da bi se to kompenziralo, rekao 

bih, na široj osnovi, da tu ima arsena, onda sebi kažete: postoji nešto u 

vanjskom svijetu što je gotovo pripremljeno za određene uvjete u 

čovječanstvu. Svakako se može dogoditi da ovakve stvari izrazito nepovoljno 

utječu na ovu ili onu osobu. Ali opća valjanost načela također će postati 

očita i u negativnim slučajevima. Kada se govori o takvim stvarima, na njih 

treba skrenuti pozornost, pogotovo danas. Jer ovakvim gledanjem na stvari 

imati će se prilika za suzbijanje određenih simptoma bolesti, simptoma koji 

se zapravo pojavljuju tek u naše vrijeme. Nemojmo zaboraviti kako sada sa 

svih strana među stvarno nepristranim promatračima, izbija spoznaja da su 

sada posebnim uvjetima, moglo bi se reći, pogođeni dijelovi Zemlje i da 

uzrokuju vrlo posebne oblike bolesti kod ljudi. I nemojmo zaboraviti da 

postoji još jedna pojava koja mora biti od velikog interesa u današnje 

vrijeme, a to je da nedvojbeno čak i nešto poput obične gripe koja se danas 

pojavljuje, ima osebujnu kvalitetu. Ona zapravo budi usnule bolesti, bolesti 

kojima je organizam sklon, a koje inače ostaju skrivene zbog 

suprotstavljenih sila organizma, koje bi pod određenim okolnostima mogle 

spavati do smrti, a na određeni način se otkrivaju kada je čovjek zahvaćen 

gripom. 

Sve to daje hrpu pitanja koja želim koristiti kao osnovu za predavanja u 

sljedećih nekoliko dana. No, kako bih dobio plodonosnu polaznu točku, 

želim usmjeriti vašu pozornost na još jednu neobičnost, ali čije duboko 

značenje možda samo duhovni znanstvenik može u potpunosti cijeniti. Znate 

kako su kisik i dušik vezani zajedno u našem zraku u određenu labavu vezu, 

za koju bi se moglo reći da se ne može ispravno definirati, bilo fizikalno ili 

kemijski. Sada, kao ljudi, kao zemljani, mi smo zapravo potpuno uronjeni u 

aktivnost koja dolazi od kisika i dušika, i stoga se od početka može 

pretpostaviti da to ima značenje, kako se u principu ponaša, kako se zapravo 

kisik odnosi prema dušiku u našoj atmosferi. 
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Ovdje je važno da nam znanost duha pokazuje da je svaka promjena u 

sastavu zraka, koja ima tendenciju promijeniti normalan omjer kisika i 

dušika na jednu ili drugu stranu, također povezana s poremećajima 

čovjekova spavanja. To nas navodi da pomnije ispitamo odnos koji stoji iza 

toga. Znate da u znanosti duha moramo reći: čovjek se sastoji od ova četiri 

člana, fizičkog tijela, eterskog tijela, astralnog tijela i 'Ja'. Znate da nadalje 

moramo reći da 'Ja' i astralno tijelo izlaze iz određenog odnosa kada 

zaspimo, iako taj izlaz treba više shvatiti dinamično, i ponovno ulaze kada se 

budimo. Dakle, morate si reći: u stanju spavanja, astralno tijelo ostaje 

vezano za 'Ja', etersko tijelo za fizičko tijelo, pa stoga čak i tijekom budnog 

stanja, moramo gledati na labaviji odnos između astralnog tijela i 'Ja' s jedne 

strane, i eterskog i fizičkog tijela s druge strane, nego što je to odnos između 

'Ja' i astralnog tijela, i između eterskog i fizičkog tijela. Veza je labavija. Ovaj 

labaviji odnos između dva člana, gornjeg dijela čovjeka, 'Ja' i astralnog tijela, 

i donjeg dijela, eterskog i fizičkog tijela, ovaj odnos unutar čovjeka pravi je 

odraz labavog odnosa kisika i dušika u vanjskom zraku. Oboje 

korespondiraju jedno s drugim na čudesan način. Vanjski sastav zraka 

uređen je na takav način da ujedno osigurava omjer za vezu između 

astralnog tijela i eterskog tijela ili s njima povezanog fizičkog tijela i 'Ja'. 

Time ćemo naravno skrenuti pozornost i na to kako se trebamo ponašati 

prema sastavu zraka, kako moramo paziti možemo li ljudima osigurati 

pravilan sastav zraka ili on nedostaje. Ali sada možete, rekao bih, ići još više 

u fiziologiju i vidjeti ovu korespondenciju. Ako prođete kroz sve stvari koje su 

danas poznate, i koje imaju veze s ljudskim organizmom, ustanovit ćete da 

su sve te tvari koje imaju veze s ljudskim organizmom i njegovim procesima, 

da su vezane za druge tvari u ljudskom organizmu. Obično su to spojevi i 

otopine. Samo su kisik i dušik slobodni u ljudskom organizmu. Tako da ono 

što čini vanjski zrak, igra vrlo posebnu ulogu u organizmu. Činjenica je da 

su kisik i dušik, u svojoj interakciji, u određenoj mjeri u samom središtu 

materijala za ljudski organizam. Kisik i dušik povezani su s funkcijama 

ljudskog organizma, i povezani su kao jedine tvari koje djeluju u slobodnim 

stanjima, koje ne dopuštaju da njihov način djelovanja bude promijenjen 

drugim čimbenicima, koji su povezani u sferu, u kojoj se nalaze u ljudskom 

organizmu. Iz ovoga vidite da nije samo važno što možemo pratiti od onog 

izvan ljudskog do ljudskog organizma, već također moramo pratiti: da li 

učinkovitost ostaje slobodna ili je učinkovitost vezana za nešto drugo. Jer 

neobično je to što u ljudskom organizmu tvari poprimaju poseban afinitet 

jedna prema drugoj i što stupaju u sasvim posebne odnose. Dakle, ako 

uvedemo tvar, a u organizmu je već druga tvar, može se pojaviti taj afinitet, 

taj odnos. Ako dalje slijedite ovu ideju, to će vas dovesti do vrlo specifične 

intuicije, na koju znanost duha mora ukazati. Znate da se biljni, životinjski i 

ljudski organizam temelje na proteinskim tvarima. Znate da su, prema 

trenutnoj kemiji, glavne komponente proteina četiri najvažnije tvari u 
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prirodi: ugljik, kisik, dušik, vodik, a uz to je tu sumpor da djeluje, rekao bih, 

homeopatski, na ono što rade ostale četiri tvari. 

Sada je potrebno imati predodžbu o tome kako dolazi do funkcioniranja, 

unutarnjeg funkcioniranja proteina, proteinskih supstanci. Zapravo, naša 

trenutna kemija sasvim prirodno kaže: pa, takva tvar ima konfiguraciju koju 

joj nameću njezine unutarnje sile. - Onda je nužna posljedica da se 

identificiraju stvari koje zapravo nisu identične, nisu identične u onoj mjeri 

u kojoj se zamišlja. Ponekad se i navede neka razlika, identičnost uopće ne 

vrijedi. To je zapravo samo posljedica ovakvog atomističkog načina 

razmišljanja o strukturi proteina, to da se biljni protein i životinjski protein 

zamišljaju kao nešto slično, barem u određenom stupnju kemijski identično. 

Ali to uopće nije tako, nego je za preciznije promatranje ljudskog organizma 

činjenica da biljni protein neutralizira životinjski, a pogotovo ljudski protein, 

da se međusobno ponašaju polarno, da jedno intimno poništava učinke 

drugoga. To je čudna stvar da je tako, zapravo treba sebi priznati: funkcije 

životinjskih proteina su takve da su funkcije biljnih proteina poremećene, 

poništene, djelomično ili potpuno poništene. A to dovodi do pitanja: da, koja 

je zapravo razlika između onoga što se kao takva tvar javlja u životinjskom ili 

posebno ljudskom organizmu, i onoga što se događa u biljnom organizmu? - 

Vidite, ovih sam dana često bio prisiljen govoriti o tome da četiri organska 

sustava igraju važnu ulogu u odnosu na, rekao bih, sve meteorološko i 

izvanzemaljsko: mokraćni mjehur, sustav bubrega, sustav jetre, sustav 

pluća, a tu je i sustav srca. Ova četiri organska sustava igraju bitnu ulogu u 

odnosu čovjeka prema vanjskom, meteorološkom. Sada, govoreći intimnije, 

što ta četiri organska sustava zapravo znače? 

Ova četiri organska sustava ne znače ništa drugo nego da su tvorci strukture 

ljudskog proteina. Ova četiri organska sustava su ono što trebamo 

proučavati. Ne moramo proučavati molekularne atomističke sile proteina, 

već ako se zapitamo: zašto je protein takav kakav jest? - tada moramo 

razumjeti unutarnju strukturu proteina kao rezultat onoga što dolazi od ova 

četiri organska sustava. Protein je zapravo rezultat interakcije ova četiri 

organska sustava. To također nešto govori o internalizaciji vanjskih učinaka 

kod ljudi. Moramo prenijeti u organske sustave, ono što današnja kemija 

traži u strukturi samih tvari. Ljudski protein je stoga nezamisliv u našoj 

zemaljskoj sferi, u smislu svoje strukture. Ne može biti u svojoj strukturi ako 

nije pod utjecajem ova četiri organska sustava. Inače se struktura nužno 

mora promijeniti. 

Drugačije je s biljnim proteinima. Biljni protein nije pod utjecajem ova četiri 

organska sustava, barem tako izgleda; ali je pod drugačijim utjecajem. Pod 

utjecajem je kisika, dušika, vodika, ugljika, i pod utjecajem svega što je 

prisutno u vanjskoj meteorološkoj prirodi, pod utjecajem sumpora, koji 

posreduje u funkcijama ovo četvero. I u slučaju biljnih proteina, četiri tvari 
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koje su raspršene u atmosferi imaju isti učinak kao srce, pluća, jetra i tako 

dalje kod ljudi. U izvan ljudskoj prirodi postoje formativne snage u ove četiri 

supstance, koje su u unutarnjoj ljudskoj prirodi individualizirane u ova 

četiri organska sustava. Važno je zapamtiti da kada kažemo naziv kisik, 

vodik, ne trebamo misliti samo na unutarnje sile u tim takozvanim tvarima, 

o kojima govori današnja kemija, nego da o tim supstancama mislimo kao o 

formativnim silama, djelujućim silama, koje također uvijek imaju odnos 

jedna prema drugoj, u tome što te supstance svojim učincima doprinose 

sadržaju zemaljskog svijeta. Ako idemo u detalje, i s unutarnjim organima 

identificiramo što kisik radi kada je vani, unutarnje ga moramo identificirati 

s bubrežno-mokraćnim sustavom. Iznutra identificirati ono što ugljik radi 

kada razvija svoje formativne moći vani, moramo s plućnim sustavom, ali 

sustav pluća sada ne smatramo dišnim sustavom, već plućnim u onoj mjeri 

u kojoj ima vlastite formativne moći. Dušik moramo poistovjetiti sa 

sustavom jetre, vodik sa srčanim sustavom (vidi donji crtež). Vodik vani je 

zapravo srce vanjskog svijeta, dušik je jetra vanjskog svijeta, i tako dalje. 

 

Bilo bi poželjno da čovječanstvo danas ne samo dopusti da se pokažu ove 

stvari, već da to radi samoinicijativno. Jer vidite, ako uzmete u obzir da je 

srčani sustav povezan s formativnim moćima vodika, odmah ćete prepoznati 

važnost života vodika kao takvog za cijelog čovjeka. Jer s razvojem vodika 

prema gornjem čovjeku, ono što je dolje više životinjsko se, da tako kažemo, 

pretvara u ono što je zapravo ljudsko, u ono što ide prema predodžbama i 

tako dalje. Ali već sam morao reći da postoji utjecaj koji je izvanzemaljski i 

koji smo morali identificirati s olovom. Sjećate se kako smo spominjali olovo, 

kositar i željezo kao sile koje imaju veze s gornjim čovjekom. Danas još 

uvijek nema velike sklonosti da se tako nešto prepozna. Niti će biti velike 

sklonosti, da se od čovjeka ide prema van i vidi nešto posebno u učinku 

olova, kao nešto što je povezano s činjenicom da vodik priprema srce, a koji 

onda priprema aparat za mišljenje. Ali nesvjesni poriv ljudskog razvoja sili - 

ne mislim kroz neku uznemirenost, ali nesvjesni poriv ljudskog razvoja sili - 

čovječanstvo prema priznanju te činjenice. Jer činjenicu da olovo igra neku 
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ulogu u izvan ljudskoj prirodi, ako se pogledaju njegove funkcije, nešto je što 

moderni ljudi više ne mogu poreći, jer je među produktima transformacije 

radija koje je znanost identificirala, osim odvajanja helija, sada zapravo 

pronađeno i olovo. Baš kao što je pronađeno olovo, iako njegova takozvana 

atomska težina nije uobičajena, ali se naziva olovom, tako će se naći i 

kositar, a isto tako i ono što je izvan čovjeka, i u isto vrijeme jedinu stvar 

koja se može naći u izvan ljudskoj prirodi koja zadire u ljudsku konstituciju, 

željezo. Mislim da je neophodno da se danas ne držimo slijepo stvari kao što 

je znanost o rendgenskim zrakama, što zapravo pruža prekrasnu indikaciju 

ovog odlaska u izvan ljudsko, i dolazi ne samo do grubih metala koji su nam 

dani na Zemlji, već i do metalnih sila koje djeluju iz izvanzemaljskog. To je 

nešto što danas treba reći. Jer primijetiti će se, pogotovo s pojavom, rekao 

bih, današnjih novih bolesti, da o takvim stvarima svakako treba voditi 

računa. 

Ono što nas sada mora posebno zanimati je da ono što je ugljik, vodik, kisik 

i dušik izvana, u svojoj interakciji, kojoj posreduje sumpor, preuzima četiri 

unutarnja organska sustava, individualizirana za čovjeka. Pa, ako na takvu 

stvar gledate ispravno, primijetit ćete koliko duboko možete vidjeti pravog 

čovjeka kada ga gledate na ovaj način. Jer tada se više neće činiti, rekao bih, 

čudesnim, kada se ono što je u čovjeku spontano, što se u početku ne čini 

izravno podložnim njegovom duhovnom funkcioniranju, dovede u vezu s 

cjelokupnom izvan ljudskom prirodom. Jer opet vrijedi sljedeće: ljudi su 

građeni na takav način da imaju, recimo, sustav bubrega. Ali svaki takav 

sustav ima tendenciju da postane cijela osoba. Zapravo, svaki od ova četiri 

sustava uvijek nastoji postati cijeli čovjek. Želim reći: bubreg želi postati 

cjelovita osoba sa svojim funkcijama, srce želi postati cjelovita osoba, sustav 

jetre želi postati cjelovita osoba, sustav pluća želi postati cjelovita osoba. 

E sad, da biste se uvjerili u određene stvari, važno je da svojom pažnjom, 

odnosno svojom osjetljivošću vidite kako sami na sebi možete uočiti 

određene učinke nečeg izvan ljudskog u ljudima. Teško da je moguće izbjeći 

isticanje oštrih granica između prirodne znanosti i znanosti duha. Jer vidite, 

kada napredujete sa svojim medicinsko meditativnim životom, kada sve više 

shvaćate kako se uskladiti s meditativnim životom, tako da se osjećate kao 

osoba koja meditira, uvijek dolazite do konkretne, stvarne samospoznaje. 

Ovu konkretnu, stvarnu samospoznaju doista ne treba zanemariti kada se 

radi o pozitivnim zadacima u životu kao što je iscjeljivanje. Tada primijetite 

da napredovanjem u meditaciji postajete svjesni stvari u vlastitom 

organizmu koje se prije bile potpuno nesvjesne. Trebate samo sagledati ono 

što vam se uzdiže u svijest i postat ćete svjesni nečega o čemu je teško 

govoriti na javnim predavanjima ili čak laičkim predavanjima, jer tada se 

javlja vrlo specifična tendencija. Kada bi se govorilo o stvarima poput ove na 

koju sada želim skrenuti pozornost, i kada bi se danas te stvari trebalo 

priopćiti širem krugu s obzirom na trenutno moralno stanje čovječanstva, 
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onda bi se odmah postavilo pitanje: da, zašto to ne iskoristiti? - Postavilo bi 

se pitanje: da, trebam li meditirati? - to mogu lakše postići ako jednostavno 

unesem ovu ili onu tvar. - Prikladnije bi bilo uzeti ovo ili ono umjesto 

meditacije. Time se ljudi se na određeni način moralno uništavaju. Ali ljudi 

danas ne bi oklijevali s trenutnim stanjem morala - za trenutak ćete vidjeti 

što zapravo mislim - i umjesto meditacije, radije bi upotrijebili neka vanjska 

sredstva, koja bi im u početku pomogla da postignu sličan rezultat kao i 

meditacijom. Takvo što se zapravo može dogoditi. Jer vidite, ako neko 

vrijeme radite meditaciju, i imate sklonost odgovornosti za takve stvari, da, 

baš kao što inače svjesno znate da imate ruke kojima hvatate i noge kojima 

hodate, dolazite do svijesti o učinku zračenja željeza. Zapravo je slučaj da se 

svijest o učinku željeza pojavljuje kao nešto čega čovjek postaje svjestan, kao 

što inače postaje svjestan da ima ruke i noge ili glavu koja se može okretati i 

tako dalje. Javlja se svijest da se osjećate poput fantoma od željeza. Ono što 

želim reći je da bi, naravno, ljudi došli i rekli: pa, možete povećati svoju 

osjetljivost na željezo, osjetljivost na vlastito željezo, uzimajući nešto izvana, i 

tada ćete imati isti učinak. To svakako vrijedi za određene korake. Ali onda 

bi bilo opasno da ljudi jednostavno počnu eksperimentirati na ovaj način 

kako bi na lak način došli do 'vidovitosti', kako oni kažu. Te stvari su 

učinjene mnogo puta. Ako su napravljene, rekao bih, kao žrtva za dobrobit 

čovječanstva, onda je to nešto drugo; ali ako su napravljene iz radoznalosti, 

onda iz temelja uništavaju moralnu konstituciju ljudske duše. Čovjek koji je 

mnogo eksperimentirao sa samim sobom u tom smjeru, i zapravo pronašao 

mnogo toga što do danas možete pronaći u njegovim spisima je van Helmont. 

Dok je kod Paracelsusa više bio slučaj da čovjek ima osjećaj da njegovi uvidi 

izviru iz njega kao atavistički, da ih na svijet donosi iz nadosjetilnog svijeta, 

kod Helmonta je uvijek slučaj da dobiva čudesne uvide uzimajući sam ovo ili 

ono. Vidi se to i po načinu na koji on to prezentira, a mislim da to vrlo jasno 

ukazuje na pojedinim mjestima. To je nešto najbliže što se može postići, ta 

unutarnja osjetljivost na učinak zračenja željeza, tog neobičnog učinka koji 

svjedoči, da iz gornjeg čovjeka izlazi učinak zračenja, koji se grana na sve 

udove. Čovjek ima jasan pogled - izričito kažem pogled - da se iznutra 

bavimo željezom, odnosno njegovom funkcijom i njegovom moći. 

 

Sada, ako želim shematski prikazati ovo zračenje željeza, moram u isto 

vrijeme napomenuti da kao zračenje željeza ono nije dizajnirano da ima 
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učinak izvan ljudskog organizma. Uvijek imate osjećaj da je ono što zrači 

lokalizirano u ljudskom organizmu i ostaje u njemu. Posvuda postoji nešto 

(vidi crtež gore) što se suprotstavlja i uzrokuje nakupljanje ovih sila koje 

željezo zrači. Htio bih reći da željezo kao da zrači pozitivno prema periferiji i 

kao da prema njemu zrači nešto negativno, ali to negativno kao da zrači na 

njega kao sferni valovi. To su dva opažaja, onaj koji zrači i onaj koji ga 

zadržava, ne možete proći kroz njega i, iznad svega, ne možete izaći izvan 

površine svog tijela. Postupno uočavate da je protu zračenje snaga proteina, 

tako da ste preko željeza unijeli funkcionalnu vezu u organizam, kojoj se 

suprotstavlja sve ono što dolazi iz četiriju organskih sustava koje sam prije 

spomenuo. Nasuprot su jedno drugome. Ova borba je stalno prisutna u 

organizmu. To je, da tako kažemo, prva stvar koja se može percipirati kroz 

unutarnji pogled. Zapravo je slučaj da kada se proučava duhovna povijest, 

jasno se primjećuje kako Hipokratova, pa čak i Galenska medicina rade s 

ostacima takvih unutarnjih opažanja. Galen više nije bio u stanju sam puno 

toga uočiti, ali još je bilo raznih predaja iz starijeg vremena koje je zapisao. 

Onaj tko ga dobro zna čitati, vjerojatno će kod Galena naći dosta svijetla o 

staroj atavističkoj medicini, koja je već s Hipokratom počela nestajati, pa se 

zato toliko važnih pogleda na prirodne procese liječenja može pronaći u 

galenskim spisima. 

Sada je slučaj da kada se ide za takvim stvarima, dolazi se zapravo do 

proučavanja ta dva polariteta u organizmu, tih zračenja i onoga što se 

nakuplja protiv toga, što zaustavlja zračenja. Važno je ove stvari imati na 

umu, jer sve što teži stvaranju proteina na način koji sam opisao, uvijek ima 

veze s učincima brane, a sve što se unosi u ljudski organizam u metalnom 

obliku ima veze s učincima zračenja. Naravno, postoje značajni izuzeci od 

toga, ali oni su izvanredno karakteristični, i upravo kroz takve 

karakteristične iznimke, može se duboko sagledati cijelo to čudno 

međudjelovanje sila u ljudskom organizmu koje se afirmiraju sa svih 

mogućih strana egzistencije svijeta. Naravno, potrebno je malo slijediti ono 

što sam ovdje već naznačio i o čemu onda možete detaljnije razmišljati. 

Naprimjer, samo moram spomenuti da ugljiku u biljkama - to vidimo kod 

Carbo vegetabilis, s kojim smo se jučer bavili - nedostaje nešto što životinjski 

ugljik obično ima, zapravo uvijek ima, određeni sadržaj dušika. To uzrokuje 

vrlo različito ponašanje kod izgaranja životinjskog i biljnog ugljika. To 

zauzvrat uzrokuje tendenciju životinjskog ugljika da ima neke veze s 

proizvodnjom takvih stvari kao što su, naprimjer, žuč ili sluz, ili čak mast. 

Razlika koju vidimo između životinjskog i biljnog ugljika navodi nas da 

pogledamo način na koji metal djeluje drugačije od nemetala u ljudskom 

organizmu. Drugim riječima: nešto zrači i nešto je što zaustavlja zrake, nešto 

što akumulira. 

Sada, dolazite do vrlo važnih stvari kada uzmete u obzir ovu polarnu 

interakciju. Vidite, u znanosti duha često smo naglašavali kako postoje 
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razdoblja života. Razdoblje od djetinjstva do promjene zuba, zatim razdoblje 

koje se proteže do spolne zrelosti, a zatim treće koje traje do početka 

dvadesetih godina. Ta životna razdoblja zapravo su povezana s intimnim 

procesima u ljudskom organizmu, te se može reći: prvo razdoblje života, koje 

završava promjenom zuba, zapravo je ono što sam često okarakterizirao, to 

je ograničavanje sebe, u određenoj mjeri koncentriranje cjelokupne 

aktivnosti na stvaranje čvrstog okvira, na umetanje čvrstog okvira. Konačna 

točka je postignuta kada ovaj čvrsti okvir pomakne zube prema van. Očito je 

da bi ta diferencijacija čvrstog u ovom još uvelike fluidnom čovjeku, ta 

diferencijacija čvrstog trebala imati mnogo veze s ukupnim oblikovanjem 

ljudske figure posebno u smjeru periferije. I vrlo je znakovito da u svemu što 

se događa, značajan udio moramo pripisati dvjema tvarima kojima se u 

ljudskom organizmu inače posvećuje premalo pažnje, a to su fluor i 

magnezij. Fluor i magnezij, u razrjeđenju u kojem se javljaju u ljudskom 

organizmu, imaju vrlo značajnu ulogu, posebno u procesu djetinjstva do 

promjene zuba. Ono što se uključivanjem procesa skrućivanja integrira u 

ljudski organizam, stalna je interakcija sila magnezija i fluora, pri čemu sile 

fluora preuzimaju ulogu da djeluju u čovjeku poput plastičnog umjetnika, 

zaokružuju, zadržavanju zračenja, ali sile magnezija imaju učinak zračenja, 

organiziraju snopove vlakana i slično, tako da se vapnenasta tvar može 

organizirati. I zapravo ne govorite ništa besmisleno, samo nešto što je 

nevjerojatno u skladu s prirodom kada kažete: zub jednostavno nastaje tako 

što kipar fluor vrši oblikovanje u odnosu na njegov opseg, njegov cement i 

caklinu, te magnezij u njega ulije ono što treba oblikovati. - Zato je jako 

važno, rekao bih, uspostaviti pravu ravnotežu, da tako kažem, između unosa 

magnezija i unosa fluora u ranom djetinjstvu, i uvijek ćete doživjeti da će se 

zubi rano oštetiti ako se ta ravnoteža ne postigne. Potrebno je početi 

promatrati formiranje djetetovih zuba već od prvog zuba, ima li slabije 

razvijenu caklinu ili zubi teže da budu sitni - o tome ćemo morati detaljnije 

govoriti, ali sada ćemo zaokružiti - te da se tada osigura da odgovarajuća 

prehrana pomaže jednom ili drugom, kroz opskrbu fluorom ili kroz opskrbu 

magnezijem, u odgovarajućim spojevima. To nam omogućuje izravan uvid u 

ljudski formativni proces. Ovu interakciju između magnezija i fluora, to jest 

između nečega što je izrazito izvan ljudsko u smislu svoje supstancijalne 

konstitucije, nalazimo u prvim godinama života, jer u tim prvim godinama 

čovjek je zapravo u velikoj mjeri samo član vanjskog svijeta. Fluor se uzima 

iz vanjskog svijeta, iz izvan ljudskog, da bi spriječio učinak zračenja metala. 

Ako uzmemo treću epohu ljudskog života, tu se slično opet radi o pravilnoj 

ravnoteži između željeza i samog proteina, cjelokupnoj tvorbi proteina. Ako 

ravnoteža nije pravilno podešena i ako ne nastaju tvorevine koje se 

suprotstavljaju onome do čega dovodi nepravilna ravnoteža, naime 

nepravilno uspostavljena interakcija između proteina i željeza, tada nastaju 

sve pojave koje izvana dolaze do izražaja tipične za anemiju. Neophodno je 
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da se čovjek ne promatra grubo u njegovu razvoju i da se prezentira ovo ili 

ono - uništeni zubi kasnije, što je već u adolescenciji u fazi pripreme, što 

dovodi do karijesa u kasnijem životu, ili čak na ono kod slabokrvnosti obraća 

se pažnja samo na ono kemijsko - već se mora prodrijeti u cjelokupni 

misterij ljudske organizacije, ako se želi razumjeti nešto od onoga što se 

događa kod bolesnih ljudi. 

Sada otprilike znate koji su metali uključeni u strukturu ljudskog 

organizma. Metali koje sam vam upravo opisao kao najvažnije u određenom 

pogledu, olovo, kositar, bakar, živa, srebro i zlato, nisu uključeni - s 

izuzetkom željeza. Uz izuzetak željeza, kao što rekoh, nisu izravno uključeni 

u funkcioniranje ljudskog organizma, ali to ih ne čini ništa manje 

uključenima u čovjeka. Ako tražimo tvar koja najviše sudjeluje u nastanku 

tvari koja se nalazi više prema periferiji ljudskog organizma, dolazimo do 

silicija. Već sam govorio o tome. Ali ono što se događa u ljudima nije samo 

unutar kože, da tako kažemo; mora se reći da su ljudi ugrađeni u 

univerzalne procese. I baš kao što su one tvari za koje znate da su važne 

unutar ljudskog organizma, tako su važni i metali koje sam ovdje naveo, oni 

djeluju na ljude. Samo je željezu dodijeljena uloga posrednika. Željezo je ono 

što, da tako kažemo, preuzima ulogu posrednika između onoga što se nalazi 

unutar ljudske kože i onoga što se nalazi izvan kože. To nam omogućuje da 

kažemo: cjelokupni sustav koji se pojavljuje u čovjeku pluća, koji nastoji 

postati cjelovito ljudsko biće, nešto je što je snažno povezano sa cjelokupnim 

odnosom čovjeka prema univerzalnom životu prirode. Mora vam biti jasna 

činjenica da kada se fokusirate na ono što vidite kako ljude gledate 

jednostavno anatomski, da zapravo uzimate u obzir samo dio čovjeka. Jer to 

nije cijeli čovjek, to je ono čovjeka koje se suprotstavlja tom izvan ljudskom 

aspektu koji pripada čovjeku, koji se opet sastoji u učincima olova, kositra, 

bakra i tako dalje, učincima koji su sadržani izvan samog čovjeka. Tako da 

nikada, čak i ako čovjeka promatramo u prirodoznanstvenom smislu, ne 

bismo trebali čovjeka smatrati ograničenog kožom. Kao što se može vidjeti iz 

ovoga, kod čovjeka ne dolaze u obzir samo utjecaji od iznutra prema van, da 

tako kažem, već postoje oni učinci koji daju neku vrstu smjera njegovim 

organskim procesima. Iz sljedećeg jasno možete vidjeti tu mogućnost. 

Vi znate da neke tvari djeluju u ljudskom organizmu jednostavno tako što se 

pojavljuju vezane za alkale ili tako što su vezane za kiseline, ili kako se kaže 

u znanosti, pojavljuju se neutralno u solima. Ali ovo ponašanje alkala prema 

kiselinama kao suprotstavljenim polarnim sustavima sila, koje onda dovode 

do neke vrste neutralnosti u solima, tu se ne iscrpljuje stvar, već je ono što 

treba uzeti u obzir to kako se ovo trojstvo, kiseline, alkali, soli, odnosi prema 

cjelokupnom smjeru sila organa. Otkriti će se da sve što je alkalno ima 

tendenciju podržavanju onih učinaka koji počinju, recimo, u ustima i 

nastavljaju se u probavi, od naprijed prema natrag; isto tako, i svim drugim 

procesima koji imaju veze s tim, koji se odvijaju od naprijed prema natrag. 
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Alkali imaju veze s ovim smjerom od naprijed prema natrag, kiseline imaju 

veze s obrnutim smjerom. Tek kada se uzme u obzir kontrast između čovjeka 

naprijed i čovjeka natrag, dolazi se do kontrasta između alkalnog i 

kiselinskog. U tu svrhu, element soli se ponaša usmjeren prema Zemlji, 

stojeći okomito prema ova dva. Svi oni učinci koji idu odozgo prema dolje, 

ono su u što se solno zabija. Dakle, morate uzeti u obzir tri smjera ako želite 

razmišljati: kako se čovjek prilagođava na alkalno, kiselinsko i solno. - Ovdje 

imate još jedan primjer kako, promatrajući ljude, možete izgraditi most 

između čisto vanjske kemije metala i fiziološkog, jer ovdje imate 

usmjeravajuće sile. Tu ste također dali cijeli odnos između solnog i Zemlje, i 

tu je cijela stvar što se tiče alkalnog i kiselinskog, što bi se shematski moglo 

prikazati ovako: ako je ovdje Zemlja, onda je solno usmjereno prema Zemlji, 

a alkalno i kiselinsko teže kruženju oko Zemlje. A to je povezano s 

činjenicom da se samim poznavanjem pravaca djelovanja u organizmu, na 

određeni način može i intervenirati u te pravce djelovanja. Postoji nešto vrlo 

važno u liječenju vanjskim sredstvima, putem utrljavanja, putem masti, 

svega što djeluje izvana. I onda moramo proučavati što izvana djeluje u 

određenom smjeru. Pod određenim okolnostima, flaster od gorušice, učinak 

neke metalne masti - naravno, prikladno pripremljene - jednako je važan za 

organizam kao i unutarnje liječenje. Samo morate pogledati - to će biti jasno 

iz ovoga što sam upravo rekao - jer naravno, nije svejedno, nanosi li se 

flaster na jedan ili drugi dio tijela. Jer vrlo je važno da se postavljanjem na 

odgovarajući dio tijela stvori protudjelovanje štetnoj sili. Postavljanje na 

bolno ili na neki način nadraženo mjesto neće uvijek biti ispravna stvar. 
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 XIII. PREDAVANJE  

Dornach, 2. travnja 1920. 

 

Moglo bi se dogoditi da će se s obzirom na tri niza činjenica, materijalistički 

usmjerena medicina okrenuti više onom znanstveno duhovnom, i to je slučaj 

s nizom činjenica o kojima sada moramo raspravljati. Biti će u razmatranju 

sve što je povezano s tumorima, a posebno s njihovim mogućim 

zacjeljivanjem. I to će postati očito istinski racionalnim razmatranjem 

takozvanih duhovnih bolesti, a zatim i terapijskim znanjem koje će trebati 

steći da bi se koristilo vanjskim sredstvima, to jest utrljavanjem, mazanjem i 

slično. Teško se možemo nadati da ćemo se približiti takvim stvarima kao što 

su tumorske formacije koje zatim kulminiraju u formiranju karcinoma, s 

običnim fizičkim istraživanjima - bez duhovno-znanstvenih uvida koji bi 

barem dali smjer i orijentaciju. Danas je psihijatrija u tako žalosnom stanju, 

pogotovo što ne postoji most koji vodi od nje do svijesti ljudi - jer mostovi u 

prirodi su posvuda - naime do uobičajene druge patologije i terapije, i iz tih 

će se tih područja možda prvo ulaziti u duhovno-znanstvena razmatranja. 

Biti će potrebno obratiti pažnju na sve što znanost duha može reći, trebate 

samo uzeti u obzir moju literaturu i vidjet ćete da je ona već puno rekla u 

tom smjeru. U obzir će se morati uzeti cjelokupna intervencija eterskog tijela 

u ljudskom organizmu. 

Ne treba tvrditi da se jednostavno mora biti vidovit da bi se moglo govoriti o 

djelovanju eterskog u ljudskom organizmu. Jer iz mnogih procesa koji su 

jednostavno suprotni aktivnostima eterskog tijela, možete vidjeti da etersko 

tijelo nije aktivno na određeni način ili barem ne radi ispravno. A da bi se 

došlo do valjanih ideja na ovom području, bit će potrebno sagledati sve što je 

povezano s upalom, što se razvija na temelju upale, i sve što je povezano s 

tumorskim tvorbama i što počevši odatle, uništava ljudski organizam. U 

slučaju tumorskih tvorevina, vrlo je opravdano nastojanje da tek danas, u 

odnosu na društvene uvjete koje također treba mijenjati - ne one vanjske, 

nego one u kojima medicina ima ulogu, posebice higijena - danas još nije 

izvedivo da neki ideal uvijek zahtijeva odbacivanje kirurškog noža kada 

nastaju tumori. Radi se samo o stvaranju zamjene za ono što kirurški nož 

postiže i ne postiže - svakako u određenom pogledu postiže ali i ne postiže. 

Nedvojbeno će se mnogi ljudi koji danas podržavaju kirurški nož jednostavno 

zato što ne postoje načini za davanje informacija, okrenuti suprotno kada 

informacije budu dostupne. 

Sada, ne trebam objašnjavati cjelokupnu prirodu upalnih procesa, u 

njihovim različitim specifičnim oblicima prema organima. To je nešto što 

mogu reći da je dobro poznato. Ali ono što se ne zna, upravo je ono što u 

određenoj mjeri lebdi kao jedinstven proces iznad svih upalnih procesa. Taj 



138 / 220 

Rudolf Steiner - Znanost duha i medicina 

jedinstveni proces najbolje se može okarakterizirati riječima: u svemu onome 

što je prava upala, bila ona mala ili vrlo velika, što onda dovodi do stvaranja 

čira na temelju upale, u svemu ovome želim reći da duhovno-znanstveno 

istraživanje još mora imati na umu, da cjelokupno etersko tijelo čovjeka radi 

kao takvo, tako da se još uvijek možemo osloniti na činjenicu da se može 

nešto učiniti da se vrati učinak eterskog tijela, koje je u određenom smislu, u 

jednom smjeru, postalo tromo, da se vrati učinak eterskog tijela tako da 

etersko tijelo čovjeka radi na zdrav način. To je zapravo samo usmjeravanje 

aktivnosti eterskog tijela u vrlo određenim smjerovima, dok zdravo etersko 

tijelo mora proširiti svoju aktivnost preko svih odgovarajućih smjerova 

organizma. Ovo je u biti slučaj da se može reći: mogu se naći reakcije - o 

njima ćemo kasnije - koje zauzvrat mogu stimulirati etersko tijelo, koje, 

naprimjer, postaje tromo u određenom organskom sustavu, ako je još uvijek 

zdravo u cjelini, da u tom smjeru razvija svoju, da tako kažem, univerzalnu 

djelatnost. 

Kod tumora je drugačije, kod svih vrsta tumora. Ovdje se radi o tome da se 

određeni procesi u fizičkom tijelu čine izravnim neprijateljima aktivnosti 

eterskog tijela, da se do određene mjere procesi u fizičkom tijelu jednostavno 

bune protiv aktivnosti eterskog tijela, i da etersko tijelo više nije učinkovito 

za ta područja fizičkog tijela. 

Ali etersko tijelo ima vrlo veliku sposobnost regeneracije, i duhovno-

znanstvenim načinom uvijek se može vidjeti da ako se može ukloniti 

prepreka, ukloniti neprijatelja koji stoji na putu nečije aktivnosti u 

određenom području, onda se može uhvatiti u koštac s tim pitanjem. Tako 

da se može reći: u slučaju tumora radit će se o, takoreći, prirodnom 

djelovanju uklanjanja fizičkih aktivnosti koje su u sukobu s eterskim tijelom, 

tako da etersko tijelo zauzvrat može raditi na mjestu na kojem se povuklo. 

To će biti od velike važnosti u, recimo, liječenju karcinoma. Karcinom, ako se 

samo ispravno promatra, lako pokazuje da, unatoč svojim različitim 

oblicima, predstavlja pobunu određenih fizičkih sila protiv sila eterskog 

tijela. Možete vidjeti karakterističan učinak u unutarnjim tvorbama 

karcinoma, gdje dolazi do keratinizacije, koja ostaje više u pozadini, ali ima 

tendenciju biti prisutna čak i u tvorbama karcinoma koje su više na 

površini, kako se fizička struktura proteže preko eterske strukture koja bi 

trebala biti na tom mjestu. Ako ispravno proučite ove dvije stvari, na kraju 

ćete doći do stajališta, koje je sada gotovo opipljivo, da upala i stvaranje čira 

predstavljaju potpunu suprotnost stvaranju tumora. Ove dvije stvari su 

doista polarne suprotnosti. Kad kažem da se to osjeti, samo vas molim da se 

prisjetite iskustava koje možete doživjeti kada se pojavi površinski karcinom, 

gdje se ono što se događa vrlo često može zamijeniti s pseudo-ulkusima, 

barem u određenim smjerovima. Iznad svega, potraga mora biti u pravcu 

detaljnijeg proučavanja ovog polariteta. 
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U tim stvarima vrlo često nas zbunjuju neka ne baš prastara, ali bih rekao 

srednjovjekovna imena koja se i ne odnose na Srednji vijek, već na jedno 

vrijeme sasvim blizu iza nas, prošlo vrijeme. Nije sasvim ispravno nazvati 

tumorske formacije 'neoplazmama'. Najviše, to jesu u vrlo trivijalnom smislu 

da ih prije nije bilo, ali nisu to u smislu da rastu na tlu samog organizma, 

njegovoj koži. Umjesto toga, budući da fizičko tijelo u jednom procesu dolazi 

u tako jaku opoziciju eterskom tijelu, vanjsko tijelo se također podređuje, da 

tako kažemo, onom vanjskom, prirodi, koja je neprijateljska prema čovjeku, 

a stvaranje tumora otvara snažan pristup svim mogućim vanjskim 

utjecajima. 

Sada je stvar proučavanja, rekao bih, protuslike svim tim stvarima. U izvan 

ljudskoj prirodi, upućujem vas na promatranje, recimo, formiranja imele. 

Potrebno je najprije obratiti pozornost na to kako se razne vrste imele 

razvijaju na drugim biljkama. Ali nije ni u tome stvar. Za botaniku je 

svakako bitna stvar parazitska priroda imele. Ali za proučavanje odnosa 

između izvan ljudske i ljudske prirode bitno je da je imela, jer raste na 

drugim biljaka, prisiljena vegetirati u drugačijem godišnjem ritmu, to jest da 

je naprimjer već završila svoje cvjetanje prije negoli stabla na kojima raste u 

proljeće počinju formirati lišće, da je vrsta zimske biljke, da se donekle ne 

izlaže - ova imela je biljka koja se ponaša, rekao bih, aristokratski - štiteći se 

od prejakih sunčevih zraka ili svjetlosnih utjecaja ljeta, preko lišća drveća. U 

skladu s procesima opisanim prije neki dan, Sunce uvijek moramo 

promatrati kao predstavnika djelovanja svjetlosti. To bi bio predmet 

fizikalnog promatranja i ne pripada ovdje. Ne može se potpuno izbjeći ono 

što je u naš jezik dospjelo iz ne sasvim ispravnog pogleda na prirodu. Ali 

cjelokupan način na koji imela raste i uspijeva, tako što se veže za druge 

biljke, ono je što je posebno važno. To znači da imela stječe sasvim posebne 

moći. Prisvaja moći koje se mogu opisati na sljedeći način: uz pomoć svojih 

snaga, ne želi sve što žele izravne organizacijske snage, ravno razvijajuće 

organizacijske snage, i želi ono što ne žele organizacijske snage koje se ravno 

razvijaju. I ovdje će stvar postati jasna tek ako se shvati tako da se kaže: 

ako, nacrtano vrlo shematski (vidi crtež ispod), postoji mjesto u fizičkom 

ljudskom tijelu koje se svojim silama buni protiv cjelokupnog utjecaja 

eterskih sila, tako da se eterske sile akumuliraju i zaustavljaju, da tako 

kažemo, i nastaje nešto kao nova izraslina koja tek nastaje, i imela je ta koja 

djeluje protiv ovoga džepa koji se tamo stvorio. U neku ruku, ona ga vraća 

na mjesto, gdje ne želi ići. 
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I tu se kroz pokus nekako možete uvjeriti, što se naravno, rekao bih, može 

učiniti samo kad se ukaže prilika. Moći ćete proučiti ovu protu tendenciju 

imele protiv ravne organizacije iz jedne činjenice, naime ako promatrate kako 

imela utječe na uklanjanje posteljice. Ona zadržava posteljicu u ljudskom 

organizmu, što znači da na ovaj način čini suprotno od onoga što ravna 

organizacija zapravo želi. To je nešto što je jedno od najbitnijih svojstava 

procesa učinkovitosti imele, da postigne nešto poput zadržavanja posteljice, 

to jest zaustavlja normalnu organizaciju. Kod procesa koji su suptilniji u 

ljudskom organizmu, ali koji se zapravo temelje na istoj stvari kao i 

zadržavanje posteljice, to je naravno puno manji problem. Ali ista stvar koja 

ima snažan učinak kada imela poništi ravnu organizacijsku tendenciju, ono 

je što vidite na slikama koje dobijete kada uzmete u obzir učinkovitost imele 

općenito. Nije li istina, ako primijetite da se imela suprotstavlja sklonostima 

eterskog tijela koje, naprimjer, ne želi u pravoj mjeri zahvatiti fizičko tijelo, i 

ako tada dobijete određeni učinak imele, tada etersko tijelo prejako drži 

fizičko tijelo i dolazi do napadaja. U drugim slučajevima, učinak imele stvara 

taj čudan osjećaj da biste stalno mogli pasti. To su stvari koje su povezane s 

činjenicom da je naprimjer, imela u biti uzrok onečišćenja. 

Tako posvuda možete vidjeti, primjerice u vezi s razvojem epilepsije, da imela 

ima taj protu učinak na ljudski organizam. Ali to nema veze s njezinim 

parazitiranjem koliko s činjenicom da si i ona dopušta - ako smijem 

upotrijebiti trivijalan izraz, a pogotovo će me oni iz Beča razumjeti - pojesti 

dodatnu kobasicu skuhanu od prirode. Traži da joj priroda ispeče dodatnu 

kobasicu, jer ne želi napredovati u normalnom tijeku godine, cvjetajući 

nakon proljeća i potom donoseći plodove, već radije razvija te stvari u drugo 

vrijeme, u dodatno vrijeme, tijekom zimskog vremena. Pritom čuva one snage 

koje se suprotstavljaju uobičajenom tijeku događaja. Kad to ne bi previše 

vrijeđalo, moglo bi se reći ako se promatraju tvorevine imele, i uzme u obzir 

aktivnost prirode: ova aktivna priroda je poludjela, kad je imela u pitanju, 

sve radi u krivo vrijeme. Ali to je upravo ono što morate koristiti kada, s 

druge strane, ljudski organizam fizički poludi, a to je naprimjer, kada 

nastaju karcinomi. Ovdje se radi o razvijanju razumijevanja takvih veza. 

Imela je nesumnjivo ta čijim će se potenciranjem morati zamijeniti kirurški 

nož, u slučaju tumorskih tvorevina. Radit će se o korištenju posebno ploda 

imele, ali i u vezi s drugim moćima same imele, može se postupati na pravi 

način, tako da bude lijek. 

Nije li istina, ludost je, naprimjer, da je cijela egzistencija imele vezana uz 

činjenicu da je oplodnja imele ovisna o prijenosu putem leta ptica; zar ne, 

imela bi izumrla da ptice neprestano ne prenose oplodne tvari s jednog 

stabla na drugo. Zanimljivo, ove oplodne tvari također se prenose preko 

ptica, tako da se tvari imele najprije apsorbiraju u tijelo ptice, a zatim se 

ponovno prazne kako bi iznikle na drugom stablu. Sve su to stvari koje vam, 
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ako ih dobro promatrate, omogućuju uvid u cijeli, ako mogu tako reći, 

proces nastanka imele. Zatim se radi o dovođenju ljepive tvari, tvari slične 

ljepilu kod imele, u ispravan kontekst s sredstvom za usitnjavanje, i 

postupno se postiže vrlo visoko potenciranje te tvari nalik na imelu. 

Zatim će to biti stvar specijalizacije za razne organe - o tome ću kasnije - 

djelomično na temelju lokacije imele, raste li na ovom ili onom drvetu. Ali još 

jedna stvar koja je važna, bit će mogućnost proizvesti nešto u lijekovima na 

temelju činjenice da ova tvar slična ljepilu stupa u interakciju s određenim 

metalnim tvarima, metalnim supstancama što se naravno može postići 

sadržajem metala u drugim biljkama. Ali kombinacija, recimo, imele sa 

stabla jabuke, i trljanja srebrnim solima rezultirala bi nečim što bi se moglo 

suprotstaviti svim karcinomima abdomena u visokoj mjeri. 

Sada ćete shvatiti da o ovim stvarima moram govoriti pažljivo jer je, s jedne 

strane, tendencija na koju se ukazuje apsolutno točna i temelji se na dobro 

utemeljenim duhovno-znanstvenim istraživanjima, ali s druge strane, u 

ovom trenutku, tamo gdje počinje praktični proces liječenja, počinje potpuna 

ovisnost o obradi tvari imele, jer u osnovi jedva da postoji znanje da se 

proces izvede na ispravan način. Ovo je naravno mjesto, gdje bi znanost 

duha mogla imati blagotvoran učinak, samo ako bi mogla biti u stalnoj 

suradnji s onim na čemu se temelji velik dio ostale medicinske struke, naime 

s kliničkim procesom. I to je ono što čini odnos između znanosti duha i 

medicine tako teškim, jer te dvije stvari, mogućnosti kliničkog promatranja i 

duhovno-znanstvena istraživanja, danas jednostavno moraju biti potpuno 

razdvojene zbog naših društvenih institucija. Ali upravo iz ovoga možemo 

vidjeti da je jedini način da se dođe na zelenu granu, kombinirati to dvoje. 

Dakle, bit će stvar stvarnog stjecanja iskustva u tom smjeru, jer teško da 

ćete moći impresionirati vanjski svijet takvim stvarima, osim da im barem 

date potvrdu putem vanjskih kliničkih izvješća i tako dalje. Ovo nije toliko 

unutarnja nego vanjska nužnost. 

Također će biti moguće dokazati da se učinak imele stvarno temelji na 

onome što sam sada objasnio. Samo trebate nastaviti metodično. Jer reći 

ćete sebi: formacije debla stabla su zapravo više izdanci supstance zemlje, 

ona su zapravo samo mali brežuljci u kojima je vegetacija još uvijek tu, iz 

kojih niču ostali bitni dijelovi stabala. Pa ako na njemu raste imela, ona 

zapravo, zar ne, raste korijenjem prema zemlji, tako što se ugodno smjestila 

na samom stablu. Stoga je za očekivati da bismo mogli imati slično iskustvo 

s biljkama, ako provodimo pokuse s biljkama koje usvajaju suludu 

'aristokraciju' imele, bez da istodobno imaju sklonost parazitizmu, da bi se 

moglo doživjeti slično iskustvo s tim biljkama. Pa, to će se i dogoditi. Ako se 

krene ispitivati zimske biljke na njihovu anti-sklonost u odnosu na 

normalnu sklonost ljudskog organizma, uključujući normalnu sklonost 

stvaranju bolesti, time se može očekivati da biljke za koje je prikladno 
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cvjetati zimi, moraju imati slične učinke. Samo niz pokusa trebate proširiti 

na biljke kao što je Helleborus niger (kukurijek), i vidjet ćete da zapravo 

postižete slične učinke. Ali treba uzeti u obzir kontrast, kako sam već opisao, 

barem provizorno, između muškog i ženskog. Tako da sa Helleborus niger 

teško da ćete postići neke učinke, vidljive na ženama, ali opipljive na muškoj 

prirodi, ako postoje tumori i pokušavate dobiti više potenciranje, kao što 

sam naveo za imelu. 

Kada radite na ovaj način, stvarno morate uzeti u obzir uvjete poput toga 

hoće li biljka uspijevati ljeti ili zimi, dobiva li svoju učinkovitost iz toga što se 

ponaša poput imele, ili više naginje zemlji nego ona. Imela ne ide u zemlju, 

crna kukurka, božićni cvijet, voli u zemlju, te je stoga više vezana za muški 

sustav sila, koji je pak više povezan sa zemaljskim, odnosno istaknuo sam 

prije nekoliko dana, da je sustav ženskih sila više povezan s 

izvanzemaljskim. Ove stvari svakako treba uzeti u obzir. Naime, riječ je o 

stjecanju određenog uvida u same prirodne procese. Zato sam pokušao to 

okarakterizirati na način na koji smo to učinili, da bi pokazao, da tako 

kažem, kakve su vanjske sile, pokušao sam upotrijebiti moralne ideje kao 

što su boemi, aristokrati, ludilo, i tako dalje, jer one nisu sasvim 

neadekvatne u odnosu na ono što se razmatra. 

Pa, kada dobijete takve ideje, također ćete se suočiti s karakterističnom 

razlikom koja postoji između učinkovitosti lijekova izvana i lijekova iznutra. 

Ali prije nego to uzmemo u obzir, još uvijek moramo imati predodžbu o 

idejama koje nas mogu dovesti do te razlike na pravi način. Naprimjer, to je 

definitivno nešto što treba proučavati za određene bolesti koje se sada 

pojavljuju: da će se za te, da tako kažem, nove bolesti - to sam već jučer 

istaknuo - za proces liječenja morati proučavati tako nešto kao što je, 

naprimjer, jednostavno izlaganje Carbo vegetabilis močvarnom plinu, na 

određeno duže vrijeme, jednostavno ga pustite da leži u močvarnom plinu, a 

zatim, nakon što je dovoljno impregniran močvarnim plinom, provodi se 

trituracija. Tako ćete dobiti nešto što bi bilo izvana djelotvorno na određeni 

način kao mast i slično, pogotovo ako ga utrljate stvarima koje onda mogu 

pospješiti učinak. Stvar je jednostavnog pronalaženja tehničke metode za 

ovako nešto. Kada bi se trituracija radila nekom metodom koja bi se sigurno 

mogla naći, s talkom naprimjer, onda bi se u tom sredstvu imalo nešto što bi 

bilo izvana djelotvorno kao mast i slično. 

Ali stvar je razumijevanja takvog procesa. Nećemo to prozreti ako ne 

izoštrimo svoju perspektivu tako što naučimo zdravo razmišljati, čak i u 

psihijatriji. Vjerujte mi da znanstvenika duha, ako smijem biti drastičan, 

zapravo živcira sam izraz duhovna bolest, jer je glupo koristiti izraz duhovna 

bolest, jer je duh uvijek zdrav i zapravo ne može oboljeti. Besmislica je 

govoriti o duhovnim bolestima. Uvijek je riječ o tome da je sposobnost duha 
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da se izrazi poremećena fizičkim organizmom, a nikada o stvarnoj bolesti 

duhovnog ili duševnog života. Sve su to samo simptomi koji se javljaju. 

Ali sada morate imati oko za specifične pojedinačne simptome. Možda ćete 

moći vidjeti razvoj onoga što bismo mogli nazvati prvom predispozicijom, a 

zatim daljnji razvoj, recimo, nečega poput religioznog ludila ili nečeg sličnog 

tome - zar ne, nijedan izraz nije točan jer je terminologija u ovom području 

zbrkana, ali mi jednostavno moramo koristiti riječi. Naravno, sve su to samo 

simptomi. Ali ako pretpostavimo da se ovako nešto razvije, onda će biti 

pitanje mogućnosti da dobijemo sliku cijelog ovog procesa razvoja. Ali onda, 

kada jednom steknete ovu sliku, bit će potrebno pogledati sve abnormalnosti 

u procesu formiranja pluća kod osobe koja pokazuje ovu sliku, ne u procesu 

disanja, već u procesu formiranja pluća, u metabolizmu pluća. Jer termin 

bolest mozga zapravo nije sasvim točan. Ako je izraz duhovna bolest potpuno 

pogrešan, onda je izraz bolest mozga zapravo napola pogrešan, jer su 

degeneracije koje se događaju u mozgu zapravo uvijek sekundarne. Kada je 

riječ o bolestima, primarno nikada nije ono što se događa u gornjem čovjeku, 

nego uvijek u donjem čovjeku. Primarno je zapravo uvijek u organima, koji 

uključuju četiri organska sustava, sustav jetre, bubrega, srca i pluća. I još 

važnije od svega drugog, za nekoga tko je sklon onim oblicima ludila gdje 

izumire interes za vanjski život i osoba postaje iznutra zamišljena i prepušta 

se zabludama, da dobije predodžbu o prirodi svojih plućnih procesa. To je 

iznimno važno. 

Kod ljudi koji pokazuju samovolju, tvrdoglavost, svojeglavost, dakle sve ono 

što predstavlja izvjesnu nepomičnost pojmovnog sustava, kruto držanje uz 

pojmove, u tom slučaju potrebno je provjeriti što radi proces jetre dotične 

osobe. Jer kod takve osobe uvijek unutarnja organska kemija ne funkcionira 

kako treba. Čak i ono što smo navikli opisivati kao 'omekšavanje mozga' u 

trivijalnom životu, to su sve sekundarne stvari. Primarni problem kod 

takozvanih duhovnih bolesti leži u organskim sustavima, iako ga je ponekad 

teže uočiti. A budući da leži u organskim sustavima, ponekad je tako tmurno 

vidjeti kako se duhovno liječenje najmanje može suočiti s tim stvarima, kako 

je duhovnim liječenjem često puno lakše nešto postići kod pravih organskih 

bolesti nego kod takozvanih duhovnih bolesti. Morat ćemo steći naviku 

liječenja duhovnih bolesti lijekovima. To je bitno, i to je drugo područje u 

kojem će vanjski smjer medicine morati pronaći svoj put da bi došao do 

znanosti duha. 

Pravi promatrač na ovom polju uvijek će biti istinski školovani psiholog. Jer 

u psihičkom životu sa svojom velikom raznolikošću, sa svojim načinom, koji 

često samo izgleda sugestivno, ima nevjerojatno mnogo toga i stvarno treba 

doći do pravog načina promatranja. To mogu objasniti na primjeru: 

jednostavno zato što kod ljudi nije slučaj, da u odnosu na njihove 

sposobnosti - pod kojima sada mislim na sve što također leži u 
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sposobnostima kroz fizičku organizaciju, koja postaje oruđe za duhovnu 

organizaciju - da ljudi nisu jednostavni po prirodi, nisu jednostavno 

dizajnirani. Kolikogod čudno zvučalo, sasvim je moguće da netko ima 

osobine koje tjeraju da ga zovemo imbecilom, slaboumnom osobom, ali da 

govori stvari koje su pametne i domišljate. To je sasvim moguće. To je 

moguće jer netko svojom glupošću može biti vrlo sugestivan i vrlo lako može 

odražavati tajanstvene utjecaje okoline. Kulturno-povijesno i patološki, tu 

možemo promatrati najzanimljivije stvari. Naravno, nema potrebe spominjati 

imena kada je riječ o rezultatima takvih istraživanja; to naravno malo 

potkopa povjerenje, ali nije dobro spominjati imena. Ima jedna posebnost, 

pogotovo u novinarstvu, da zapravo slabi umovi mogu postati dobri novinari, 

jer su svojom glupošću u stanju dati, ne svoje ograničeno mišljenje, nego 

ono što je mišljenje vremena. To se kroz njih reflektira, pa su primjerice, 

izjave slaboumnih novinara puno zanimljivije od izjava čvrstih, neovisnih 

novinara. Puno više o tome što čovječanstvo misli, naučite od slaboumnih 

novinara nego od jakih novinara, koji uvijek pokušavaju stvoriti vlastito 

mišljenje. To je samo ekstremni slučaj, ali koji se u životu uvijek iznova 

događa, događa se ono što se u najvećoj mjeri može nazvati maskiranjem 

stvarnog slučaja. Razlog zašto ne primjećujete glupost je taj što se na 

početku pojavi nešto što može biti čak i vrlo genijalna izjava. Pa naravno, u 

svakodnevnom životu to i nije bitno, jer uostalom, nema štete ako nam 

novine pišu idioti ako donose samo dobre vijesti, zar ne. Ali u posebno 

radikalnim slučajevima, gdje stvar ide dalje od suštine i prelazi u oblik 

bolesti, tada se stvarno dolazi do točke kada moramo u sebi razviti 

nepristran, visoko objektivan smisao za promatranje duševnog stanja ljudi 

koji tada spadaju u područje psihijatrije. Nećete uvijek moći prosuđivati na 

temelju onoga u čemu je maskirana aktivnost duše, već ćete morati 

prosuđivati na temelju dubljih simptoma. Stoga ćete si uvijek morati 

govoriti: promatrajući stanje duše, velika je mogućnost zablude, jer nije 

toliko pitanje da li osoba izražava pametne misli, naprimjer, nego da li, kada 

iznosi pametne misli, postoji tendencija ponavljanja ovih pametnih ideja 

češće nego je to potrebno za kontekst. Važan je način na koji netko izražava 

svoje misli. Puno je važnije ponavlja li često misli ili će ih izostaviti da nema 

prijelaza, nego jesu li misli pametne ili glupe. Netko može biti potpuno 

zdrava osoba, a opet biti glup, samo fiziološki glup, ne patološki glup. Čovjek 

može iznositi pametne misli i imati predispoziciju za takozvanu duhovnu 

bolest, ali i postati njezinom žrtvom, što se onda, mnogo više nego bilo što 

drugo, očituje u činjenici da će početi preskakati misli ili često ponavljati 

misli. Svatko tko pati od čestih ponavljanja uvijek u sebi ima stanje koje je u 

osnovi povezano s nepravilnim procesom formiranja pluća. Osoba koja pati 

od preskakanja misli uvijek ima veze s neispravnim radom jetre. Ostale 

stvari su u sredini. 
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Htio bih reći da se te stvari mogu proučavati i u životu. Ondje gdje je nešto 

još uvijek hrana ili luksuz, i još se ne koristi kao lijek, barem u uobičajenom 

smislu, možete vidjeti, naprimjer - to sam i ranije javno spominjao, barem u 

određenim krugovima - kako kava ima vrlo jasno izraženo djelovanje na 

cjelokupni simptomatski proces duševnog života. Takvim se učincima baš i 

ne treba prepuštati, jer samo čine dušu tromom ako se oslanjate na njih, ali 

ipak su tu. Nedostatak logike može se nadomjestiti ispijanjem kave, odnosno 

ispijanjem kave organizam disponirate da iz njega izvučete više snage za 

logiku, nego ako se ne pije kava. Stoga bi jedna od navika novinara prema 

sadašnjem stajalištu trebala biti da piju puno kave, kako ne bi toliko morali 

grickati olovke da bi povezivali ideje. To vrijedi s jedne strane. S druge 

strane, ispijanje čaja je ono što nas sprječava da profesorski pedantno 

vezujemo jednu misao na drugu, tako da kad bi to došlo do svoje krajnosti, 

ne bismo se mogli duhovno izraziti, već tako da bi onima oko nas samo 

opisivali vlastite logičke procese; u tom slučaju uvijek postajemo dosadni. 

Profesije koje su sada u opadanju, ali koje bi, međutim, prema njihovom 

starom ustrojstvu, trebale biti što pametnija, a da to ne postanu iznutra, već 

samo putem vanjskog uživanja, trebalo bi im se naravno savjetovati da piju 

čaj. Baš kao što je kava dobro piće za novinare, čaj je izvanredno učinkovito 

diplomatsko piće, koje u biti potiče nasumične ideje koje se bacaju i koje 

mogu ostaviti dojam da ste pametni. 

Takve stvari je posebno važno znati, jer ako razumijete kako cijeniti te stvari 

i imate potrebno moralno stanje duše, onda znate da se te stvari u 

moralnom životu moraju promicati na druge načine nego kroz ovu ili onu 

dijetu. Ali da biste se educirali o određenim prirodnim kontekstima, takve su 

stvari iznimno važne, baš kao što je u kulturnom kontekstu važno, 

naprimjer, baciti pogled na vrlo nisku potrošnju šećera, kakva je bila 

uobičajena u Rusiji, i na vrlo obilnu u zapadnom svijetu, engleskom svijetu. 

Tada ćete otkriti da tamo gdje stvari nisu paralizirane duševnim razvojem, 

ljudski život vrlo jasno pokazuje otisak onoga što je zapravo hrana ljudima: 

Rus, koji ima određenu privrženost vanjskom svijetu, ima nizak osjećaj sebe, 

koji se tada samo teoretski može nadomjestiti i koji je povezan s malom 

konzumacijom šećera, a s druge strane, Englez, koji ima jak osjećaj sebe, što 

ima organsku osnovu i on je vezan za jaku konzumaciju šećera. Ali ono što 

je ovdje važno manje je činjenica užitka, nego poriv. Jer činjenica uživanja se 

razvija iz poriva, iz čežnje za uživanjem, i zato je važno obratiti posebnu 

pozornost na te stvari. 

Ako sada uzmete u obzir da se stvarno podrijetlo takozvanih duhovnih i 

duševnih bolesti zapravo mora tražiti u sustavima organa donjeg čovjeka, 

tada ćete upravo tamo naići na interakcije u ljudima koje ne smijete 

zanemariti ako se radi o patološko-terapijskim stvarima. Ove interakcije 

između onoga što sam nazvao donjim i gornjim čovjekom uvijek se moraju 

uzeti u obzir, kako u patološkom tako i u terapeutskom aspektu, inače se 
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nikada neće moći steći pravi pogled na to kako vanjski utjecaji, kroz koje se 

želi raditi na bolesnoj osobi, djeluju na tu bolesnu osobu. Velika je razlika da 

li na pacijenta djelujemo toplinom ili vodom, kroz stopala ili kroz glavu. Ali 

nećete doći ni do kakvog obrazloženja za te stvari ako prvo ne postanete 

svjesni velikih razlika u funkcioniranju donjeg i gornjeg čovjeka. Stoga ćemo 

sada, koliko se to može učiniti na ovom području, još raspravljati o 

vanjskom utjecaju na ljude. 
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 XIV. PREDAVANJE  

Dornach, 3. travnja 1920. 

 

Zapravo sam dugo razmišljao o tome što učiniti s poglavljem koje bih danas 

želio predstaviti u ovoj seriji predavanja, s obzirom na kratkoću vremena, 

treba li ga uopće dati. Svejedno ću to učiniti, iako se stalno može vidjeti 

koliko se stvari ne shvaćaju kad su ovakve stvari u pitanju. Jer vidite, s 

jedne strane, određeni su ljudi dugo vremena pokušavali ukazati na to kako 

su stvari koje se iznose zbrkane stvari i napadali su s te točke gledišta. Čini 

se da se sada javlja mišljenje da to više nije tako, da stvari odaju prejak 

dojam da su točno u skladu s onim što se može dobiti iz drevnih misterija 

ako se naknadno istraže - tada se postavlja drugi prigovor, da sam izdajica 

misterija. Uvijek ćete s neke strane naći priliku da stvari formulirate u 

skladu s tim. Ako se više ne može reći da stvari nisu u redu, može se barem 

reći da je vrlo pogrešno govoriti te stvari. 

Pa, prvo što želim danas reći je ovo: mora biti jasno da samo fizičko 

promatranje čovjeka zapravo uzima u obzir samo mali dio čovjeka, i to, kao 

što se može prosuditi, jer u čovjeku postoje etersko tijelo, astralno tijelo i 

'Ja', koji stalno djeluju na ljudski organizam, i koja naravno, izmiču vanjskoj 

procjeni - kažem namjerno u odnosu na ono što slijedi: procjeni. Ali to ne 

znači da je nemoguće da se uz dobru volju čovjek obrazuje da stekne nešto 

od onoga što bi se moglo nazvati: vidovitost u razumijevanju, u moći 

prosuđivanja. Tada nećete napredovati do razine vidovitosti koja se stvarno 

bavi slikama na jasan način, ali ćete doći do vrste prosuđivanja koja barem 

može uspostaviti snažan i valjan odnos u vidovitim pogledima. 

Sada morate razmisliti o sljedećem: 'Ja' - ako krenemo od ovog, da tako 

kažemo drugog čovjeka - ono djeluje na čovjeka, a na sadašnjem stupnju 

razvoja, ovo 'Ja' radi prije svega na fizičkom tijelu čovjeka. Današnje 

čovječanstvo još uvijek ima relativno malu sposobnost kontrole eterskog 

tijela. Etersko je tijelo u djetinjstvu relativno tupo, i njime nesvjesno 

dominira 'Ja'. Kasnije ta dominacija prestaje. Samo kod onih ljudi koji 

zadrže jaku fantaziju u kasnijem životu, 'Ja' ima vrlo jak utjecaj na etersko 

tijelo. Ali općenito, kod ljudi koji postanu inteligentni i suhoparno 

intelektualni, postoji jak utjecaj 'Ja' na fizičko tijelo i slab utjecaj na etersko 

tijelo. 

Ako jednostavno zamislite ovo kako treba, ono što ja ovdje nazivam 

utjecajem na fizičko tijelo, nećete biti daleko od toga, ako možete zamisliti da 

ovo 'Ja' djeluje na cjelokupnu fizičku organizaciju, da se proteže kao 

svojevrsna skela. To je zapravo nešto integrirano u naše fizičko tijelo poput 

finog okvira. Taj fini okvir, koji je integriran u fizičko tijelo, koji se može 
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promatrati kao neka vrsta fantoma ljudskog bića, stalno je tu u čovjeku. 

Čovjek oko sebe nosi okvir koji je jednostavno utisnut u njega kroz njegovu 

'Ja' organizaciju, vrlo fini okvir, koji je, međutim, organiziran u fizičkom 

tijelu od sila eterskog tijela. Ali tijekom života ljudi postupno gube moć da ga 

svjesno integriraju, pa to polusvjesno, sneno, i dalje ostaje prisutno u 

kreativnoj fantaziji. 

Sada ćete lako vidjeti da je ovaj okvir, koji 'Ja' ugrađuje u ljudski organizam, 

zapravo u određenoj mjeri strano tijelo. To je u određenoj mjeri strano tijelo. 

Ljudski organizam također stalno ima tendenciju obrane od tog okvira. I 

nastoji, posebno noću kada spava, uništiti ovu strukturu. Pa, čak i ako malo 

primjećujemo ovaj okvir u običnom životu, ne treba zaboraviti da taj okvir 

stalno ima tendenciju da se, da tako kažemo, raspada i fragmentira u 

organizmu, i time stalno postaje misteriozni uzročnik upale u organizmu. 

Vrlo je važno imati na umu da 'Ja' stvarno stvara neku vrstu fantoma u 

ljudskom organizmu, od kojeg se ljudski organizam brani kao od stranog 

tijela, i da ovo strano tijelo zapravo ima stalnu tendenciju da se fragmentira 

u fizičkoj organizaciji ljudskog bića, da se raspadne, da tako kažemo, da 

uvijek ispadne iz ljudske organizacije. Dobivate neku vrstu prosudbe o ovoj 

strukturi u osobi, ako jednostavno proučavate organizaciju ljudskog oka iz 

psiho-fiziološke perspektive. Jer sve što se odigrava između oka i vanjskog 

svijeta, ili preko oka između duše i vanjskog svijeta, predstaviti će to 

postavljanje okvira rekao bih, u najčišćem obliku, na način da, između to 

dvoje, između stvarnog okvira 'Ja', postoji odnos s onim što proizlazi iz 

interakcije oka s okolinom, koju sam mnogo puta proučavao, posebno kod 

slijepih ili oslijepljenih ljudi. Može se vrlo dobro usporediti međusobni odnos 

fantoma, koji je normalan za većinu ljudi, i zatvoren je u organizmu 

jednostavno putem vida, i fantoma, koji je stvarna posljedica aktivnosti 'Ja' u 

organizmu. 

Kada bih želio slikovito izraziti ono što je tamo, mogao bih reći: kroz 

gledanje, kroz vizualni proces, fantom se ugrađuje u organizam, okvir koji se 

ponaša tako da drugi okvir, koji je ugrađen kroz stvarni 'Ja' proces, leži malo 

dublje, jednostavno leži više prema unutra (vidi crtež ispod, bijela i žuta). 

Ono što je više unutarnje je takvo da ima jasan nagovještaj fizičkih sila. To je 

gotovo fizički fantom koji je organiziran od strane 'Ja', pravi okvir; ali ono što 

se prenosi kroz samo oko i dalje je eter. I zanimljivo je vidjeti kako se kod 

kratkovidnih ljudi ovo dvoje približava jedno drugom, kako se ono bijelo što 

sam ovdje nacrtao približava drugom, žutom, i kako se kod dalekovidnih 

ljudi bijelo povlači prema van, ovaj bijelo okvir. Ukratko, ako proučavate 

organizaciju očiju čovjeka, moći ćete doći do ispravnog razumijevanja 

eterskog tijela, eterskog tijela, koje je tako slično onome što sam sada opisao 

kao okvir. Ne postoji bolji način na koji se možete uvježbati da vidite nešto 

od eterskog tijela osobe, osim obraćanjem pozornosti na organizaciju očiju 
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osobe. Drugo će se već postaviti u vama. Ako steknete naviku obraćanja 

pozornosti na to gleda li osoba blizu ili daleko, i pustite da to djeluje na vas, 

tada će vas takva navika osposobiti da razvijete osjetljivost na opažanje 

eterskog tijela. Ako tada na meditativan način pristupite stvari, meditirate o 

njoj, više vam neće biti tako teško od posvećenog razmišljanja o tome, o tome 

što je kod ljudi uzrokovano organizacijom oka, prijeći na kontemplaciju 

samog eterskog tijela. 

 

Sada ćete se sami uvjeriti u sljedeće. Ovaj proces, koji je vezan za 

organizaciju oka, uvijek je prisutan kod ljudi, i nešto je normalno, a nešto se 

može dogoditi abnormalno. To je normalno u običnom životu, a nešto slično 

se događa kod svih upala, kod svih upalnih stanja. Tako da stvarno možete 

reći, da pretjerani razvoj ovog okvira, koji je sličan eterskom tijelu u fizičkom 

tijelu, dovodi do upala i svega što se također javlja kao posljedica upalnih 

stanja. Možete si pomoći i poduprijeti ono što vam sine kao uvjerenje, 

uzimajući mravlju kiselinu iz životinjskog carstva i pokušavajući je 

primijeniti izvana. Najbolji način da proučite ovu primjenu je da učinite 

sljedeće. Pokušajte imati mravlju kiselinu u najvećem razrjeđenju, pa želim 

reći, pokušajte kroz kupke ljudima dati mravlju kiselinu u najvećem 

razrjeđenju. Ako to učinite, date ljudima najveće razrjeđenje mravlje kiseline 

kroz kupke, suočite se s konsolidacijom ovog žutog ovdje (vidi crtež gore), 

konsolidacijom ovog okvira. Dakle, dolazite do konsolidacije ovog okvira, na 

takav način da, kroz tako primijenjenu mravlju kiselinu, pritišćete 'Ja' uz 

ovaj okvir, tako da u ovaj okvir prodre 'Ja'. Na taj način, ako je osoba sklona 

upali, pomoći ćete kod upale, jer ovaj okvir ima sklonost upalama samo ako 

u njega pravilno ne prodre 'Ja', onda nije pravilno ukroćen, jer 'Ja' i ovaj 

okvir pripadaju zajedno. Oni se mogu spojiti korištenjem mravlje kiseline 
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kroz kupke, kao što je gore opisano, ali u vrlo razrijeđenom stanju, jer se tu 

stvarno koriste snage mravlje kiseline. 

Sada treba napraviti malu simptomatologiju kad se petljate u ovakve stvari. 

Zapravo, morate pratiti imate li posla s upalnim stanjima koja se istodobno 

javljaju kod osoba sklonih pretilosti. Jer ako su prisutna dva kompleksa 

simptoma, s jedne strane sklonost upalama, s druge strane pretilosti, što 

ukazuje na određeni kompleks simptoma, vanjskim tretmanom, to jest 

upravo opisanim tretmanom životinjskom mravljom kiselinom, doista ćete 

moći postići nešto dobro. Uvijek ćete postići nešto izvanredno dobro ako 

imate osnovanu sumnju da postoji raspad te strukture, što možete zaključiti 

iz raznih drugih simptoma o kojima će biti riječi kasnije, i ako u isto vrijeme 

imate posla s ljudima koji imaju jaku sklonost pretilosti. To je ono što se 

mora uzeti u obzir. 

Jer vidite, znanost duha zna nešto što ljude danas naprosto šokira, zna ono 

što se mora dogoditi u ljudskom organizmu da bi se oči formirale onako kako 

su se morale formirati u ljudskom razvoju - naravno, u dugoj povijesti 

čovjekova razvoja - to je zapravo upalni proces koji se normalizirao i nije 

došlo do točke izbijanja. Ako zamislite da su isti procesi koji djeluju u 

upalnom procesu zaustavljeni, usporeni i zajedno potisnuti, onda imate 

proces formiranja ljudskog oka u ljudskom organizmu. Tako da čak možete 

imati predodžbu je li osoba sklona upalnim stanjima ili ne, samo gledajući 

njene oči. Moći ćete to vidjeti kada se za to istrenirate. Doista, iskustva koja 

možemo imati s ljudskim vidom, blisko su povezana s opažajima čovjekova 

eterskog tijela. A kada se govori o prisutnosti eterskog tijela, o percepciji 

eterskog tijela, onda naravno postoji taj unutarnji proces koji vodi do stvarne 

vidovitosti, koji vodi kroz meditaciju. Ali postoji i obrazovni proces izvana. 

Ako nastojimo vidjeti prirodne procese na ispravan način, doći ćemo do 

intuicije ovih stvari sa stajališta prosudbe. Vidite, stvarni organi vidovnjaka 

moraju se razviti iznutra; ali sud se formira prema vanjskom svijetu. Ako 

razvijemo intimniji sud o vanjskom svijetu, tada taj sud dolazi u sklad s 

inače intimnijim procesom meditacije, procesom koji ide iznutra prema van. 

Sada s pravom možete postaviti pitanje: da, ne možemo li onda sve što se 

događa promatrati i kod životinja? - Pa, stvar je u tome što je teško shvatiti 

što je čovjek, kada ga zapravo promatrate kao životinju. Često sam na 

javnim predavanjima isticao ono što bih želio sada naglasiti, rekao bih, jače. 

Vidite, ljudi misle: oko je oko, organ je organ, pluća su pluća, jetra je jetra i 

tako dalje. - Ali to nije istina. Ljudsko oko je organ koji se također pojavljuje 

kod životinja kao oko, ali je modificirano, jer je u ljudsko biće ugrađeno 'Ja'. 

Tako je i sa svim ostalim organima. A za ono što se događa u organu, što 

igra najveću ulogu, posebno kod bolesnih ljudi, ovaj prodor 'Ja' je važniji od 

onoga što se događa u životinjskim organima u koje 'Ja' ne prodire. To je 

nešto o čemu se ne vodi uvijek dovoljno računa, a ljudi su takvi da stvarno 
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ne prestaju uvijek iznova donositi sudove na tom području: ovo je nož, nož je 

nož, pa ću i taj proglasiti nožem, objasniti drugi kao nož po načinu na koji 

nastaje. - Da, ali ako je jedan nož stolni, a drugi britva, onda je nemoguće 

pretpostaviti da je nož - nož. Isto je kad netko dođe i kaže: ljudsko oko i 

životinjsko oko, objašnjeni su na isti način. - Naprosto je besmislica iz pukog 

vanjskog izgleda pronaći objašnjenje, a osobito ne vodi ničemu, ako se 

proučavanje temelji na samom vanjskom izgledu. Ova studija, koja se temelji 

na životinjama, jednostavno onemogućuje pravilno proučavanje određenih 

stanja kod ljudi, jer ona stvarno dolaze pred dušu kada smo svjesni da su 

kod ljudi upravo oni organi koji leže na periferiji, organi koji su prožeti s 'Ja', 

i oblikovani od 'Ja'. 

Pa, ljudsko uho je dizajnirano na potpuno drugačiji način od oka. Čovjek 

također može dokučiti ovo ljudsko uho, i može se educirati za prosudbu, 

kako se može educirati za prosudbu oka, što zatim približava vidovitosti 

eterskog tijela. Činjenicu da čovjek posjeduje uho, što možemo uočiti i kod 

životinja, ako imamo na umu da je to uho, prožeto organizacijom ljudskog 

'Ja'. Ako se zatim proučava nastanak uha, dolazi se do zaključka da je 

nastanak uha povezan s nečim unutarnjim u ljudskom organizmu na sličan 

način, kao što je nastanak očiju povezan s nečim više perifernim. Dođete do 

točke usmjeravanja svoje moći percepcije prema razvoju ušiju, i sebi kažete: 

'Ja' također ima veze s procesom formiranja uha, baš kao što ima veze s 

procesom formiranja očiju. 'Ja' u organizam također ugrađuje okvir, koji je 

nešto drugačiji od prethodno opisanog. Povezano s ovim okvirom koji je 

ugrađen, cijela je stvar u organizmu koja je u osnovi formiranja ušiju. Tako 

da mogu ovdje nacrtati drugi okvir, koji želim nacrtati plavom bojom, koji 

leži više prema unutra od žutog, koji se proteže u udove na manje 

organiziran način od drugog, koji, rekao bih, ako bi se to izvadilo iz ljudskog 

bića, ne bi imao ruke i noge, već samo batrljke ruku i batrljke nogu. Dakle, 

to je, moglo bi se reći, okvir čije je formiranje zaustavljeno na razini 

djetinjstva. Također je mnogo manje diferenciran prema glavi od drugog 

okvira. Ali otkriva se da ovaj okvir odgovara organizacijskim silama koje su u 

osnovi formiranja uha i cjelokupnog procesa slušanja. Želim to označiti 

ljubičastom bojom, koja odgovara ovoj bijeloj ovdje (vidi crtež gore). Ovaj 

okvir u ljudskom organizmu također ima određenu osobitost. Ovaj okvir 

može postati nenormalan, da tako kažemo, kada 'Ja' djeluje prejako, ali kada 

'Ja' prejako djeluje iznutra. Prethodno smo se bavili slučajem kada je imao 

prejak učinak površinski. 

Opet, upotrijebite sljedeće kako biste lakše proučili ovu materiju. Opet 

napravite neku simptomatologiju i uzmite ljude koji imaju tendenciju da 

budu izuzetno mršavi, ili ne baš mršavi ali nemaju tendenciju debljanja, i 

pred sobom imate ljude kod kojih 'Ja' ima prejak unutarnji utjecaj i pojačava 

taj okvir. Ali ovaj okvir ima drugačiju osobitost u usporedbi s prethodnim; 

njegova je osobitost da raste iznutra. Dok prvi okvir ima tendenciju 
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raspadanja i cijepanja, ovaj okvir ima tendenciju unutarnjeg rasta. Posebno 

se želi razvijati u dva smjera. Mora se razvijati na takav način da ne raste, da 

'Ja' treperi, da tako kažemo, jer je rast ili propadanje uvijek povezano s 

činjenicom da 'Ja' nije pravilno u tom okviru, da 'Ja' treperi izvan okvira. 

Ako 'Ja' iskoči iz tog okvira i dovoljno je jako da se održi u organizmu, tada 

nastaju psihičke i fizičke posljedice, psihička posljedica hipohondrije, fizička 

posljedica zatvorenosti stolice ili slična pojava. 

Ovo je jedna strana. Ali također može biti da je 'Ja' preslabo da se održi kada 

treperi, da se raspadne kao 'Ja', da tako kažemo, da sam fizički okvir ne daje 

povoda raspadu, već da ono samo daje povod raspadu. Zamislite kakva 

čudna pojava je tu! Ima se dojam, da tako kažemo, da je 'Ja' toliko slabo da 

se njegovi fragmenti zaglave u organizmu. Također je slučaj da krhotine 

zauzimaju mjesto jer je 'Ja' slabo. Razlog zašto su se ove krhotine zadržale je 

taj, jer kad čovjek koji je tako organiziran zaspe, nije u stanju potpuno 

primiti ono što treperi. Ostaje u organizmu i raste unutar njega kao duševno 

'Ja'. Ti organizmi koji imaju te izrasline duševnog 'Ja', koje se tada posebno 

pojavljuju u stanju spavanja, ljudi su skloni razvoju tumora. Ovo je 

nevjerojatno važan proces koji promatramo. Osobe koje su sklone tumorima 

su one koje ne spavaju kako treba, jer im u organizmu nakon što zaspu 

ostaju ostaci 'Ja'. Tu se onda susrećete s tim krhotinama 'Ja', koji su stvarni 

uzrok tumora, koji su također zloćudni, a koji su povezani s cijelim 

kompleksom simptoma koje sam sada nabrojio. I stvarno je tako, da je s 

jedne strane hipohondrija i zatvor stolice, a s druge strane, ako si organizam 

ne može sam sebi pomoći nego pojedinac postane hipohondar i ima zatvor, 

tada organizam raste iznutra, i pojavljuju se najzloćudniji tumori. O ovome 

ćemo još razgovarati, ali za sada pogledajmo samo princip. 

Možete se također izvana uvjeriti da je to slučaj kod ovih stvari gledajući ono 

što sam vam ranije rekao na drugačiji način. Ranije sam rekao da ćete 

najprije do formativnog procesa doći ako u kupkama izvana koristite 

životinjsku mravlju kiselinu fino raspršenu. Probajte tu istu životinjsku 

mravlju kiselinu u odgovarajućem pripravku razrijediti, i promatrajte kakav 

će učinak posebno imati na mršave ljude, kod mršavih ljudi će ukloniti 

sklonost stvaranju tumora, i kako utječe na formiranje tumora. 

To su stvari koje se svakako moraju promatrati na makroskopskoj razini, ali 

one također pokazuju kako treba steći taj makroskopski pogled, kako bi se 

zajedno promatrala cijela statura čovjeka, sve što dolazi u obzir za 

ustrojstvo, za konstituciju osobe i što se onda javlja kod bolesne osobe. Ovo 

također daje jasan pogled na to kako treba dijeliti utjecaj putem sredstava 

izvana i utjecaj putem sredstava iznutra. Upravo kada izvana i iznutra 

pratite učinkovitost istog lijeka dolazite do najzanimljivijih spoznaja. I opet, 

znanost duha zna jednu stvar, koja otkriva nešto nevjerojatno o ovom 

drugom dijelu organizacije. To je, da su sve naše sile koje stvaraju uho, 
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zapravo na istom putu kao i one sile koje u konačnici dovode do stvaranja 

unutarnjih tumora ako ih se pusti predaleko, ako pobjegnu predaleko. 

Činjenica da imamo formirano uho temelji se na procesu koji se normalizira 

činjenicom da se sila koja stvara tumor zaustavlja na pravom mjestu. Uho je 

tumor unutar ljudskog bića, ali se proširio do normalne razine. U procesu 

razvoja, proces formiranja oka povezan je s upalnim procesom, proces 

formiranja uha povezan je s procesom stvaranja tumora. To je prekrasan 

odnos kod ljudi, između zdravih i bolesnih, da zapravo imamo posla s istim 

procesima i kod zdravih i kod bolesnih, s istim procesima, samo koji jednom 

rade svojom ispravnom brzinom, a drugi put nepravilnom brzinom. Ako bi 

ukinuli upalni proces u prirodi, nijedno biće ne bi moglo vidjeti. Bića 

jednostavno vide jer je upalni proces aktiviran u cijeloj prirodi. Ali on ima 

neku brzinu. Ako mu se da pogrešna, postati će patološki upalni proces kod 

ljudi. Isto tako, proces stvaranja tumora, ima svoj značaj u prirodi sa 

pravom brzinom. Ako se ukine, nijedno biće na svijetu neće moći čuti. Ako 

mu date pogrešnu brzinu, dobit ćete sve što se događa u nastanku mioma, 

karcinoma i sarkoma. Razgovarat ćemo o tim stvarima kasnije. 

Svatko tko nije u stanju svaki proces bolesti potražiti u njegovom zdravom 

dvojniku, da tako kažemo, ne može ga ispravno integrirati u ljudsku 

organizaciju. Ova ljudska organizacija jednostavno se temelji na činjenici da 

su određeni procesi, koji su periferno raspršeni po prirodi, centralno 

internalizirani. Umjesto mnogih stvari koje se raspravljaju u našoj fiziologiji, 

trebali bismo se usredotočiti na druge stvari. Iako se uzimaju u obzir, ne 

pridaje im se velika važnost koju imaju. Naprimjer, možete pratiti sasvim 

makroskopski, rekao bih trivijalno, kako je koža razvučena po tijelu, ali kako 

se posvuda izvrće i u svojim nastavcima obrubljuje unutarnje dijelove. To je 

nešto što je od izuzetno velike važnosti, taj funkcionalni preokret, kao što se 

događa, naprimjer od obraza, od vanjskih dijelova lica preko okretanja 

prema unutra preko usana. Naime, u vanjskom ljudskom biću još uvijek 

pred sobom imamo rudimente onoga što bi se pravilno pratiti trebalo tek u 

embriologiji, gdje zapravo sve počiva na udubinama i inverzijama. I samo 

traganjem za takvim stvarima, jednostavnim proučavanjem razlike u reakciji 

kada se, recimo, mravlja kiselina koristi izvana na koži i iznutra na sluznici - 

ako bismo mogli uvidjeti suptilnu razliku koja se pojavljuje, to bi bilo 

nevjerojatno bitno. Jer sve što sam vam ovdje dao u osnovi je samo detaljno 

objašnjenje naznačenog elementarnog principa. Zatim, ako budete radili 

takva istraživanja, suočit ćete se s potpunom razlikom, između jednostavno 

eterske invertirajuće prirode ljudske organizacije prema van, i unutarnje 

centralizacije ljudske organizacije, koje su polarne suprotnosti. 

Pa, to u obzir dolazi sa sljedećim. Ako sada ponovno pitate: čemu odgovara 

ono što sam ovdje naveo kao drugi fantom? - tako vam kažem: ono što sam 

nacrtao kao plavog fantoma fizički je okvir u organizmu koji jednostavno ima 

tendenciju rasta (vidi sliku gore). Ono normalno je povezano s razvojem uha. 
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Vježbajte s ljudima na takav način da naučite promatrati njihovu ušnu 

organizaciju, da posebnu pozornost obratite na cjelokupnu internalizaciju 

organizacije uha, i u isto vrijeme organizaciju vida. Jer zapamtite da se 

proces gledanja odvija u eteru, proces slušanja u zraku. To je značajna 

razlika. Sve što leži niže u nizu mjerljivog i nemjerljivog, kod ljudi je 

povezano s onim što je smješteno središnje u unutrašnjosti organizma. Sve 

što je više povezano s eterskim, povezano je s onim izvanjskim, s periferijom 

ljudskog bića. 

U onome što sam ovdje nacrtao ljubičastom bojom (vidi crtež gore), nije ništa 

manje nego nagovještaj onoga što živi u ljudskom astralnom tijelu. Ako uz 

pomoć organizacije uha naučite promatrati osobu, u svojoj prosudbi dobit 

ćete svojevrsnu zamjenu jasne vizije astralnog tijela. Naučiti promatrati vid i 

gledanje, obrazuje za promatranje eterskog tijela, promatranje slušanja 

obrazuje za promatranje astralnog tijela. 

Opet, možete napraviti vrlo zanimljiva zapažanja kada gledate ljude koji su 

postali gluhi ili su rođeni gluhi, i pojavljuju se dublje veze prirode. Pokušajte 

samo promatrati kako bi ljudi rođeni gluhi, da nisu rođeni gluhi, u 

djetinjstvu bili skloni najstrašnijim tumorima. To su naravno pomoći koje 

priroda stvara, i koje vode do onoga što se više ne razumije u individualnoj 

ljudskoj organizaciji između rođenja i smrti, već to sada dopire do onoga što 

se mora razumjeti u ponovljenim životima na Zemlji, jer tek tada nalazi svoju 

ravnotežu. Pojave, praćene u određenoj mjeri, vode do točke u kojoj se dolazi 

do shvaćanja ponovljenih života na Zemlji. 

Ako sada pokušate periferijski stimulirati ljude, uvijek ćete ojačati ono što 

sam dao u prvoj karakteristici, kada sam objasnio odnose između 'Ja' i 

njegovog okvira. Ako smatrate da je potrebno ojačati ovo ljudsko 'Ja', možete 

ili krenuti edukativnim putem ili terapeutskim putem. Ako možete 

promatrati tendenciju prema upali, uvijek ćete otkriti da trebate ojačati 

aktivnost 'Ja' u osobi, tako da se ta aktivnost 'Ja' ispravno integrira u svog 

fantoma, u svoj okvir, jer se okvir ne raspada ako je 'Ja' integrirano na pravi 

način. 

Značajno jačanje ove 'Ja' aktivnosti, koja se vrlo dobro integrira u ovaj okvir, 

postiže se, naprimjer, puštanjem ljudi u kupke u koje se dodaje vrlo fino 

razrijeđeni sok od ružmarina, sok od listova ružmarina. Ova stimulacija koja 

dolazi s periferije kroz sok od ružmarina je takva da, u određenoj mjeri, u 

onome što dolazi do osobe 'Ja' može djelovati kroz fino usitnjeni sok od 

ružmarina. Tu se događaju vrlo čudne stvari. 

Ako promatrate ljudsko oko kako je integrirano u ljudski organizam, proces 

gledanja zapravo se temelji na činjenici da 'Ja' može prodrijeti u ono što je iz 

ljudskog organizma izvađeno. U oku je puno manje životinjskog procesa, sve 

se svodi na organsko, a proces gledanja temelji se na tome da čovjek sam, 
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unutarnji, duševno-duhovni čovjek, prodire u ono što nije životinjsko, da se 

može, u određenoj mjeri, identificirati s onim što je izvana, a ne samo s onim 

što je unutra. Kada se poistovjetite s mišićem, poistovjećujete se iznutra s 

procesom ljudskog formiranja; kada se poistovjećujete s okom, zapravo se 

poistovjećujete s vanjskim svijetom. Zato sam jednom takav organ nazvao 

provalijom u koju viri vanjski svijet. Komad vanjskog svijeta jednostavno je 

uguran poput loptice za golf u organizam, i jednostavno je kobna pogreška 

ako takve stvari naša osjetilna fiziologija ne uzme u obzir; jer upravo tako 

nastaju te blesave bajke o subjektivnosti i tako dalje. Činjenica da je 

objektivnost ugurana i da se u uguranoj objektivnosti sudjeluje u dijelu 

procesa vanjskog svijeta, danas se ne uzima u obzir. Nekoliko stoljeća ili bar 

stoljeće i pol, svakakve osjetilne fiziologije zasnivaju se na subjektivnom, jer 

nije bilo naslućivanja ulaska vanjskog svijeta u te organske ponore, i da mi 

sudjelujemo u procesima izvan nas samih. To ispravno razumjeti, znači 

također ispravno razumjeti i kada nešto djeluje izvana u ovoj finoj 

raspršenosti. Ako je to koža sa svojim porama i svim procesima koji se 

odvijaju uz pore (vidi donji crtež), ako se u kupki nalaze sitno usitnjene 

kapljice ružmarina, tada ćete lako vidjeti da postoji međudjelovanje između 

kože i usitnjenih kapljica ružmarina - ako to mogu tako nazvati - izaziva se 

nešto slično tome, izaziva se stimulacija osjetilnog procesa. Ovaj 

stimulirajući osjetilni proces utječe na ljudsko 'Ja' tako da se integrira u 

ljudski okvir. A možete ići tako daleko ako se to radi ispravno, naprimjer - 

samo u pravo vrijeme, naravno, ne kada je već prekasno - ako je vlasište 

podržano ovim stimulirajućim procesom fino raspršenih kapljica ružmarina 

u tekućini, može se suzbiti periferni proces gubitka kose. Samo to treba 

učiniti na pravi način. Dakle, postoji nešto što djeluje na površini, na 

periferiji ljudske organizacije. 

 

Pretpostavimo sada da je ova uredna interakcija između 'Ja' i ljudske 

organizacije poremećena izvana. 'Ja' zapravo nije samo točka, već je točka 

koja djeluje oko sebe. A raditi okolo zapravo znači: kreativna snaga 

cjelokupne ljudske organizacije, organizacijska moć 'Ja', širi se cijelom 

ljudskom organizacijom, prožima sve. Sada razmislite o tome, ako se vanjski 

napad dogodi u bilo kojem trenutku, tako da se ova interakcija između 'Ja' i 
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ljudske organizacijske moći prekine izvana, tada će biti potrebno pozvati da 

nešto emanira što dolazi iz astralne organizacije, koja je malo niže od 'Ja' 

organizacije, što u ljudski organizam prodire iz astralne organizacije na 

takav način da je 'Ja' lakše razviti svoje iscjeliteljske snage u točki gdje se 

dogodi vanjska povreda. Ako želite reći astralnom tijelu koje, kao što sam 

okarakterizirao - to je već vidljivo u njegovom fantomu - leži više unutra: ti, 

dođi ovamo, imaš što raditi, moraš mu pomoći - onda to učinite ne kupkom, 

nego stavite arniku u komad vune i stavite oblog od arnike. Stavljanjem ovog 

obloga od arnike na nešto uganuto ili slično, gdje je vanjska povreda, koja 

slabi 'Ja' u svojoj učinkovitosti, pozivate astralno tijelo iznutra: dođi ovamo i 

pomozi 'Ja'. I onda imate nešto što ima uravnotežujući učinak na površini, 

na periferiji osobe. 

Ali to zapravo daje temelj za usporedbu različitih tvari vanjskog svijeta, u 

kojoj mjeri dolaze u pomoć periferiji sa svojom tvarima, koje se vrlo lako šire, 

i u kojoj mjeri se te tvari, koje se teže šire, moraju koristiti u kadi za 

podupiranje 'Ja', i u kojoj se mjeri moraju koristiti druge supstance, posebno 

uključujući arniku, da podrže astralno tijelo koje zauzvrat neizravno 

podržava 'Ja'. Zapravo ne postoji drugi način da se otkrije učinak takvih 

supstanci nego pozivanje 'Ja' i astralnog tijela u pomoć. Vidite, to je nešto 

što može biti temelj teorije o vanjskom i unutarnjem liječenju bolesti. 
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 XV. PREDAVANJE  

Dornach, 4. travnja 1920. 

 

Danas bih želio krenuti od komentara koji mi je upućen jučer na 

predavanju, rekao bih od nekoga tko je prilično kompetentan po tom pitanju, 

naime da su ova predavanja među najteže razumljivim od svih antropozofski 

orijentiranih predavanja. To će se u određenim granicama svakako morati 

priznati, ali s druge strane također se mora priznati da drugačije ne može 

biti. Ali mislim da se iz opravdanosti ove opaske može puno naučiti. Uzmimo 

slučaj u kojem je ono što govorim lako razumljivo; mogu biti čak dva slučaja, 

jedan očiti slučaj, drugi slučaj koji je nešto dalje od suvremenog 

čovječanstva. Očito je da ljudi današnje kulturne epohe, imaju pravo 

smatrati stvari poput ovih koje su ovdje predstavljene, teško razumljivima. 

Kos to ne čini, on bi to vrlo lako razumio. A pruža i praktičan dokaz da 

smatra da je stvar izuzetno laka za razumijevanje. On nije baš asketska 

životinja pa ponekad jede vrtne pauke. Ali ako je pojeo vrtnog pauka i počne 

se osjećati vrlo loše zbog njega - jer kosu postane loše kada pojede vrtnog 

pauka - i ako je u blizini kokošinjac, ide ravno k kokošinjcu i tamo traži 

odgovarajući lijek. To je lijek, jer ako nema kokošinjca u blizini, kos dobije 

grčeve i ugine uz strašne grčeve i trzaje. Od toga ga štiti vlastiti iscjeliteljski 

instinkt, na način da kada je kokošinjac u blizini, ode do kokošinjca i tamo 

ubere odgovarajući lijek. To je proces koji je, rekao bih, vrlo očit. 

Ali drugi proces, koji je danas ljudima udaljeniji, vezan je za to. To je zato jer 

su ljudi određenog pretpovijesnog doba razvili slične iscjeliteljske instinkte, 

već su u svojim instinktima imali nešto što je više ili manje koncentrirano u 

Hipokratovoj medicini. Zanimljivo je, s obzirom na jučerašnju vrlo poštenu 

opasku, malo proučiti mudrost kosa ili drugih ptica koje mogu učiniti istu 

stvar u mnogim slučajevima. Jer što se zapravo događa kada kos pojede 

vrtnog pauka? Cijelom svojom organizacijom, vrtni pauk je uključen u 

određene kozmičke veze izvanzemaljske prirode. I cijela formacija udova i 

oblik vrtnog pauka, dolazi od toga što je uključen u takve izvanzemaljske 

procese, tako da, ako mogu tako reći, vrtni pauk ima mnogo planetarnog 

života u sebi. Vrtni pauk u sebi ima vanzemaljski planetarni život. Ptica ne 

uspijeva doživjeti takvo planetarno iskustvo; pomaknula ga je više prema 

unutrašnjosti svog organizma. Kada pojede vrtnog pauka, u njoj postaju 

uočljive planetarne sile. Planetarne sile, koje još uvijek imaju tendenciju da 

oblikuju, žele prodrijeti u pticu, a ona se s tim mora boriti. U trenutku kada 

ptica pojede vrtnog pauka, njena unutarnja volja postaje slika 

izvanzemaljskog života. I onda odlazi do odgovarajuće biljke, koja, jer se 

odvojila od Zemlje, pa čak i zato što je pod planetarnim utjecajem, nije u 

stanju ništa potpuno razgraditi, nego zadržava to u obliku otrova, na taj 

način je postala suprotnost planetarne esencije, naime, postaja je zemaljsko. 
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Životinja ide tamo i traži pomoć. To je opet zbog činjenice da u trenutku 

kada otrov vrtnog pauka djeluje na kosa, protuinstinkt, obrambeni instinkt, 

odmah je izazvan tim djelovanjem samog otrova vrtnog pauka. Iz instinkta 

povrede prelazi odmah u obrambeni instinkt, tako da u cijeloj pojavi pred 

sobom nemamo ništa osim vrlo živopisnog razvoja onoga što činimo kad nam 

muha sjedne na oko, a mi zatvorimo oko ili nam se ruka pomakne 

jednostavnim refleksnim pokretom. 

Ove procese u životinjskom i biljnom carstvu iznimno je važno promatrati. 

Jer ovo vas također liječi od nečeg drugog, naime od vjerovanja da je ono što 

je razumijevanje i razum sadržano samo tamo unutar moždane ljuske. 

Razumijevanje i razum lete okolo, jer je to potpuno razumno ponašanje koje 

djeluje u instinktu povrede i u obrambenom instinktu kod životinje ptice. 

Ono što je na djelu je vanjski razum i vanjsko razumijevanje, a mi ljudi samo 

imamo dar sudjelovanja u tom učinku vanjskog razumijevanja i vanjskog 

razuma. Mi u tome sudjelujemo, ne nosimo to u sebi. Da to nosimo u sebi je 

besmislica, već u tome sudjelujemo. Ptica još ne sudjeluje, na način da za 

pojedini dio tijela stekne ono što je instinkt povrede i obrambeni instinkt. 

Ona više razumije ono što leži u njoj kroz sustav pluća, više nego mi ljudi, 

koji to već razumijemo kroz sustav glave, i ona zauzvrat izvlači obrambeni 

instinkt protiv Hyoscyamusa kroz sustav pluća, jer manje misli na periferiji 

nego u dubini svog bića. Tako smo svoje mišljenje otrgnuli od pluća i 

ritmičkog sustava. Možda ćemo moći i preciznije govoriti o tome kako 

mislimo kao ljudi. U svakom slučaju, ne razmišljamo više tako centralno, 

odnosno ne mislimo više na isti način plućima i srcem i tako dalje, vezano za 

kozmos, s kojim ptica misli. To su stvari koje opet treba steći. Ako pitate: tko 

je iz nas istjerao zadnji ostatak, posljednji ostatak, ovih instinkta preko kojih 

smo povezani s prirodom? - moramo reći da je naše školsko obrazovanje i 

naše sveučilišno obrazovanje to uništilo, jer to i sve što je s tim povezano, u 

osnovi je predisponirano za sprječavanje suživota čovjeka s cjelokupnom 

prirodom. Jednostrano, s jedne strane se potiče rafinirana intelektualnost, a 

s druge strane rafinirana seksualnost. Ono što je bilo centralno za primitivno 

čovječanstvo, moderno čovječanstvo jednostavno rastavlja na ova dva pola. 

Sada vidite, pronalaženje puta natrag do ispravnog razumijevanja svijeta,  

bit će kriterij hoćemo li u našoj potrazi za znanošću ponovno postati zdravi. 

S tako zdravim bavljenjem znanošću morat će se proučavati mnoge stvari 

koje se trenutno, nažalost, proučavaju samo nezdravim metodama. 

Sada, nadovezujući se na ono što smo rekli jučer, pozabavit ćemo se 

stvarima usmjerenima na takvo sagledavanje osobe, u koje je ugrađeno 

nešto slično naznaci procesa ozdravljenja. To je bilo visoko razvijeno kod 

primitivnog čovječanstva. U trenutku kada je primitivni čovjek vidio nešto 

nenormalno na ljudima, odmah je bio upućen u proces ozdravljenja. To su 

stvari koje je moderno čovječanstvo izgubilo. I tako, naprimjer, moderni 
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čovjek do malo toga dolazi intuicijom, do čega je drevni čovjek dolazio 

instinktom. Ali to je razvoj: od instinkta preko intelektualizma do intuicije. 

Fiziologija i medicina moraju se dodati popisu stvari koje najviše pate od 

pukog intelektualnog razvoja. U atmosferi intelektualizma, najmanje mogu 

napredovati. Jer uzmimo konkretan slučaj, uzmimo naprimjer, dijabetičara. 

Što on predstavlja svojim abnormalnim razvojem? Ispravan pogled na 

dijabetes možete u prvom redu dobiti ako znate da on uključuje slabo 'Ja', 

slabu 'Ja' organizaciju, koja nije prikladna za upravljanje cijelim procesom 

koji bi se trebao odvijati kod stvaranja šećera. Samo treba na pravi način 

protumačiti ono što je tamo. Bilo bi potpuno pogrešno vjerovati da je zbog 

odlaska šećera 'Ja' prejako. Ne, to je preslabo 'Ja', jer se razvilo 'Ja' koje ne 

sudjeluje toliko snažno u organskom procesu da to 'Ja' može u organizam 

raspršiti šećer na odgovarajući način. To je ono što zapravo imamo. Uz to je 

vezano sve, što u konačnici može pozitivno djelovati na dijabetes. Nije li 

istina, rekao bih da možemo doživjeti nagovještaj bolesti i dijabetesa ako 

netko u isto vrijeme uživa previše šećera, i zatim pije alkohol, prvi 

nagovještaj, ali naravno opet može nestati, samo što pokazuje kako je u 

ovom slučaju 'Ja' oslabilo, ne može se nositi s procesom koji bi se zapravo 

trebao dogoditi, koji je time izazvan. Zatim treba pogledati sve što bi ovdje 

moglo biti prisutno, i doći ćemo do koncepta koji do sada nije bio previše 

zastupljen u ovim razmatranjima, ali koji se može naći na mnogim listićima 

s pitanjima, na koja ćemo se detaljnije osvrnuti na ostatku naših 

predavanja. Vidjet ćete da će sve što je na upitnicima biti uzeto u obzir, ali 

treba napraviti odgovarajuće pripreme. Ovdje dolazimo do koncepta 

nasljednog tereta, koji igra veliku ulogu, osobito kod dijabetesa. 

Mora se reći da upravo taj nasljedni teret djeluje prema slabom 'Ja'. Uvijek 

se može uspostaviti veza između slabog 'Ja' ili, moglo bi se reći, koje ne 

funkcionira sa svim svojim kompleksima sila, i onoga što nas čini 

predisponiranim za nasljedni teret. Jer da smo svim jednostavno spremni 

trpjeti nasljedni teret, svi bismo ga trpjeli. Činjenica da svi ne patimo od 

nasljeđa, uglavnom je posljedica činjenice da oni ljudi koji dobro 

funkcioniraju imaju manju vjerojatnost da će patiti od nasljeđa. Ali onda se 

ne može zanemariti da kod šećerne bolesti postoje, u većoj ili manjoj mjeri, 

psihički uzroci, i da uzbuđenje koje čovjek prolazi, ako se lako uzbuđuje, 

može u velikoj mjeri biti povezano s razvojem šećerne bolesti. Zašto je to 

tako? 'Ja' je zapravo slabo, a budući da je slabo, ograničava se na djelovanje 

više na periferiji organizma, razvijajući snažan intelektualizam preko mozga. 

Ali to 'Ja' nije u stanju ići dublje u organizam, pogotovo ne u one dijelove 

organizma gdje se odvija stvarna prerada proteina, prerada biljnih proteina u 

životinjske proteine. Tu aktivnost 'Ja' nedostaje. Ali sve više u ovim 

područjima u koja se 'Ja' ne proteže, sve je veća aktivnost astralnog tijela. 

Jer aktivnost astralnog tijela je najveća tamo gdje se, rekao bih, u čovjeku 

odvija srednji organizacijski proces, između probave, pripreme krvi i disanja. 
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Ovaj srednji organizacijski proces prepušten je sam sebi zbog mlitavosti 'Ja'. 

Počinje razvijati neovisne procese koji se ne odnose na cijelu osobu, već na 

središnju osobu. I može se reći da se dijabetes javlja kada se 'Ja' isključi iz 

unutarnjih procesa. Pa, ti unutarnji, posebno unutarnji procesi izlučivanja, 

usko su pak povezani s formiranjem emocija, s formiranjem osjećaja. Dok 

'Ja' svoju glavnu aktivnost traži kroz mozak, 'Ja' ne brine za aktivnosti koje 

su aktivnosti izlučivanja, koje su specifično oscilirajuće, cirkulirajuće 

aktivnosti. A to je povezano s činjenicom da se gubi kontrola nad određenim 

psihičkim utjecajima, koji se nameću kao emocionalni utjecaji. Zašto 

ostajemo mirni kada se oko nas događa nešto uzbudljivo? Ostajemo mirni jer 

smo u stanju poslati svoj um u svoja crijeva, jer smo u stanju ne samo ostati 

u mozgu, već uključiti cijelu osobu. Kada razmišljamo, ne možemo to učiniti. 

Ako se jednostrano intelektualno uključimo iz mozga, nutrina čovjeka čini 

vlastito kretanje. Ljudi su tada posebno osjetljivi na uzbuđenje, a rezultat 

toga je da ta uzbuđenja također intelektualno uzrokuju nastanak organskih 

procesa, dok bi zapravo trebala raditi nešto drugo. Zapravo ne bi trebali 

proizvoditi organske procese kao uzbuđenja koja utječu na osjećaje, nego bi 

se trebali najprije prožeti intelektom, trebali bi usmjereni razumom, imati 

učinak na nutrinu čovjeka. 

Sada je stvar da sebi razjasnite što se zapravo događa kod takve stvari. 

Postoji mlohavost 'Ja'. Kod čovjeka, 'Ja' je povezano s onim što je najviše 

izvanzemaljsko, što utječe na ljude, to jest s onim što je najviše periferno u 

odnosu na Zemlju. Zapravo, sve što utječe na naše 'Ja', dolazi od izvan 

Zemlje. Stoga moramo pokušati upoznati one procese koji su povezani s tim 

procesima, koji imaju nešto s našim 'Ja', koji su s njime povezani u izvan 

ljudskom, tako da 'Ja' možemo smjestiti u sferu kroz koju uči, da tako 

kažemo, sudjelovati u izvanzemaljskom kako treba. 

Sada, isti taj proces leži u zemaljskoj oblasti, kroz koji je 'Ja' potaknuto da 

radi na svojoj unutarnjoj organizaciji, na svojoj središnjoj organizaciji, gdje 

god to isto izvanzemaljsko uzrokuje da Zemlja, bilo mineralna Zemlja ili 

Zemlja prekrivena biljkama, stvara eterična ulja, općenito stvara ulja. To je 

put kojim moramo ići. Baš kao što ljudsko 'Ja' djeluje u oku, jer uspostavlja 

izravan odnos s vanjskim svijetom preko ove napredne loptice za golf, tako 

'Ja' moramo povezati s procesom stvaranja ulja. To najbolje možemo učiniti 

pokušavajući koristiti fino raspršeno ulje u kupki i tretirajući ljude uljnim 

kupkama. To je nešto što bi bilo poželjno kada bi se, u prvom redu, pokušalo 

utvrditi koja je raspršenost potrebna, koliko često treba raditi i tako dalje. 

Ali to je način borbe protiv dijabetesa, koji je tako poguban za organizam. Iz 

ovoga možete vidjeti kako gledanje u vanjski proces i razmišljanje o ovom 

vanjskom procesu, zajedno s unutarnjim ljudskim procesom, zapravo stvara 

ljudsku-izvanljudsku fiziologiju, koja je onda ujedno i terapija, a to je put 

kojim se nešto mora postići. 
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Polazeći odavde, sada bih želio istaknuti kako su - još jednom, nakon što 

smo stekli konkretnije koncepte - ljudi zapravo povezani sa svojim okolišem. 

Pogledajte opet zemaljsku floru, pogledajte cjelokupni biljni svijet Zemlje, 

kako od Zemlje stremi prema gore, kao da raspršuje sile u cvijetu i skuplja 

ih u plodu, i pogledajte tisuće čudnih varijacija ovog procesa, kako se ono 

što inače potpuno uđe u sjeme može zadržati u formiranju lista, lišće tako 

postaje poput biljke i debelo, kako bi možda samo omotači sjemena postali 

debeli, zadržavanjem određenih sila neposredno prije zatvaranja vrata - tu 

imate svakakvih varijacija. 

Ali ovaj proces formiranja biljaka uistinu nije nešto što se može promatrati 

samo iz perspektive fizičkog djelovanja Zemlje ili protudjelovanja svijetla, već 

koliko god je istina da biljka u sebi sadrži fizičko tijelo i etersko tijelo, 

jednako je istina da gore, gdje izvanzemaljsko dolazi u kontakt sa 

zemaljskim, da je kozmičko-astralni element povezan sa svom tom biljnom 

materijom koja nastaje u fizičkom i eterskom tijelu. Moglo bi se reći: biljka 

raste prema animalnom procesu formiranja, što ne postiže. Zemlja je, rekao 

bih, u svojoj unutrašnjosti natopljena procesom formiranja biljaka, a tamo, 

gdje je atmosfera, natopljena procesom formiranja životinja koji jednostavno 

ne daje ploda, do kojeg biljka raste, ali ga ne dostiže. Ovaj proces koji vidimo 

da se odvija, rekao bih, tkajući kroz biljni svijet i koji ima kružni karakter u 

usporedbi s cijelom Zemljom, cijeli ovaj proces je u samoj životinji 

centraliziran; tamo je premješten unutra. Životinje, da tako kažemo, dijele 

ono što se događa iznad biljaka, prenose to u svoju unutrašnjost, a organi 

koje životinja posjeduje a biljci nedostaju, to zapravo nije ništa drugo nego 

nešto što su životinje uzele za sebe i razvile kao aktivnost iz središta, što na 

biljke utječe periferno, izvana. 

Ovaj isti proces, proces formiranja životinja, također se događa kod ljudi, ali 

kod ljudi on leži više prema središtu cjelokupne fizičke organizacije. Više leži 

prema svemu što se događa između probave, stvaranja krvi i disanja. Tu je 

čovjek po svom formativnom procesu, najsličniji današnjem formativnom 

procesu životinja. Zato je ovaj unutarnji čovjek, ovaj fizički unutarnji čovjek, 

najuže povezan sa svime što predstavljaju životne tendencije biljnog 

elementa, i uvijek možemo računati, da ćemo ovom unutarnjem čovjeku 

pomoći upravo onim što se nameće kao životne tendencije u biljnom carstvu. 

Ali sada čovjek ima nešto više od životinje, što se temelji na činjenici da 

čovjek ne samo da prolazi kroz proces izmjene, poput životinje, između 

onoga biljnog i astrala, već da prolazi kroz proces izmjene između 

mineralnog i onog izvan astralnog, što je još perifernije od čisto astralnog. 

Dakle, možemo reći: upravo je to ono što je karakteristično za ljude u 

sadašnjem razvoju Zemlje, da sudjeluju u procesu stvaranja minerala. I kao 

što se kod životinja odvija transformacija proteina, tako se i ovdje neprestano 

odvija proces koji znanost zapravo ne uzima u obzir, koji ima više perifernu 

tendenciju od životinjske transformacije stvaranja proteina, i koji se odvija, 
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ako tako možemo reći, između neba i mineralnog carstva. Možemo ga 

nazvati, ako bi željeli imati izraz za njega, procesom desalinizacije. 

Vidite, u organizmu je stalno aktivan proces desalinizacije, odnosno u našem 

ljudskom organizmu, tendencija pretvaranja soli u svoju suprotnost, i na 

tome se zapravo temelji naša ljudskost, iznad svega, naše ljudsko mišljenje, 

koje nadilazi životinjsko. Kao ljudsko biće periferije - ne kao središnje 

ljudsko biće, koje je slično životinjskoj formaciji - borimo se protiv stvaranja 

soli. Protivimo se stvaranju soli na isti način na koji se životinje protive 

uobičajenim silama biljnog proteina koje su zemaljske formativne snage. U 

ovoj suprotnosti leže sile koje moramo potražiti za ljude, prije svega u 

samom području minerala, kako bismo mogli iscijeliti određene stvari s 

kojima se ne možemo nositi korištenjem isključivo biljnih lijekova. Htio bih 

reći da ljude jednostavno previše doživljavate kao životinje, ako ih želite 

liječiti samo biljnim lijekovima. Poštujemo čovjeka kada od njega očekujemo 

da sudjeluje u ovoj snažnoj borbi koja se vodi u zemljinom okruženju protiv 

mineralizacije Zemlje, i mora mu se dati prilika da sudjeluje u ovoj borbi, 

pustiti 'Ja' da sudjeluje u ovoj borbi, da tako kažem. 

Ali vidite, svaki put kad tretiramo ljude mineralnim, apeliramo na njihovu 

moć cijepanja mineralnog, na njihovu sposobnost da prevladaju ovaj tvrdi 

mineralni element, čineći to, stavljamo 'Ja' u poziciju u kojoj ono vrlo snažno 

sudjeluje u onome što se više ne događa na Zemlji, već izvan zemaljske 

oblasti, gdje djeluju sile koje dovode do toga da sve čvrsto na Zemlji bude 

fragmentirano u kozmičkom prostoru. Kozmički prostor ima tu posebnost da 

fragmentira sve što postane čvrsto u planetarnoj oblasti, što se u 

planetarnom agregira, i usitnjava to u najsitnije fragmente. U običnom životu 

to rijetko činimo, rijetko u tome sudjelujemo. A oni koji najviše sudjeluju u 

onome što inače čini samo kozmički prostor, to su matematičke prirode, 

prirode koje se naviknu živjeti puno u brojkama, koje se naviknu mnogo 

razmišljati u matematičkim formama. Zato jer se to razmišljanje temelji na 

uništavanju mineralnog. Dok ljudi koji imaju određenu averziju prema 

matematici, žele se ograničiti više na puki proces desalinizacije, oni iznutra 

ne mogu postati mehaničari ovog razbijanja. To je razlika između 

matematičkih i nematematičkih priroda. Ovo suzbijanje procesa 

mineralizacije Zemlje temelj je mnogih ideja o procesu iscjeljivanja. 

To su opet stvari koje su bile dio napadačkih i obrambenih instinkta drevnog 

čovječanstva. Ako je starac primijetio da postaje slab u svom mišljenju, onda 

se okrenuo nečemu mineralnom, i u procesu razbijanja, i u unutarnjem 

prsnuću tog mineralnog, ponovno je stekao sposobnost da se uskladi s onim 

izvanzemaljskim, što je jako daleko od Zemlje. 

Pa, zapravo možete slijediti izvan ljudsku prirodu na takav način da možete, 

rekao bih, opipljivo vidjeti koliko su takve stvari opravdane. Zapravo se lako 

mogu provjeriti promatranjem. Da biste to provjerili, razmotrite biljku koja je 
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izuzetno zanimljiva u ovom pogledu: Betula alba, bijela breza. Bijela breza se 

zapravo opire normalnom procesu formiranja biljaka na dvojak način, ona 

ne sudjeluje u normalnom procesu formiranja biljaka. Uobičajeni proces 

formiranja biljaka rezultirao bi kad biste mogli pomiješati ono što se događa 

u kori breze s onim što se događa u lišću breze, posebno u mladom lišću u 

proljeće, koje još uvijek ima smećkastu nijansu. Kad biste ta dva udaljena 

procesa pomiješali, pa bi na jednom mjestu djelovalo ono što djeluje u 

brezovoj kori s onim što djeluje u lišću breze, dobili biste divnu zeljastu i 

cvjetonosnu biljku. Stablo breze jednostavno nastaje, jer se procesi koji 

rezultiraju stvaranjem živih proteina prenose više u lišće nego što je inače 

slučaj, što je proces stvaranja proteina do određene mjere u lišću, te je 

proces koji je uključen u stvaranje kalijevih soli očuvan u kori. Kod druge 

biljke ova dva procesa teku zajedno, koja ne postaje breza, već ostaje slična 

biljci, na način da se ono što leži u procesu stvaranja kalijeve soli već u 

korijenu prožima s procesom stvaranja proteina. Breza ono što korijen uzima 

iz zemlje tjera van u koru, a ono što druga biljka inače pomiješa s onim što 

uzima iz zemlje, šalje u list, nakon što je ono što je uzela iz zemlje prvo 

gurnula u koru. Kao rezultat toga, breza je dizajnirana da djeluje na ljudski 

organizam i to na dva načina: osmišljena je tako da djeluje kroz njenu koru, 

koja sadrži odgovarajuće kalijeve soli, posebno kada treba provesti 

desalinizaciju, naprimjer kod kožnih osipa, tako da, ono što je kod breze 

usmjereno u koru, kod ljudi izbija van i ima ljekovito djelovanje. Ako uzmete 

listove koji čuvaju moć tvorbe proteina, dobit ćete od breze ono što posebno 

ide u središte čovjeka i djeluje na središte čovjeka, te se može pokazati kao 

dobar lijek za giht i reumu. A ako tada želite još više pojačati proces, uđite u 

mineralni element formiranja breze, uzmite drvo breze i od njega pripremite 

biljni ugljen, i dobit ćete ljekovite moći za sve što djeluje, rekao bih, unutra-

izvana, iznutra za vani, za crijeva i tako dalje. Po vanjskom obliku biljke, 

moramo naučiti kako djeluje na čovjeka. Ako proučavate Betulu alba, 

zapravo možete sebi reći: kad bismo je htjeli preobraziti u sliku čovjeka tako 

da liječi cijelog čovjeka, trebali bismo je preokrenuti, u prvom redu, da sile 

koje streme u drvo i koru utjelovimo u koži čovjeka, a one što se okreću 

prema van okrenemo unutra. Zatim stavljamo cijelo stablo breze u osobu - 

kao sliku, trebala bi biti slika - tako da možemo pratiti ovu sliku stabla 

breze: ovo je ljekovito za ljude. 

Ako nađete biljke koje, rekao bih, vrlo snažno upijaju formiranje korijena, to 

jest koje vrlo snažno razvijaju snagu korijena, tako da snaga korijena u 

njima taloži kalijeve i natrijeve soli, tako da u toj tendenciji biljke da se drži 

korijena, da tako kažem, nalazimo sklonost koja ljekovito djeluje na 

krvarenja, ali i na stvaranje kamenca, bubrežnog kamenca i tako dalje. 

Jedna takva biljka koja bi na ovaj način bila korisna kod krvarenja, 

unutarnjeg krvarenja, bubrežnog kamenca i svega ostalog između toga, bila 

bi Capsella bursa-pastoris, pastirska torbica. 
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Sada razmislite o biljci kao što je obična žličarka, Cochlearia officinalis. Ova 

biljka je također zanimljiva za proučavanje. Ova biljka ima ulja slična 

sumporu koja sadrže sumpor. Budući da sadrži ulja koja sadrže sumpor, 

ima izravan učinak na svoje proteine preko sumpora. U području mineralnog 

sumpora, to je nešto što utječe na protein na takav način da stimulira 

njegove snage, stimulira njegovu formativnu moć. Kada je previše trom, 

proces stvaranja proteina, dodavanjem sumpora se ubrzava. To je ono 

najbitnije što biljka poput žličarke stvara  u sebi. Budući da žličarka raste 

na određenim mjestima, jer je integrirana u prirodu na vrlo specifičan način, 

osuđena je na stvaranje procesa proteina koji su previše spori, a kroz  

prekrasan prirodni instinkt ravnotežu stvaraju ulja koja sadrže sumpor koja 

se nalaze u njoj, a koja se suprotstavljaju ovim sporim proteinskim 

procesima. 

Sada, ubrzani proteinski proces, po svojoj prirodi je nešto drugačije, od 

procesa koji teče ravnomjerno. To uvijek morate uzeti u obzir. Naravno, u 

brojnim biljkama možete pronaći procese stvaranja proteina koji su jednako 

brzi kao oni u žličarki. Ali oni nisu uzrokovani principom tromosti u 

interakciji s principom ubrzanja. Ova stalna interakcija principa tromosti i 

principa ubrzanja u rastu žličarke čini žličarku izuzetno pogodnom, zbog 

svog unutarnjeg odnosa, za upotrebu kod bolesti kao što je naprimjer 

skorbut, jer proces koji se odvija kod skorbuta vrlo je sličan procesu koji 

sam sada opisao. 

Sada, vjerujem da se zapravo može daleko stići ako se obrazuje na ovaj 

način, da se zajedno razmatra vanjske prirodne događaje i unutarnje 

događaje u čovjeku. To nas vodi do iznimno važnih odnosa. Ali čineći to 

također dolazite do razumijevanja ljudi koje ne možete steći ničim drugim, 

jer zapravo ljudi se mogu u potpunosti razumjeti samo iz onoga što je izvan 

ljudsko, a to opet polazeći od ljudskog. Treba moći proučavati obje stvari 

zajedno. Sada vas molim da ne smatrate nepotrebnim ako danas dodam 

nešto što će nam mnogo pomoći u daljnjim razmatranjima, naime neobično 

funkcioniranje slezene u ljudskom organizmu. 

Funkcioniranje slezene u ljudskom organizmu jako naginje duhovnoj strani. 

Zato sam jednom u ciklusu okultne fiziologije rekao, da ako uklonite 

slezenu, etersko tijelo vrlo lako zauzima njezino mjesto - eterska slezena - 

tako da je to organ, koji se najlakše može zamijeniti svojim eterskim 

dvojnikom u čovjeku. Ali slezena je manje povezana sa metabolizmom od 

ostalih organa u ljudskom abdomenu. Slezena ima malo veze sa stvarnim 

metabolizmom, ali u velikoj mjeri s regulacijom metabolizma. Što je zapravo 

slezena? Slezena se duhovno-znanstvenom istraživanju predstavlja u ulozi 

nečega što je pozvano postići kontinuirani sklad između grubog metabolizma 

i između svega što se u čovjeku odvija na produhovljen, više duševan način. 

Slezena je, kao u osnovi svi organi - ali neki više, neki manje - u visokoj 
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mjeri snažan podsvjesni osjetilni organ i izuzetno snažno reagira na ritam 

čovjekova uzimanja hrane. Ljudi koji stalno jedu imaju potpuno drugačiju 

aktivnost slezene od ljudi koji prave intervale. To se posebno može primijetiti 

kod djece koja neprestano nešto grickaju; tada se razvija jako vrdava 

aktivnost slezene. To se također može uočiti u činjenici da kada se ne uzima 

hrana, dolazi u određenom stupnju do odmora slezene, neko vrijeme nakon 

padanja u san. Naravno, na taj način samo postiže određenu smirenost. 

Upravo je slezena organ osjetljivosti produhovljenog čovjeka na ritam 

uzimanja hrane, i ona u podsvijesti govori čovjeku što treba poduzeti kako bi 

se štetni utjecaj aritmičkog uzimanja hrane barem ublažio. Kao rezultat 

toga, aktivnost slezene kod ljudi manje je vođena metabolizmom nego 

ritmičkim procesima, te sudjeluje u ritmičkim procesima, u ritmu koji se 

mora odvijati između apsorpcije i stvarnog ritma disanja. Između ritma 

disanja i ne osobito ritmičkog uzimanja hrane uključen je srednji ritam, a to 

je isti ritam koji posreduje slezena. Kroz ritam disanja čovjek je 

predisponiran da živi u skladu sa strogim kozmičkim ritmom. Čovjek 

neravnomjernim unosom hrane stalno remeti taj kozmički ritam. A slezena 

posreduje i modificira ovaj nesklad. 

Tu je činjenicu lako utvrditi promatranjem ljudi. Sada vas molim da koristite 

ovaj smjer za proučavanje onoga što možete pronaći anatomski i fiziološki. 

Uvjerit ćete se da je sve istinito do najsitnijeg detalja. Vidjet ćete da je ono 

što sam rekao istina, jer je arterija slezene gotovo izravno povezana s aortom, 

a s druge strane posredovanje u smjeru unosa hrane naći ćete 

uključivanjem vene slezene u cijeli organizam, vena koja ide u portalnu venu 

i u neposrednoj je vezi s jetrom. 

Pola vanjskog, pola unutarnjeg ritma, i ne-ritam, spajaju se i međusobno 

reguliraju. Aktivnost slezene je uključena, između ritmičkog čovjeka i 

čovjeka metabolizma. I mnogo toga što je povezano s neispravnim radom 

slezene, mora se regulirati na temelju ovog znanja o povezanosti dišnog 

sustava i metaboličkog sustava ili krvožilnog sustava i metaboličkog sustava, 

jer posreduje slezena. Nije ni čudo da je fiziologija slezene u konačnici 

uvelike zanemarena od strane materijalističke znanosti, jer ova 

materijalistička znanost ne zna ništa o tročlanom čovjeku: čovjeku 

metabolizma, čovjeku cirkulacije i živčano-osjetilnom čovjeku. 
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 XVI. PREDAVANJE  

Dornach, 5. travnja 1920. 

 

Vidjet ćete da će se pitanja, koja ste bili dobri da postavite, sada postupno 

pojavljivati na predavanjima. Bila je samo stvar stvaranja temelja za 

racionalan odgovor na ta pitanja. Danas bih želio graditi na onome što smo 

postigli jučer. Jučer sam mogao skrenuti pozornost koliko su funkcije 

slezene važne u ljudskom organizmu. Te funkcije slezene sada treba tretirati 

kao one koje u biti reguliraju podsvjesni duševni život. Pogrešno je shvaćanje 

cjelokupne čovjekove prirode slezenu smatrati samo podređenim organom. 

Međutim, ova pogreška, ovaj nesporazum, može biti uzrokovan činjenicom 

da se funkcije slezene vrlo lako preuzimaju od strane puke eterske slezene, 

jer je to vrlo duhovan organ a i drugi organi se također mogu koristiti za 

preuzimanje funkcija slezene. Ali moći ćete vidjeti kako djelovanje slezene 

postaje još značajnije kada se iz podsvijesti podigne u svijest. Zanimljivo, 

upravo kod slezene dolazimo do razmatranja jedne metode liječenja koja je 

postala zanimljiva u novije vrijeme. Čudno je to što ovdje polazimo od 

djelovanja slezene. Sami se možete uvjeriti da nježne masaže u području 

slezene, u prvom redu imaju uravnotežujući učinak na instinktivnu 

aktivnost ljudi. Na određeni način dobivaju bolje instinkte, lakše pronalaze 

hranu koja im odgovara, primjerice, i zdravije se odnosi prema svemu u 

organizmu što djeluje i što ne djeluje, kada se provode blage masaže u 

području slezene. Ali ova masaža u području slezene ima svoje granice. Čim 

postane prejaka, može potpuno potkopati instinktivnu aktivnost. Tako da 

upravo tada dolazi do čudnog zastoja, rekao bih, mora se pojaviti nulta 

točka. S nježnom masažom ne treba ići predaleko. 

Pa, s čime ovo zapravo ima veze? Ako nježno masirate slezenu - mislim na 

područje slezene - u ovo područje se unosi nešto što inače nije u ovom 

području. Tu se u određenoj mjeri projicira svijest osobe koja se masira. 

Puno toga se temelji na tom preuređenju svijesti i puštanju svijesti da teče. 

Ponekad je teško u dovoljnoj mjeri, našim grubim, sirovim jezikom, označiti 

te suptilne utjecaje u ljudskom organizmu. Koliko god čudno zvučalo, postoji 

snažna interakcija između nesvjesne razumske aktivnosti koja je u ljudskom 

organizmu posredovana slezenom, odnosno djelovanjem slezene, i svjesnog 

djelovanja ljudskog organizma. Pa, svjesne funkcije ljudskog organizma, što 

su zapravo? Sve što se u organizmu događa na način da fizičke procese prate 

procesi više svijesti, a posebno predodžbe, otrovno je djelovanje na 

organizam. To je nešto što se ne može zanemariti. Organizam se neprestano 

truje upravo svojom aktivnošću predodžbi. On ta stanja trovanja zapravo 

stalno kompenzira kroz nesvjesna stanja volje. Središte za nesvjesna stanja 

volje nalazi se u slezeni. Ako sada prožimamo slezenu masirajući je, tada na 
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određeni način radimo protiv snažnog toksičnog učinka koji izvire iz naše 

više svijesti. 

No, masaža slezene ne mora uvijek biti vanjska, već može biti i unutarnja. 

Možda ćete osporiti da se to zove masaža, ali bitno je samo da se 

razumijemo. Masaža slezene može se provoditi i na način da se naprimjer, 

kod osobe kod koje se uoči jaka unutarnja organska aktivnost koja je 

posljedica stanja trovanja, može utjecati na to abnormalno stanje svijesti 

slezene, da se toj osobi kaže: Nemojte jesti samo glavne obroke, već jedite što 

manje glavne obroke i jedite češće, razmaknite obroke tako da se javljaju u 

kraćim razmacima. - Ovakav raspored hranjenja je unutarnja masaža 

slezene, koja bitno utječe na aktivnost slezene. No, naravno, ima tu i kvaka, 

kao što sve što je vezano uz te procese ima kvaku. Jer vidite, u našim 

užurbanim vremenima, kada su zapravo ljudi uvijek - barem mnogi ljudi - 

uhvaćeni u vanjsku, stresnu aktivnost, funkcija slezene je izuzetno snažno 

pod utjecajem ovih vanjskih, stresnih aktivnosti, jer ljudi moraju biti aktivni. 

Čovjek to ne čini kao neke životinje, koje održavaju svoje zdravlje ležeći i ne 

dopuštajući da im probava bude ometena nikakvim vanjskim djelovanjem; 

one zapravo štite aktivnost svoje slezene. Čovjek ne čuva aktivnost svoje 

slezene kada je u ekstremno nervoznoj, užurbanoj aktivnosti. To je razlog 

zašto aktivnost slezene postupno postaje abnormalna u cijelom civiliziranom 

čovječanstvu, i što olakšanje funkcioniranja slezene postaje od posebne 

važnosti, putem sredstava koja sam upravo opisao. 

Lijepo se ukazuje na odnos između organa koji posreduju nesvjesno i organa 

koji posreduju svjesno, kada se promatraju tako delikatne masaže kao što je 

masaža slezene, koja je unutarnja i vanjska, postaje se malo pažljiviji, jer se 

tako shvaća značenje masaže, lakše se shvaća cjelokupno značenje masaže. 

Masaža ima određeno značenje i može imati i snažan ljekoviti učinak, ali 

prije svega djeluje na regulaciju ritmičke aktivnosti kod ljudi. Prvenstveno 

djeluje na reguliranje ritmičke aktivnosti kod ljudi. Ako želite uspješno 

masirati, morate dobro poznavati ljudski organizam. Pronaći ćete put ako 

uzmete u obzir sljedeće. Zamislite samo ogromnu razliku koja postoji za 

čovjekovu organizaciju - ne kod životinje, već čovjeka - između ruku i nogu. 

Ljudske ruke koje su oslobođene gravitacije i slobodno se kreću, te ljudske 

ruke, imaju svoje astralno tijelo u mnogo labavijoj vezi s fizičkim tijelom nego 

stopala. Astralno tijelo je u vrlo intimnoj vezi s ljudskim stopalima. Hoću 

reći: u slučaju ruku, astralno tijelo više djeluje kroz kožu izvana prema 

unutra. Ono obavija ruke i šake, i djeluje izvana prema unutra, ima učinak 

obavijanja u određenom smislu. Kod nogu i stopala, volja ima izvanredno 

snažan centrifugalni učinak kroz astralno tijelo, zračeći izvanredno snažno 

iznutra prema van. Zbog toga postoji tako značajna razlika između ruku i 

nogu. A rezultat toga je da kada masirate nečije noge i stopala, u biti 

provodite potpuno drugačiju aktivnost nego kada masirate ruke i šake. Kada 

masirate nečije ruke, masaža privlači astral izvana prema unutra. Kao 
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rezultat toga, ruke postaju puno više aparat volje nego to inače jesu, a to ima 

regulirajući učinak na unutarnji metabolizam koji se odvija između crijeva i 

krvnih žila. Masiranje ruku i šaka više utječe na stvaranje krvi. Masirate li 

više stopala i noge, fizičko se više pretvara u element predodžbi, a ima 

regulirajući učinak na metabolizam koji je povezan s procesima pražnjenja i 

izlučivanja, to jest s onim što su procesi pražnjenja i izlučivanja. Upravo u 

tom nastavku djelovanja masaže, u jednom slučaju polazeći od ruku više na 

unutarnje, konstruktivno područje metabolizma, u drugom slučaju djelujući 

na degradirajuće područje, vidi se koliko složeno stvorenje ovaj ljudski 

organizam zapravo jest. Ako racionalno proučite stvar, ustanovit ćete da 

svaki dio tijela ima određeni odnos prema drugim dijelovima tijela, i da se 

učinak masaže temelji na činjenici da se unutarnja interakcija s organizmom 

razumije na odgovarajući način. Masaža donjeg dijela tijela uvijek će imati 

blagotvorne posljedice čak i na aktivnost disanja. Posebno je zanimljivo da 

masaža donjeg tijela posebno pozitivno utječe na aktivnost disanja. Naime, 

što se više spuštate odozgo prema dolje, ako se masira neposredno ispod 

područja srca, više se utječe na disanje, ako se spuštate dalje, to se više 

utječe na organe grla. Djeluje obrnuto, što se spuštate niže, to više utječete 

na organe koji se nalaze gore, kada masirate torzo. S druge strane, masažu 

ruku, primjerice, uvijek ćete pojačati masažom trupa na samom vrhu. To su 

stvari koje ilustriraju povezanost pojedinih, rekao bih, članova ljudskog 

organizma. Vidimo da se ova interakcija između nižeg i višeg čovjeka, i 

općenito članova ljudskog organizma, koji su ponekad jako udaljeni jedni od 

drugih, ali pripadaju skupa, događa osobito kod stvari kao što su migrene. 

U stvarnosti, migrene nisu ništa drugo nego prijenos probavnih aktivnosti 

koje bi se zapravo trebale odvijati u ostatku organizma, u glavu, dakle, sve 

što previše opterećuje ostatak organizma, poput ženskih mjesečnica, na 

odgovarajući način utječe na migrene. Treba reći da se kroz ovu probavu 

koja ne pripada glavi, živci glave opterećuju nečim od čega su u normalnom 

životu oslobođeni. Upravo zbog toga što se u glavi odvija samo potpuno 

regularna probavna aktivnost, odnosno aktivnost apsorpcije, živci glave su 

rasterećeni i pretvaraju u osjetilne živce. Taj karakter im se oduzima kada se 

u glavi odvija poremećena aktivnost poput ove upravo opisane. Oni stoga 

postaju iznutra receptivni i osjetljivi, a bolovi koji se javljaju kod migrena i 

općenito svih tih stanja, temelje se na nečemu za što unutarnji organizam ne 

bi trebao imati osjećaj. Također je potpuno razumljivo kako se mora osjećati 

osoba koja je umjesto percepcije okoline, vanjskog svijeta, odjednom 

prisiljena percipirati unutrašnjost svoje glave. Pa, svatko tko dobro razumije 

ovo stanje, reći će samo da je najbolji lijek za migrene odspavati u miru ili 

nešto slično. Jer sve ono što se inače koristi kao lijek ili se ponekad mora 

koristiti, zapravo ima štetan učinak. Ako koristite uobičajene alopatske 

lijekove koji se često koriste, postići ćete da ćete anestezirati ovaj živčani 

sustav koji je postao osjetljiv, odnosno smanjiti njegovu aktivnost. Ako patite 
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od migrene neposredno prije nego što biste trebali nastupiti u kazališnoj 

predstavi, recimo, i više volite ozlijediti sebe nego ne biti u mogućnosti 

nastupiti, onda se ono što govorim može posebno dobro uočiti: anestezija 

onoga što se zapravo ne bi trebalo anestezirati. Naravno, ovakve stravi 

pokazuju koliko je ljudski organizam nešto izuzetno delikatno, i kako je 

čovjek jednostavno često prisiljen društvenim pritiskom ogriješiti se o ono 

što organizam zahtijeva. To je potpuno samo po sebi razumljivo, ne treba to 

zanemariti, a čovjek je ponekad prisiljen prihvatiti štetu koja je jednostavno 

uzrokovana društvenim položajem osobe, i eventualno sanirati posljedice 

koje će nastupiti. 

Koliko je ta organizacija ljudskog tijela delikatna, vidi se i kada se terapiji 

bojama i svijetlom pristupi na odgovarajući način. Ova terapija bojama i 

svijetlom je nešto, o čemu bi se u budućnosti trebalo malo više voditi računa 

nego je to slučaj bio u prošlosti. Također je potrebno ući u razliku između 

stvarnog efekta boje, koji se u potpunosti odnosi na gornjeg čovjeka, i efekta 

svijetla, koji je jednostavno objektivniji i odnosi se na cijelu osobu. Ako 

jednostavno dovedete osobu u prostoriju i pustite da bude osvijetljena 

objektivnom bojom i svjetlom, ili izložite njen dio čisto objektivnom učinku 

boje ili svjetla, izravno se proizvodi učinak organa. To je nešto što definitivno 

utječe na ljude izvana. Ali ako je izlaganje napravljeno tako da se nekako 

uzme u obzir ono što inače samo svijest preuzima, dojam boje, iz činjenice 

da je boja tu i postoji, to jest ako osobu umjesto da obasjamo svijetlom u boji 

uvedemo u prostoriju obojenu u određenu boju, tada je učinak drugačiji, 

naime onaj koji ide kroz sve one organe koji leže nakon organa svijesti. U 

ovoj subjektivnoj terapiji bojama na 'Ja' se utječe u svim okolnostima, dok se 

u objektivnoj terapiji bojama utječe na fizički sustav i samo se zaobilaznim 

putem kroz fizički sustav djeluje na 'Ja'. Stoga nemojte reći da je slijepe 

osobe nepotrebno stavljati u prostoriju koja je obložena određenom bojom, 

jer one ne mogu imati nikakav dojam i rezultat bi morao biti izostanak bilo 

kakvog učinka. To nije slučaj. Želim reći da se učinci osjetilnog koji leže 

ispod površine osjetilnog pojavljuju vrlo snažno. Čak i ako dovedem slijepu 

osobu u prostoriju koja je obložena crvenom ili plavom bojom, i to za nju čini 

razliku. Dakle, postoji bitna razlika i može se reći da ako dovedem osobu 

koja je slijepa u prostoriju koja ima plave zidove, ja tada djelujem na njega 

da se cijela njegova organizacija, njegovo funkcioniranje povuče iz glave u 

ostatak organizma. Ako je dovedem u prostoriju obloženu crvenom bojom, 

njeno funkcioniranje biti će drugačije od ostatka organizma. Iz ovoga možete 

vidjeti, međutim, da bit takvog objektivnog određivanja boje okoline, mora 

ležati u ovom ritmu, koji se stvara kada izmjenjujem jednu boju s drugom. 

Manje je bitno da li osobu stavljate u plavu ili crvenu sobu, nego da li osobu 

stavljate u plavu nakon što ste je imali u crvenoj ili ako je imate u plavoj, i 

onda je prenesete u crvenu. Ovo je od suštinske važnosti. Ako općenito kod 

neke osobe vidim da joj trebam poboljšati ostatak sustava snažnim 
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stimuliranjem funkcija glave, onda je premjestim iz plave sobe u crvenu. Ako 

želim da ostatak organizma poboljša funkcije glave, premjestim je iz crvene 

sobe u plavu sobu. Ovo su stvari koje su vrlo važne u onome za što vjerujem 

da će biti ne tako daleka budućnost, i u kojoj neće terapija svjetlom, već 

terapija bojama igrati glavnu ulogu. 

Važno je dopustiti međuigri između svjesnog i nesvjesnog da igra ulogu u 

budućoj terapiji. Jer na taj ćete način steći i zdravu prosudbu o osebujnom 

učinku tvari koje kupkama, recimo, djeluju na ljude. Velika je razlika da li 

ono što čovjeku donesem izvana, djeluje tako da na čovjeka ostavi hladan 

dojam ili djeluje tako da ostavi topao dojam. Hladni dojam zapravo treba 

shvatiti tako da, ako nešto na mene djeluje rashlađujuće u oblogu ili u 

kupki, to je u biti djelovanje tvari koja, ako ima ljekovitosti, djeluje ljekovito. 

To je učinak dotične tvari, dotičnog lijeka. Ali ako ono što mi se donese ne 

izgleda hladno, nego mi se čini toplo, naprimjer topli oblog, tada se uopće ne 

radi o tvari, gotovo je nebitno koja se tvar koristi, onda dolazi u obzir 

toplinski učinak i na kraju krajeva za toplinski učinak nije bitno s koje 

strane dolazi. Tako da će se kod hladnih obloga uvijek moći vidjeti kako se 

tekućina, voda koja se koristi za obloge, može obojati ovom ili onom tvari. 

Ove tvari će biti djelotvorne ako se mogu učiniti učinkovitima u hladnoj vodi, 

to jest ako su topljive na niskim temperaturama. S druge strane, malo će 

učinka tvari proizvesti izravno - osim ako nemate posla s eteričnim tvarima 

koje su jako aromatične, s njima je malo drugačije, učinci tvari također su 

prisutni na visokim temperaturama - s tvarima koje se ne otapaju lako kao 

čvrste tvari. Toplim oblozima ili toplim kupkama nećete stvarno moći postići 

ljekoviti učinak. S druge strane, tvari koje su sumporne i fosforne, kao što je 

sam sumpor, kada se pojavljuju u toploj kupki, moći će razviti svoje 

odgovarajuće ljekovite učinke. 

Dakle, potrebno je pažljivo pogledati uvjete koje sam upravo opisao. I želio 

bih reći da će vam biti od velike koristi ako otkrijete neku vrstu prvobitne 

pojave, da tako kažem. Zanimljivo je da je ova metoda predstavljanja 

svojevrsne prvobitne pojave odigrala veliku ulogu, posebno u ona vremena 

kad se njegovanje medicine i tako dalje, više temeljilo na misterijima. Stvari 

nisu bile izražene teoretski, nego su bile izražene, da tako kažemo, kroz 

prvobitne pojave. Naprimjer, rečeno je: 'Uzmite med ili vino iznutra, jačate 

iznutra sile koje u vama djeluju iz kozmosa'. - Moglo bi se reći i: 'Tako jačate 

'Ja' snage, jer to bi bila ista stvar. - To je nešto što, rekao bih, stvar čini vrlo 

jasnom. 'Ali ako svoje tijelo istrljaš uljnom tvari, oslabiš štetno djelovanje 

stvarnih zemaljskih sila u tebi', to jest sila koje se suprotstavljaju djelovanju 

'Ja' u organizmu. 'A ako pronađete pravu ravnotežu između slatkog jačanja 

iznutra i masnog slabljenja izvana, ostarjet ćete', govorili su stari liječnici. 

'Dopustite da djelovanje ulja otkloni štetno ovozemaljsko djelovanje u vašem 

organizmu mažući se uljem, i ako to možete i niste preslabi da to učinite, 

ako vinom ili medom ojačate svoje 'Ja' snage, tada ćete ojačati i one snage 
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koje će vas odvesti u starost'. To su stvari, koje bi trebale izraziti prvobitne 

pojave. Cilj je bio pokazati ljudima put kroz činjenice, a ne kroz doktrine. To 

je ono čemu se opet moramo vratiti. Jer mnogo je lakše snaći se među 

raznolikim tvarima vanjskog svijeta, ako se na taj način možete vratiti 

iskonskim pojavama, a ne takozvanim apstraktnim prirodnim zakonima, koji 

vas odmah iznevjere kada želite učiniti nešto konkretno. 

Sada, neke je od iskonskih pojava strašno lako opisati. Želio bih vam 

predstaviti takve vrlo jednostavne prvobitne pojave. Jedna je: 'Stavite noge u 

vodu, i stvorit ćete snage u svom trbuhu koje potiču proizvodnju krvi'. Tu 

imate prvobitnu pojavu koja je vrlo usmjerena. 'Operi glavu i stvorit će snage 

u donjem tijelu koje reguliraju pražnjenje'. To su takve prvobitne pojave koje 

stvarno mnogo otkrivaju, jer sadrže zakonitost, stvarnost, u sebi. Kad ovako 

nešto kažem, tu je prisutan čovjek. Jer stvari stvarno nemaju smisla ako 

nema čovjeka, i od velike je važnosti da u svim tim stvarima mislim na ljude. 

Pa, to je nešto što nas opet upućuje na prostorno međudjelovanje sila u 

ljudskom organizmu. Ali postoji i vremenska interakcija, a s tom 

vremenskom interakcijom smo snažno suočeni, naprimjer, kada promatramo 

ljude s kojima se pogrešno postupalo u djetinjstvu ili ranoj mladosti, da se 

kroz cijeli život oni ne crpe ono što bi se trebalo pojaviti u mladosti i 

djetinjstvu, nego crpe ono što bi se zapravo tek trebalo pojaviti u starosti. 

Želim biti jasniji. Ljudi su takvi da već u mladosti razvijaju određene snage 

koje onda oblikuju njihov organizam. Ali sve ono što se u mladosti stvara u 

organizmu, ne nalazi pravu primjenu u mladosti. U mladosti dizajniramo 

organizam kako bismo zadržali nešto što postaje djelotvorno tek u starosti. 

Dakle, neki organi, želim reći, već su razvijeni kod djece, ali nisu namijenjeni 

za korištenje u djetinjstvu; kako starimo više se ne mogu razvijati, tako da 

ostaju u rezervi za korištenje u starosti. Ali ako se naprimjer, ne uzme u 

obzir činjenica da ljude treba odgajati oponašanjem sve do promjene zuba, 

onda od trenutka kad promijene zube, ljude treba odgajati i poučavati na 

takav način da autoritet igra glavnu ulogu, ako se to ne uzme u obzir, na taj 

se način rano koriste oni organi koji bi trebali ostati u rezervi za starost. 

Naravno, današnji materijalistički način razmišljanja može prigovoriti: ne 

može biti toliko važno korištenje imitacije ili autoriteta. - To je od ogromne 

važnosti jer se djelovanje nastavlja u organizmu. Samo treba uzeti u obzir da 

dijete mora biti uključeno u oponašanje cijelim svojim duševnim životom. 

Naprimjer, sljedeće je od velike važnosti. Zamislite da kod djeteta razvijete 

sklonost prema određenoj hrani, tako što ćete ga pustiti da oponaša tu 

sklonost prema hrani, sklonost koju ima i sam odgajatelj. Dakle, princip 

oponašanja povezujete s formiranjem sklonosti prema ovoj hrani, u 

organizmu postoji nastavak želje za oponašanjem. Isto je tako kasnije sa 

životom autoriteta. Ukratko, kada se organi - to su naravno delikatne 

organizacije - koji bi trebali ostati u rezervi do starosti, koriste već u 

djetinjstvu, nastaje strašna Dementia praecox. To je pravi razlog Dementie 
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praecox. Zato možete reći: odgovarajuće obrazovanje je dobar lijek. A hoćete 

li - ono čemu mi već težimo s Waldorfskom školom, ali još ne možemo 

proširiti na raniji odgoj, možemo tek od šeste ili sedme godine - ali jednom 

kada cjelokupno obrazovanje stavite u službu znanja koje možete imati iz 

znanosti duha, u smislu koji sam predstavio u svojoj knjizi 'Odgoj djeteta sa 

stajališta znanosti duha', onda će Dementia praecox zapravo nestati. Jer 

strukturiranje odgoja na ovaj način onemogućuje ljude da u ranoj dobi 

koriste svoje organe starosti. To je ono što treba reći o pravilnom odgoju. 

Sada, u životu postoji i suprotno. A ovo se suprotno sastoji u činjenici, da 

zadržavamo učinke organa koji bi se trebali razviti samo u mladosti. Tijekom 

života se apelira na organe koji su tu prvenstveno za djetinjstvo i mladost; ali 

to mora biti u manjoj mjeri, inače će izazvati štetu. Ovo je područje gdje, 

uzrokovano različitim stvarima, gdje nešto poput psihoanalize može imati 

tako zbunjujući utjecaj na cjelokupno ljudsko mišljenje. Istina je da ne štete 

stvarno velike greške, jer se velike greške ubrzo opovrgnu, već najviše štete 

čine stvari koje sadrže zrnce istine, jer se to dovede do krajnjih granica 

zlouporabe. 

Što zapravo stoji iza nastanka pogleda koji slijedi put psihoanalize? 

Činjenica je da se zbog današnjeg često neprirodnog načina života, kojim 

čovjek nije prilagođen vanjskom okruženju u potrebnoj mjeri, da puno toga 

što ostavlja dojam na ljude u djetinjstvu nije procesuirano. U život duše 

jednostavno ostaju ugrađene stvari, koje nisu ugrađene u organizam na 

pravi način. Jer sve što djeluje u duševnom životu, ma koliko to bilo 

neznatno djelovanje, nastavlja ili bi barem trebalo nastaviti djelovati na 

organizam. Ali naša djeca imaju mnogo dojmova koji su toliko abnormalni da 

ostaju dojmovi duše. Ne mogu se odmah ugraditi kao organski dojmovi. 

Zatim nastavljaju djelovati kao duševni utisci, i umjesto da sudjeluju u 

cjelokupnom razvoju ljudskog bića, ostaju izolirani duševni impulsi. Da su 

sudjelovali u cjelokupnom organskom razvoju, da nisu ostali izolirani 

duševni impulsi, onda se u kasnijem životu ne bi služili organima koji 

postoje samo za starost i koji nisu tu da se iskorištavaju mladenački 

dojmovi. I onda se nešto neprikladno javlja u cijelom čovjeku. Prisiljen je 

dopustiti da duševna izolacija utječe na organe koji više nisu prikladni za tu 

svrhu. Tu nastaju pojave koje se mogu ustanoviti pravilno primijenjenom 

psihoanalitičkom metodom. Ako tako proniknemo u čovjeka, možemo 

pronaći određene stvari koje on ima u svom duševnom životu, a koje 

jednostavno nisu procesuirane i koje imaju poguban učinak na organe koji 

su već postali prestari za to procesuiranje. Ali ono što je bitno, je da ovaj 

način nikada ne može dovesti do terapije, već samo do dijagnoze. Ako se 

držite toga da psihoanalizu koristite samo kao dijagnozu, onda je to na neki 

način opravdano, ako se to provodi taktično, osim ako se ne dogodi ono što 

bih mogao dokazati raznoraznim pismima koja su mi napisana, da 

psihoanalitičari zapravo koriste bolničko osoblje kao špijune, tako da 
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bolničko osoblje na sve moguće načine nastoji saznati sve moguće što se 

onda koristi kod bolesnika u katehizaciji. To se događa toliko često, da 

naravno u svim tim stvarima ima odvratnih gluposti. Ali ako to zanemarite - 

a doista, kad se radi o ovakvim stvarima to toliko ovisi o moralnom stanju 

ljudi koji imaju veze s nečim ovakvim - možete reći: dijagnostički, u 

psihoanalizi ima nešto istine, ali nikada nije moguće imati i terapijski učinak 

na putu kojim psihoanalitičari sada žele ići. To je pak povezano s 

karakteristikom našeg vremena. 

Tragedija materijalizma je u tome što odvodi od spoznaje materije, što 

sprječava spoznaju materije. Materijalizam čak nije toliko štetan za stvarnu 

spoznaju duhovnog, koliko je štetan za spoznaju duhovnog u materijalnom. 

Onemogućavanjem stava da su posvuda s materijalnim stvarima povezani 

duhovni učinci, odnosno da se duhovni učinci traže upravo u materijalnim 

stvarima, sprječava se toliko toga što se za zdrav pogled na ljudski život ne 

smije spriječiti. Ako sam ja materijalist, ne mogu sva svojstva o kojima smo 

sada raspravljali u ovim razmatranjima, pripisati materiji. Pripisivati ova ili 

ona svojstva materiji, koja ona ima, ljudi smatraju da je besmislica. To znači 

da se samo udaljavamo od spoznaje materijalnog. Ljudi više ne govore o 

fenomenima fosfora, fenomenima soli i tako dalje, jer sve to vide kao 

besmislicu. Gubi se upravo spoznaja o duhovnom u materijalnom, a time se 

gubi i sposobnost pravilnog proučavanja formativnih učinaka, a prije svega 

gubi se sposobnost uvida kako svaki ljudski organ zapravo ima dvostruku 

zadaću, uvijek jednu s referencom prema svijesti, i jednu prema suprotnoj 

strani, prema čistom organskom procesu. 

Ovo gledište je posebno izgubljeno u području o kojem ćemo također ovdje 

raspravljati, području procjene zuba. Materijalistički gledano, zubi se više-

manje promatraju kao puki alat za žvakanje. Ali nisu samo to. Da imaju 

dvostruku prirodu može se vidjeti iz činjenice da, ako ih se kemijski ispita, 

čini se da su nešto što ima veze sa sustavom kostiju. Ali u evolucijski- 

povijesnom smislu, oni zapravo potječu od sustava kože. Osobito zubi imaju 

dvojaku prirodu, ali je druga priroda zuba posebno skrivena. Ako usporedite 

životinjske zube s čovjekovim zubima, vidjet ćete da je ono što sam rekao na 

prvom predavanju ovdje u životinjskim zubima snažno izraženo, ona težina 

prema dolje, koju sam prikazao kroz cijeli kostur majmuna. Kod ljudskih 

zuba, rekao bih da se učinak okomite linije može vidjeti u samim zubima. To 

ima veze s činjenicom da zubi nisu samo alat za žvakanje, već vrlo važan alat 

za sisanje, prvo je da mehanički djeluju izvana, a drugo da iznutra postoji 

vrlo fini produhovljeni učinak usisavanja. Moramo pitati: što zubi zapravo 

usisavaju? - Uglavnom, upijaju fluor koliko god mogu. Zubi usisavaju fluor; 

čovjeku su potrebne vrlo male količine fluora u organizmu, a ako ga nema - 

da, moram reći nešto što će vas možda šokirati - onda postaje prepametan. 

Postaje previše pametan. Stječe pamet koja ga gotovo uništava. Zbog ovih 

učinaka fluora, pamet je svedena na pravu razinu gluposti koja nam je 
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potrebna da budemo ljudi. Potreban vam je fluor u malim količinama, kao 

stalna protumjera za previše pameti. A rano oštećenje zuba, što je oštećenje 

učinaka fluora, ukazuje na to da se učinak usisavanja fluora zubima previše 

koristi, ovo ukazuje na to da je čovjek potaknut na samoobranu protiv 

tuposti putem nekog djelovanja - o takvim stvarima ćemo razgovarati, iako 

nemamo puno vremena, ali ćemo razgovarati - navodi čovjeka da si pomogne 

protiv gluposti. U neku ruku uništava zube da ga učinak fluora ne učini 

previše glupim. Razmislite o ovoj izuzetno suptilnoj vezi: oštećujete zube da 

ne postanete previše glupi. Iz ovoga se vidi intimna veza, između onoga što 

ljudima s jedne strane donosi korist, i onoga što oscilira prema onome što 

ljudima može donijeti štetu. Pod određenim okolnostima potrebni su nam 

učinci fluora kako ne bismo postali previše pametni. Ali možemo sami sebi 

naškoditi ako je to prejako, i zatim uništavamo naše zube radom naših 

organa. 

To su stvari o kojima vas molim da dobro razmislite, jer su intimno povezane 

s iznimno važnim stvarima u ljudskom organizmu. 
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 XVII. PREDAVANJE  

Dornach, 6. travnja 1920. 

 

Činjenica je da ću, koliko se gradivo može usvojiti, neke stvari morati sažeti 

na temelju građe prošlog sata, što će stvarno rasvijetliti cjelinu i zapravo 

učiniti cjelinu plodonosnom. I zato će biti dobro, iako sve može biti samo 

početak, da možemo dodati dva dana. Nadovezujući se na ono što sam jučer 

rekao, želio bih danas dodati nekoliko stvari, posebno u vezi s razvojem i 

propadanjem sustava zuba, što će biti prikladno za rasvjetljivanje zdravih i 

bolesnih ljudi. Nije dobro ako se argumente poput jučerašnjih, uzima previše 

u materijalističkom smislu, jer poanta je da se u onome što se događa 

izvana, recimo u kvarenju zuba, vidi samo vanjski simptom određenog 

unutarnjeg procesa, procesa koji je zapravo skriven za vanjsko opažanje, a 

koji rezultira onim što se pojavljuje izvana. 

Cijeli proces nastajanja zuba shvatit ćete ako ga promatrate zajedno s 

ostalim procesima u ljudskom organizmu, koji su naizgled prilično udaljeni 

od ovog procesa nastajanja zuba. Naprimjer, ako se poveže s pojavom koju 

dovoljno dobro poznajete, ali koju možete ispravno procijeniti tek kada 

shvatite kako je ispravno povezati s procesom formiranja zuba. Pojava koja 

se događa je da djevojke imaju potpuno zdrave zube: dožive prvi porod i onda 

imaju pokvarene zube. To je nešto što izvanredno temeljito objašnjava 

povezanost zubobolje i oštećenja zuba, i cjelokupne građe organizma. 

Nadalje, treba uzeti u obzir izuzetno zanimljiv odnos između onoga što se 

događa u zubima, i sklonosti obolijevanju od hemeroida. Sve su to veze koje 

dokazuju kako je ono što je najviše mineralizirajuće u čovjeku - jer je 

formiranje zuba najviše mineralizirajući proces - s druge strane blisko 

povezano s ukupnim organizacijskim procesom čovjeka, i rekao bih, zapravo 

se otkriva u svojoj ovisnosti, u svom odnosu prema drugom kraju ljudskog 

bića. 

Kad je u pitanju proces oblikovanja zuba, veliki utjecaj ima činjenica da se 

ne može poreći da je proces formiranja zuba u svom završetku, kada je riječ 

o vanjskoj ovojnici zuba izvan zubnog mesa, prije svega, da postoji nešto u 

čemu je ljudska organizacija stvarno predana vanjskom svijetu kao mineral, 

gdje je ono što je tu u ovoj zubnoj ovojnici, u caklini, nešto potpuno i procesi 

ishrane se više ne odvijaju, da tako kažem, postoji nešto što je postalo 

potpuno anorganske prirode. Da, mislim da sam već jučer naznačio da je 

ovaj uzlazni proces, da tako kažem, manje važan od procesa degradacije koji 

se nastavlja tijekom života. I ako se s jedne strane mora priznati da na ovom 

perifernom kraju ljudske organizacije, gdje se razvija krajnji vanjski dio 

zuba, budući da unutarnja organizacija malo može učiniti na izgradnji, ne 

smije se zaboraviti da je ova unutarnja organizacija povezana s razgradnjom, 
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s procesom uništavanja, te da je zapravo jedno pitanje važnije od drugih: 

kako odgoditi predispoziciju ljudi da prekinu ovaj proces? - Jer bila bi velika 

pogreška ako bi se vjerovalo da će razgradnja u potpunosti doći od vanjskih 

oštećenja. Dakle, to je ono što treba uzeti u obzir. 

Nadalje, ono što sam jučer rekao o funkciji fluora u vezi sa formiranjem zuba 

u biti se, naravno, odnosi na razdoblje djetinjstva u kojem proces formiranja 

zuba ide iznutra prema van, na ono što se zapravo samo priprema, jer se 

priprema duboko u organizmu, prije nego što izvana izbiju drugi zubi. Ovaj 

proces stvaranja fluora tada kulminira činjenicom da je nešto prisutno u 

supstanci na površini zuba, u kojoj je fluor dostigao neku vrstu stabilnog 

ravnotežnog stanja gdje je vezan za supstancu, i u određenom smislu miruje. 

Ali njegov mir je poljuljan jer se zubi povlače i kreću prema procesu 

uništenja. Postoji jedan suptilan proces koji počinje od zuba i povezan je s 

procesom oblikovanja izazvanim fluorom, koji ispunjava cijeli organizam, a 

ostaje za cijeli život čovjeka. 

Pa, upravo ovo što sam sada rekao određuje cijeli profilaktički tretman onoga 

što se razmatra. Naprimjer, mogao bih reći sljedeće. Mogao bih reći: dobar 

dio onoga što ide u našu pedagogiju u Waldorfskoj školi je, između ostalog, 

usmjereno na zdrav razvoj djeteta, i prevenciju ranog karijesa kod polaznika 

naše Waldorfske škole. Čudno je to da, posebno u pogledu ovih perifernih 

stanja, izvanredno puno toga ovisi o ispravnom odgoju u djetinjstvu. Šteta je 

što danas imate priliku utjecati samo kroz Waldorfsku školu u vrijeme kada 

je već malo prekasno za pravi profilaktički proces koji bi trebali poduzeti za 

formiranje zuba; trebali bi početi malo ranije. Ali barem kako zubi ne niču 

odjednom, već postupno, a unutarnji proces djeluje još dugo, puno se može 

još učiniti ako djecu dobijete tek u šestoj ili sedmoj godini, ali je definitivno 

nedovoljno. Jer poanta je u tome da se ono što sam rekao već može provesti 

na određeni način: kada nikne prvi zub, potrebno je pažljivo ispitati kako 

zapravo izgleda cijeli proces nastajanja zuba. Pa naravno, s pravo se 

prigovara da su tu poteškoće, jer je taj proces formiranja zuba već 

pripremljen, jer krunica, da tako kažem, samo napreduje i već je gotova. 

Tako je, ali ne možete gledati kako su zubi formirani gledajući same zube, 

već ćete vidjeti da kada dijete ima četiri, pet ili šest godina, da je nespretno s 

rukama i šakama, nogama i stopalima, stoga ne može vješto koristiti ruke i 

noge, osobito šake i stopala, tada ima tendenciju da pravilno ne usmjeri 

proces formiranja zuba. Ponašanje ruku i šaka, nogu i stopala, pokazuje isti 

tip koji se tada pojavljuje u procesu formiranja zuba. Stoga učite djecu što 

ranije vješto hodati, trčati tako da moraju vješto micati stopalima, to jest 

hodati u koraku ili nešto slično, tako da uvijek spajaju jednu nogu s drugom 

trčeći ili usvajajući slične vješte korake. To, u kombinaciji s činjenicom da su 

prosto vješti, uvelike potiče proces formiranja zuba. 
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Ako odete na naš sat ručnog rada u Waldorfskoj školi, vidjet ćete da dječaci 

pletu i heklaju jednako kao i djevojčice, da sve rade podjednako, i dječaci i 

djevojčice. Čak i stariji dječaci s zadovoljstvom sudjeluju u pletenju. To se ne 

događa iz nekog hira, nego zato što prste treba učiniti vještim i gipkim, zato 

što dušu treba utjerati u prste. A ako u prste unesete dušu, prije svega ćete 

promovirati ono što je povezano s procesom formiranja zuba. Nije svejedno 

hoćete li lijeno dijete pustiti da sjedi ili ga učiti da trčkara, puštate li dijete 

da bude nespretno s rukama, ili ga potičete da bude vješto s rukama. To nije 

isto, jer kasnije sve ono što je izostavljeno dolazi na vidjelo u ranom 

razaranju zuba, naravno negdje više a negdje manje. Te stvari su 

individualne, ali jednostavno izađu na vidjelo. Tako da se može reći: što prije 

počnete disciplinirati na ovaj način, to više utječete na usporavanje procesa 

uništavanja zuba. Toliko je teško, nekako intervenirati u ovaj proces zuba, 

da se mora gledati da se uzme u obzir i ono što izgleda prilično daleko. 

Sada, ovdje mi je pitanje: kako se fluor apsorbira u organizam, kroz caklinu 

izvana, kroz slinu, ili kroz zubnu pulpu ili kroz krvotok ili slično? 

Sada vidite, fluor je kao takav formativni proces, a razmišljati o tome kako se 

on apsorbira zapravo nije najvažnija stvar. U pravilu treba samo uzeti u 

obzir proces koji vodi kroz običnu prehranu; u njemu se apsorbiraju tvari 

koje sadrže spojeve fluora. Potrebno je samo slijediti normalan proces 

ishrane, koji dovodi supstancu flora periferno do onih mjesta gdje se treba 

taložiti. Važno je da je sam fluor, zapravo mnogo češći nego se to misli. Ima 

ga puno - naravno relativno puno, budući da se vrlo malo koristi - u 

najrazličitijim biljkama. Konkretno, proces stvaranja fluora prisutan je kod 

biljaka, tako da je posebno kod fluora, čak i ako se fluor ne može detektirati 

kemijski, proces stvaranja fluora - o kojem ćemo uskoro detaljnije govoriti - 

još uvijek prisutan kod biljaka. Budući da je fluor uvijek prisutan u vodi, u 

svakoj vodi koju pijemo, tako da nema potrebe za unosom fluora. Samo je 

stvar u tome da je organizam tako organiziran, da može svladati iznimno 

složen proces koji uključuje apsorpciju fluora. Dakle, ako bi željeli govoriti 

uobičajenom terminologijom, morate reći: fluor se prenosi na svoje mjesto 

kroz krvotok. 

Zatim imamo pitanje je li caklina izniklih zubi još uvijek hranjena. 

Jednostavno ne. To je jasno iz onoga što sam objasnio. Ali prisutno je nešto 

drugo i na to se mora usmjeriti pažnja. Moglo bi se reći: promatrano 

duhovno-znanstveno, postoji izvanredno živa aktivnost čovjekova eterskog 

tijela u području formiranja zuba, a također i u okolnom području, koje je 

slobodno i koje, u određenoj mjeri, samo labavo prati fizičku organizaciju. 

Ova aktivnost koja je tamo prisutna, koja se tamo može posebno promatrati, 

koja tvori, da tako kažemo, kontinuiranu pokretnu organizaciju oko čeljusti, 

ova eterska pokreta organizacija, kao takva slobodna organizacija nije 

prisutna u donjem tijelu. U najužem smislu veže se uz tjelesnu, organsku 
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aktivnost, a uz to su povezane i pojave koje sam ranije spomenuo. To je 

povezano s činjenicom da kada se eterska aktivnost tijela, kao u trudnoći, 

odvoji od fizičkog organizma, to na drugom polu uzrokuje značajne promjene 

u organizaciji zuba. Na isti način, hemeroidalne tegobe su povezane s 

činjenicom da fizičko tijelo i etersko tijelo idu svojim putem u svom 

djelovanju. Ali ono što se događa na ovom kraju ljudske organizacije, 

osamostaljivanje od eterskog tijela, odmah etersko tijelo s druge strane 

uvlači u organizaciju, a s druge strane postoji i suprotan učinak povezan s 

njim, destruktivni učinak. Ono što povećava organsku aktivnost, kao što je 

kod trudnoće slučaj u zdravom smislu, kao što je kod bolesti slučaj u 

bolesnom smislu, ali što i u drugom smislu predstavlja samo podizanje 

organske aktivnosti na višu razinu, što normalnu aktivnost čini 

intenzivnijom, isto, s druge strane, djeluje u obliku intenzivnijeg organskog 

djelovanja, prvenstveno u zubima, regenerativno, destruktivno. To je ono što 

je posebno vrijedno pažnje. 

Sada se naravno, može postaviti pitanje: ali ako ono o čemu sam vam rekao  

o, može se reći, vanjskim učincima samog fluora ne funkcionira, ako to nije 

dovoljno - ljudski je organizam toliko složen da liječenje prirodno mora 

zamijeniti puki odgoj - onda je pitanje treba li, ako se ne može proći samo 

odgojem, krenuti s liječenjem. Jer sve što imamo u smislu interakcije između 

učinaka ruku i stopala, gledano makroskopski, jesu učinci fluora, 

konstitucija koja nastaje kada prsti postanu savitljivi i fleksibilni, kada noge 

postanu savitljive, to su učinci fluora, ne ono o čemu se atomistički mašta, 

nego ono što se pojavljuje na površini ljudskog organizma i nastavlja se 

prema unutra; ovo unutarnje nastavljanje onoga što se događa u vanjskoj 

aktivnosti je učinak fluora. Jer ne primjećujemo samo po zubima da je odgoj 

bio loš, nego to primjećujemo i po tome što dijete ne zna ništa, ne zna biti 

vješto. Onda se radi o tome da preventivno interveniramo u organizam. Vrlo 

je zanimljivo da ako napravite pokus s vodenim ekstraktom soka od kore 

divljeg kestena, odnosno s ekstraktom eskulina, a jako razrijeđen eskulin 

uzimate interno, onda možete imati i regulacijski učinak na očuvanje zuba, 

osim ako se s tim ne dođe prekasno. 

Ovo je još jedna zanimljiva veza. Sok od kore divljeg kestena zapravo sadrži 

nešto od onoga što izgrađuje naše zube. Vani u makrokozmosu uvijek se 

može pronaći nešto što na neki način ima značenje za unutarnju 

organizaciju. A to ima veze s činjenicom da postoji nešto u ovom eskulinu, 

što izbacuje 'kemizam' iz tvari u kojoj je eskulin aktivan. 'Kemizam' postaje 

neučinkovit. Čudno je da ako pustite da konus spektra prođe kroz otopinu 

eskulina, da se iz spektra eliminiraju kemijski učinci. Ovo uklanjanje 

kemijskih učinaka je nešto što se opet vidi, kada unesete otopinu vodenog 

ekstrakta u organizam, u vrlo razrijeđenom obliku - ali to mora biti vodeni 

ekstrakt. Onda vidite da je to prevladavanje kemije, to djelovanje na pukoj 

mineralizaciji, zapravo isto što i proces formiranja zuba u organizmu. Ali ono 
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što se inače događa samo izvana kada se kemija eliminira, još uvijek je 

prožeto organizacijskim snagama koje su u ljudskom organizmu. 

Zatim na sličan način, ali uz drugačiji tretman, djeluje i obični klorofil. 

Snaga koja se krije u kori divljeg kestena i nekih drugih biljaka, zapravo se 

formira nešto drugačije u svom zelenom lišću. Ali tada moramo pokušati 

ekstrahirati zelenilo lišća u eter, da tako kažemo, i tada nam nije potrebna 

unutarnja primjena, već vanjska primjena trljanjem trbuha. Tako da ako 

trbušnu šupljinu mažemo eteriziranim zelenilom lišća, tada kao i kod 

očuvanja zuba imamo sličan učinak na organizam kao i kada eskulin 

primijenimo interno. To su stvari koje bi se morale isprobati, a kada bi se 

njihovi statistički rezultati prezentirali vani, sigurno bi ostavili značajan 

dojam. Nakon što je sva zubna pulpa ubijena, potrebno je cijeli organizam 

pokušati osposobiti za apsorpciju flora. Tu se ne radi o pukom liječenju 

zuba. 

Pa iz svega se vidi koliko je liječenje zuba, u mjeri u kojoj se zubi još mogu 

liječiti, povezano sa svim snagama rasta organizma. Jer ono što sam 

spomenuo o eskulinu i klorofilu, vodi nas do sila koje su bitno povezane s 

vrlo finim procesima rasta, s procesima rasta koji teže mineralizaciji. Sada je 

slučaj da čovjek svoj viši duhovni razvoja mora platiti nazadovanjem procesa 

formiranja zuba općenito. To je također slučaj filogenetski. U usporedbi s 

procesom formiranja zuba kod životinja, proces formiranja zuba kod ljudi je 

regresivni proces. Ali ovaj karakter regresivnog procesa, dijeli se s 

regresivnim procesima koji su prisutni posvuda u organizaciji glave. 

Upoznao sam vas s vrstama gledanja na stvari koji mogu postati važni za 

procjenu cjelokupnog procesa oblikovanja zuba. Neke stvari će postati jasne 

ako sada dodamo još toga što će poslužiti kao osnova. Dodat ću poglavlje 

koje se ne čini relevantnim za temu. To je ono što bi mogli nazvati pitanjem 

prehrane, koje je također povezano sa stvarima poput onih o kojima smo 

raspravljali. Ova pitanja o prehrani toliko su važna jer nemaju samo 

medicinski već i socijalni značaj. O tome ima li Mazdaznan dijeta ili slični 

čudni oblici prehrane smisla i opravdanja, može se puno raspravljati. To se 

može; ali pri svemu tome treba uzeti u obzir da se u svemu što mu se 

savjetuje, čovjek pretvara u asocijalno biće. Ovdje se socijalno stvarno 

sudara s medicinskim. Što više ovisimo o nečem posebnom za sebe u smislu 

prehrane, i općenito u smislu utjecaja vanjskog svijeta, to više postajemo 

asocijalna bića. Značenje Večere Gospodnje ne temelji se na činjenici da je 

Krist svakom učeniku dao nešto posebno, već da je svima dao isto. Stvaranje 

mogućnosti da ljudi mogu biti zajedno dok jedu ili piju, ima velik socijalni 

značaj. I sve što se svodi na sprječavanje ove zdrave socijalne prirode čovjeka 

mora se, rekao bih, tretirati s određenim oprezom. Jer kad je osoba 

prepuštena sama sebi, ne mislim samo u odnosu na ono čega je svjesna, 

nego u odnosu na sve što organski funkcionira u njoj, ona zapravo razvija 
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svakakve apetite i antiapetite. Čovjeku nije toliko važno, na te apetite i 

antiapetite gledati na način na koji to inače čini. Jer kada je - sada mislim 

ne samo u smislu subjektivnog apetita, nego u smislu cjelokupne 

konstitucije - osoba naučila tolerirati nešto što zapravo ne može tolerirati, 

dakle ako prevlada antiapetit u najširem smislu - mislim potpuno prošireno 

na organski sustav - tada je za svoju organizaciju dobila više nego ako cijelo 

vrijeme uskraćuje ono što odgovara njenom antiapetitu. U prevladavanju 

nečega što ne možemo podnijeti, u prevladavanju toga leži - čak i ne samo 

govoreći usporedno, nego sasvim ispravno - podizanje nečega što je ili 

uništeno, ili ako imamo na umu etersko, moć formiranja organa ne leži ni u 

čemu drugom nego u nadvladavanju antiapetita. Prepuštanjem apetitu od 

određenog trenutka pa nadalje, ne služi se organima, nego se hipertrofiraju, 

dovode do degeneracije, tako da ako odemo predaleko u odnosu na ono što 

organizam svojim oštećenjima želi udaljiti od sebe, oštećujete organizaciju. 

Ali ako pokušate postupno navikavati ljude na ono što im se ne čini 

prikladnim, uvijek jačate organizaciju. 

S tim u vezi, naša moderna prirodna znanost zataškala je gotovo sve što 

trebamo znati. Jer taj vanjski princip borbe za egzistenciju i selekcija, 

zapravo je nešto posve izvanjsko. Roux je to prenio na bitku organa kod 

ljudi. Ali to je zapravo nešto vrlo vanjsko. To postaje smisleno tek kad 

stvarno možete pogledati što se zapravo događa unutra. I treba reći da 

jačanje ljudskog organa, općenito bilo kojeg organa u filogenetskom nizu, 

uvijek dolazi iz prevladavanja antipatije. Oblikovanje, formiranje organa, je 

zbog prevladavanja antipatija, dok je rast već postojećeg organa zbog 

prepuštanja simpatijama - ali ne smije prijeći određenu točku. Simpatija i 

antipatija nisu samo na jeziku ili u oku, nego je cijeli organizam prožet 

simpatijom i antipatijom. Svaki organ ima svoje simpatije i antipatije. Organ 

razvija antipatiju prema samim silama koje su ga izgradile do određenog 

stanja. Svoju strukturu duguje samo stvari prema kojoj razvija antipatiju 

kada je gotovo. To je nešto što bi vodilo mnogo dalje u filogenezu, ako se 

uzme u obzir kako vanjski svijet inicijalno funkcionira na takav način da se 

unutarnji svijet od njega brani, prazni antipatiju, i da upravo kroz to dolazi 

do sve većeg savršenstva organizacije. U carstvu organizama, onaj koji je 

najviše sposoban prevladati unutarnje antipatije i postaviti organe na 

njihovo mjesto, najviše je sposoban voditi bitku za opstanak. To je dio 

procesa izgradnje organa. 

Kada pogledate ovo, također treba obratiti pažnju na doziranje lijekova. U 

samom procesu formiranja organa vidite stalnu oscilaciju između simpatije i 

antipatije. Geneza organizacije bitno je povezana s formiranjem simpatije i 

antipatije, i ovisi o međuigri između simpatije i antipatije. Baš kao što se 

simpatija i antipatija ponašaju u organizmu, to jest, manje potencirane doze, 

tako ono što se uglavnom koristi kao tvar, prema onome što s koristi u 

visokoj potenciji. Visoka potencija ima suprotan učinak od niske potencije. 
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To ima veze s cjelokupnom organizacijskom moći. I u izvjesnom smislu je 

točno ono što sam već jučer istaknuo s drugog gledišta, naime da ono što u 

prvoj epohi života na određeni način djeluje u organizmu, u kasnijim 

epohama života preokreće svoje djelovanje, ali i da se ono što radi može 

odgoditi. Kao što sam vam jučer rekao, to je osnova, s jedne strane za 

Dementia praecox, s druge strane, pronalaženje izoliranih oblasti duše, koje 

onda u kasnijoj dobi preuzimaju organizaciju a ne bi je trebale dodirivati. 

U te stvari ćemo proniknuti kada se i naša znanost malo produhovi, kada 

dođemo do točke da više ne želimo takozvane duhovne bolesti liječiti na 

duhovno-duševni način, već kada postavimo pitanje: gdje nešto nije u redu s 

organima kada je prisutna ova ili ona takozvana duhovna ili duševna bolest? 

- Nasuprot tome, koliko god to čudno zvučalo, kod takozvanih fizičkih bolesti 

postoji još više razloga da se promatra duševno nego kod duševnih bolesti. U 

slučaju duševnih bolesti, duševna dijagnoza je tek nešto više od 

dijagnostičke pomoći. Morate je proučiti kako biste uvidom u nju otkrili gdje 

bi mogla biti greška u organizmu. Drevni su već poduzeli neke stvari u tom 

pogledu svojom terminologijom. Uistinu, nisu uzalud stari ljudi sliku 

duševne bolesti hipohondrije povezali s čisto materijalističkim nazivom, s 

'trbušnom kosti' ili 'trbušnom hrskavicom', 'hipohondrijem'. Oni nikada ne bi 

tražili primarni uzrok - čak i ako je hipohondrija narasla do ludila - u psihi, 

u bilo čemu osim u bolesti abdomena. Naravno, morate doći do točke u kojoj 

sve takozvano materijalno možete vidjeti kao duhovno. 

Danas silno patimo jer je materijalizam nastavak katoličke askeze u našem 

načinu razmišljanja. Taj je asketizam prezirao prirodu i nastojao steći duh 

kroz prezir prema prirodi. Današnji pogled na svijet uzeo je ono što mu se 

sviđa iz ovog asketskog smjera i smatra da je ono što se događa u abdomenu 

grubo materijalno i nema potrebe da se to uzima u obzir. To zapravo nije 

tako, već u svim tim stvarima duh djeluje iznutra, a vi morate znati kako 

duh djeluje iznutra. Ako ujedinim duh koji djeluje u organizmu s duhom koji 

djeluje u nečemu izvana, onda duhovno i duhovno rade zajedno. Moramo se 

odmaknuti od prijezira prema prirodi. Samo moramo doći do toga da imamo 

produhovljenu predodžbu o prirodi. Ne smatrate li frapantnim i vrlo 

indikativnim, za cjelokupnu reformu medicinskog razmišljanja, da je upravo 

u plimi materijalizma nastala ovisnost o radu na ljudima kod takozvanih 

abnormalnih stanja, sa svim vrstama hipnoze i sugestije? Stvari koje 

izgledaju daleko od materijalnog svijeta, nastale su upravo u vrijeme 

materijalizma, a ljudi su izgubili mogućnost učenja o duhovnom od žive, 

antimona, zlata i srebra. To je suština: ljudi su izgubili priliku naučiti nešto 

o duhovnoj suštini materijalnog, pa stoga nastoje tretirati duhovno kao 

takvo, kao u psihoanalizi, gdje se želi usmjeriti duhovno kao takvo. 

Neophodno je da zdravo gledište o duhovnim svojstvima materije ponovno 

dobije svoje mjesto. 
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To doista nije ni najmanja zasluga, koja se pojavila u homeopatskoj tradiciji 

tek u devetnaestom stoljeću, da se održalo ovo ispovijedanje duhovnosti 

vanjskih materijalnih supstanci. To je zapravo jedna od najvažnijih stvari, jer 

se vanjska alopatska medicina nažalost sve više okreće uvjerenju da se radi 

samo o materijalnom, odnosno vanjskim materijalnim učincima u izvan 

ljudskim tvarima. Ali to s jedne strane vodi, da kada se dijagnosticira 

takozvana fizička bolest, da se pozornost usmjeri na duševno stanje, i 

obrnuto, kada je jako izraženo abnormalno duševno stanje, da se traži 

fizičko oštećenje. Fizičke bolesti zapravo bi uvijek trebale postaviti pitanje: 

kakvog je temperamenta osoba kod koje se javljaju? - Ako ustanovimo da je 

osoba kod koje se javljaju prirode hipohondra, tada će nas sama njegova 

priroda hipohondra dovesti do činjenice da se prema njoj moramo odnositi 

tako da snažno djelujemo na nižeg čovjeka, da se s tim moramo nositi s 

onim što je materijalno učinkovito, to jest nižim potencijama. Ako 

ustanovimo da je osoba izvan bolesti inače probuđenog duha ili sangvinik, 

tada će od samog početka biti potrebno posegnuti za višim potencijama. 

Ukratko, stanje duše je nešto što se mora razraditi u odnosu na fizičku 

bolest. Čitavo to duševno stanje se na određeni način pojavljuje već u 

djetetu, a Dementia praecox  neće lako nastati ako dijete već ne pokazuje 

sklonost, dispoziciju, da bude flegmatično, ako u djetetu ne možemo jasno 

uočiti dispoziciju temperamenta koja bi se zapravo trebala pojaviti tek u 

kasnijem životu, čak i ako postoji u ograničenom opsegu. Ali posebno je 

važna razlika s obzirom na unutarnju aktivnost ili unutarnju pasivnost. To 

je vrlo vrijedno razmatranja. Samo razmislite, kada radimo sa sugestijom u 

našim takozvanim metodama psihičkog iscjeljenja, osobu potpuno stavljamo 

u sferu utjecaja druge osobe i sprječavamo njenu aktivnost. A potiskivanje 

aktivnosti, potiskivanje čovjekove unutarnje inicijative već u vanjskom životu 

donosi nešto, što je važno za tijek života i što, ako ga promatramo u skladu s 

tim - o tome ćemo više razgovarati sutra - kod djeteta, igra ulogu kod razvoja 

zuba, ali i u kasnijem životu. 

Za primjer, možda smatram nužnim - nakon onoga što sam prije rekao, to je 

važno uzeti u obzir - izbjegavati određene namirnice, a drugima posvetiti više 

pažnje. Mislim da mi je određena dijeta neophodna. To može biti jako dobro 

za mene. Ali postoji velika razlika između toga hoću li ovu dijetu smisliti tako 

što sam je isprobao, tako što sam smislio ovo ili ono, ili sam jednostavno 

dopustio liječniku da mi je pripiše. Molim vas, nemojte se uvrijediti što sam 

ovo rekao tako suhoparno. Nije li istina, materijalističkom umu se čini kao 

ista stvar ako sam instinktivno pronašao dijetu koja je dobra za mene, ako 

sam je sam razradio, možda po savjetima liječnika, ili sam jednostavno 

dopustio liječniku da mi to pripiše. Konačna posljedica, rekao bih, ogleda se 

u činjenici da će mi dijeta koju mi je liječnik propisao u početku koristiti, ali 

nažalost to ima i štetnu stranu što dovodi do toga da pod stare dane lakše 

postanem glup nego što bih inače bio, što vodi u senilnost, dok me aktivno 
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sudjelovanje u prehrani održava duhovno pokretljivim i do duboke starosti - 

naravno postoje i drugi čimbenici koji na to utječu. A ova igra aktivnosti i 

neaktivnosti, posebno je poremećena u svim liječenjima sugestijom, gdje se 

potpuno predajem i predajem svoju prosudbu, činim ono što druga osoba 

propisuje, nego čak i vodstvo svoje volje predajem prosudbi druge osobe. 

Stoga bi tretmani koji se oslanjaju na hipnozu i sugestiju trebali biti 

ograničeni. Samo ako sebi možete reći: sputanost volje, koja se javlja kod 

svake osobe koja se na ovaj način liječi, ne šteti dotičnoj osobi iz drugih 

razloga, a veću uslugu joj činite ako joj neko vrijeme pomažete na sugestivan 

način, onda možete koristiti takve stvari. Ali općenito, stvar je u tome da 

znanost duha mora ukazivati na ljekovita svojstva onoga što leži u djelovanju 

tvari, u učincima atmosfere, u učincima kretanja ljudskog organizma, 

ukratko, u svemu što nije izravno duhovno djelovanje, ali i ono što aktivno 

mora izroniti ili iz svijesti ili iz podsvijesti, uz inicijativu same osobe. 

Te stvari su toliko važne, jer se upravo u dobu materijalizma, o tim stvarima 

najviše griješi, i jer, zaraženi tim pogledima koji tamo prevladavaju, može se 

danas doživjeti kao strašno, da se svakakve tendencije hipnoze i sugestije 

prenose u pedagogiju. Ovo uvođenje ovih tendencija u pedagogiju je nešto 

strašno, i možda ćemo u tom pravcu jasno vidjeti tek kada odgovorimo na 

pitanje: kako na ljudski organizam djeluju takve aktivnosti koje ga bude, 

umjesto da uspavljuju? Kao što čovjek, kad zaspi, u svojim predodžbama 

izvodi pokrete koji nisu popraćeni radnjama njegove volje, kao što se čovjek 

u određenoj mjeri odmara u odnosu na vanjski svijet, dok je u iskustvima 

svoje svijesti u pokretu, obrnut je slučaj kod euritmije. U euritmiji se postiže 

suprotno od uspavljivanja: dolazi do jačeg buđenja u usporedbi s 

uobičajenim stanjima svijesti. Hipertrofije predodžbi, poput onih prisutnih u 

snovima, raspršuju se, i umjesto njih u udove se šalje zdrava volja. Volja je u 

njenoj organizaciji stjerana u udove. I onda kada počnete proučavati kako 

različito, naprimjer, vokaliziranje euritmije utječe na donjeg čovjeka i gornjeg 

čovjeka, i kako euritmija koja tvori suglasnike utječe na donjeg čovjeka i 

gornjeg čovjeka, tada vidite da se u euritmiji može tražiti i značajan 

terapeutski element. 
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 XVIII. PREDAVANJE  

Dornach, 7. travnja 1920. 

 

Mislim da je neophodno, da ono što bi se moglo nazvati vraćanjem na pravo 

podrijetlo patoloških pojava, prodre u naše znanstvene i medicinske studije. 

U novije vrijeme postoji sve veća tendencija ignoriranja stvarnog porijekla, i 

fokusiranja na stvari koje se događaju na površini. Vezano za tu fiksaciju na 

površini, je i činjenica da danas u običnoj medicini, u običnoj patologiji, kada 

čitamo ili slušamo opis neke vrste bolesti, uglavnom saznajemo kakav bacil 

uzrokuje određenu bolest, koja je ušla u ljudski organizam. Sada, naravno 

da je užasno lako odbaciti prigovore ovom uključivanju mikro organizama, iz 

jednostavnog razloga što više nema potrebe isticati da ti mikro organizmi 

postoje. Budući da se doista pojavljuju u određenom obliku za različite 

bolesti, opet je vrlo razumljivo da se ukazuje na taj specifični oblik, i da se 

zapravo pokazuje veza između oblika bolesti i ovog specifičnog bakterijskog 

oblika. 

Sada, gledano čisto površno, cijeli taj pogled stvara grešku, koja se sastoji u 

tome da se zapravo potpuno odvraća od onoga što je primarno. Jer samo 

uzmite u obzir, da ako se tijekom bilo koje bolesti bacili pojave u velikim 

količinama u bilo kojem dijelu tijela, prirodno je da će ti bacili izazvati 

simptome, kao što će bilo koje strano tijelo u organizmu izazvati simptome, 

kao posljedica prisutnosti ovih bacila pojaviti će se sve vrste upala. Ako sada 

sve pripisujete djelatnosti ovih bacila, samo ste skrenuli pozornost na ono 

što bacili zapravo rade. Međutim, skreće se pozornost sa stvarnog podrijetla 

bolesti. Jer svaki put kada mikro organizmi nađu pogodno tlo za svoj razvoj 

u organizmu, to je pogodno tlo već stvoreno stvarnim primarnim uzrocima. 

Prvo treba obratiti pozornost na ovu oblast primarnih uzroka. Da bi to 

učinili, moramo se vratiti na put promatranja na kojem smo već bili i koji bi 

nam ponovno nakratko trebao zaokupiti pozornost. 

Razmotrite opet biljnu površinu koja prekriva Zemlju, to jest, zbroj svega što 

pripada zemljinoj vegetaciji. Mora nam biti jasna činjenica da sva 

ovozemaljska vegetacija, dok raste iz Zemlje prema kozmičkom prostoru, nije 

samo poslana iz Zemlje prema ovom kozmičkom prostoru, već da je i sile 

izvlače, tako da, kao što smo već čuli, tu posvuda djeluju sile, koje su 

jednako dio rasta biljaka kao i sile koje djeluju iz Zemlje. To je stalna 

interakcija između sila koje na biljku djeluju iz Zemlje, i između sila koje na 

biljku djeluju iz izvanzemaljskog kozmosa. Pa, u čemu se sastoji taj način 

djelovanja koji je zapravo stalno prisutan u našem okruženju? Kad bi se 

dogodilo da te sile koje djeluju iz kozmosa dođu do punog izražaja, odnosno 

da potpuno zahvate biljku, kad planeti ne bi osigurali da se te sile opet mogu 

povući, odnosno da potpuno ne obuhvate biljku, i biljka bi, dok raste prema 
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cvijetu i sjemenu, uvijek imala tendenciju da postane životinja. Postoji 

tendencija da se postane životinja. Ono što djeluje iz kozmosa, s druge 

strane, suprotno je i uravnoteženo tendencijom prema potiskivanju biljne 

prirode i mineralizaciji. 

Stoga bih želio istaknuti da biljka zapravo drži sredinu između naginjanja 

soli, taloženju minerala u biljnoj tvari, i samozapaljenja, postajanja 

životinjom. To je nešto, što je stalno prisutno u vanjskoj prirodi. 

Ali ovo što sam sada opisao, također je stalno internalizirano, centralizirano 

u samom ljudskom organizmu. Ljudski je organizam zahvaljujući svojim 

plućima prava Zemlja u malom, i sve što radi iz pluća djeluje prema dolje u 

ljudskom organizmu, na isti način na koji sile iz Zemlje djeluju prema gore u 

biljni organizam, koje idu iz Zemlje u biljni organizam. I sve što dolazi u 

kontakt s unutarnjom izmjenom plućne tvari i tako dalje, kroz disanje i rad 

srca, ima isti učinak kao i ovo kozmičko vanjsko (vidi crtež dolje). 

 

Sada postoji potreba u ljudskom organizmu. Postoji potreba za svim onim 

što se u konačnici koncentrira iz organizma u rad srca, da se drži podalje od 

toga što je organizirano, konačno se koncentrirajući u unutarnjem 

metabolizmu pluća. Ove dvije aktivnosti ne smiju imati nikakav drugi učinak 

jedna na drugu, osim onog da između njih postoji, da tako kažem - ako 

smijem upotrijebiti izraz - eterska dijafragma ili astralna dijafragma. Ove 

dvije aktivnosti moraju biti odvojene. I moramo postaviti pitanje: je li ova 

dijafragma - koristim tu riječ samo da sugeriram sliku - stvarno tu? Postoji li 

takva dijafragma koja sprječava miješanje aktivnosti glave, vrata i pluća, s 

aktivnošću abdomena i prsnog koša, osim kroz vanjski ritam disanja? - Ta 

dijafragma postoji i to je sam vanjski ritam disanja. I onda dolazite do sklada 

gornjeg i donjeg čovjeka. Ono što se u čovjeku naziva ritmičkom aktivnošću, 

ovo ritmičko drhtanje, koje se fizički izvana izražava u ritmu disanja, ovo 

fizičko drhtanje nastavlja se u etersku i astralnu aktivnost i drži zemaljske 

sile gornjeg čovjeka, koje još uvijek dopiru do pluća, koncentriraju i 
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razdvajaju nebeske sile donjeg čovjeka, koje djeluju odozdo prema gore, kroz 

aktivnost koja zatim dolazi do izražaja u srcu, baš kao što u kozmosu rade 

od periferije do središta Zemlje. 

Sada pretpostavite da taj ritam ne radi kako treba, onda dijafragma koju 

ovdje figurativno koristim, a koja fizički nije tu, ali je uzrokovana sukobom 

ritmova, nije u redu. Tada se može dogoditi nešto što je analogno tome da je 

Zemlja previše aktivna za biljke. Ako bi djelovanje soli Zemlje na biljke 

postalo prejako, biljke bi postale previše mineralne. Tada se događa da, do 

određene mjere, eterska biljka koja je ugrađena u pluća, koja raste iz pluća 

baš kao što fizička biljka raste iz Zemlje, postaje uzrok, recimo, da pluća 

postanu otvrdnula. Dakle, zapravo otkrivamo da tendencija mineralizaciji 

biljke, može i u ljudskom organizmu postati prejaka. 

Ali sklonost da postanemo životinje također može biti prejaka. Ako težnja da 

postanemo animalni postane prejaka, onda se u organizmu, u gornjem dijelu 

organizma, stvara sfera koja tamo ne bi trebala biti. Stvara se sfera u koju 

su ovi organi ugrađeni kao u etersku sferu i koja pogoduje onome što u 

organizmu ne bi trebalo biti favorizirano, životu malih biljnih životinja. 

Stvorena je sfera koja je povoljna za male biljne životinje. Ne treba nas čak 

zanimati ni odakle dolaze. Mora nas zanimati što im stvara povoljnu sferu za 

život. Ta povoljna sfera ne smije biti tu. U organizmu bi morala djelovati tako 

da se njeno djelovanje proširi na cijeli organizam. Ne bi smjela nastati kao 

posebna sfera. Ako se proširi na cijeli organizam, održava život cijelog 

organizma. Ako se nametne kao uključena mala sfera, postaje ozračje za 

životne uvjete malih biljnih životinja, što onda možemo dokazati u svemu, 

barem u mnogo čemu, što gornjeg čovjeka čini bolesnim. 

Dakle, vraćajući se na ritmičku aktivnost i njen poremećaj, moramo tražiti 

stvaranje posebne sfere umjesto opće sfere raširene po organizmu, i riješiti 

zagonetku utjecaja bacila u ljudskom organizmu. Ali bez vraćanja na 

duhovne uzroke, ne možemo riješiti ovu zagonetku. 

Upravo ono što se ovdje događa za biljni život - prije svega mislim izvan 

Zemlje - one je što se događa izvan Zemlje za vanjski život samih životinja i 

ljudi. I ovdje određene sile koje dolaze iz izvanzemaljskog kozmosa djeluju na 

ljude i životinje, i suprotstavljaju se silama koje dolaze iznutra (vidi gornji 

crtež, orange). Sile koje dolaze iz unutrašnjosti Zemlje lokalizirane su u 

određenim organima gornjeg čovjeka, dok su sile koje dolaze izvana, 

lokalizirane u čovjeku u organima koji pripadaju donjem tijelu. Opet, ako 

mogu tako reći, mora postojati barijera između ove dvije aktivnosti koje ovdje 

dolaze u obzir. Ovdje opet u ljudskom organizmu vidimo na djelu ritam. 

Samo se taj ritam sada razlikuje od ritma disanja. Ritam disanja se odvija u 

malim oscilacijama i teče kroz cijeli život osobe, kako ne bi došlo do bolesti 

gornjeg čovjeka. Jer u gornjem čovjeku mogu biti i bolesti koje su 

uzrokovane odozdo, jer se probava proteže prema gore i prema dolje. To se 
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mora razlikovati. Ne možemo zamisliti ljudsko biće strukturirano shematski, 

već pojedine članove koji prožimaju jedni druge. Ali mora postojati zid 

između onoga što djeluje odozgo, kao da je došlo sa Zemlje, i onoga što 

djeluje odozdo, kao da je došlo iz nebeskog prostora. Zapravo, mi šaljemo 

snage našeg nižeg čovjeka da se suprotstave silama koje dolaze iz našeg 

gornjeg čovjeka, a za svaku individualnost mora postojati regulirani ritam 

između to dvoje, što se izražava u ispravnom odnosu između budnosti i 

spavanja. Svaki put kada smo budni jedna amplituda ovog ritma prisutna je 

na određeni način; kada spavamo prisutna je druga amplituda. U tom ritmu 

budnost-spavanje, budnost-spavanje, redaju se i drugi ritmički procesi, 

poput manjih valnih ritmova, koji jednostavno dovode do toga da se čak i u 

našem budnom stanju budimo s našim gornjim čovjekom i spavamo s našim 

donjim čovjekom. Između gornjeg i donjeg čovjeka odvija se stalna ritmička 

aktivnost, koja je samo, rekao bih, zarobljena u većim ritmovima kroz 

izmjenu jave i spavanja. 

Sada zamislite da dođe do probijanja te granice koja postoji u ovom ritmu 

između višeg i nižeg čovjeka. Što se tada događa? Ono što se tada obično 

događa je da se čovjekova gornja aktivnost probije u donjeg čovjeka odozgo. 

Tada dolazi do eterskog proboja. Ono što bi eterski aktivno trebalo biti samo 

u gornjem dijelu tijela čovjeka prodire u donje tijelo. Događa se proboj 

suptilnijih sila. Međutim, jer dolazi do prodora suptilnih sila u donje tijelo, 

ovdje se stvara jedna takva sfera, koje opet ne bi trebalo biti, koja bi trebala 

biti raširena preko cijele osobe, a ne biti lokalizirana u donjem tijelu. Kao 

rezultat takvog proboja dolazi do svojevrsnog trovanja ili intoksikacije donjeg 

tijela. Aktivnost donjeg tijela više se ne može pravilno odvijati ako se 

aktivnost gornjeg dijela tijela odvija na ovaj način. Ali osim toga, ono što se 

ovdje stvara kao nova sfera je atmosfera za niže organizme životinjsko-

biljnog tipa. I stoga možete reći sljedeće. Možete reći: proboj odozgo uzrokuje 

ono što kod ljudi postaje trbušni tifus. Činjenica da se takva atmosfera javlja 

kao nuspojava, koja je lokalizirana u donjem tijelu, stvara uvjete za život 

bacila trbušnog tifusa. 

Tako smo jasno razlučili što je primarno a što sekundarno, a ako tako 

razlučite, recimo, što je primarno a što sekundarno, onda ćete i sebi reći: 

treba razlikovati koji su izvorni uzroci takve bolesti od onoga što su upalne 

pojave, koje naprosto proizlaze iz činjenice da se pojavljuje čitava vojska 

crijevne faune ili flore, posebno u tankom crijevu. Sve što se fizički javlja u 

tankom crijevu, pa tako i bacili - o njihovom podrijetlu ne treba govoriti, jer 

oni tamo ne mogu vegetirati i animalizirati se ako im se ne stvori atmosfera - 

sve što je tu kao aktivnost tih biljno-životinjskih ili životinjsko-biljnih bića, 

sve je reakcija na proces proboja gornje aktivnosti u donju aktivnost 

ljudskog organizma. Sve je to posljedica. Tako da se tu radi o traženju 

procesa iscjeljenja, ne odlaskom na sekundarno, već odlaskom na primarno. 

Želimo još razgovarati o tome, jer o tim stvarima zapravo možete govoriti 
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samo ako ste u mogućnosti vratiti se njihovim pravim uzrocima. To je za 

današnju javnu medicinu, služenu javnu medicinu, gotovo nemoguće jer 

isključuje promatranje koje prelazi s materijalnog procesa na duhovni 

proces. Ali sve što je materijalno temelji se na duhovnom. Lako ćete moći 

oblikovati kliničku sliku, recimo, trbušnog tifusa, ako imate na umu ono što 

je ovdje upravo objašnjeno. Pomislite samo da je ova bolest vrlo često 

povezana s kataralnim simptomima pluća, a također i s poremećajima 

svijesti. Kataralne pojave u plućima proizlaze iz činjenice da je gornji čovjek 

lišen onoga što se događa u donjem čovjeku. Kada se dogodi proboj, to više 

nije uključeno u ono što se događa donjem čovjeku. Isto tako, organi koji 

prenose svijest u gornjem čovjeku, više ne mogu ispravno funkcionirati kada 

se ono što je trebalo prenijeti njihovu aktivnost probije u donjeg čovjeka. 

Cjelokupnu sliku trbušnog tifusa imat ćete pred dušom, kada stvarno 

uzmete u obzir ovaj primarni uzrok. 

Hoću reći da ono što se inače vidi samo izvana, skupljanje vanjskih 

simptoma koji ne pripadaju jedno drugome, postaje toliko očito da bi se 

moglo, rekao bih, oslikati ih iz njihovih odnosa prema egzistenciji. Naravno, 

pod određenim okolnostima to može imati tako snažan učinak u ljudskoj 

podsvijesti, da se u čovjeku javlja poriv da prvo, proročanski objektivizira 

prije nego se to 'uslika' u sam organizam. Tada će čovjek osjetiti poriv da ono 

što mu izmiče u gornjem dijelu tijela naslika na zidu nekim plavim mrljama, 

a da ono što mu izmiče u donjem dijelu tijela naslika na zidu crvenim 

mrljama boje. Ako negdje hoda pojedinac koji se osjeća pozvanim da bude 

umjetnik, a ne krojač ili postolar, ali koji malo zna o tehnici slikanja, tada 

možete doživjeti da ako je taj pojedinac dovoljno jak, u isto vrijeme dovoljno 

robustan - za što ne mora biti izvana robustan - da suzbije bolesti donjeg 

tijela koje neprestano žele nastati, on te abdominalne bolesti objektivizira na 

zidu umjesto da ih unese u tijelo. Proizvode te čudne aktivnosti možete 

pronaći u ekspresionističkom slikarstvu. U velikom dijelu onoga što vidite na 

ekspresionističkim slikama, u svemu što se ističe crvenom i žutom bojom, 

potražite stanje osobe u odnosu na njen trbuh. I iz svega što je tu plavo- 

ljubičasto, pokušate pronaći liniju o stanju u gornjem dijelu tijela, u 

plućima, ili u svemu što ritmički radi s plućnom aktivnošću gore prema 

glavi. Zatim, ako pogledate takve stvari, također ćete pronaći čudan sklad 

između onoga što čovjek zapravo radi i kako je iznutra organiziran. Iz načina 

na koji čovjek živi, dobit ćete određenu intuiciju, kako biste stvorili sliku o 

funkcioniranju njegovog tijela. Zapravo, potpuno je pogrešno vjerovati da 

duševna aktivnost koju čovjek obavlja u vanjskom svijetu, kroz svoju 

cjelokupnu pojavu, kroz svoje cjelokupno djelovanje, ovisi samo o njegovom 

živčanom sustavu. Ovisi i cijelom čovjeku. To je slika cijele osobe. Može se 

postići intuitivni pogled da se i kod djece može promatrati kakav je 

intelektualno, kako teži kasnijoj dobi, ako zamislite, naprimjer, nekoga tko je 

osuđen u kasnijoj dobi preuzeti svu štetu usporenog rasta, u djetinjstvu 
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jednostavno pokazuje da ono što mu ne dopušta da dovrši rast, da uzrokuje 

da izgleda nespretno i snažno. Iz načina na koji dijete djeluje relativno lako 

ili snažno, možete imati intuiciju o tome kako će rasti. Brojne slične pojave 

pokazuju nam kako cjelokupna gesta ljudske pojave, nije ništa drugo nego 

interakcija pokrenutih unutarnjih članova ljudskog organizma. 

Bilo bi poželjno ovakve stvari uvrstiti u studij medicine. Zar ne mislite, da za 

ove stvari postoje najbolji preduvjeti. Ako ste osoba mlada u ranim 

dvadesetima, imate najbolju priliku uroniti u takve stvari. Kad dođete u 

tridesete, gubite ovaj talent. Nije više tako lako pronaći put u te stvari. Ali 

možete se educirati i osposobiti da razumijete takve intuicije. Također se 

možete osposobiti da gledate ljude na ovaj način kroz određene sposobnosti 

koje su ostale u vama unatoč razornoj obuci naših srednjih, a posebno naših 

viših studija, vraćajući se aktivnim snagama koje su još uvijek ostale u vama 

iz vašeg djetinjstva. Ali kad bi se pravi naglasak stavio na plastičniju 

anatomiju i fiziologiju u medicinskim studijima, to bi uvelike pomoglo u 

liječenju čovječanstva. 

Prema primarnim uzrocima moraju se razmatrati i one bolesti koje se mogu 

javiti u epidemijama, unatoč tome što kod čovjeka imaju primarne uzroke 

kako je opisano. Za sve one ljude koji su, primjerice, skloni oštećenju ritma 

glava-grudi, čiji je najgrublji izraz u ritmu disanja, postoji sklonost dopustiti 

određenim atmosferskim prilikama, uključujući i određene izvanzemaljske 

pojave, da na njih imaju snažan učinak. Drugi, čiji je dišni sustav od samog 

početka zdrav, odolijevaju takvim utjecajima. Naprimjer razmislite, nešto ću 

izdvojiti: naravno, uvijek je slučaj da drugi uzroci mogu intervenirati i 

remetiti, ali možete razumjeti što je važno ako stvar opišete na ovaj način - 

zamislite da se morate nositi s zimom koja ima jak utjecaj na sunčevu 

aktivnost - sada ne govorim o svjetlosnom učinku, nego o sunčevoj 

aktivnosti - preko vanjskih planeta Marsa, Jupitera, Saturna. Takva zimska 

konstelacija ima drugačiji učinak nego kada sunčeva aktivnost dolazi do 

izražaja a Mars, Jupiter, Saturn, su daleko. Kad nastupi takva zima - to se 

vidi već po atmosferskim pojavama, one su drugačije nego inače - kod ljudi 

koji su predisponirani to ima snažan utjecaj na ritmičku aktivnost koja se 

odvija između grudi i glave, a koja najgrublji izraz ima u disanju. Može se 

reći: tendencija da se taj ritam ujednači, takvom kozmičkom konstelacijom je  

znatno ojačana kod ljudi koji su, primjerice, rođeni u zdravim okolnostima i 

unutarnje su snažni. Izvana mogu djelovati vrlo delikatno. Imaju vrlo visoko 

reguliran ritam disanja, a prema tome i ritam glava-grudi je visoko reguliran. 

Takav interno konsolidirani ritam ne može se lako poremetiti onim što 

djeluje vani. Moraju doći jake povrede da na to utječu. Ali za one kod kojih 

taj ritam već teče na određeni način nepravilno, takav utjecaj koji sam 

opisao na njih ima izvanredno snažan učinak, jer ritam koji je već oštećen, 

ima tendenciju pustiti da se još više ošteti, i svi ti ljudi koji se s takvim 

dispozicijama pojavljuju na onim mjestima na Zemlji na koje ova 
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konstelacija posebno djeluje, kandidati su naprimjer, za takozvanu 

influencu, za gripu. Te stvari svakako moraju biti prisutne ako se želi stvoriti 

poseban teren za nešto poput influence i gripe. 

S druge strane, u drugom slučaju imamo nešto složenije. Naravno, sva je 

čovjekova ritmička aktivnost takva da, unatoč činjenici da je svaki 

pojedinačni ritam cjelina za sebe, tekući, kontinuirani ritam, koji svoj 

najgrublji izraz ima u disanju, a također i ritam koji je pod utjecajem 

spavanja i budnosti, svi zajedno čine jedinstvo u ritmičkom sustavu čovjeka. 

I može se dogoditi da budući da gornji ritam, ritam glava-grudi, postane 

slab, donji ritam postane relativno prejak. Zatim, kada gornji ritam postane 

preslab, to jest izvan ispravnog položaja, tada ima tendenciju pustiti da donji 

ritam postane još nepravilniji, i tada donji ritam, koji dolazi iz aktivnosti 

slezene i drugih aktivnosti do kojih ćemo doći, djeluje prejako prema gore, i 

to stvara dispoziciju da izazove, da tako kažemo, da u određenoj mjeri 

izazove hipertrofiju gornjeg probavnog procesa sa svim svojim posljedicama. 

Zauzvrat se stvara posebno povoljna sfera za životne uvjete određenih mikro 

organizama. Cijela slika koju tada imamo je, da se upalni i simptomi paralize 

uvlače u gornju organizaciju, ali da se u toj gornjoj organizaciji pojavljuju 

čak i začeci organskih deformacija i organskih neoplazmi - ukratko, imamo 

kliničku sliku difterije. To je, rekao bih, neka vrsta proboja odozdo prema 

gore, nasuprot tifusnom proboju koji se događa odozgo prema dolje, a u biti 

je uzrokovan ovim što sam opisao. 

Naravno, sve ovo znači da se mora uzeti u obzir dob osobe. Imajte na umu 

da tijekom nečijeg djetinjstva sva interakcija između višeg i nižeg čovjeka, 

uključujući ritmičku aktivnost koja posreduje, mora biti potpuno drugačija 

nego u kasnijem životu. U djetinjstvu, naprimjer, gornji čovjek mora imati 

mnogo jači utjecaj na donjeg čovjeka nego u kasnijem životu. U stvarnosti, 

dijete 'misli' više od odrasle osobe. Kolikogod čudno zvučalo, istina je, samo 

što djetetove misli ne postaju svjesne, već ulaze u organizam i pojavljuju se u 

njegovom rastu, u njegovim oblicima. Osobito u prvim godinama života vrlo 

je važno da se misaona aktivnost koristi za razvoj formativnih moći tijela. 

Ako tijelo više ne treba koristiti toliko formativnih sila za sebe, onda ih 

pohranjuje natrag, da tako kažemo, i one postaju temeljne snage pamćenja. 

Pamćenje se stoga uvijek javlja tek onda kada organizam manje koristi svoje 

formativne snage. Jer snage koje su u pozadini toga, preobražene su snage 

rasta i oblikovanja, koje se posebno snažno koriste za plastičnost organizma 

u prvim godinama života. Sve se u osnovi temelji na metamorfozi. Ono što 

nam se pojavljuje duhovno, samo je ponovna produhovljenost onoga što je 

prije imalo više fizički učinak, gdje se duh preselio u materiju. Stoga se mora 

činiti razumljivim, da mora postojati snažna obrana, posebno kod djeteta, 

protiv mnogih stvari koje se događaju u abdomenu. Ono što je nebesko, 

odnosno izvanzemaljsko, osobito se događa u donjem dijelu tijela. Razmislite 

još jednom, izvanzemaljski postoji posebna konstelacija, uzrokovana 
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položajem Sunca u odnosu na druge planete, koja djeluje na takav način da 

se jak odraz tih konstelacija javlja u abdomenu. Što će biti rezultat? Kod 

odraslih, gdje je, rekao bih, ritmička aktivnost između gornjeg i donjeg 

čovjeka već došla do određenog smirenja, to će činiti malu razliku. Dijete će 

se morati snažno braniti od onoga što se iz kozmosa želi odraziti u trbuhu. 

Dakle, ako je donji dio djetetova tijela ozbiljno pogođen kozmičkom 

konstelacijom, djetetov gornji dio tijela mora se boriti izuzetno snažno. Ovo 

konvulzivno naprezanje sila koje se zapravo ne bi trebale koristiti tako 

snažno u djetetovom gornjem čovjeku, dovodi do Meningitis cerebrospinalis 

epidemica. Tako da definitivno možete vidjeti način na koji se te stvari 

poslane u ljude iz izvan ljudske prirode. Želio bih reći da kad jednom imate 

ovo u pozadini svojih predodžbi, možete oslikati cijelu sliku meningitisa sve 

do ukočenih vratnih mišića. Budući da se takav napor gornjeg čovjeka 

događa u djetetu, jednostavno se moraju pojaviti upalne pojave u gornjim 

organima, u membranama leđne moždine ili mozga, koje onda djeluju na 

takav način da na tom tragu slijede i druge pojave. 

Nužno je, prije svega, da se perspektiva ljudskog bića proširi, prije svega u 

odnosu na interakciju njegovih vlastitih članova i u odnosu na interakciju 

onoga što je u njemu izvan ljudske, pa čak i izvanzemaljske prirode. 

Naravno, ne želim da takve stvari dovode do pravljenja horoskopa i slično, 

što smatram najvećom besmislicom u odnosu na mnogo što a što se danas 

događa, ali dovoljno je ako se zna odakle takve stvari dolaze. Posebno je 

svijest o tome neophodna za proces ozdravljenja. Jer zapravo je manje važno 

možemo li reći: kvadriranje ove zvijezde s onom zvijezdom uzrokuje ovo ili 

ono. - To može biti korisno za kozmičku dijagnozu, ali nije u tome stvar, 

bitno je da se može liječiti. Sutra ćemo s današnjeg razmatranja prijeći na 

razmatranje onih tvari u izvan ljudskoj prirodi koje su obrambene tvari i 

sadrže obranu protiv onoga što se na taj način šalje u ljudski organizam. 

Općenito, bilo bi potrebno da ovo prepoznavanje gornjeg čovjeka dobije više 

prostora u medicinskoj znanosti, jer vjerujem da bi to prepoznavanje 

rezultiralo većom suradnjom liječnika u interesu zdravlja ljudi. Ako se 

liječnik specijalizira, gubi interes za cijelog čovjeka. Ne kažem da se liječnik 

ne bi trebao specijalizirati, jer jednostavno tehnike koje se s vremenom 

pojavljuju, u određenoj mjeri vode do te specijalizacije. Ali kada dođe do 

specijalizacije, želim reći da suradnja i interakcija liječnika specijalizanata 

treba biti sve veća. 

To postaje jasno kada pogledate nešto popu onoga o čemu je također 

postavljeno pitanje, mislim na Pyorrhoea alveolaris, gnojenje alveolarnog 

ruba. Kada se to dogodi, zapravo se ne radi samo o nečemu lokalnom, kako 

neki smatraju, nego se radi o dispoziciji cijelog organizma koja je samo 

lokalizirana u području zuba. Naprimjer, postala bi uobičajena praksa da 

stomatolozi, primijetivši početak ove bolesti, na neki način navedu druge 

liječnike na razmišljanje: dotična osoba kod koje se pojavilo ovo gnojenje je s 
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izvjesnom vjerojatnošću kandidat za dijabetes, time bi  se učinilo mnogo 

dobrog. Jer ono što smo u određenoj mjeri okarakterizirali, ono što je 

izraženo u dijabetesu, zapravo je lako liječiti sve dok ostaje u gornjem 

čovjeku, klica Pyorrhoea alveolaris. To je ono što se premalo uzima u obzir, 

da se donji čovjek može proširiti na gornjeg čovjeka, i da tada dolazi do 

osiromašenja ili obogaćivanja, što je neprikladno, gornjeg ili donjeg čovjeka. 

Ako se sklonost upalnom stanju inicijalno javlja kod donjeg čovjeka, onda 

postoji suprotan, polarni oblik bolesti. Toliko toga ovisi o ovom znanju. 

Stoga će se činiti potpuno razumljivim da cjelokupno etersko tijelo, koje 

sadrži ljudske sile rasta, mora drugačije djelovati u djetinjstvu nego u 

kasnijem životu. U djetinjstvu etersko tijelo mora puno više intervenirati u 

fizičko funkcioniranje. Ono mora imati organe u kojima ima izravne točke 

napada, da tako kažem. To je posebno neophodno u životu fetusa, da etersko 

tijelo ima izravne točke napada kako bi imalo učinak na fizičko tijelo. Ali to 

je također slučaj u ranom djetinjstvu, kada se oblici ne samo formiraju, već 

se događa i rast, a kako dijete raste i postaje sve veće, mora se u isto vrijeme 

upotrebljavati i snaga plastičnosti. Stoga su potrebni organi, kao što je 

timus, a donekle i štitnjača, koji svoje najveće zadaće imaju u djetinjstvu, 

koji onda u regresiji degeneriraju, ako su na njih prejako djelovale fizičke 

sile. 

 

Jednostavno je potrebno da u djetinjstvu postoji snažna kemija u 

organizaciji, koju kasnije više zamjenjuju toplinski efekti. Želio bih reći da 

čovjek prolazi kroz nešto u svom životu što je simbolizirano spektrom, 

utoliko što je to simbolizirano tako da više gledamo u kemijski dio spektra 

(plavo, ljubičasto), zatim svjetlosni dio (zeleno, žuto), i gledanjem u toplinski 

dio spektra (crveno). Čovjek prolazi kroz organizaciju koja zapravo ima ovaj 

smjer (vidi gornji crtež). U djetinjstvu je više ovisan o kemijskim 

aktivnostima, zatim prelazi na aktivnosti svjetla, a zatim na toplinske 

aktivnosti. Organi koji eterskom tijelu omogućuju kemijsku aktivnost u 

fizičkom tijelu su žlijezde poput štitnjače, timusa i nadbubrežnih žlijezda. 

Stoga, budući da je kemija na određeni način povezana s tim organima, 

čovjekovo je utjelovljenje je usko povezano s aktivnošću tih organa, odnosno 

s eterskom aktivnošću koja stoji uza njih. Među funkcijama nadbubrežnih 

žlijezda je, naprimjer, ova: čini ljude blijedim ili crvenih obraza i tako dalje. 
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Ako nadbubrežne žlijezde degeneriraju, to se mora odraziti na boju kože. 

Dovoljno je da se prisjetite takozvane Addisonove bolesti koja se temelji na 

degeneraciji nadbubrežnih žlijezda, gdje ljudi tamne, i moći ćete dublje 

sagledati te veze. Sve to upućuje na određenu kemiju u organizmu. To je ono 

što posebno vrijedi za život fetusa, dok su učinci svjetlosti relevantniji za 

život, recimo, od četrnaeste godine nadalje. Onda na scenu stupaju 

aktivnosti koje su povezane sa toplinskim životom. 

Ovo je važan, iznimno važan pokazatelj i mjerilo ljudskog života općenito. 

Istina je da život djetinjstva, osobito život fetusa, predstavlja neku vrstu 

prevladavanja procesa soli, ali više nakon djetinjstva neku vrstu procesa 

žive, a stariji život u tom pogledu, predstavlja neku vrstu procesa sumpora, 

odnosno, u djetinjstvu treba najviše paziti na proces soli, u srednjoj životnoj 

dobi na proces žive, a u kasnijoj životnoj dobi na proces sumpora ili fosfora, i 

oni se moraju regulirati. Ako uzmete u obzir da u ljudskom organizmu 

također postoji ovo trojstvo organizirane kemije, organiziranog procesa 

svjetlosti, organiziranog procesa topline, organiziranog procesa soli, žive, 

sumpora, to će vam dati ideju kako cijeli život ima organizirajući učinak na 

ljude. Način života - ne mislim samo na prehranu, nego na cjelokupnu 

aktivnost čovjeka - djeluje kemijski na dijete, i snažno, intimno djeluje na 

organizam. Taj, rekao bih, jači svjetlosni proces kod vrlo mladih ljudi ima 

takav utjecaj na cijeli organizam, da je položena klica za sve što može 

uzrokovati i duševne poremećaje. Čovjek je, želim reći, u mladosti 

najprijemčiviji za dojmove vanjskog svijeta. Bilo da smo u ovoj dobi suočeni s 

vanjskim životom koji je nelogično strukturiran ili s vanjskim životom koji je 

logično strukturiran, to ima veliko značenje za cjelokupnu konstituciju duše 

u kasnijem životu. Sutra ćemo nastaviti govoriti o ovim stvarima, posebno s 

patoloških aspekata o kojima smo danas razgovarali, a zatim ćemo prijeći na 

terapijske aspekte. 
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 XIX. PREDAVANJE  

Dornach, 8. travnja 1920. 

 

Danas i sutra ću pokušati obraditi što više toga. Prvi poticaj - ono što se 

može dati u ovom ciklusu zapravo je samo poticaj - uglavnom se odnosi na 

poznavanje puta, što znanost duha može dati, koje izvan ljudske tvari se 

unose u organizam, a time i njihove protu učinke. Ako imate potpuni pregled 

učinka neke tvari, onda imate vodič za korištenje iste kao lijeka, i možete 

sami prosuditi. I to je puno bolje nego poštovati propise koji kažu da je jedno 

za ovo, a drugo za ono. Sada ću morati krenuti od nečega naizgled vrlo 

udaljenog da bi došao do nečega vrlo blizu. Među pitanjima koja su se 

postavljala uvijek je bilo jedno koje naravno mora zanimati sve nas, a to je 

pitanje nasljeđivanja, prenošenja. Ima izuzetno važnu ulogu u procjeni, kako 

zdravih, ili barem relativno zdravih ljudi, tako i bolesnih ljudi. 

Moramo reći da se ovo nasljeđivanje, ovo prenošenje, proučava na vrlo 

apstraktan način u sadašnjoj materijalističkoj prirodnoj znanosti; nipošto 

tako da iz toga može proizaći mnogo toga praktičnog za život. Ali upravo 

kada se netko ozbiljno upusti u proučavanje nečega poput nasljeđa, shvati 

da je to krajnje čudesno - više za egzoterika, dok je za ezoterika to zakon koji 

mu je jasan - da sve što je važno da ljudi znaju o vezama u svijetu, da kad 

tad izađe na vidjelo na prilično vidljiv način. Vanjskom objavom, nešto uvijek 

pokazuje koje skrivene, ali vrlo učinkovite sile postoje u prirodi. To se 

posebno mora imati na umu kada se proučava nasljeđe. Jer s druge strane, 

sve što je povezano s nasljeđem, stalno se podcjenjuje, zaogrne iluzijama, 

tako da se ne može ispravno prosuditi. Jednom formirate sud o nasljeđu, ali 

se onda to ne slaže s drugim pojavama. Upravo zato jer su činjenice o 

nasljeđu jako zaogrnute iluzijama, a to ima veze s činjenicom da su 

muškarac i žena uključeni u nasljeđe na posve pravilan, ali teško reguliran 

način. No kako se zakon očituje, nije uvijek moguće da postoji jasna 

reguliranost. Nasljedne su pojave dakle pravilne, ali teško ih je regulirati. 

Baš kao što se držanje grede za ravnotežu u vodoravnom položaju temelji na 

zakonu, ali ako stalno stavljate nešto lijevo ili desno, dolazi do otklona na 

jednu ili drugu stranu, to strogi zakon čini teškim za reguliranje. Otprilike 

tako je i s nasljednim pojavama. Sličan je to zakon kao i onaj koji gredu za 

ravnotežu drži vodoravno. Ali ta se pravilnost očituje u jakoj varijabilnosti u 

njezinoj pojavi, a to je zbog činjenice da su u nasljeđivanju uvijek uključeni 

muškarac i žena, naime muško i žensko na način da u nasljednom procesu 

muško uvijek prenosi ono što čovjek duguje zemaljskoj egzistenciji, ono što 

duguje zemaljskim silama, dok je ženski organizam više orijentiran na 

prenošenje onoga što dolazi iz vanzemaljskog kozmosa. Moglo bi se reći: 

Zemlja neprestano postavlja zahtjeve muškarcu, ona ga organizira svojim 

silama. To je također uzrok nastanka muške spolnosti. Nebo, ako možemo 
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tako reći, neprestano postavlja zahtjeve ženama. Ono neprestano utječe na 

njihovo formiranje. Ono je to koje ima prevladavajući utjecaj u svim 

unutarnjim organizacijskim procesima. To opet upućuje na nešto što sam 

već rekao. Ako kroz ovo se stvara sljedeće. Ako zamislite da se kroz začeće 

razvija žensko biće, to žensko biće ima tendenciju da se sve više i više 

integrira u izvanzemaljske procese. Sve više teži, ako mogu tako reći, da 

bude uzeto u nebo. Kako se razvija muško biće, ono teži da ga Zemlja sve 

više apsorbira. Dakle, nebo i Zemlja zapravo rade zajedno. Jer ovo što 

govorim nije tako da bi se moglo protumačiti: nebo radi na ženi i Zemlja radi 

na muškarcu, već oboje rade na oboje, i kod žene se krak grede okreće 

prema nebu, a kod muškarca prema Zemlji. To je strogi zakon; ali je 

varijabilan. Međutim, to rezultira određenom posljedicom. Kroz ono što žena 

nosi u svom organizmu, u njoj se neprestano bori ono zemaljsko. Ali postoji 

posebnost: bori se samo u organizmu, ne u klici, ne u sjemenu. Dakle, ova 

borba između neba i Zemlje ograničena je u ženskom organizmu, na sve 

organizacijske procese koji leže izvan formiranja sjemena, odnosno izvan 

formiranja jajašca, izvan onoga što je integrirano u reproduktivne procese, 

tako da organizacija žene stalno izbjegava sile svojstvene reproduktivnom 

procesu. Ono što je pohranjeno oko reprodukcije, stalno se izbjegava, tako 

da se može reći: postoji tendencija da se preko muškarca prenese ono što je 

svojstveno njihovim reproduktivnim moćima, odnosno ono što se može 

naslijediti. Kod žena postoji tendencija izbjegavanja ovog prenošenja. Ali ima 

jaču nasljednu tendenciju u svojoj moći formiranja jaja. 

Stoga se može postaviti pitanje: kako se možemo suprotstaviti razornim 

silama nasljeđa u ljudskom društvu? Nije li istina da se sile nasljeđa ne 

zaustavljaju samo na takozvanom duhovnom i na takozvanom fizičkom, to 

se jednostavno očituje u pojavi u obiteljima u kojima vladaju duhovne 

bolesti, da se u slijedu generacija lako može pojaviti dijabetes, tako da 

metamorfoza ide s jedne strane na drugu. Stoga je iznimno važno pitanje: 

kako ljude zaštititi od razornih učinaka nasljeđa? - Protiv toga nema drugog 

lijeka nego, prvo, osigurati da svijet žena bude što je moguće zdraviji, jer 

tada će kroz svijet žena vanzemaljski utjecaj biti uvučen u naš zemaljski 

proces, a također će se dogoditi da će se ženski organizam nastaviti boriti 

protiv onih procesa koji djeluju na prijenos nasljednih oštećenja kroz klicu. 

Dakle, u društvu u kojem je važno da su žene zdrave, bori se protiv štetnog 

utjecaja koji dolazi od zemljinih sila u pogledu nasljednih procesa, jer se na 

taj način poziva na djelovanje balansirajućih učinaka koji dolaze od 

izvanzemaljskih sila koje, donekle imaju svoj zemaljski akumulator samo u 

ženskoj organizaciji. To je nešto što je iznimno važno uzeti u obzir. 

Ovo što sam upravo rekao je nešto što se odnosi na sve zemaljske i 

vanzemaljske sile, to je nešto vrlo univerzalno. Ali to postaje očito kada imate 

posla s hemofiličarima, hemofiličnim bolestima. Treba istaknuti da se o 

fenomenima nasljeđa ne treba govoriti općenito, već treba proučavati gdje 
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konkretne činjenice jasno upućuju na nasljeđe. Proučite ove nasljedne 

pojave kod hemofiličara. Tu nalazite vrlo neobičan fenomen, koji vam je 

svima poznat, i koji je samo vanjski izraz onoga što sam upravo objasnio: 

otkriva se, da se krvlju obitelji hemofilija prenosi samo kod muških osoba, 

ali da se prenosi samo preko ženskih osoba, tako da žena koja je kći 

hemofiličara ima tendenciju prenijeti hemofiliju na svoje muško potomstvo, 

pa makar je i sama nemala; ona to ima jer je dio obitelji. Muškarci, s druge 

strane, postaju hemofiličari. Međutim, ako se ožene ženama za koje je jasno 

da ne potječu iz obitelji hemofiličara, hemofilija se ne prenosi. 

Eto vam onoga što je, kada to analizirate, jasan vanjski izraz onoga što sam 

upravo rekao, a pojave kod hemofiličara mnogo jasnije pokazuju od svih 

Weismannovih eksperimenata koji su nedavno izvedeni, kako stvari 

funkcioniraju kada je u pitanju nasljeđivanje. To je ono što treba smatrati 

bitnim za cjelokupnu procjenu ljudske organizacije, a ljudsku organizaciju 

moramo procjenjivati na temelju onoga što na nju može utjecati. 

Što je osnova hemofilije? Uostalom, i površan pogled na nju pokazuje na 

čemu se temelji. Sposobnost krvi da se zgruša nije prisutna, tako da osoba 

može iskrvariti do smrti pri najmanjem otvaranju prema van, kroz puko 

krvarenje iz nosa, tijelom bilo kakve stomatološke operacije, tako da stvari 

koje jednostavno uzrokuju zgrušavanje krvi na mjestu rane, kod 

hemofiličara ne uzrokuju da se to dogodi. Na tome se zapravo temelji cijeli 

učinak, na nesposobnosti krvi da se zgruša. Krv stoga mora imati nešto u 

sebi što sprječava njenu sposobnost zgrušavanja, i ako ono što ima u sebi 

ima prejak učinak, to neće poništiti sile koje počinju djelovati izvana kada se 

krv zgrušava. Kada se krv zgrušava, imamo posla s vanjskim silama. Ako 

postoji nešto u krvi što nam dopušta da se suprotstavimo tim silama, onda 

postoji preveliko ukapljivanje krvi, prejaka tendencija fluidnosti krvi. 

Lako ćete uočiti da je tako jaka tendencija ka ukapljivanju krvi povezana s 

cjelokupnom formacijom čovjekova 'Ja'. Ali nije tako površno povezano s 'Ja' 

formacijom; povezano je s onim što je u čovjekovu 'Ja' aktivno kao volja, a ne 

s onim što je u 'Ja' aktivno kao predodžba. Dakle, sve što jača ili slabi volju 

u čovjeku, povezano je s organizacijom koja uzrokuje prejaku sposobnost 

krvi da se ukapljuje. Želim reći, da nam ovdje povijest daje lijep slučaj, koji 

pak pokazuje kako se ispravnim tumačenjem mogu otkriti neke tajne 

prirode. I znanost i povijest daje nam poznati slučaj Engadina, koji vam je 

možda poznat, poznati slučaj Engadinskih djevica. Te dvije Engadinske 

djevice predstavile su nešto što, rekao bih, može imati prosvjetljujući učinak 

na znanje koje je potrebno medicini. Ove dvije Engadinske djevice potječu iz 

obitelji oboljelih od hemofilije i donijele su čvrstu odluku da se ne udaju, 

tako da se ove djevice u povijesti pojavljuju kao borci protiv prijenosa 

hemofilije. 
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Sada u takvom slučaju, stvari moramo sagledati ispravno. Svakako nije 

osobitost svih djevojaka iz obitelji hemofiličara da na ovaj način izbjegavaju 

reproduktivni instinkt. To uključuje razvoj jake subjektivne volje, upravo one 

subjektivne volje koja je djelatna u 'Ja', koja ne djeluje u astralnom tijelu. 

Tako je moralo biti s njima. To znači da je ono što su te žene imale u svom 

'Ja', u svojoj volji, na neki način povezano sa silama koje na neki način 

djeluju upravo kod hemofiličara. Ako se te sile osnaže svjesno, mogu postati 

jače nego kod onih koji nisu hemofiličari. To je nešto što, kada se prepozna 

na pravi način, dovodi do sagledavanja sila koje su zapravo svojstvene krvi, 

do spoznaje kako se odvija interakcija s izvan ljudskim. Promatrajući te sile 

u krvi koje su povezane sa svjesnom voljom, može se saznati kakva je veza 

ljudske volje s izvan ljudskim silama. Stvari stoje tako da određene izvan 

ljudske sile imaju taj unutarnji odnos sa silama čovjekove volje, koji se 

temelji na činjenici da je tijekom evolucije u oblasti prirode, da je zadnje 

eliminirano ono što ima veze sa svjesnom ljudskom voljom, što ima ikakve 

veze s ljudskom voljom. To je zadnje eliminirano u oblasti prirode. 

Sada je riječ o proučavanju nečega što je vani u prirodi među izlučevinama 

procesa oblikovanja čovjeka, i što svojim vlastitim kvalitetama pokazuje kako 

se može povezati s procesom oblikovanja čovjeka. Tako nešto zapravo se već 

dugo proučava u prirodi, i ovakvo kakvo je, izuzetno je teško previdjeti, jer je 

teško ponovno aktivirati snage koje je atavistička medicina sačuvala čak i u 

sedamnaestom i osamnaestom stoljeću, kod današnjih intelektualnih ljudi. 

Ono što se tamo proučavalo je sve što ima veze s antimonom. 

Antimon je vrlo čudno tijelo. Vjerojatno su zato oni koji su imali toliko veze s 

antimonom, poput legendarnog Basilius Valentinusa, toliko proučavali 

antimon. Dovoljno je samo pogledati određena svojstva antimona i tada ćete, 

rekao bih, prepoznati na koji je osebujan način antimon uključen u cijeli 

proces prirode. Na osebujan je način uključen u cijeli proces prirode. 

Promislite samo da je antimon toliko uključen u proces prirode da, prvo - to 

je možda najmanje svojstvo - ima izvanredan odnos prema drugim metalima 

i drugim tijelima, tako da se čini da ima mnogo zajedničkog s tim drugim 

tijelima, posebno sa sumpornim spojevima drugih tvari. Sumpor ima to 

specifično djelovanje u prirodi, o čemu smo već barem djelomično govorili. 

Sklonost antimona prema sumpornim spojevima drugih tvari, pokazuje kako 

je uključen u proces prirode. Ali drugo svojstvo antimona još više pokazuje 

koliko je on uključen u proces prirode. To je zato što se, tamo gdje je u 

mogućnosti, pojavljuje u resastoj kristalizaciji, odnosno stremi u liniju, 

daleko od Zemlje. Tamo gdje se antimon, rekao bih, nakuplja u formiranju 

linija, možete svojim očima vidjeti, da tako kažem, kristalizacijske sile koje 

dolaze iz izvanzemaljskog u zemaljsko. U tim šiljastim i resastim 

tvorevinama antimona djeluju sile, koje se inače pojavljuju s većom 

pravilnošću i tvore kristale. Antimon supstanca otkriva koliko je uključena u 

cijeli proces prirode. Isto tako, ono što se događa u procesu taljenja snažno 
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pokazuje kako je antimon izdajica sila kristalizacije. Kroz proces taljenja 

dobivate antimon u takvom obliku da je sitnih vlakana. 

Drugo svojstvo antimona je da kada se žari, može oksidirati i gorjeti na 

određeni način. Bijeli dim koji se tamo formira pokazuje posebnost 

određenog odnosa s hladnim tijelima, gdje se lijepi i proizvodi poznate 

cvjetove antimona - opet nešto gdje se moć kristalizacije otpušta, da tako 

kažem, u dodiru s drugim tijelima. 

Ali najnevjerojatnija stvar od svega je osebujna obrambena moć koju 

antimon ima protiv sila koje sam tijekom dana opisao kao, da tako kažemo, 

podzemne sile, sile u kojima igraju elektricitet i magnetizam. Ako antimon 

obradite na određeni način elektrolizom, i zatim ga dovedete do katode i 

dodirnete talog antimona na katodi metalnim vrhom, tada antimon 

eksplodira, uzrokujući male eksplozije. Ova obrana antimona od 

elektriciteta, ako joj se samo malo pomogne, tako je iznimno karakteristična 

za antimon. S antimonom stvarno vidimo kako se tijelo uklapa u cijeli proces 

prirode. Druge tvari to ne pokazuju na tako, rekao bih, nametljiv način. 

Sada, ono što pokazuje ovaj ilustrativni slučaj može se razumjeti samo ako 

se pretpostavi da sile koje djeluju u prirodi djeluju posvuda; samo kada ih 

tvari pokazuju u posebno velikom stupnju, te su sile posebno koncentrirane 

u tim tvarima. Ali ono što djeluje u antimonu zapravo je prisutno posvuda. 

Ova antimonizirajuća sila je ono što kod ljudi ima učinak reguliranja, ali na 

takav način da ljudi u svom normalnom stanju crpe ovu antimonizirajuću 

silu od izvanzemaljskog. U određenom smislu, ono što je učinak antimona 

dobivaju u koncentriranom obliku od izvanzemaljskog. U normalnom stanju 

čovjek se ne okreće antimonizirajućoj sili u zemaljskom i onome što je 

koncentrirano u antimonu, nego se okreće vanjskoj, izvanzemaljskoj sili 

antimona. I naravno da sada ima smisla pitati: što je ta antimonizirajuća sila 

u izvanzemaljskom? 

Planetarno govoreći, to je interakcija Merkura, Venere i Mjeseca. Ako ne 

djeluju pojedinačni, nego rade zajedno, onda nemaju živin učinak, ni srebra, 

ni bakra, onda djeluju na isti način na koji antimon djeluje na Zemlji. To je 

nešto što se jednostavno mora istražiti, traženjem takvih konstelacija u 

smislu njihovog učinka na ljude, gdje su tri sile, sila Mjeseca, sila Merkura, 

sila Venere, neutralizirane odgovarajućom opozicijom i položajem kvadranta. 

Ako se međusobno neutraliziraju, ako svo troje međusobno djeluju na način 

da se međusobno neutraliziraju, tada se odvija ista interakcija koja u 

slučaju antimona koristi Zemlja. U svemu što je antimon na Zemlji, iz Zemlje 

djeluje ista sila, koja na Zemlju djeluje od izvanzemaljskog, iz ova tri 

planetarna tijela. 

Ovdje dolazimo do nečega što još moram spomenuti. Kada je u pitanju 

zemljina konstitucija, zapravo se pogrešno govori ako se govori samo o 
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pojedinačnom komadu kad je u pitanju nešto poput antimona. Sav antimon 

u organizaciji Zemlje je jedna jedinica, baš kao što je svo srebro i zlato na 

Zemlji jedinica. To ne dolazi toliko od pojedinačnog komada. Ako uklonite 

pojedinačni komad antimona iz Zemlje, jednostavno kopate po ukupnom 

tijelu antimona Zemlje, koje je ugrađeno. Dakle, to je dio cjelokupnog tijela 

antimona. Dakle, s jedne strane, opisali smo sve što postaje očito, da tako 

kažemo, kroz učinak antimona. Svakom učinku u prirodi, sada se 

suprotstavlja protu učinak. Upravo osciliranjem učinka i protu učinka, 

uvijek nastaje oblikovano tijelo. 

Sada vidite, sada moramo tražiti ove suprotstavljene sile. Te suprotstavljene 

sile postaju nam vidljive kada možemo prepoznati i prozreti činjenicu da sile 

antimona djeluju na ljude u trenutku, gdje je zapravo nešto, što je u čovjeku 

regulirano, usmjereno prema van. Upravo te sile antimona djeluju na 

zgrušavanje krvi. Tamo djeluje antimoniziranje. Gdje god krv u svom sastavu 

i u svom protoku pokazuje tendenciju zgrušavanja, postoji antimonizirajuća 

moć. Gdje god krv pokušava pobjeći ovoj sili zgrušavanja, prisutni su kontra 

učinci. Tako da tamo gdje smo suočeni s krvarenjem, zanimljivo, 

pronalazimo anti-antimonizirajuće sile. Tu imamo anti-antimonizirajuće sile. 

Ali ove anti-antimonizirajuće sile su identične onima za koje bih mogao 

skovati izraz 'albuminizirajućim' silama, silama koje stvaraju proteine, koje 

imaju takav organizirajući učinak da potiču stvaranje proteina. Jer ono što 

sprječava zgrušavanje krvi su sile koje stvaraju proteine.   

Na taj način dolazimo do razumijevanja odnosa između antimonizacije i 

albuminizacije u ljudskom organizmu. Moram reći, vjerujem da bismo, ako 

bismo proučavali ovu međuigru antimonizacije i albuminizacije, dobili 

temeljite uvide u bolest i procese ozdravljenja. Jer što su procesi 

albuminizacije? To su procesi kroz koje se sve plastično, sve kreativno u 

prirodi ugrađuje u ljudski i životinjski organizam, radi ugrađivanja 

supstance. Antimonizirajuće sile su one koje su, djelujući izvana, da tako 

kažemo, plastični umjetnici koji supstanci za ugradnju daju oblik. Sile 

antimona imaju odnos s unutarnjim organizacijskim silama organa. 

Dakle, molim vas, sada napravite razliku između dva procesa - to je važna 

razlika - u organu, recimo, jednjaku. Jednjak je iznutra organiziran. U 

određenoj mjeri možete pratiti njegovu unutarnju strukturu, a da u početku 

ne vodite računa o tome kakav se proces odvija, kako duž jednjaka teče kaša 

hrane i tako dalje. Zatim jednjak radi s onim što ulazi u ljudski organizam. 

Tako možete apstraktno odvojiti unutarnje procese u organu i ono što se 

događa u organu kada radi s onim što se dostavlja izvana. To su dva različita 

procesa. Antimonizirajuća moć kod ljudi djeluje tamo u samom organu. 

Čovjek je zapravo antimon ako se razmisli o svemu što se u njega unosi 

izvana. On je sam antimon. Stvar je u tome da se ne smije preopteretiti 

unutarnja sila koja stvara organe u normalnom životnom procesu, ovom 
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silom koja stvara antimon. Silu koja stvara antimon ne smije se unositi u 

normalni životni proces, inače trujete organizam previše ga stimulirajući. Ali 

ako ga je potrebno više stimulirati, onda morate unijeti ono što inače ne 

smijete unijeti. Ovdje dolazimo do učinka antimona koji je specifično različit 

zbog gore opisanih karakteristika antimona, bilo da antimon nanosite izvana 

ili iznutra. Ako ga koristite iznutra, morate pokušati dobiti antimon u tako 

velikom razrjeđenju da ga možete unijeti u gornjeg čovjeka. Unesete li ga u 

donjeg čovjeka, tada će antimon djelovati izrazito stimulativno na 

poremećene organske tvorbe i unutarnje organske procese. Fino potencirani 

antimon stoga, može igrati veliku ulogu u određenim oblicima trbušnog 

tifusa. 

S druge strane, učinak je nešto drugačiji i postiže se ako se antimon uzima u 

slabijoj potenciji, ako se to čini izvana putem masti i slično. Naravno, 

također se može ispostaviti da ćete možda pribjeći moći rafiniranog antimona 

i za vanjske svrhe. Ali u suštini učinak će biti postignut izvana uzimanjem 

općenito nižih potencija. 

Iz ovoga možete vidjeti da se takav lijek, koji je ujedno izvanredno koristan 

lijek, uklapa u ono što sam rekao, koji u isto vrijeme neprestano pokazuje 

svoje fluktuacije. Stoga ćete se morati držati činjenice da je antimon najbolje 

koristiti interno kada imate posla s ljudima jake volje, a da biste trebali 

koristiti vanjski antimon kada imate posla s ljudima slabije volje. Na ovaj 

način trebate specijalizirati. Iz ovoga možete vidjeti da je unutar carstva 

minerala nešto dodano antimonu što ima unutarnji odnos s ljudskom 

voljom, u smislu da što je ljudska volja svjesnija, to se više osjeća 

prisiljenom proizvesti protu učinak antimonu. Ljudska volja ima 

destruktivan učinak na sve one sile koje sam vam prije opisao i koje čine 

osebujno ponašanje antimona. Dok je sve što kod ljudi ima organizirajući 

učinak zapravo podržano od strane sila antimona pod utjecajem misaonih 

sila, ali posebno nesvjesnih misaonih sila, uključujući misaone sile koje još 

uvijek nesvjesno djeluju kod djece, naprimjer, zajedno s njima djeluju sile 

antimona. Dakle, ako unesem antimon u ljudski organizam na bilo koji 

način, i on u početku može imati jak učinak kroz svoja svojstva, on u 

čovjeku formira jakog fantoma. Snage unutarnjih organa odmah se 

stimuliraju, i ne preostaje ništa za ono što je uneseno u ljudski organizam: 

povraćanje, proljev - što je zbog činjenice da se učinak vraća na organe i ne 

širi se na susjedstvo organa. To je vidljivo i kod protu djelovanja. 

Ako ste dobro organizirani, protiv štetnog djelovanja antimona možete se 

boriti istim sredstvima koje inače ljudi iz nekog instinkta rado primjenjuju 

na sebi, kojima se regulira održavanje cirkulacije i ritmičkih procesa. 

Konzumacija kave ima uravnotežujući učinak na te ritmičke procese - samo 

opisujem činjenice, naravno, ne želim ništa preporučiti, jer u nekom drugom 

odnosu može biti vrlo štetno ako samom 'Ja' oduzmete regulaciju ovih 
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ritmičkih procesa, ali o tome ne želim govoriti, samo iznosim činjenicu. 

Ispijanje kave unosi određenu razinu regulacije u ritmičke procese kada 

osoba nije dovoljno duševno jaka da ih regulira. Stoga je kava svojevrsni 

protuotrov za procese trovanja uzrokovane antimonom, jer stvara ritam 

između unutarnjeg organskog djelovanja i onoga što leži vani. Također igra u 

određenom ritmu. Razlog zašto pijemo kavu je stvaranje stalnog ritma 

između naših unutarnjih organa i onoga što se događa u blizini organa, i 

hrane koju konzumiramo. 

Sve nas to navodi da se usredotočimo na nešto drugo, naime na procese 

albumenizacije. Oni su ojačani, odnosno ojačani su svi oni procesi koji sada 

leže s onu stranu, s onu stranu gdje organi nemaju svoju unutarnju 

organizacijsku moć, nego gdje se probava odvija vanjskim djelovanjem 

organa, dakle, sve što se mehanički događa u kretanju crijeva i sve ostalo što 

se događa u probavi, opet je u bliskoj interakciji sa silama stvaranja 

albumena, silama koje se okreću onome što su u isto vrijeme sile koje 

stvaraju proteine, to jest suprotne od antimonizirajućih sila. 

Sada moram istaknuti nešto što sam već istaknuo. Vrlo poučan objekt, a po 

meni i tema, jest kamenica sa svojom ljuskom. Sve je to u manjoj mjeri 

prisutno u izlučivanju kalcija iz jaja i formiranju ljuske jaja. Što je zapravo u 

pozadini toga? Što je to, ljuska poput ljuske kamenice, ili poput obične 

ljuske od jaja? To je proizvod kojeg se tvar jaja ili kamenica, mora riješiti, 

koje mora izbaciti van, iz razloga što bi, ako bi to zadržala u sebi, bila 

ubijena. Ova formacija ljuske jednostavno se temelji na održavanju životne 

aktivnosti. Dakle, kada jedete kamenice, jedete - mogu to reći ovako, 

naravno da bih to mogao staviti u sofisticirani oblik da udovoljim današnjoj 

znanosti - jedete ih s tim životnim procesima, koji se kod kamenice pokazuju 

prema van u formiranju ljudske. Jedete s tim životnim procesom. Dakle, 

jedete proces stvaranja albumena, proces koji je suprotan procesu 

antimoniziranja; jedete s time. To kod ljudi potiče sve što dovodi do 

simptoma tifusa. Jedenje kamenica iznimno je zanimljiva pojava. Jedenje 

kamenica potiče kreativnu snagu, snagu stvaranja albumena u ljudskom 

abdomenu. Kao rezultat toga, rasterećuje se, odvlači određene sile iz glave, a 

osoba onda subjektivno osjeća, kad pojede kamenice, da nije toliko 

opterećena silama koje žele djelovati u glavi. Na određeni način isprazni vam 

glavu. Moramo kontinuirano razvijati te sile stvaranja albumena, jer ne 

možemo ostaviti svoje glave natovarene formativnim silama. Ali tko jedenjem 

kamenica pretjeruje, svim žarom teži praznoj glavi. Stoga također povećava 

mogućnost proboja određenih sila u trbušne organe, što sam jučer 

okarakterizirao, i tako potiče sklonost tifusu. I tako ćete lako primijetiti, 

kada je ta tendencija tu, zahtijeva liječenje antimonom. Stoga bi se postigli 

dobri rezultati kada bi se postiglo ono što je potrebno postići u borbi protiv 

sklonosti trbušnom tifusu iznutra, uvođenjem istodobnog unutarnjeg i 

vanjskog liječenja antimonom, prije svega utrljavanjem antimonskim 
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mastima i istodobno visokim potencijama antimona iznutra. To bi pak imalo 

regulirajući učinak jer bi međusobno reguliralo sklonost tifusu. 

Vidite kako se trudimo neprestano postavljati čovjeka u njegovu cjelokupnu 

univerzalnu okolinu. Značenje ovoga postaje očito kada ispitate čovjekov 

odnos prema nečemu u prirodi, što proizlazi iz činjenice da se on na 

određeni način brani od neposrednih sila Zemlje. Biljke se mogu obraniti od 

neposrednih sila Zemlje. Tako štede puno svojih formativnih resursa za 

vrijeme kada se formiraju svjetovi i sjeme. Uobičajeno formiranje biljaka koje 

je osnova jestivih biljaka, počiva upravo na činjenici da se kod formiranja 

biljke koristi vrlo specifičan zbroj zemaljskih sila. Ako se biljka brani od ovih 

zemaljskih sila, onda je izložena vanzemaljskim silama kada dođu završne 

faze formiranja sjemena i formiranja ploda, i tada zapravo postaje biljka koja 

u svijet želi gledati na isti način na koji viša bića koja leže iznad biljnog 

carstva gledaju u svijet. Tada ona pokazuje želju za opažanjem. Ali nema 

organizaciju za percipiranje, ona je ostala biljka, i želi razviti nešto kao što je 

ljudsko oko. Ali ne može razviti oko jer ima tijelo biljke, a ne ljudsko ili 

životinjsko. Zato ona postaje smrtonosno velebilje, Atropa Belladonna. 

Pokušao sam donekle jasno i slikovito opisati proces koji se odvija u 

nastajanju ubojitog velebilja. Postaje ubojito velebilje, a kada postane ubojito 

velebilje, zato jer u njenom korijenu već leže sile koje u konačnici dovode do 

stvaranja crnih bobica, povezuje se sa svime što djeluje u ljudskom 

organizmu i teži u pravcu formiranja oblika, teži prema onome što se zapravo 

može odvijati samo u sferi osjetila, izdiže ljudsko biće iz sfere njegove 

organizacije u sferu njegovih osjetila. Proces koji se odvija kod uzimanja 

malih potencija belladonne izuzetno je zanimljiv, jer se strašno sličan 

procesu buđenja koji je pomiješan sa snovima. Taj se proces u određenoj 

mjeri odvija na normaliziran način. Kada se probudite, kada još ne 

percipirate osjetilno, već je osjetilna percepcija još uvijek spremna da vašu 

svijest prožme snovima, kod ljudi zapravo uvijek postoji neka vrsta 

belladonna efekta. A trovanja izazvana belladonnom temelje se na činjenici 

da isti proces koji se inače odvija kod ljudi kada se probude, kada je buđenje 

prošarano snovima, kada ga kod ljudi uzrokuje otrov belladonne, postaje 

trajan, čovjeka ne preuzima ponovno svijet, nego te prijelazne pojave postaju 

trajne. To je zanimljiva stvar koju vidite: procesi koji su uzrokovani 

simptomima trovanja takvi su da, ako se u pravo vrijeme pokrenu u ljudima, 

postaju dio cjelokupne ljudske organizacije. 

Kao što sam ranije okarakterizirao: u postajanju belladonnom velika je 

težnja ka postajanju čovjekom. Dakle, moglo bi se reći: buđenje čovjeka ima 

u sebi nešto od postajanja ubojitim velebiljem, to je samo blaži oblik 

postajanja ubojitim velebiljem, umjereno postajanje ubojitim velebiljem, ono 

koje je ograničeno na trenutak buđenja. Ako, dakle, želite rasteretiti 

organizam unutarnjih procesa albumena, želite na njega utjecati na način da 

smanjite procese albumena koji su prejaki, takoreći  skreću tjelesno u 
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duševno, tako da ono što inače djeluje u tjelesnim supstancama djeluje kao 

halucinacija, dajte potenciranu belladonnu. Stavljate nešto u svoju dušu od 

čega želite rasteretiti tijelo. To je ono što susrećemo kod uobičajenom 

makroskopskog učinka belladonne, iako je zbunjujuće i ispunjeno iluzijama 

- kao što sam rekao na početku predavanja. Naravno, ako čovjeka tjerate da 

ne ide iz stanja buđenja u budno stanje, nego ostaje u stanju buđenja, vi ga 

zapravo ubijate. Čovjek je uvijek u opasnosti kada se budi. Samo se on tako 

brzo probudi da svlada ovu smrtnu opasnost. To su zanimljive veze između 

onoga što je normalno, da tako kažemo, ali svedeno na pravu razinu, i onoga 

što onoga trenutka kada prijeđe mjeru postaje anti-normalno. 

To su procesi koji su, čini mi se, stari liječnici uvijek iznova nastojali 

provoditi. A kad su stari liječnici govorili o stvaranju homunkulusa, u osnovi 

se radi o tome da su svojom još uvijek postojećom vidovitošću mogli vidjeti 

nešto poput fantoma antimona. Zatim, u slikovnom procesu koji su izveli 

izvana u svom laboratoriju, dok je antimon razvijao svoje sile, ono što im se 

pojavilo, projicirano iz vlastitog bića, bilo je ono što se bori protiv ovih sila 

antimona kao sila albumena. To im je izgledalo kao sila. Projicirali su ono 

što inače ostaje u ljudskom organizmu i tamo su vidjeli homunkulusa koji se 

pojavio dok se odvijao proces u kojem antimon poprima različite oblike. 

Vidjeli su ono što se u ovom procesu reprodukcije pojavljuje kao 

homunkulus. 
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 XX. PREDAVANJE  

Dornach, 9. travnja 1920. 

 

Stvar je u tome da ako studij medicine želi nastaviti na način koji je koristan 

za čovječanstvo, onda se ono što sam pokušao predložiti na ovim 

predavanjima stvarno mora dogoditi: promišljanje zajedno cijelog zdravog i 

bolesnog ljudskog organizma, s izvan ljudskim silama, tvarima, i općenito 

načinima djelovanja. Time se stvara most između znanstvenog smjera koji se 

sve više usmjerava na puko prepoznavanje bolesti, i nastojanja da se stvore 

lijekovi i ljekoviti učinci. No, da bismo mogli uspješno slijediti taj put, 

potrebno je steći cjelovit pogled na ljudsko biće, ispitati ga na duhovno-

znanstveni način, polazeći od toga gdje se čovjek, kakav je danas, nalazi u 

određenoj interakciji s vanjskim svijetom. Ova veza s vanjskim svijetom 

najnaprednija je u razvoju interakcije vanjskih osjetila s vanjskim svijetom, 

koji zapravo nemaju mnogo veze s unutarnjim fizičkim učincima, kao što su 

osjetilni učinci oka. Ali čim uđemo u područje nižih osjetila, u područje 

osjetila mirisa i okusa, odmah vidimo kako vanjska strana ljudskog bića, 

takoreći vanjska interakcija između ljudskog bića i okoline, postaje 

internalizirana. Jer do određene točke ljudska probava nije ništa drugo nego 

nastavak i transformacija osjetilne aktivnosti. Do trenutka kada se hranjive 

tvari oslobađaju iz crijevne aktivnosti u limfu i aktivnost krvotoka, pa čak i u 

prijelazu do te točke, sve je u osnovi metamorfozirano, transformirano 

osjetilno djelovanje, koje, što je niže, to više djeluje organski. Tako da proces 

probave zapravo, do te točke, moramo prepoznati kao kontinuirani proces 

osjetila okusa. 

Ako se ispravno uvaži takva činjenica, onda će se pripremiti teren, prije 

svega, za cjelokupnu dijetetiku, ali onda i za spoznaju svih korisnih stvari 

koje su potrebne za rad u ovoj oblasti. Također će se sustavno i postupno 

prepoznavati štete koje mogu nastati na ovom području. Jer samo uzmite u 

obzir sljedeće: pratite djelovanje, naprimjer, soli amonijaka na ljudski 

organizam. Zagovornik današnje prirodne znanosti reći će: prije svega, soli 

amonijaka, koje se dodaju u obliku amonijaka - kako bi se reklo u smislu 

današnje prirodne znanosti - djeluju na mišićno-motorički srčani živčani 

sustav. 

Ali cijeli ovaj živčani sustav, koji bi trebao biti motorički, je apsurd. Nema 

razlike, kao što sam već istaknuo, između osjetilnih živaca i motoričkih 

živaca. Dakle, cijela ideja je besmislica. Ono o čemu se radi je da je bitno 

nešto drugo. Ono o čemu se radi je sljedeće: sve dok soli amonijaka 

zadržavaju svoj učinak - recimo unutar područja koje se proteže od procesa 

kušanja do procesa stvaranja krvi - također postoji kontinuirani učinak 

okusa unutra, a ovaj kontinuirani učinak okusa ujedno je i proces u 
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astralnom tijelu, i pokreće reflektirajuću aktivnost u astralnom tijelu, koja se 

sastoji naprimjer, u lučenju znoja. Zapravo možete vidjeti u lučenju znoja, i 

do određene mjere u lučenju urina, ako ste u stanju razumjeti ovaj prvi dio 

ljudske probavne aktivnosti, kontinuirani proces kušanja. Jer molim vas, 

stvar stoji ovako: ako pogledate što se primarno događa na ovom području, u 

biti se radi o apsorpciji unesenih hranjivih tvari kroz unutarnje izlučivanje 

tjelesnih tekućina. To je bit. Sve što dolazi u obzir, zapravo se više-manje 

svodi na to djelovanje tjelesne tekućine na otapanje hranjivih tvari. Ovaj 

učinak rastvaranja ima i svoj protu učinak. Suprotni učinak je aktivnost 

jetre i slezene. Stoga smo aktivnost jetre i slezene morali pripisati aktivnosti 

vode, aktivnosti tekućina. Ali za razliku od učinaka otapanja u prvom dijelu 

probavnog procesa, djelovanje jetre je kao obavijanje, omotavanje, 

transformiranje onoga što je učinjeno u prvom dijelu procesa. U biti možete 

dobiti sliku o tome što se događa, ako jednostavno uporedo vidite aktivnost 

koja se odvija kada bacam sol u toplu vodu. Sol se otapa u toploj vodi: slika 

aktivnosti dok se hrana ne apsorbira u limfne i krvne žile. Uz to stavljam 

nekoliko zaokruženih kapljica žive s njihovom željom da zaokruže, dovrše, 

organiziraju, osmisle: slika svega što počinje upijanjem hrane u limfne i 

krvne žile, i što je usmjereno iz jetre, sa svim svojim odnosom prema 

astralnom tijelu. 

Vidite, potrebno je sagledati što se zapravo događa na ovaj način.Jer tada ste 

jednostavno upućeni da proučavate vanjski svijet, kako se on ponaša kod 

formacije soli i žive. Iz vanjskog svijeta doslovno možete pročitati što mora 

biti aktivno u organizmu. Ali čovjeka uvijek treba promatrati u odnosu na taj 

vanjski svijet. 

Sada pratite ove soli amonijaka dalje, kada naprave prijelaz u stvaranje krvi, 

kada alkaliziraju krv. U daljnjim koracima na svom putu, došli su do te 

točke da sada djeluju iz nižeg čovjeka u višeg čovjeka, i u gornjem čovjeku 

proizvode reakcije. No zanimljivo je da se sada događa potpuni preokret. 

Događa se potpuno obrat procesa. Ovaj obrat procesa može se 

okarakterizirati otprilike ovako: dok gornji čovjek u donjem području 

probave nastoji djelovati kao osjetilno ljudsko biće, djelovati u percepciji 

okusa, sada, obrnuto - cijela je stvar obrnuta - donji čovjek počinje više 

naginjati percepciji i gornji čovjek naginjati više prema onome što sada 

utječe na percepciju. A posljedica ovoga je da, dok se prije javljala neka vrsta 

reflektirajućeg učinka, koji sam okarakterizirao kao da dolazi od astralnog 

tijela, sada je proces obrnut na takav način da, da tako kažemo, 

reflektirajući učinak dolazi odozdo, dakle, ono što odgovara refleksiji dolazi 

odozdo, a ono što bi odgovaralo fleksiji počinje gore. Tako da se gore - 

recimo, umjetnim izrazom - stimulira cilijarni epitel, naprimjer, postaje 

pobuđeniji i pospješuje se lučenje pluća. Tamo postoji obrnuti pokret. Prvo, 

rastapanje uzrokuje kretanje jetre, zatim obavijajuća aktivnost jetre uzrokuje 

rastapanje, raspršivanje, i stimulira ono što leži iznad aktivnosti jetre, 
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aktivnost pluća, i umjesto rastvaranja u donjim organima, dolazi do lučenja 

u gornjim organima. 

To je put kojim se prolazi u ljudskom organizmu od primanja tvari preko 

otapanja, preko djelovanja soli do formiranja oblika, a odatle do 

raspršivanja, što se može usporediti s procesom izgaranja i isparavanja. 

Dakle, ako pored kapljica žive stavite kipuću tekućinu koja stalno isprava, to 

jest, koja je u učinku isparavanja - što možete nazvati efekt fosfor-sumpora - 

gdje je anorgansko takoreći, upaljeno, onda imate aktivnost koja se razvija u 

suprotnim organima, to jest u donjem čovjeku, ali i u svemu što je vezano za 

pluća u gornjem čovjeku. 

Ako imate ovu unutarnju aktivnost, onda također imate način da formirate 

koncepte što u te aktivnosti može ići iz vanjskog svijeta. To ide daleko; vodi 

do sljedećeg. Ako se prisjetite što smo rekli prije nekoliko dana, vidjet ćete da 

je sve što se događa u procesu formiranja zuba, vrlo periferna aktivnost 

ljudskog organizma. Zato ta periferna aktivnost vrlo brzo postaje potpuno 

vanjska, mineralizirajuća, kako sam to okarakterizirao, i molim vas da to ne 

shvatite krivo. Mislim da je to malo krivo shvaćeno. Rekao sam da, budući 

da je aktivnost formiranja zuba tako periferna, kada je već došlo do 

mineralizacije u procesu formiranja zuba, kada se radi o propadanju zuba, 

opravdano je s čisto tehničkog gledišta djelovati izvana kroz zubotehničku 

terapiju, za popravak zuba i tako dalje, jer izvana se više ništa ne može 

učiniti. Dakle, ne možete ništa osim mehanički tretirati ono što je izvana 

mineralizirano. Uključeno je sve što se događa mehanički, popravak zuba i 

tako dalje. Stoga je opravdano zamijeniti zube ako se oštete, jer od jednog 

trenutka više ne možete sami brinuti o zubima iznutra prema van. Ali 

morate se pobrinuti za proces iznutra koji nužno mora postojati, to je taj 

proces stvaranja fluora, koji je također neophodan za organizam. Za ono što 

zubi rade, sve dok su dobri, mora se stvoriti zamjena za proces stvaranja 

fluora u organizmu. Ova zamjena se može napraviti na određeni način. Ali 

sada stvarno treba uzeti u obzir ovaj proces preokreta koji sam upravo 

opisao. 

Što je zapravo cijeli ovaj proces formiranja zuba u smislu stvarnosti? To je 

kretanje procesa mineralizacije od iznutra prema van. Kada su svi zubi vani, 

ovaj proces, koji gura proces mineralizacije prema van, je postigao svoj cilj. 

Tome se zauzvrat suprotstavlja proces seksualizacije, koji zauzvrat tjera 

prema unutra. To su dva suprotna procesa koji se međusobno 

suprotstavljaju kao u ritmu: proces formiranja zuba i proces seksualizacije. 

U istoj mjeri u kojoj je proces formiranja zuba završen, na drugoj strani se 

odvija proces seksualizacije. Ali ako tako gledate na stvar, također ćete 

vidjeti da je jedan drugi proces kod ljudi, koji ima smjer prema unutra i 

unatrag, potpuno suprotan formiranju i pomicanju zuba, i zapravo ima puno 

veze s tim. To je peristaltičko kretanje crijeva. To su dva procesa koja su 
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međusobno blisko povezana. Sve što pripada tom peristaltičkom kretanju, 

usko je povezano s onim što s druge strane osigurava nastajanje zuba. Ovaj 

proces kretanja crijeva usko je povezan s iskorištavanjem fluora u ljudskom 

organizmu. Može se reći: jednostavno, ako se taj proces kretanja crijeva 

odvija brže, intenzivnije nego što bi se trebao odvijati, prema individualnosti 

osobe, onda to negativno utječe na propadanje zuba, ali pogotovo na sve ono 

što bi fluor inače trebao raditi u ljudskom organizmu. Stoga će biti potrebno 

da stomatolog, kada primijeti da su zubi jako oštećeni, da uputu da se 

cjelokupna probavna aktivnost čovjeka učini nešto manje intenzivnom, bilo 

da se mirovanje čisto izvana i mehanički odredi, ako to može biti slučaj s 

nečijim poslom, bilo da se radi o davanju sredstava za smirenje probave, 

dakle, samo malo, ne puno, smanjuje se intenzitet pokreta crijeva. 

Ali regulacija ove djelatnosti je od posebne važnosti, a promiče je redovita 

aktivnost udova po ritmičkim zakonima, koje sam već naznačio, udova ruku 

i šaka te udova nogu i stopala, što se posebno može pospješiti kroz 

euritmijsku regulaciju pokreta, jer su euritmijski pokreti prožeti dušom. Ali 

ako element tjelesne kulture prejako zadire u čisto fiziološku sferu, onda se 

njihalo kreće u krivom smjeru, pa lako možemo raditi u suprotnom smjeru. 

Stoga je također razumljivo da te aktivnosti, poput običnih plesnih 

aktivnosti, koji su podvrgnute posebno djevojčice, mogu zauzvrat imati 

štetan učinak na proces formiranja zuba, i uopće se ne bi trebali pitati: da, 

kako to da cure koje puno plešu maju lošije zube od dječaka? - Bitno je da je 

taj ples prožet dušom i da nije pretjerano. S druge strane, što se pokreta 

ruku tiče, dakle, s onim što izlazi na vidjelo u pletenju i heklanju ne treba 

pretjerivati, onda imamo suprotan učinak od onoga kad se ova aktivnost 

ispravno koristi kod ljudi. 

Dakle, možete vidjeti kako se u ovom području, rekao bih, zapravo događa 

obrat mehanički vidljivog kretanja. Prvo, proces formiranja zuba suprotan je 

probavnom procesu. Ali opet, vrlo je važno da je kretanje koje je uključeno u 

probavni proces usmjereno u suprotnom smjeru od ljudskog kretanja, od 

sposobnosti da se ide naprijed. Tu je postoji mnogo toga u pitanju u smislu 

izgradnje čovjeka. Iznimno je važno da se ljudi mogu kretati naprijed i da se 

stimulacija njihove probave događa unatrag. Čak možete nešto i postići, tako 

da osobu koja ima usporenu probavu naviknete hodati unatrag kao 

gimnastičar. Tada ćete imati blagotvoran učinak na probavu. Sve te stvari, 

rekao bih, postaju nešto iz čisto empirijske zbirke zabilješki u koje se može 

prodrijeti iznutra, ako se čovjeka ispituje u odnosu na njegovu cjelokupnu 

konstituciju pomoću znanosti duha. 

Želim vam skrenuti pozornost na još jednu stvar. Vidite, svakako ako idemo 

na to, postoji prekrasan učinak Nux vomice na ljude. Na čemu se temelji ovaj 

učinak? Potrebno je samo proučiti Nux vomice u određenim okolnostima, i 

otkrit ćete njen učinak i steći unutarnji uvid u njeno djelovanje. Sve što 
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trebate učiniti je proučiti Nux vomicu kod mamurluka i vidjet ćete kakav 

učinak ima. U određenom smislu, sve druge učinke lakše je predvidjeti kada 

se promatra učinak Nux vomice na mamurluk. Kod mamurluka dolazi do 

preokreta cjelokupne ljudske organske djelatnosti. Mamurluk je nastavak 

procesa koji se odvija u prvom traktu probavne aktivnosti. Nastaje, kada ono 

što se događa kod pijenja vina, piva ili šampanjca, kada se te tvari 

apsorbiraju u procese krvi i limfe, kada uđu u te procese. Tada se ona 

područja organizma koja zapravo imaju zadatak rastvaranja, pretvaraju u 

neku vrstu osjetilnog organa; i umjesto da čovjek svoju glavnu osjetilnu 

aktivnost usmjeri prema vanjskom svijetu, da stupi u komunikaciju s 

vanjskim svijetom i da pred sobom ima Zemlju i njene procese izvana, on je 

prisiljen opažati ono što je sebi učinio iznutra, jer sada on tamo ima 

aktivnost koja je postala vrlo, vrlo slična vanjskoj zemaljskoj aktivnosti. Tada 

počinje osjećati rotaciju Zemlje i njegov krevet se počinje okretati. Izvan 

njegove crijevne aktivnosti, u aktivnosti tvorbe limfe i krvi, sada postoji, 

rekao bih, neka vrsta zemaljske aktivnosti, neka vrsta vanjskog svijeta, 

unutarnjeg vanjskog svijeta. Čovjek je sebe napravio unutarnjim, vanjskim 

svijetom, i opaža ono što je iznutra što mu uopće ne smeta kad opaža vani, 

jer njegova nutrina nije prikladna da postane Zemlja, njegova nutrina bi 

trebala izbjeći Zemlju. Ali sada on tamo unutra konstruira pravu Zemlju, 

nešto što bi zapravo bilo puno bolje da se može ukloniti vani i posvuda imati 

osjetila koja bi to mogla promatrati izvana. Ali sada je prisiljen opažati s više 

izvana smještenom nutrinom. 

Nux vomica djeluje protiv svega što se događa jer u prvom redu, sve dok - u 

ovom slučaju se obično događa prirodni proces ozdravljenja - ne dođe do 

prirodnog procesa ozdravljenja, Nux vomica potiskuje ovu osjetljivost na 

vanjsku nutrinu. Budući da je potisnut, unutarnji vanjski proces nije 

poremećen, a uz to je povezan svojevrsni ljekoviti učinak Nux vomice koji se, 

međutim, temelji na činjenici da je nastavak metamorfoziranog procesa 

kušanja oslabljen i više nema ometajući učinak na ono što leži izvan ovog 

kontinuiranog procesa kušanja. To uzrokuje svojevrsno ozdravljenje. 

Pretpostavimo da postoji suprotno. Nema ojačanja kontinuiranog procesa 

kušanja, to jest aktivnosti otapanja, već radije paralize, otapanje nije 

dovoljno pogurano. Pretpostavimo da stvari u organizmu postanu takve da, 

umjesto da ono što je apsorbiramo iz vanjskog svijeta bude u pravoj mjeri 

otopljeno i uključeno u proces stvaranja soli, da se ova unutrašnjost 

pokazuje preslabom da bi se uključila u proces stvaranja soli. Ovo, koje je 

prvo područje probavne aktivnosti, već radi kako želite ako date Nux vomicu, 

tako djeluje po prirodi uz pomoć drugog procesa; tada će se tvari koje nisu 

dovoljno otopljene pokušati tome prilagoditi. Osim ako nisu pronašle izlaz, 

ne mogu prijeći granicu koja postoji između aktivnosti kušanja i probave, i 

aktivnosti stvaranja krvi. One stoga traže put u suprotnom smjeru, i onda se 

događa sve ono što se može suzbiti jednostavnim promicanjem procesa 
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rastvaranja, dok se on prigušuje djelovanjem Nux vomice. A protiv svega što 

traži krivi put bori se Thuja. Također imate polarnu aktivnost između Nux 

vomice i Thuje, koja proizlazi iz same ljudske prirode. Ali to pokazuje da 

uvijek treba gledati na cjelokupnu organizaciju čovjeka, jer te suprotnosti 

koje postoje u organizmu imaju značaj koji se ne smije podcijeniti. 

Aktivnosti koje djeluju posebno na način da guraju sve što se događa u 

donjem čovjeku do gornjeg čovjeka, pojačavaju se pri spavanju. Treba biti 

vrlo oprezan pri karakterizaciji spavanja. Jer ispravno je: spavanje je jedan 

od najboljih lijekova, ali samo ako se prakticira onoliko dugo, ni duže ni 

kraće, koliko je potrebno za individualnost dotične osobe. Predugo spavanje 

za dotičnu osobu je nezdravo. Zbog predugog spavanja, previše je prebiranja 

po ovoj obali, barijeri, koju sam upravo opisao; previše odlazi iz prvog 

područja probave, u aktivnost izgradnje limfe i krvi. Ljudi su tome uvijek 

izloženi. Donji organizam neprestano spava, tako da je čovjek neprestano 

izložen bolestima svoje krvi koje izaziva niži organizam. Ali ljudi u sebi nose 

lijek koji je prirodno prilagođen normalnom ljudskom organizmu. Ovaj 

normalni ljudski organizam ima tendenciju stalno se razboljeti kroz 

spavanje. Ali to je potpuno uravnoteženo sadržajem željeza u krvi. Željezo je, 

u prvom redu, najvažniji metal za ljude, koji djeluje unutar njih i koji 

jednostavno ima balansirajući učinak u tom smjeru, koji normalizira sve iz 

jednog procesa u drugi što se suvišno događa. Baš kao što ćete iz ovoga što 

sam upravo rekao razumjeti bolesti uzrokovane nedostatkom željeza u krvi, s 

druge strane ćete razumjeti, ako željezo koristite dovoljno razrijeđeno, tako 

da je stvarno slično onom što se svaki put događa kod homeopatiziranja 

gornjeg čovjeka, da uvijek pomaže čovjeku da prevlada remetilačke procese 

koji idu odozdo prema gore. Ostali metalni procesi koji su od primarne 

važnosti za ljude, kao što ste vidjeli, zamijenjeni su ljudskim aktivnostima. 

S tim u vezi, želio bih ukratko sažeti ono što proizlazi iz cjelokupnog duha 

mojih predavanja. Danas smo ponovno ukazali na ovu aktivnost tvorbe limfe 

i krvi kod ljudi. To je polarni aspekt onoga što se događa u procesu 

mineralizacije s bakrom. Stoga postoji veza između ovih procesa i bakra. 

Zadatak bi bio sebi razjasniti da ti procesi još uvijek pripadaju nižem 

čovjeku, samo najgornjem dijelu nižeg čovjeka, i da stoga postoji takav odnos 

s bakrom koji je vrlo usmjeren na samu silu stvaranja bakra, kakva postoji 

na Zemlji. Jer sve što je povezano s našim nižim čovjekom povezano je sa 

zemaljskim procesima. Stoga ako želimo raditi s bakrom, treba sebi reći kao 

zlatno pravilo: ovdje općenito koristimo bakar na takav način - naravno da 

ga ne koristimo u velikim dozama koje su štetne za ljude - tako da je malo 

potenciran, to jest još uvijek je prilično sličan svom ponašanju na Zemlji. 

Kao što je unutarnji proces tvorbe limfe i krvi povezan s bakrom, tako je i sve 

što stoji na prijelazu koji, takoreći, prenosi vanjski probavni proces u 

unutarnji proces tvorbe limfe i krvi, povezano s jetrom i prije svega, živom. 
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Kao što je drugi proces povezan s bakrom, on je povezan s živom, no kada je 

riječ o živi, treba paziti da ona zapravo ima nešto zaokružujuće i 

balansirajuće, te da je stoga u određenoj mjeri povezana s interakcijom ova 

dva procesa. No, one procese koje i čovjek mora razviti kako previše toga ne 

bi prešlo u krv, a koje potiče učinak Nux-vomice, a suzbija Thuje, regulira 

učinak srebra. 

Sada se otvara polje za ispitivanje vanjske prirode prema ovim sastavnicama, 

shvaćajući je, da tako kažemo, kao ljudsko biće rašireno i izloženo, tako da 

čovjeka možemo uklopiti u okolinu, bilo u zdravlju ili bolesti, s kojom je 

intimno povezan upravo kroz nižeg čovjeka. Dakle, ono što se sada uzdiže iz 

donjeg čovjeka u gornjeg čovjeka, kroz procese povezane s bakrom, 

regulirano je i uravnoteženo suprotstavljajućim željezom. Iz ovoga možete 

vidjeti da ljudi trebaju željezo, da uvijek mora postojati višak procesa željeza, 

kemijski shvaćeno, željeza. Svi ostali metali prisutni su kao procesi u samim 

ljudima. Čovjek je da tako kažemo, metal od sedam elemenata. Samo željezo 

postoji kao željezo, ostali metali postoje samo kao procesi. 

Kao što je sve što u organima djeluje zajedno s aktivnošću tvorbe limfe i krvi, 

povezano s bakrom, tako je također, sve što izlazi iz pluća, otvara se prema 

van u grkljan i tako dalje, povezano sa željezom. 

I opet, oni dijelovi koji imaju veze s dijelovima mozga koji služe većoj 

unutarnjoj aktivnosti, koji su sličniji, rekao bih, probavnoj aktivnosti mozga, 

i koji naizmjenično odgovaraju procesu prijelaza iz crijeva na limfni sustav i 

krvne žile, te su aktivnosti povezane s procesom stvaranja kositra. Procesi 

tvorbe kositra djeluju na način da, rekao bih, prožimaju i time reguliraju 

probavni proces u području u kojem sam ga upravo okarakterizirao. 

S druge strane, sve što je povezano s nitima živaca, s organima koji su 

nastavak osjetila unutar gornjeg čovjeka, povezano je s olovom, a to je ono 

što odgovara svemu što je znoj ili mokraćni sekret. 

To su stvari koje, rekao bih, osvjetljavaju ljude, a ujedno su i pokazatelj kako 

se ljekovito djelovanje može dobiti od tvari koje okružuju čovjeka. Samo nam 

mora biti jasno, znanost duha posebno mora istaknuti, kako takozvane 

duhovne bolesti imaju svoje korijene u organima u mnogim aspektima, i 

kako su organske bolesti vrlo snažno povezane s duševnim-duhovnim 

učincima. To je teško poglavlje. Materijalizam, koji s jedne strane, tretira 

takozvane fizičke bolesti na potpuno mehanički ili kemijski način, što znači 

da ljude više-manje tretira kao aparat, ovaj materijalizam, u karakterizaciji 

takozvanih duhovnih bolesti, u osnovi doseže točku jednostavnog davanja 

širokog opisa psihičkih simptoma, budući da je materijalizam odavno izgubio 

iz vida vezu između duhovno- duševnog i fizički- tjelesnog. 



211 / 220 

Rudolf Steiner - Znanost duha i medicina 

Ova intimna povezanost postaje posebno očita kada konkretno ispitamo 

međuigru duševnog i tjelesnog stanja. Zapitajmo se: što zapravo potiče 

duhovne bolesti? - Kada se osoba razboli, javljaju se subjektivni simptomi, 

simptomi boli i drugi simptomi njenog stanja. Ovi simptomi, koji se 

najjasnije uočavaju u akutnim bolestima, a koji se zapravo mijenjaju kod 

kroničnih bolesti, su, rekao bih, prije svega ono što duhovno-duševna osoba 

radi kada ima bilo kakvo oštećenje nekog organa: povlači se iz toga. Bol nije 

ništa drugo nego povlačenje 'Ja' i astralnog tijela iz fizičkog i eterskog tijela, 

što naravno može biti povezano i s povlačenjem eterskog tijela. Ali bit osjeta 

boli leži u astralnom tijelu i 'Ja'. U pravilu 'Ja' je još uvijek dovoljno jako da 

percipira cijeli protu proces, onaj subjektivni, svjesni protu proces, onoga što 

se događa u fizičkom organu. Ako bolest postane kronična, tada se proces 

postupno povlači iz 'Ja', a rezultat toga je da je ono što se događa u duši 

zapravo ograničeno samo na astralno tijelo, da 'Ja' ne sudjeluje u onome što 

astralno tijelo trpi zajedno s eterskim tijelom. Tako u početku može nastati 

kronična bolest organa; akutno postaje kronično. Ovdje imamo posla s 

povlačenjem psihičkih simptoma koji se povlače iz svijesti. Ako se želimo 

baviti simptomatologijom, moramo zaći u dublje aspekte čovjeka. Umjesto da 

ga pitamo kako je, gdje ga boli, moramo ga pitati da li dobro ili loše spava, 

da li mu se radi. Dakle, ono što se proteže kroz duže vremenske periode, što 

je više vezano uz razvoj čovjeka, moramo promatrati kao simptome, dok 

trenutni subjektivni osjećaj možemo promatrati kao simptom akutnih 

bolesti. U određenom smislu, kada se pojavi nešto kronično, moramo više 

gledati na životni tijek osobe nego na simptome. 

Uobičajena fizička kronična bolest javlja se kada se cijeli proces može održati 

u organu na takav način da astralno tijelo i etersko tijelo pravilno uzmu 

svoju ulogu u djelovanju organa, šalju onoliko koliko je potrebno u 

djelovanje organa. Ako je pacijent tako konstituiran da može podnijeti 

neuredan utjecaj astralnog tijela zaobilaznim putem kroz etersko tijelo na 

njegov organ, ako je pacijent takve prirode da do određene kritičke točke 

može podnijeti abnormalnu vezu između astralnog tijela i jetre, tako da jetra, 

da tako kažemo, ne primijeti da astralno tijelo ne radi ispravno na njoj, 

onda, rekao bih, oporavlja jetru, ali se navikava na neuredan utjecaj 

astralnog tijela. Samo treba trajati dovoljno dugo, i vodi suprotnim putem do 

duševnog. Ono što je jetra trebala apsorbirati u fizičko, gura u duševno i 

imamo depresiju, tako da na određeni način čovjek boluje od kroničnih 

bolesti preko određene točke do abnormalnog odnosa s astralnim tijelom, što 

dovodi do takozvane duhovne bolesti. 

Ako na te stvari gledate na ovaj način, prijeći ćete dalje od stupnja 

patološkog opisa. Danas se mnogo govori o nepravilnom tijeku predodžbi, 

nepravilnom tijeku voljnih radnji i tako dalje. Ali sve dok se ne zna kako 

neobična interakcija jetre, slezene i drugih trbušnih organa zapravo 

podržava ono što se konačno pojavljuje u svom najvišem duhovnom obliku 
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kao ljudska volja, još dugo se neće biti u stanju doista pronaći odgovarajući 

fizički pandan za patologiju. Kod takozvanih duhovnih bolesti treba 

razmišljati o pokretanju fizičkog liječenja. Izgleda kontradikcija da znanost 

duha mora voditi do fizičkog liječenja takozvanih duhovnih bolesti, dok u 

slučaju fizičkih bolesti mora ukazivati na uključenost duševnog u oporavak. 

Ali to je povezano s ogromnim kontrastom između nižeg i višeg čovjeka. To je 

povezano s ovim preokretom koji se događa kada osjetilna aktivnost 

pokrenuta izvana postane unutarnja osjetilna aktivnost, kao kod 

kontinuiranog procesa kušanja, ili kada se ono što je tamo unutra isprazni 

prema van u treperavom pokretu ili u predisponiranom treperavom kretanju. 

To je ono što, ako se pravilno shvati, može dovesti do određenog cilja. 

Sada, u ovih dvadeset predavanja pokušao sam predstaviti mnoge stvari. 

Kad sam krenuo držati ova predavanja, rekao sam sebi kad sam sagledao 

sve što je dolazilo u obzir: teško je držati ova predavanja, jer odakle početi? - 

Ako se krene s elementarnim, očito se ne može daleko stići u dvadeset 

predavanja, može se dati samo vodič, samo sugerirati smjer. Ako počnete od 

najvišeg kata, da tako kažem, i samo navodite okultne činjenice, onda u 

određenom smislu nije lako napraviti most do današnje medicine, onda vam 

treba puno više vremena. Slučaj je da gdje god se vidi već uznapredovala 

šteta uzrokovana materijalizmom, također je uzeta u obzir potreba da se toj 

šteti suprotstavi s druge strane. Molim vas da ovo što govorim ne shvatite 

nekako stranački, nego prijateljski. Ne želim se svrstati ni na čiju stranu, 

samo želim objektivno iznijeti činjenice. Ako pogledate današnju alopatsku 

medicinu, posvuda ćete vidjeti ono što je moralo stići usput: tendenciju da se 

o bolesniku prosuđuje prema određenim nuspojavama bolesti, što izlazi na 

vidjelo u teoriji o bacilima, skretanje pozornosti na ono sekundarno. Kad bi 

netko jednostavno koristio prirodnu povijest bacila kao pomoć pri spoznaji, 

to bi bilo izvanredno korisno. Po vrsti bacila može se puno toga prepoznati, 

jer se određena vrsta bacila uvijek pojavljuje pod utjecajem vrlo specifičnih 

primarnih uzroka. Uvijek postoji dovoljno prilika da se to vidi. Ali u tom 

inzistiranju da se sekundarno uzme za primarno, naprimjer promatranje 

učinka bacila na ljudske organe, umjesto promatranja ljudskog organizma i 

mjere do koje on može postati nositelj bacila, to je ono što je ne samo u 

teoriji o bacilima alopatske medicine, nego je inherentno cijeloj perspektivi i 

time uzrokuje štetu, koju vam ne trebam elaborirati jer ćete mnogi to 

primijetiti mnogo puta. 

Ali vidite, ne možete reći da ćete uvijek biti zadovoljni - molim da mi 

oprostite - ako pobliže pogledate homeopatsku medicinu, jer ona ima 

prednost što se obraća cijeloj osobi, da tako kažemo, što daje sliku ukupnih 

učinaka, uvijek imajući na umu da se izgradi most do lijekova. Ali u 

homeopatskoj medicinskoj literaturi imamo nešto drugačije. Ako uzmete ovu 

literaturu, na prvi pogled mogli biste očajavati jer, naprimjer, posebno u 

terapijskoj literaturi, nalazite lijekove navedene jedan za drugim, i svaki 
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uvijek pomaže cijelom nizu bolesti. Plazeći od literature, nikada se ne može 

doći do nečeg specifičnog. Sve pomaže kod toliko i toliko stvari. Svakako, 

znam da u početku ne može biti drugačije. Ali i to je nešto, što je također 

obilaznica. Protiv te devijacije može se boriti samo ako se postupi na ovaj 

način, kao što je ovdje pokušano barem na elementaran način. Zato sam 

prvo odabrao osnovno i nisam, rekao bih, gornji kat učinio sadržajem ovih 

predavanja. To se može poboljšati samo ako se kroz takvo unutarnje 

razmatranje ljudske i izvan ljudske prirode uzdignemo do, rekao bih, 

sužavanja opsega lijeka, do razgraničenja lijeka. Ali to se može dogoditi samo 

na način da se ne proučava samo ono što se preko lijeka događa kod zdravih 

ili bolesnih ljudi, nego da se postupno nastoji promatrati cijeli kozmos kao 

jedinstvo i uvijek se ljude proučava na takav način da se - kao što sam jučer 

predlagao u jednom slučaju - prati cijeli proces antimona kako bi se vidjelo 

što antimon radi izvana, i onda to vidjeti zajedno s onim što antimon čini 

unutar ljudskog bića. Time se u vanjskom svijetu omeđuju, rekao bih, 

određena okvirna područja koja onda imaju svoj odnos s čovjekom. 

Kao što rekoh, upravo su takve stvari dovele do toga da je ono elementarno u 

ovih dvadeset predavanja stavljeno u prvi plan. Prirodna terapija, budući da 

instinktivno pokušava u čovjeku oživjeti ljekovite sile sadržane u njemu 

samom, čini nužnim ukazati na pravo podrijetlo tih sila. Njihov pravi temelj 

je interakcija zemaljske i izvanzemaljske sfere. A prirodna terapija ovisi o 

tome da se ne spuštamo previše u materijalizam. Slučaj je da danas možemo 

vidjeti kako sve različite tendencije idu putem materijalizma. Na određeni 

način to je svima zajedničko. Dakle, bitna je produhovljenost cijelog ovog 

prostora. Ali vidite, činjenica je da se danas svijet jako tome protivi. Bit će 

potrebno da lijek protiv materijalizma izađe na vidjelo, osobito sa stručne i 

profesionalne strane. Jer ono što se ovdje pokušava i možda tek počinje, ne 

treba brkati s nekakvom promocijom amaterizma. Upravo tome bih pridao 

najveću važnost, da oni koji vide kako se ovdje znanstveno radi, poduzimaju 

nešto na suzbijanju predrasuda koje su zaista vrlo štetne, kao da se 

promovira amaterizam. Sve što moderna znanost može ponuditi, uzeto je u 

obzir i time se služimo. Ali ljudi ne žele vidjeti što se ovdje zapravo želi. I zato 

se uvijek događaju stvari, poput ove koju bih vam na kraju dao kao primjer. 

Vidite, jedino liječniku možete zaista objasniti kakvo značenje ima euritmija 

za čovjekovu konstituciju. Može se objasniti zašto je ova građevina ovdje, 

samo liječniku koji prozire svu tu internalizaciju i eksternalizaciju ljudskog 

organizma, koju smo objasnili ovdje na ovim predavanjima. Danas je 

potrebno govoriti iz podzemlja koje je toliko suprotstavljeno materijalizmu 

laika i zastarjelim strujama, tradicionalnim i zastarjelim strujama. Doista 

dolazi nešto protiv čega se, rekao bih, treba boriti iz stručne perspektive, 

inače će se loše stvari povećati. Vidite, naš dobri g. von M., koji je jučer 

otišao, svoju dobru volju je pokušao ostvariti tako što je napisao članak za 
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'Neue Zürcher Zeitung' o zgradi u Dornachu i o euritmiji, vjerujući da sada 

može učiniti nešto po tom pitanju. Dobio je sljedeći odgovor: 

Dragi gospodine! Teozofski Antropozeum s Goetheovim naslovom već je ruglo 

krajolika..... Tu vidimo kompletne uzorke euritmije. Hvala što ste poslali.   H. 

Trog, urednik priloga. 

Pa, vidite kako čudno ove materijalističke struje proturječe onome što bi 

zapravo trebalo ući u svijet iz duha! To je ono što se danas događa i moramo 

skrenuti malo pozornosti na to koliko je kužan smrad koji nam može doći u 

nos, koji nam se može uliti u nos iz ovih već trulih materijalistički korita. 

To je ono što bih želio reći na kraju ovog ciklusa predavanja. Jer je svakako 

prikladno, da se ovaj ciklus predavanja sagleda sa svom tolerancijom, da je 

on doista početak, što sam rekao sebi kad sam ga započeo: započeti je teško, 

iz razloga koje sam upravo naveo. Ali sad kad smo na kraju, kažem: još je 

teže stati! Jer uistinu, to što nisam rekao, što još imam za reći, uzrokuje mi 

još veću bol. I zato iz svega ovoga tražim, ono što je povezano s onim što ću 

sada na kraju reći: teško je bilo započeti, danas je još teže stati - molim vas 

da sve što je u vezi s tim uzmete u obzir u svojoj blagoj ocjeni onoga što je 

moglo biti dano kroz ovaj početak, i vidite koliko je uistinu ne samo 

subjektivno nego sasvim objektivno utemeljeno kada bih rekao, da ste vi 

svojom osobnom prisutnošću pokazali koliko vas zanima ovaj početak, ako vi 

i drugi s toplinom koja nije samo subjektivna, već i objektivna, prihvatite ono 

što stvarno želim reći: vidimo se opet nekom sličnom prilikom! 
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Iz završnih riječi Rudolfa Steinera nakon govora zahvale sudionika 

 

U određenom smislu, dragi prijatelji, ovo je za mene jedini put za koji želim 

da znanost duha doprinese umijeću iscjeljivanja, jer u budućnosti, iz razloga 

koji ćete razumjeti, uvijek slijedim ono što sam i do sada: želio bih da ono što 

mora postojati kao interakcija između znanosti duha i iscjeljivanja, postoji 

samo između mene i iscjelitelja. Nikada ne želim intervenirati ni na koji 

način, naravno, nikakvom praktičnom iscjeljivanju, što nikada nisam ni 

činio. To je prepušteno liječnicima da to rade. Ali ono što bi trebalo proizaći 

iz znanosti duha, trebalo bi se sastojati od interakcije između znanosti duha 

i samih liječnika. Tako će se iz svijeta lakše ukloniti sve predrasude nego 

kad bi se povrh svih predrasuda još moglo i reći: sudjeluje u liječenju ljudi 

kao nadriliječnik. To sam uvijek pokušavao izbjeći. - Hvala vam! 
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Izjave polaznika medicinskog tečaja gospodina dr. Rudolfa Steinera u 

Goetheanumu 

 

Dolje potpisani, polaznici trotjednog tečaja, na kojem je sudjelovalo oko 35 

kolega, dr. Rudolfa Steinera pri 'Freien Hochschule für Geisteswissenschaft' 

u Goetheanumu u Dornachu, o anatomskim, fiziološkim, patološkim i 

terapijskim problemima, ovime iz svog znanstvenog uvjerenja izjavljuju: 

Ovaj kolegij donio je u svijet temeljne spoznaje iz cijelog područja medicinske 

znanosti i upute za uspješan dijagnostički, terapijski, i socijalno-higijenski 

rad od takve važnosti, da se kao središnja zadaća u području medicinskog 

rada, mora promatrati stvaranje medicinsko-znanstvenog instituta koji će 

biti pridružen Goetheanumu u Dornachu i biti pod stručnim vodstvom, kao 

mjesto gdje će se moći sustavno i intenzivno raditi na duhovno-znanstvenim 

osnovama. 

Budući da se u spomenutom tečaju, koji osvjetljava brojne detalje 

medicinske znanosti, radi o rezultatima sveobuhvatne antropozofski 

orijentirane znanosti duha u Goetheanumu, a ne o pojedinačnim nalazima i 

prijedlozima koji su labavo nanizani, ne može biti riječi o odgovornosti dolje 

potpisanih da se javno objave detalji. Samovoljno raspršivanje danog stvorilo 

bi opasnost amaterske ili špekulativne zloporabe, a time i diskreditacije 

duhovno-znanstvenih medicinskih istraživanja. Stoga potpisani upućuju 

hitnu molbu javnosti, da pomogne stvoriti financijsku podlogu za dovršenje 

učilišta s pripadajućim posebnim zavodima za pojedine znanstvene grane, 

kako bi se rezultati što prije mogli staviti u službu općeg zdravlja. 

'Freie Hochschule für Geisteswissenschaft' Goetheanum, u Dornachu, koja 

se približava svom arhitektonskom savršenstvu, svjedoči o unutarnjem 

sadržaju i bonitetu cjelokupnog duhovnog pokreta, za čiju medicinsko 

znanstvenu plodonosnost svojim imenima jamče dolje potpisani stručnjaci. 

Dornach (Schweiz), den 9. travnja 1920. bei Basel 

Prof. Allred Gysi, voditelj tehničkog odjela stomatološkog instituta sveučilišta Zürich  

Dr. med. Edwin Scheidegger, voditelj bolnice Merian-lselin-Spitals, Basel 

Dr. cbir. dent. Emil Grosheintz, Dornach 

Dr. med. F. Husemann, Liječnik u gradu. Azil u Bremenu. 

Dr. med. W. Engels, Hamburg 

Dr. med. Robert Ederle, Geislingen 

Dr. med. Ludwig Noll, Kassel 
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Prof. Dr. Oskar Römer, Direktor zubnog instituta sveučilišta Leipzig 

Dr. med. Helma Walter, Mannheim 

Dr. med. Hanns Rascher, München 

Dr. med. J. Kalkhof, Freiburg i. Br. 

Dr. med. E. Essig, praktikant, Malsch (Bayern) 

Dr. med. Clementine Kacer-Krajca, Mannheim 

Dr. med. W Tuyf, medicinski službenik, Holland 

Dr. med. Ita Wegmann, Privatklinik, Zürich 

Dr. med. Ernst von Gumppenberg, na praksi, München 

Dr. med. Felix Peipers, München 

Dr. med. Max Hermann, München 

Dr. med. Ida von Wartburg-Boos, ginekolog, Aarau 

Dr. med. Eugen Kolisko, Stuttgart 

cand. med. W. Scheidegger, Basel 

cand. med. Edw. Scheidegger, Basel 

cand. med. Rudolf Geering, Basel 

cand. med. F. K. Th. Schwarz, Mannheim 

cand. med. M. v. Deventer, Utrecht 

cand. med. H. A. R. v. Deventer, Utrecht 

cand. med. Fritz Kiffner, Breslau 

cand. med. Franz Tabucshat, Düsseldorf 

cand. med. Verena Gildemeister, Tübingen 

cand. med. Hedwig Schramm, Göttingen 

cand. med. Helene von Grunelius, Tübingen 

cand. med. Carl Hermann, Tübingen 

cand. med. C. Schmidt-Curlius, Stuttgart 

cand. Dr. phil. Paul Gonser, Zürich 
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Dodatak 

 

Nakon što je Rudolf Steiner održao javno predavanje u Baselu 6. siječnja 

1920. na temu 'Duhovno znanstveni temelji tjelesnog i duševnog zdravlja', i 

pozvao na intuitivnu medicinu, jedan od slušatelja je preuzeo inicijativu i 

zatražio tečaj za liječnike, studente medicine i farmaceute. Ovaj tečaj održan 

je u proljeće 1920, od 21. ožujka do 9. travnja, u Goetheanumu u Dornachu, 

i postao je polazište medicinskog pokreta koji se temelji na duhovnim 

aspektima. 

Ovom ciklusu predavanja prethodili su brojni napori Rudolfa Steinera na 

medicinskom polju. Treba se sjetiti samo njegovih eseja u 'Wiener klinischen 

Rundschau' 1900 i 1901 na temu 'Filozofija Friedricha Nietzschea kao 

psihopatološki problem', 'Osobnost i psihopatologija Friedricha Nietzschea' 

(oba u SD 5), 'Goethe i medicina' (SD30), kao i predavanja iz 'Anatomije 

čovjeka' održana u Berlinskoj radničkoj školi od siječnja do ožujka 1903 

(nema zapisa) te Berlinska javna predavanja medicinskog sadržaja. 

Obrađene teme bile su: 'Medicinski fakultet i teozofija' (24. svibnja 1905, 

SD53), 'Paracelsus', 'Krv je sasvim osobit sok', 'Kako razumjeti bolest i smrt', 

'Zablude o bolesti', 'Askeza i bolest', 'Bolest i liječenje', 'Greška i ludilo' itd. 

Poseban vrhunac ranih radova usmjerenih na medicinu bila su dva ciklusa 

predavanja: 'Otkrivenja karme' (Hamburg, svibanj 1910, SD120) i 'Okultna 

fiziologija' (Prag, ožujak, SD128) i predstavljanje trostruke prirode čovjekova 

organizma u djelu 'O zagonetkama duše' (SD21), objavljenom 1917. godine. 

Godine 1907/08 započinje suradnja s liječnicima osobito s dr. Ludwig Noll-

om, liječnikom opće prakse u Kasselu, i s dr, Felix Peipers u njegovoj 

privatnoj klinici u Münchenu. 

Sadašnji ciklus predavanja doveo je do pisane izjave sudionika u kojoj je 

između ostalog navedeno: Ovaj kolegij donio je u svijet temeljna znanja iz 

cjelokupnog područja medicinskih znanosti i upute za uspješan 

dijagnostički, terapijski i socijalno-higijenski rad od takve važnosti da se 

mora promatrati kao središnja zadaća u području medicinskog rada 

stvaranje medicinsko-znanstvenog instituta, koji bi trebao biti povezan s 

Goetheanumom u Dornachu i biti pod stručnim vodstvom, kako bi se 

stvorilo mjesto gdje će se sustavno i intenzivno raditi na osnovama znanosti 

duha. Ti su napori bili uspješni. 15. lipnja 1921. osnovan je Kliničko-

terapijski institut Arlesheim pod vodstvom dr. Ite Wegman, otvoren je 15. 

kolovoza 1921. godine Kliničko-terapijski institut Stuttgart pod vodstvom dr. 

Otta Palmer. Klinika u Arlesheimu postala je 'matica' antropozofskog 

medicinskog pokreta. 

Budući da je ovaj medicinski tečaj također sadržavao široku lepezu 

prijedloga za nove upotrebe medicinskih proizvoda, na temelju tih prijedloga 
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uspostavljeni su odgovarajući proizvodni pogoni za medicinske proizvode 

(Internationale Laboratorien AG, Arlesheim i Stuttgart, kasnije Weleda AG, 

Arlesheim und Schwäbisch-Gmünd; die Wala-Heilmittel GmbH, 

Eckwälden/Bad Boll, i drugi). Antropozofski medicinski pokret sada se 

proširio diljem svijeta s tisućama liječnika i brojnim klinikama. 

 

Predavanja ovog prvog medicinskog tečaja doslovce je zapisala profesionalna 

stenografkinja Helene Finckh (1883-1960) i transkribirala u čisti tekst. Osim 

toga, razni su sudionici zabilježili više ili manje detaljne bilješke. Izvorne 

stenografske bilješke Helene Finckh nalaze se u arhivu uprave posjeda 

Rudolfa Steinera. 

Prva publikacija tečaja pojavila se 1920. u dvadeset pojedinačnih izdanja, 

tiskana u 'Der Kommende Tag A. G., Abteilung Drukkerei' u Stuttgartu. Na 

naslovnoj stranici je bilo otisnuto: 'Tiskano kao rukopis. Samo za članove 

udruge liječnika antropozofskih istraživanja. Osobno povjereno.' Primjerci su 

bili numerirani. Uslijedilo je drugo izdanje (bez navođenja godine) u dva 

sveska 1929. godine, koje je objavio Medicinski odjel Goetheanuma. Ne zna 

se tko je zaslužan za redakciju teksta u ova dva izdanja. 

Prvo izdanje knjige, odnosno 3. izdanje tečaja, objavio je 1937. godine Dr. 

Hans W. Zbinden (1899-1977). Prije nego što se 4. izdanje moglo pojaviti 

1961, Dr. Zbinden je provjerio izvorne stenograme u suradnji sa 

stenografkinjom gđom Finckh, posebno u pogledu nejasnih dijelova teksta. O 

tome je napisao sljedeće u 'Prilozima za širenje vještine liječenja' broj 2, 

ožujak/travanja 1962: 

"Još nekoliko komentara u vezi dizajna sadašnjeg novog izdanja (1961). 

Mnogi koji još imaju ili poznaju prvo rukopisno izdanje sigurno su uočili tu i 

onu razliku u odnosu na prvo izdanje knjige iz 1936. godine. Sada će neki 

ljudi pronaći razlike u tekstu u usporedbi s dva ranija izdanja. Ali treba 

znati da postoje u biti dva izvora za oblik teksta: najprije rukopisno izdanje 

iz 1920. godine u dvadeset pojedinačnih knjižica s ljubičastim kartonom. Ne 

radi se o posve vjernoj reprodukciji točnog stenografskog prijepisa, već o 

onom koji je mjestimice redigiran. Drugačije i nije moglo biti, jer sudionici 

koji su i sami prošli stenografe - čak i prilično dobro - osjećali su potrebu 

kritički ispitati vlastite bilješke. Uspoređivali su ih međusobno i sa 

stenogramom gospođe Finckh, službene stenografkinje predavanja Rudolfa 

Steinera, ali samo mjestimično, kako je gospođa Finckh rekla piscu ovih 

redaka. Tu i tamo postoje razlike između stenograma gospođe Finckh i 

rukopisa (iz 1920), koje, međutim, samo u vrlo rijetkim iznimnom 

slučajevima utječu na značenje onoga što je rečeno. Ali s vremena na vrijeme 

dogodi se da u tekstu gospođe Finckh postoje takve rečenice ili umetci ili 

nijansirana ponavljanja. Oni su uključeni u novo izdanje. S druge strane, u 
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ovoj stenografiji postoje praznine nastale zbog nepoznavanja tehničkog 

jezika, koje su naravno popunjene nakon što je rukopis tiskan. Međutim, 

nastojalo se na različitim mjestima uskladiti dva prijepisa, koji su se, kako je 

naznačeno, gotovo posvuda slagali, što je uglavnom uspjelo. U nekim 

slučajevima morale su se donijeti odluke za jednu ili drugu verziju. To, kao i 

dodaci prazninama, navedeni su u bilješkama." 

Dakle, ako u uputama ispod piše 'promijenjeno prema stenogramu' ili nešto 

slično, to znači da je izvorna stenografija provjerena za izdanje iz 1961, i 

stoga se mogu isključiti moguće pogreške u prijenosu. 

Sljedeća izdanja bila su, kao što je navedeno, nepromijenjeni fotomehanički 

reprint izdanja iz 1961. godine. 

7. izdanje (1999) također je nepromijenjeni pretisak posljednjeg izdanja. Kao 

uzorak za doslovno podudaranje tiskanog teksta s transkriptom Helene 

Finckh, s izvornim stenogramom uspoređivano je osno predavanje. Prilože je 

registar osoba. 

Tečaj je prikazivan kao 'specijalistički tečaj znanosti duha za liječnike i 

studente medicine'. Pozivi su bili upućeni liječnicima i studentima medicine 

koji su bili članovi Antropozofskog društva i bili su osobni. 

Naslov teksta 'Znanost duha i medicina' pripada uredniku prvog javnog 

izdanja u Baselu 1937, dr. med. Hansu W. Zbinden. 

Što se tiče crteža na ploči, originalni crteži Rudolfa Steinera na ploči i natpisi 

na ovim predavanjima su sačuvani, jer su ploče tada bile prekrivene crnim 

papirom. Reproducirani su u smanjenoj veličini kao dodatak predavanjima u 

svesku XXII serije 'Rudolf Steiner - crteži na ploči za nastavu'. Grafički 

prijenosi umetnuti u tekst u prethodnim izdanjima također su zadržani za 

ovo izdanje. Pozornost na odgovarajuće izvorne ploče skreće se u relevantnim 

odlomcima teksta kroz bilješke. 

Bilješke Rudolfa Steinera, odnosno pripreme Rudolfa Steinera za ovaj kolegij, 

objavljene su u svescima br. 16, br.20 i br. 35 'Priloga cjelovitom izdanju 

Rudolfa Steinera'. Godine 1985. iz arhiva Ite Wegman dostupne su dodatne 

bilješke R. Steinera, koje bi trebalo objaviti u odgovarajućem obliku 

(eventualno u 'Prilozima'). 

 


